
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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https://books.google.nl/books?id=x1xNAAAAcAAJ&hl=nl
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VOORBERIGT.

Nadat de Hoogleeraar M. SIEGENBEEK,‘

in he: voorberigr zijner uitmuntende Ver/zan

deling over de Nederduiîfcke jpellíng, het

noodige ten aanzien van den aan mij opgedra

gen last, t0t he: vervaardigen eener Neder‘

duifl/ze fpraakkunst, gezegd heefc, kan ik

hier volftaan me: den Lezer derwaarcs te wĳ

zen, alwaar hij een volledig verflag desaan

gaande zal vinden. Alleenlijk moe: ik beríg‘

zen, dat ik, mijne taak afgewerkt hebbende,

"' 3 deĳ

ÈËZĲ-‘Ĳ

 



vr": VOORBERIGT.

l

dezelve‘ onder het oog van vier onzer Êeù

roemdfie Hoogleeraren heb gebragr, zijnde

de Heeren M._ TYDEMAN, A. KLUIT en M,

‚SIEGENBEEK, als gelasrigden van de Maat

fehappìj der Nederlandfche Letcerkunde, en

j. u. VAN mm PALM, als lid van den Raad van

binnenlandfche zaken; ten einde daarop hunne

aanmerkingen te mogen_ ontvangen, En deze

Heeren hebben zich wel willen leenen , om

mijn werk te roerfen, re beoordeelen ‚ en mij

hymne bedenkingen op hetzelve, zoo in ge’,

fghrifr, als bij monde, mede re deelenî, waar’

voor ik hun,hi‚er openlijk , mijnen dank betui

ge , rerwijlik de aangename gewaarwording

niet kan verbergen, welke ik daarover gevoel,

dat deze, gelijk in andere wetenfchappemzoo

págk in he; vak der Nederduitfche taalkunde

‘qvijd beroemde mannenjmijnen arbeid me;

lignne goedkeuring vereerd hebbem- _

‘ De booggeleerde Hceren M. TYDEMAN, A,

ggpuäen SIEGENBEEIC, door de Maatfchapî

der Nederlandfche Letterkunde benoemd,

‘om mijne fpraakkìinsr te onderzoeken en„te
baeoordcelen , deden der gemelde Maatfchappij

he‘. v91aeûdîberîgî= ’ ‚ ‘
. »
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VQIÌRBERIGT. ‘YIQ '.

„ wznznnnn runnen!“ " """_' “"

‘I. i‘.

„ De ondergeteekenden, op uwemlast heb‘

,‚ bende gelezen de Nederduitfche fpraak‘

„ kunst van ons waardig medelid, den Heer

I" wmnmn , hebben de eer en het genoe

gen, arm UwelEd. bij dezen verílag te

doen, dar zij bevonden hebben, dat deze!“ _

ve, in eene gefchikte orde, bevat alle ‘do’?

noodige gronden en regelen eenenvolledigcî

fpraakkunst voor onze‘ Landgenooren g‘

overeenkomflig met de regelmaat der mi‘; ‘

zoo als dezelve door de beste taalkenners g“! i

en bijzonder door den grooten LAMBERT"

nrznrvmnsz. TEN KATB, in zijn oníìerfelijkï

„ werk, genoemd Aanleiding tot de kennis/ie‘

van het verkeverle Deel der Nederduitfìízcû‘

Sprake, opgedolven en aangedrongen is:

weshalve zij de voorfchrevene fpraakkunst

„ van den Heer 1’. WEILAND met ruimte aan

,‚ prijzen, als de volledigfie en beste, welke ’ ’

„gtot hiertoe het licht ziet; engeene zwa

„ righeid maken, om qan deze Vergadering

„ te raden, de regelen, in dezeive fpraak

‚ ' 4 ,‚ kunst

99

j’
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Q!
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7111 ÎVOORBERIGT. .

„ kunst voorgeíleld, aan ze nemen, goed te
„ keuren en te volgen”. l

„ Leiden,

',‚ den 5 julij 1805. ‚

‚, (Was geteekend.)

‚ ‚‚ M. TYDEMAN,

‘ „ A. KLUIT,

” a’ M. SIEGENBEEK"

j, Be/luiî. ‘

’‚, De Maandelìjkfche Vergadering vereenigì

Z’, de zich, na dankbetuiging aan hare Ge

„ lascigden voor de genomene moeite, voor

„ zoo veel haar aangaan, met het uitgebrag

„ te verflag,”

Op he: "erflag van deGelastigden der Bataaf‘

fche Maacfchappij van taal- en dichtkunde,

tot hetzelfde einde benoemd ‚ werd door Be’

fiuurderen dezer Maarfchappìj he: volgende be

fluit genomen: ‘

a ,‚ UITTREKSEL uit dehan-‘

’ „ delingen van he: Bureau van

„ Befluur der Bataaffche Maat

„ fchappîj van taal- en dicht

„ kunde. ’ ’

‘‚ Wìjders is ingekomen he: goedkeurend

g, verflag der Gelastígden onzer Maacfchappìj,

de

_ 14u
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‘VOORBERIGT. ‘n:

de Heeren Y. van’ HAMELSVELD en j. n.

CYFVEER ‚ als benoemd door de Amílcrdam

fche en Rotterdamfcbe Afdeeling, om de

Nederduitfcke [praa/rkunst van ons mede

lid, den Heer 1’. wen/run, te onderzoeken

en te beoordeelen, terwijl het gunllzige be

rigt van den FÍOOglCEĲËIHY M. SIEGENBEEK,

als daartoe door de Leidfche Afdeeling’ be

nocmd, uit het vcrllag der Gelastigden van

de Maatfchappij der Nederlandfche Letter

kunde gebleken is. En is hierop ‘bclloten,

de Nederduitfclìe fpraakkunst van den Heer

1’. WEILAND volkomen goed te keuren, de

daarin voorgedragen regelen van fpelling en

woordvoeging aan te nemen , en deze

fpraaklzunst voor een werk der Bataaffche

Maatfchappij van taal- en dichtkunde te

erkennen, onder dankzegging aan den Heer

WEILAND voor den arbeid en de vlijt aan

het vervaardigen dezer fpraakkunst beíìeed,

en dus voor het lolifelîjk volvoeren van den

last, aan hem opgedragen.

„ Op last der Bataaffche Maatfchappij van

taal- en dichtkunde,

‚‚ ILIOLLENS, c. z.,

‚‚ Algemeene Secretaris.”
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2"." ‚VÛORBERIGT.

‚In gevolge een befluír van her Sraatsbewind

van den 18den December 1804, ontving ik

het volgende :‚

i!

J’

77

17

9)

D7

i’

B’

B!

79

i \

„ EXTRACT van het regis

ter der. befluiten van den

Raad van binnenlandfche za

ken der Baraaffche Repu,’

bliek.

90

5’

V!

j)

.‚, Donderdag 27 Decemb. 1804.

‚. Is gelezen een befluir van he: Sraarsbe‘

wind van den 18den December 1804., No.

35 enz. En ia wijders gehoord de ouvertu’

re van den Burger j. n. VAN mm PALM,

dar de Nederduitfche fpraakkunst van den

Burger i’. W-EILAND, door denzelven ge

heel gezuiverd, en gereed was, om ter

drukperfe verzonden te worden.

‚, Waarop gedelibereerd zijnde is gerefol‘;

veerd:

„ 1°. Copie enz. _

‚, 5°. Den Burger 1’. WEILAND, mecroe;

zending van copie authentiek van het eeríle, _

rweede , vierde en vijfde lid van des Staats

„ he’

‘— . .=--...__‚..\1—‘i’ g‘ „mhu;
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bewinds meer gemeld beíluit van ‘deszelfsrer

‘dezer zake genomen dispofitlen te inèfor‘

meren, met verzoek, om te zorgen’, ‘datde

door hem vervaardigde Nederduitfchefpraak

kunst, overeenkomílig de gronden der fpel

ling, gelegd in de Verhandeling van den

Hoogleeraar M. sraonnnnmc, op het naauw,

keurigiie worde gedrukt.

„ 6°. Den Burger j. u. VAN mm PALM

enz. ‘

„ 7‘. Den Secretaris enz.

„ En zal extract dezes van het vijfde en

zesde lid, met de daarbij vermelde copie

aan den Predikant’ 1’. WEILAND worden

ter hand geíìeld, tot deszelfs informatie

. n,

en nangt. ’ -_

„ Accordeert met voorfchre

„ ven register, voor zoo veel

,‚ het geëxtraheerde aangaat.”

Waucxnnncm

Onder het volvoeren van dezen last, na

melijk het doen drukken mijner Nederdzìiìjclze

‚fjbraflkkunsî, werd de Raad van binnenland

a

e . .a___n__ ‚_ _ _ ‘ùĳù—‘_‘ù_’—..»„-w-eîr‘-‘a‘-‚.e.»òî<uvwî«uflmsaĳkí_‚_
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Pin: VÓORBERIGT,

fche zaken door eenen Secretaris van Staat

‘voor ‘bínnenlandfche zaken, in den perfoon

van den weledeleiì Heer H. van STRALEN,

vervangen; waarom ik de afgedrukte bladen

van mijn werk den genoemden Secretaris van

Staat toezond, met herinnering van de bij het

Staatsbewind en den Raad van binnenlandfche

zaken omtrent gemelde fpraakkunst genomene

befluiten, en met aanbeveling van dezelve aan

den Heer Secretaris van Staat, ten einde bij

het Staatsbeftuur ‘te bewerken ‚ dat hetzelf

‘de befluit ten aanzien van de invoering mij

ner Nederdaìt/èlze flîraak/tuĳsz mogt geno’

men worden, het welk in opzigt tot de

Verhandeling over de Nederduizfcke pa:

liîzg van den Hoogleeraar M. SIEGENBEEK,’

door het Staatsbewind genomen geweest is.

En hierop ontving ik de volgende befluiten:

,‚ EXTRACT uit het Regís‘

‚‚ ter der Staatsbefluiten van de

,‚ Bataaffche Republiek.

‚‚ Vrijdag 30 Augustus 1805.

‚,‚ Gelezen eene Misfive van den Secretaris

‚‚‚ van Staat voorde binnenlandfche zaken van

den

U

" ‘ÌÊ. ___~
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j, den 26 dezer maand, N°. eg, daarbij inzen;

„ dende de afgedrukte bladen der verhandeĳ

‚, ling over de Nederduitfche fpraakkunst,

‘,‚ vervaardigd door 1’. WEILAND ‚ naar aanlei

,‚ ding en op grond der verhandeling over de

„ Nederduitfche fpelling van den Hoogleeraar

‚‚ M. SIEGENBEEK,’ in naam en op last van het

,‚‘ Staatsbewind der Bataaffche Republiek , ten

„ gevolge van deszelfs beíluit van den 18den

ì, December 1804., N°. 35, uitgegeven, is

„ befloten:

„ 1°. Dat het voorfchreven werk zal wor

5, den uitgegeven, onder den titel van Neder

„ duítfc/îe flìraĲ/ekzìrîsî door r’. WEILAND ,

„ UITGEGEVEN 1m NAAM nu op LAST van nm‘

„ STAATSBESTUUR DER BATAAFSCHE REPU“‘

g; BIÄEK‘ ‚ ’ ‘ _ _ “ _ f

„ 2°. Dat de taalkundige grondíiellingen,

Q, daarbij aangeprezen, zullen worden aange

‚, nomen‘ en gevolgd in alle gedrukte fiukken,

„ welke door de ìStaatsfecrerarij en de

‘„ Bureaux van alle Nationale Departementen ,

„ ondergefchikt aan, het Staatsbeliuur, wor

‚, den uitgegeven; met uitnoodiging tevens

„ aan de Vergadering van Hun Hoogmùgen.

„ den, de ‘Nationale Beekenkamer, het Natio

_ „ naal

ú

I
 

‚ ‚I?‘
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u
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I

U ‘J’

î-îu-w‘ _ _

‘ ’ l

îîrv‘ ‘vîo ‘oïïnï B’E’Ì{’—Í ‘c i

‘»’;’,u"n‘aà1 Geregtsliof, de‘ refiìeetive Deparfë‘

g‘; mentale en Landfchaps-Beflzuren , mitsgaderá

j,‘ de Raden van Finantien‘ in de onderfchei

g, dene Departementen en‘ het Landfchap

,‚’Dreìz’the-, om de voorfchreven fpraakkunsî.‘

„ in hunne Bureaux insgelijks te introduceren‘

„ en te doen navolgen. ‘

„ 3°. Dat enz. ‘ ’ ‘

„ 4°.’ Dat de regels en gronden van taal"
‘ ‘I,

k}; kunde, bij deze Nederduitfche fpraaklîunsfi

‘J’! "

„ vastgelield, zullen worden gevolgd in alle‘

onderwijsboeken , welke van" ’s Lands wege

ten dìenlle‘ der fcholen zullen worden uit‘

gegeven , met aanfchrijving aan alle School‘

opzieners‘, om hunne beste pogingen aan te‘

wenden , ten einde dezelve regels en gronì“

den alom in de fcholen worden geadopteerd‘

l

a’

9’

u

‘a’

91

9’

’ „ En zal enz.

‘h “ ,‚ Accordeert met voorf. Register‘

’ ‘w-"Ü: ‚t, (Was getekend)

ì ‘ ’ „ c. o. HULTMAN.

‘ - -„ Accordeert met deszelfs Origineel,

„ voor zoo veel het geextraheerde

„ aangaat. ’ ‘ "

„ WENC-KEBACH.”

u EX‘
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„ EXTRAC T uit het Verhaal

„ van het verhandelde bij den

„Secretaris van Staat voor, de

„ Binnenlandfche zaken der

„Bataaffche Republiek. \ ‚

‚, Woensdag 4 September 1805. ‚ ‚ ‚_

‚',’, Ontvangeneen Extract uit het Register

3, der Staatsbefluiten van den geilen ‘Augustus

5, jongstleden, N°. 9, genomen op dejMis

5, five van den Secretaris van Staat van den

‘v aóllen‘ bevorens, N°. 3%, en dien: geryéé

_.,‚ volge houdende de navolgende bepalingen:

" 5,‘ 1°. Dat de, naar aanleiding enopgrond

g. der Verhandeling over de Nederduitfche

’,_, fpelling van den Hoogleeraar M. sraozu

g, BEEK, door P. WEILAND vervaardigde Ver

5, handeling over de _Nederduitfche fpraak‘

g, kunst, zal worden uitgegeven, onder den

g, titel‘ van Nederduiîfihe fjhraakkunst, door

1’. WEILAND, urrononvnu m NAAM m‘: or’

„ LAST vm rmw srnarsnnsruun ome im

h’ raarscua REPUBLIEK. —‘ ì

» „ p.°‚. ‘Dat enz. .

r ‘ ‚r .-4. ‚.-‚|’|v-‘‚_‚

_—‚‚

U

‘l .

v__‘
_ u
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ÎXVI‘ ‘VOORBERIQHË:

— Is befloten: ’

„ tweede en vierde lid van voorfchreven befluit

„ zal worden gezonden , gelijk gefchiedt bij de‘

„ zen, aan 1’. wnmzmo, ten einde te zorgen,

„ dat hetzelve befluit in de voorrede zijner

„ Verhandeling over de Nederduitlche fpraak‘

„ kunst worde afgedrukt. ’ ‚ ‘

’ „om Denenz. “‘

„ En zal, benevens het daarbij vermelde

„ affchrift, Extract dezes, voor zoo vee!‘

t l,; 1°. ‘Dat copie authentiek van het eerfte,

u
‚ aangaat het eeríie lid, worden gezonden aair

,‚ 1’. WEILAND, teRoîîerdaîn, tot informatie‘

‚, en narigt. I I _

IJ ‘w ÌÎ

"'_"‘‚"_’Î a‘ ’

_‚ ‚, Accordeert met voorfclìreveii
‘m’ “ ‚‚ Verhaal, voor zoo veel het

‚ _‚‚ Ì ‚ .. ’ ‘ 9‘

‘ _ ‚‚ geextraheerde aangaat. ‚
_ J ‚n: ‚_ ‚ _ Q_. . ‚e‘

g, _ , _ _ . ‚‚‚wr‘zucxnnncn."‚‚‚_‘

w‘ ”’Ĳ‘—‘ “te

Voor het overige moetik hier berigten, dat

ik, ter zameníielling dezer fpraakkunst, —van de‘

zelfde bouwftof gebruik gemaakt heb’, Welke

ik in het voorberigt van het eerflze deel van

mijn

j \
\

1

\
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Q

VOORBERIGT. ‘xvI

mijn Nederduitgch taalkundig Woordenboek

heb aangewezen ‚ en inzonderheid van de

fchríften van Duitschlands grooten Taalleeraar

j. c ADELUNG, en onzen onlierfelijken L Hen’

MANSZ. ‘ren KATE. —

Dat nu deze mijne fpraakkunst het doel

moog treffen, het welk ik mij, onder het vërî

vaardigen van dezelve, ‘heb voorgefleld, na

melijk’ eene regelmatige beoefening en gron‘

dige kennis onzer fchoone moedertaal! dit is

mijn hartelijke wensch. - v

‚si "
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Bladz

tnyninmo. . . j. r,

* gEERhSïÎE DEEL‘. “
v‘. ‘ v.‘ I‘ LMOÊIEIĲDE ’ d . l ‘ ï

‘ s P E L L I’ N G. ‘ '

EERSTE HOOFDSTUK.

OVER DE LETTEREN VAN HET NEDER- .

ï:

2.

O?

4.‘

‘s

“ze

DUITSCHE ABÉ IN HET ALGEMEEN,

EN DE VORMING DER WOORDEN. . II.

A. OVER on’ KLINKERS‘

Over het getal der klinkers, en de

‘wijs, ‘Wíldfûp zij gevormd worden. . 12.

Over de twee- en drie/klanken. . . 15.

Over de fjvelling met enkele en dubbele

klinkers. . . . . . 18.

Over de zacht-lange en jèherp Jnnge

e en o. . . . _. . 21.

Over de flbellíng merij en ei. . 28.

m ovzn
‚’ s

{J

1

\ l

f
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o

a

\

I‘-’N H"O’lUïD.î m:

‘B._ oven! na‘ 311.3421}; uw terras. ‘ _‚

. . lI. Over fòmmige te onregt onder de Ne—‘__

zlerzÍuít/Zlze‘ nzezlekll/ìlrerr ‘ gerang

fc/zi/tteletîeren. . . " ‘ 32.

2. Over de verdubbeling van demeìle/rlinï i‚ =

kers. . . ‘ ‚j 54.

.‘\

c. oven m‘: VORMING man LET
I

TERGREREN ENÏWOQRDEIXI‘. ‚ _._ 13Q.

‚ w‘

n. oven m: ZÀEMENSTELL-ÏNÎG

DER WOORDEN. ‚‚ . 38.

TW’E"E’DE H OOFDSTUKĲP‘

v _ . . .‘
‘In

over. n’: -.

o."
‘ h

ÚNDERSCHEIDENE TAALDEELEN; OF

DEELEN DER REDE.

Algemeen overzígt. ‚ ‚. .. . 45.

NADERE ONTWIKKELING van QE_

DEELEN man imams. ’ ‘

.‘

‘u‘

a

,‚‚n‘

A. OVER DE NAAMWOORDEN.

/
' ‘

- - ‚. .-.

1. Over de zelf/landíge naeznzwoorden. ‘
‘ a‘

Derzelver aard.‘ . . . ‘ ' 5‘ò._

2. Over de getallen, of lzet enkel- en-meerä ’ ’

‘i vaud der zelf/landige naamwoorden.“ 59.

‘ ' z‘ ** a. 3. Oven.

o

“>‘-ù....‚_‚ ‘- .. _._.‘‚‚4——'___ ..‘‚ —__ ‚‚_—‚_.—__‚‚_.—— _‘ __‚‚‚
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‘ Bladz.

3. Over de ge/Zackren der zelflìandige

. _‚._‘_‚ fltlflmwüûïdúfl. , ‚ ‚ 57,

‚ ‚4. Over de naamvallen.’ ï ‚l ‚ ‘72, ‚

J, n. OVEIQDE LIDWOOR-DEN. . 80.

l ’ - _’ 1 ‘C’ OVER DE BIJVOEGELIJKE NAAM“ ‚v. .

‘ WOORDEN“

» 1. Derzelver aard. . . . 82.

n- He: geflackt, getal, en de verbuiging

’._‘. ì _" van de bijvoegelíjke naamwoorden.‘ 87.

‘ ‚m3. Trappen vanvergelìj/eing. . ‘ g’ 91.

‘v4. Voorbeelden; van tverlîaiging van zelf?

o fíandìge naamwoorden niet kunne

r
lidwoorden en lîijvoegelíjke naam

woorden. ‚ . . . 96.

n. over. m‘; VOORNAAMWOORDEN.

“

" v‘ \ .

‘ IÎ’ Derzelver aard. ‘ . ‚ ‚ 101€

í‘

A a. Per/oonlìjke voornaamwoorden. . 1o2.‚

3. lWder/îeerende voornaamwoorden. . 106.

‚ ‘t’

4. Bezittelijke voornaamwoorden._ j .‘ 108.

5‘. Vragende voornaamwoorden.’ ‚ . " ‘ rio.

6. Aanwijzende voornaamwoorden . _. 115.

y. Betrekkelijke voífiîaamwoorden '._ 119.

’ 11"" E. OVER

‚‚—

É

/

ì

-‚
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6.

I‘

2.

r 3

4.

5:

z

ĳîm.‘_— ‚_‚ ‚

I

"IUNIHÜOHLWËÎÜ. ‘Ifi

n. oven òû WEIQQWOORDIÊN‘

„. .. si . . ‘ .._- ‚i ‚ ’. „Blaù.

Derzelver aard en rang/e/ìíkkingò 121.

Ongelijkvloeíjende. ‚ ‚ ‘‚_ j 122.

Gelijkvloeijende. ’ .‚ j‘ ' .‘ 127.
Onregelmatige. i. -‘ . 12.9.

Huĳìwoordcd. ‚ . ‘ . 14130..

Nadere verdeeling van de werkwoorden

in bedrijven/Ie, lijdende ;" onzijdige, "“‘

avederkeerige, en onper/bonlijke.‘ ' . 132.

Over de wijzen der Werkwoorden. .‘ ‘ zijn.

Over de tijden der werkwoorden. l 143.

j“ 0"‘; ‚Z‘.

Voorbeelden van vervoegzng.‘ _ ‘ . ÌÎ‘ 1,53.

Over de zomen geflelde werkwoorden. 174..

F. KLEINEIHPIKEDEDEELEN.

Over de telwoorden. ‚r " . . 17Ê.
Over de bijwoorden. ‘\ ‚ l 188.

Over de voorzet/els. ‚ . 192.

Over de voegwoorden 4‘ ‚e j 1l98.

Over de tusfchenwerpfelr. . _ 20 t.

. u‘ . . . . ‚î;

"3 ’ TWEE
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2m IÎNTĲOÎU D.

I

TWEEDE DEEL.

‘‚'__ "in ‘ ‘

‘ OVER DE

j’W’OO’RDVOEGING.

'.”.‚‚.EE’RSTE HOOFDSTUK.
.

‘
‚

pVER nE ONDERLINGE BETREKKING

e EN BEHEERSCHING DER ONDER

‘î’ ‘-SCHEIDENE WOORDEN, or‘

e ‚ p TAALDEELEN.

- - - ‘Bladz.

ÏNLEIDING. ‚ ’ . 2 . 205.

4. oven DE‘ LIDWOORDEN, EN WEL OVER.

mm‘ GEBRUIK van DEZELVE BI] ZELF

STANDIGE NAAMWOORDEN‘ ‘ 206.

' l ‘ .

B. OVER HET GEBRUIK VAN DE ZELF‘ ‘

STANDIGE NAAMWOORDEN.

a. Verbinding van tweeaf meer zelf/fair. ‚

’ ‘dige naamwoorden. . ‘ _'>. ’ 213.

a. Verbinding van twee ‘of meer zelfllan- ‘

dige ‘naamwoorden; in eene gelijke

betrekking. . ‚ 2 14.

‘g. Ïerbinding van twee of‘ meer zelf/Zan

" dige naamwoorden, in eene ongelij

ke betrekking. . . 2 l 6.
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v. ‚ _‚‘‚ pladz. .

è‘. ovnn mm‘ cunnurx van. DE

BĲVOE onĲjKu NA_AMWOD‚RDEN.219.

1).. ‚QVER HET GEBRUIK VAN

‚ voonunamxmoonnlìn’. 34 '

1.- Bijvoegelijlte vaornaamwoordeîz‘. _ ... . — 228.

a. Perfionlijke vaornzmnnvoorden. -. 3229.

. n ’1_ n! u‘ - ‚ ,- j ‚ ‚ _ ‘p u

3. BEZÎNQÌlj/fâb voornaamwoorden. _ ‘J _‚__.‚_‚ a 34.

4. Kragende voornaamwoorden. . ‚a 39.

5; Aanwijzende voornaamwoorden.’ ‚.... 44/91

6. Betrekkelijke voornaamwoorden. ’ . 24s
- / - ‘ . l ‘‚ \

‘n? o v2 n m: lwlînrî_w‘oo1’;n‘1:_‚1v._ ‚î;"’.‚" „

" ‘, al ‘ p. I Q

1. Het gebruik der perfiìneîî. ‘ 947

4

2. Van het enkel- en meervoud der over/l?
‘ ’»

Î’w‘»ì’.‘=î”‚4 ‚w -” ar’; ‚

3. “JE/are de_.îijden der irerkavaorden. —,‚_ ‚n52.

4.‘ WÌÀùĲWij-zefl der werkwoorden. - S253‘;

5. ‘Óver hergebruik derlzulpwoorden. 258.

. . _ ‚s ‘T

6. Ovefzle verbinding van het eene werk
" \

woord mefbet zìnzlere. ‘ .’ ' u 259.‘

‘. i’ .t.‚‚‚-.“.“ -1"

7. Verbinding van een werkwoordnzet een
-ù. l t...‘\.‚‘‚\

C . ’ . ‚ .‚ l"

Îzelfflandig îumînwoord. " ‘. 266’

„ i} ‚ 1’. ovzn
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‘ Bladz.

1‘. oven HETĲEĲRUÏK van“ m‘:

TELWOORDEN. . . 275.

oòjìovnn 1ì—1=."rî.c ËBRUIK van m’;

i’; l’) H!

qeĳwoonnlîîv. ‘. . ‘á 280.

van nnvoonzrxrsnmanr. 284.

_.‘;‚_‘1_‚‚. van DE voEGwooItĲEn._286‚‘

K.... van DE TUSSCHENWERP?

‚ “

na

u‘ x‘ SELEN. ‘. à. . —. ‘289.

"krwnnnr: HOOFDSTUK.‘

IN EENE REDE 01’ ELKANDER - .

‘ .‘ VOLGEN‚‚ ‘

I. Over de fclzi/tkíng der woorden in het

‘îieaemfv?’ ’ ’ ’ ‚ w’.

‘ . g. Over de verhalende , vragende en

‚_ „verbíîzdende woordfchíkltíng. ’ ’_‘299.

l 3.‘Over de omzertingen‘, of afwijkingen

ovîzamn ORDE , wnanm m; WOORDEN

‚.

j

' “van de gewone woord/c/zik/eiîzg.“ . “ ‘306.

4Î Over de verkeerde. woordfc/zikkingen. 3‘1o.—

5. Over de volzinnen. . ‘ ‚ “‘. 314

6. Oven de zaîneîzîre/e/cìîzg dervolzinnengm, g;

„door loijvoegelìjke naamwoorden, of:

.’ bijwoorden, en deelwoorden. . 1613190

7. Over devperioden.’ - ’ _‘3‘14‘

’‚ .

‚ \

/
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Het middel, waarvan wij ons bedienen, om an-"

Heren van onze voorfliellingen en géwaarwordingeri

te ondetrigten,’ bellaat; in zekere reekmen, welke’

zrigtbqgzr enp/zoorbáar zijn‘, ‘en even daarom uiterlijì

ke ramen’ heeten. Dezeaìiterlijlìe aanduiding m’

onze voorfiellingen en gewaarwordingen noemen wij

taak‘ ‚ ’. ‘
‚I .

‚‚’ S’. 21.‘ ‘v

En’ er verfcheideîie uiterlijke aanduidingen

Ïanbhze” voorílellirìgeìi ‚en gewaarwordingen zijn,

zoo moeten er ook verfehcitlene foorten ‚vanjalen

wezen. kunnen, namelijk, deze aanduidingen

of tfifikellêlî, ddor geluiden,’ dogîveìiken en geba

ren, of ook door woorden geven. De eerlie foort

van mededeeling noemen wij de taal des ongeregel‘

den geluids ‘en der gebaren, de andere de taal der

woorden, of woordentaal- En deze komt hier i.‘

leen in aanmerking. ‚

A S. 31

‚.‚. M.‘ 4_ ‘In — “—»\_ _ _ _1—- _ n
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w

‚Deze woordentaal is niet op de ganfche aarde dc

zelfde. De geregelde geluiden der llem zijn zoo

veelvoudig enjverfcheiden, als de in verfchillende -

landen bij elkander wonendeìmenigte van menfchen

zelve is; of, met andere woorden: wij hebben ver

íìhillende ‘talen. De nienfchcn, welke, bij ecne gc- ;

meenfchappelijlîe afílammihg, hunne voorílellíngen,

(‘loon eenerlei geluiden en gop eenerlei wijs uitdruk

ken worden een volk of eene natie genoemd‘ cd
„n . ’ ’

‚ hunne taalùhect dan ‚ in betrekking tot henììíòèäèììàlìfì‘ ‚ _ '.'

‘.‘‚.'".‚‘;"‚’. ĲJIÜÁÎÏ’ î ‘ ’ ‘ï ‘ ’ ‘‚

idJï-lgëëïísïiêgfik ‚— ‘ Ëa4- ’‚‘.. . n‘. .’ : ’ ’

-l:f‘l;=‘|l‚ mjyr, _.‚ i ‘ _ ' ‚ ‚' _ N" ‚ .

„g IQÌĲÀÌÊÏÄÊEËÈUÜFËÌ? ÌQÈSGYÜÌÌËÜ „der; fiîollìegcn glìgbbîn ‘

eenèri” agímîèrkîïîilîen Ánilocd 02 ‚de Ëa1ene..‘,’‚Zĳ aap,’

liaan, ondergflflíl Vclîîìlïdèfînäën, en verliezenhunge

heel ‘aanwezen. ’ Zoo "verandert hùòììë"’ìa.‘ìi , of r’

‚geraakt, als volkstaal, verloren. Vandaar is het ,

Ìlatîeénige talen thans met meer van geheele volkeren

’ , en andere daarentegen nog ‚immer

/ '31‘? algîeineenemiddel ‘der uitdruklîlîngjj‚yan„‘vporílel- V j

‘Ëngeíi’ v’o‘òi"‚‘geheele ‘natien zijn._ D6 ‚eerfle lieetcn ‘

I

"ï““'‚' g‘‚‘1’:‘;“.‚ ‘a. x _ ‘ ‘ ‘- ‘ ‘. ;“‘„

‘ÎMÏËJ, ‚de laatfle levende talen. — ‚ .. ;‚ ‚e j

4:2‘! i121!‘ =‘—
e e‘ " ‘ ‘ —"‘:

JEBUI‘—‚ÊK'_Û..JĲ ‘a! 7-1 " ‘ T ’ " ” ' "l

rara": „i“ . t ‚w‘ —— e- ‘n?’

Éîumwghif jede-rj "olk is_ de taal even volkomnnnìjzjji

‘kabîillîîdllïïìilĳilwfle Äïerhflnd./' plaagsjhebbcndcnrrap van befchzrvingwlqloegrgiug,

„i- ’ ‚‚ ‚ îîmwer‘
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H“ i’

 



‘ÄĲNI/ÏLIËÊ‘: 1 1 D‘: ÎJNVÏGÎ a,

ruwer en zinnelijke!‘ ecne natie‘ is, des te armer en.

harder is lmre taal; hoe bloeijender en befclìaafder

zij is, des te woordenrijker ,‚_ krachtiger en’ bcvalliger

zal hare taal zijn. De taal eens volks iä derhalvë

het ware ‚ afdrukfel van dcszelfs karakter en bei

fclìaafdheid. ‚ „ ‚ ‘ _ " ‘i

' ‘ ’ ‘ ‘Ö.’ ‘ ’ ‘ g g}

1 ' " ‘ ‘ .‚ .

’ Maar’ er hceit ook bij een en hetäelidevollt nog

eene. andere verfcheidcnheid in „de ‚tûnlplagìts: luchtĳ

flreek, levenswĳs, gelleldheîd des lands’, bezigheid

der inwoneren, en vele andere plaatfelìjltc en toeval

lige omflandigheden zijn, zelfs in de enkele geivîestell

„van een land, GIÌIÌÊGËÌICÂÂQĲLQIIÌICÏQÖEII eenen nimmer.

‚kelijken invloed op de taal. En uit deze verfclaei.‘

‚denheid ontlìaande verfchillende toggvallen‘; vvelkein

‚de taal van ieder Volk plaats hebben. . -

4 ‚ ‚ "\’— ’

1

‚î 7‘ ‘ ‘ "

‚Deze verfchillende tongvallen zijn niet alle naar

goed en volkomen. Befchaafdheid en (‘maak gaan;

namelijk, in tie onderfeheidene gewesten van een

‘lmrd, en bij onderfchcidene omfiandighetlen, nietmet

‘genen gelijken tred voortg ‘maar ‘het’ eene ‚gen/egt

Jìrccft ‘het andere ‘in Siíìlkïijlìllfild, ivelvamt en ver;

‚lichting voorbij. ‚Dailïdûüfjpytìtrĳûffilìâlláàfillfl gewest

Jhet andere, ‚irnde ‚Vùĳlllïlgdfjllìîĳüfl íinaak. En dit

‘heeft eenen onvermijdelijken ‘ÌËVÌQÉÖDP ‚de befchaíîirjg

‘van d= mal Ĳelvr ‚M‘ ‘leùëeëìs ‘Iûngvîîl ‘even

‘dealgenieene taal van alle fchrĳvererî, van alle ge

A a leer“

\ l

“t=3‘3-_--_‘« _ ____ __‚‚_ __‚______‚
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4 PNHPËWÎÛ 1‘ ‘N G! ‚‘

‘leerde genobflcfiappen , Èifldus de taal der naflû

‘ _ Ïêlve wordt. ’ "

.’>.‚..‘—S’‚8+‚ r s

‘ Wanneer men nu ‘uit dezen tongval zekere,gronden lteunende en als zoodanig erkende, voof- ‘

fchriften afieidt, naar welke de woorden gevormd,’

veranderd, zamen gevoegd, gefproken en gefchrevén

moeten worden , dan verkrijgt men taalregels. Eene

verzameling van deze taalregels noemen wij jjìraak‘

kunst. ’ ’ 1_ "- ’

‚ì„’..’\.‚.î‚l.ï.l 91" ’ l"‘"’ ‘in de’ onderféheidene gewesten‘ van het Bit.

‘taaffche Gemeenebest hebben onderfcheidene tong‘

vallËn’ plaats‘; en het‘ is bijzonderlijlt de Hol-landfcltìe

tongval, welke in‘ de fcholen taalkundig onderwe

zen, en door het befchaafde en geoefende gedeelte

van‘ Nederlands inwoneren ‚g i-n het fprekcn en

‚fchrijven, gevolgd wordt. ‘ ’_ w‘

t‘.

t _’ s‘ 1°" \ _. 1...“;

‘- Daar iedere taal uit Woorden zamcn gelleld is, zog

‘bepaalt de‘ fpraakkunst zich tot twcc hoofdzaken,

‘namelijk’ tot de woorden afzonderlijk befchouwd, en

‘ totde zamenvoegiììg van dezelve. De eeríle bellaat

‘derhalve in de regte‘ keus van adeletteren, waaruit

1 een woord gevormdwordt; deandere in de rego!

‘keus- vaiì de woorden, en_ iu de— behoorlijke plaatfing

u _ g . ._'..‚:!.“, ‚J _, .‚ ‘m3 art,“ __

_ s

‚n.

\

s

ì

I

‘/
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1 N L ‚E ‚1 1D J“ we‘- ’ r

‚yan ‘dczelve, om daarmede eenig „denkbegld uw‘;

drukken. ‚ —S. 11, M‘

Het eerlie dezer twee hoofddeelen der fpraakkunsr

‚noemen wij fpelkunst; en door deze verflaan wij

de wetenfchap , om eene taal en derzelver enkele klan

ken , welke bij het fpreken gehoord worden, met

_de ingevoerde fchrifneekenen wel en regelmatig te

fchrijven. _ ‘ __ ‘h _ ‘M’:

r‘ 5‘ 12’ . ‚ à ‚ ,._\,.,.j‚

Men moet, het is waar, de regelmatigheidĳùneo

wel in het (‘preken als in het fchrijven, in‘ acht ne

men, dewijl men door beide hetzelfde einde bedoelt,

naînelijk algemeene verliaanbaarheid. De laaglĳ-‚lîan

echter alsmoodzakelijker befchouwd wqrden‚‚_„.4;1g

de eerlle. Deze immers bepaalt zich.„flechts.;r9;

weinige perfonen en tot weinige voorbij gaande ongen

‘blikken; waarom de taalfeilen, welke onder hetken begaan worden, voorbij fnellen, terwijLomllan

digheden, houding en gebaren de duìsterheid ‚ver..

minderen, welke daardoor anders ligtelijk zoude

kunnen veroorzaakt worden,‘ ‘ ‘ ‚

g S’ I3_ ._‚ ‚ „j, ,

Het regte gebruik van de ‘ íëhriíìteekeneìneenen veel grooteren werkkring, zoo wel ten aan‘

zien der perfonen ‚ als'in opzigt tot de tijden ,’ voor

welke""zij gefchikt zijn. Eiì daarom is het eene

dubbele verplìgting, "zìclí op regelmatigheid” enIerheid, e‘ dezen‘ ‘ziarizieii zorgvtildiglijk foejte’ ìòg;

‘ ‚ OA 3 ‘gen,



\

I

â ‚áùne‘îfi‘ììòë.

ÉFÎ)’, déwĳl iedere vervvaarloäzîng" cfmtsrvnn demilging van ha: oogmerk des fchrijvers verhindert‘.

í ‘G015 „het denkbeeld van fchoonheid __îlîa"lkî_ het

noodzakelijk‘, dar nìen zich in ‘eene zuivere‘ en regel

matige fpellvìlìg oefene. De regelmatigheid in die

fpelling iè voor den goeden flìjl hetzelfde, wat de

regelmatige teekeniîìg van de enkele deeleîì voor

den beeldenden kunllzenaar is, mer dìt onderfeheíd

alleenlĳk, dat.’ de fchoeìîheid bij dezen de hoogfle,

îfiaaì’ bij den fclìrijver flechtzs eene ondergefclìilete

is.’ Dit eehìer geeft! den Bramen geene

"vrijheid, om ‘haar geheel te velwaîùrìebzen; want,

íëhoon eefié fpelfeiïëené ‘fclìfifielìjke voùrdragt niet

mlsvormr, als de‘ nìisreekenìng van eenig

îlid eeîrVenusbeeld zou wanílalfig maken ‚ zoo‘ blijft

fiogìèans eerìe feil ‚ welke men moet vermijden.

í’? Nfenìgvulilîge gelârelèén’ van dien aard , zij mogen

uig verwaarloezlng’ en ûnwerendheid, of uit zucht

om bijzonder te wezen , ontílaan , kunnen een

‘anders gQed gefchrîfi zòodanig misvormen’, dat he:

voor iederen lezer van fmaak en fijne gewaarvvori

ding even zoo ondragelĳlî is,_ vals’ voor den kunflei

naar îeene fchilderlj, ÀWZlìIYÌH ieder lid, ieder enkel

_’dËC]‚—II1ÌSî€Bkfilld i}, fghCïìOll , voqr het overige,

d‘; vinding en ‘lëflïöâ „van he? Gul‘ móäîfi WGZÊYÎ;11-. ‚ Ìiu‘: ‘r ‘ S‘ 14'

‚u, Wanneeìîflvĳ 91116 ragìl wel; vvilleîíïeefen Qìrekcn

rîĳìxfchrijven; wamîeerwgij zòomver in dezelve wil.

len vorderen, dat wij in {laag zijn, oni’ voldóendé

{eden te geven, waarenì] wij zoò en niet arîderä

fpre.’

..._.____.._ _ ‚_ .— -’—-- .4——...—_.‚__‚ ‚ . ‚ ___‚__________
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u ‘‚ . ’ ‚ -, .

rìvĳL E‘ 1 n 1u G.’ ’ ‚

fgreken en fizhrĳven ,-'— dan is he; niet; genpeg ,

HËËhts’ cenìgc ‘algemeene taalregels’ te lêeren ken
nen , maar dan moeten Wij,‘ ‘veeleer, llletïvìjdìtìtgéï

ftrekte gebied van zoo vele foorten van wonrden

chloonvandelen, door middel van Welke vrij: onze‘

gedachten, op mcnîgvuldige wijzen, uitbrengen en
aan anderen medecleeleìì. l ï‘

. ~ S‘ Is’ ‘ v ‚Î"_"‚"„"

w‘ De Qìelregels zijn even zoo min toevallig en wil

lekeurig, als de overige taalregels. Zij zijn, veeleer;

op het taaleigen gegrond, moeten daarin ûpgezoel;

en daaruit afgeleid worden. De‘ taalleeraììr mag

derhalve de taal, zoo min als de gelehicdfelìrìjver

de gefchìcùlenis , naar willekeur inrìgtm; nmarden moeten datgeen nemen, wat zi} vinden, ‚en

daarbij het afwijkende en tegenlìrĳdige_.in ieder vak

opzoeken , het ware van het valfche afzcpndcrcq, en

dü gronden voor het eerlle‚qî5even. ‚ — —‚ .. , —

‘ f6‚ " . ‘‚ |"..'.' _" ‚

_ De raaÏÎceraar dringt klei‘ natie gecnc ïróoïïcltrìÏ‘

ten op, maar verzamelt flechts de dobr haar Ëelvc

van tĳd tot tijd gemaakte en in de Óorkoîìden be

IYI .

wzmrde wetten, fpoort dcrzelvcr gronden en gren

‘zcn na , wijst de gevallen aan,"waarin zĳellîander

tegenfprekeìî , of fchijncn tegen teíprelìen’, toont der

natie, ‘waar zij, uit ‘crverijling, of ónkunde , tegen.

haren wil,‘ hare eïgene wetten overtreedt; en laat

alles, eindelijk, aan de befiisfmg van dumeefle en

yvìjslle fiemììîcn over. a’ '

’ """ ‘ 4 -. ì’ ‘ .« v" J A
1 A ‘ g‘ _ N ' . I Q

u. ‚ 4 S‘ 7

1

v" .‚‚—-‘“In...
_‚ __._L—_..—.__._i__ ___ __
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3 INLEIDING‚ I

-‚ 1 ‘ ‚ _ ‘

‚ . 5. 17.‘

Î ‘Schrandere taaloefenaars hebben daarom ook

altijd getracht , zoo veel ‘mogelijk, in het eigenlijke

der in te dringen , derzelver bijzondere deelente

‘doorgronden en te ontleden, terwijl ‚zij zekere

grondílelliîîgen aannamen, waarnaar. men zich‘,

in twijfelachtige gevallen, tegedragen heeft. ‘Deze

grondítellingen fchrijven de wetten in de taal voor,
en zijn de volgende: ’ ’ ’ l ‘ i ‘

” I, Hettaalgebruik, of de eenparìge fpelling der.’

beste fchrijveren van fmaak. Dit gebruik is de hoog‘
fie wetgever, in alle talen. i ’ ’

2. Dé, Qélmaatíderîtaal, dat is de eenparige .

Wijs van handelen in gelijke gevallen, of» de overeen

komst der ‚taal. ‘ ’ ’

3.’ Dékvvoordgronding, of afleiding van de woon

den, welke echter nog in vele gevallen onzeker is.

En eindelijk,

’ 4. 1_)‚é welluidendheid, welke in eene befchaafde

tîml van zeer veel gewigt is, maar ook een fijn ge‘.

voel en eenen gezuiverden fmaak onderíìelt, en dus

‘ie ‘hoesfh ‘ìmzigîîsheîd verder?‘ ’ ’

_ ‚ 18. _

„îDoch daar woorden, ‘op zich zelven llaande, en

huiten zamenhzmg met. andere woorden befchouwd,

eigenlijk geene taal ‚uitmaken , zoo Wordt tot

eene fpraakkunst, natuurlijk, ook de woordvoeging \

’ vereischt, waardoor de enkele‘ woordentot eene verÁ

fiaanbare rede met elkander verbonden ‘worden. De,

Nederdiritfche fpraakkunst bevat derhalve twee hoofd;

zaken, namelijk de ‚ĳìelling en de woairdvoegìng.

‘ ‘v ‘ ‘ " _ ‘í i ‘ N È

. I"

o

——_. e ‚—————Á
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EERSTE HOOFDSTUK.

A. ovzant: LETTÉREN van man‘ ivanennuxr

. a
soul: ABÉ n: 21:1‘ ALGEMEEN’

"‘\~

I ‘ .‘. î‘ . ’

‚ 1,"

‘ u —

Alle woorden laten zich-in zekere eenvoudige be‘

flancldeelerì ‚oplosfen, Welke den‘ naam van letteren

dragen; en deze letteren zijn teekenen van de enkele

ltlatìken der woorden, welke in eenige taalgebruikt

worden. .

S. 2. Geîneenlĳk brengt men het getal van zoo

danige teekenen in onze taal, tot zes en twintig,

fchoon wij, tot het fehrijven van echt Nederduitfelìe

woorden, niet meer dan twee en twintig behoeven,

als: A , n, c (in 0/1) n, 12, F, G‘, (u) I, K,

L, M, n, o, P, R, s, ‘r, u, v, w, z;

kunnende de overige vier, c (op zich zelve liaan‘

de‚\ Q, x, en v als vreemde letteren befchouwd

worden. “

S. 3.

_—-1
~ì~i ‘ _



‚ge ‚ neon nou wsc

‚î-Swg. Eenige deze: letteren, wordenrgcvomndî,

door ‘het ’ openen van den mond; de overige, door

eenig gedeelte van den mond te fluiten, of te druk

ken. De eerlte, welke allen eenen ongemengdenldarìk

hebben , dragen den naam van klinkers‘,

omdat zij op zich zelven eenen vollen klank

geven , .’ en‘ zonder behulp van andere letteren

kunnen uitgefproken worden; of‘, omdat zij hun

nen klank ook aan de andere letteren mededeelen.

De laatíte noemt men medeklinkers, omdat zij

‚niet zonder eenen klinker kumîen uitgefproken

worden. ’

.’ .‚ m

I,» A. ‚over. nu Knmxnns.

ï" “ " “i. Over het getal der klinker: , en de

—"7 ' ' " mjr, waarop zĳ gevormd worden.

n ‚"‘ ' ‘

‘is. 4. Daar iedere enkele opening van den mond,

zoo dra zij hoorbaar wordt, eenen klinker uit

maakt, zoo volgt, dat er zoo vele klinkers kun‘.

nen wezen , als er geluid gevende openingen van den

mond mogelijk zijn. Wij hebben echter niet meer,‘

dan deze vijf, A,’ E, r, o, U, en Wij be‘

hoeven er ook niet meer, om —de door ons bedoelde

zaken uit te drukken en aan te duiden, of onze ge‘.

dachten aan anderen verílîaanbaar mede te doelen. ‘a

‚is. 5. Men heeft bij dezen nog de rj gevoegd’, enïde-î‘

zelve als eenen zesden klinker onder het getal der

letteren aangenomen; doch deze bijvoeging is niet

np-den aard der taal, maar op een ingeílopen ge

s

\
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"SËÎĲYAIËKÜNSTFÌ n,‘

‚Kruik ‚gegrond; daar de I] eigenlijk niets andèrs,‘

dan eene dubbele of verlengde 1‘ is ‚ welke verdub‘

heling, of verlenging’, bij al de overigeklinkletteìi

ren plaats heeft, als AA, m, rj (of n‘, gelijk de’

ouden fchreven.) 00 ,“ UU. Z00 dat ,"‘" wanneer dë

J], of verlengde 1, een nieuwe klinker wierd, ‘ü

de ‘overige, verlengd zijnde, nieuwe klinkers zou‘

den moeten worden, en men derhalve —rî'en“.klinláì

Iettersiìieonze taal zoudekrijgen. ‘ “‘ "ĳ- -“ "Pi

‘K5.’ 6:.’ De" ouden gebruikten de enkele I in’ lette?‘

grepen {niet op eenen medeklinker fluitendeĳaii

‘In’, 2:‘, fèhriven, enz. In lettergrepen, daaren‘

tegen, op eenen medeklinker íiuìtende , en eene ver‘

lenging ‘van den klinker vereifchende, vcrdubbclden.

zij de I‘, en fchreven’ míìn, ziiîn’, enz. , waarvoor

wij thans „rijn, zijn, enz. bezigen. Doch wel drà

begon men, het zij‘ om de verwarring van It

met U ’ voor te komen, ‘het zij‘ fieraadshalve, ‘de

tweede ‘1 met eenerr langen llaart (ij) te fchrijveîr:

En ‘deze fchrijfwiìs , Welke reeds Zeer ouìids , wordt

thans met regt behouden , khoon’ dezeIveVÍIechts’ in

eenige gedeelten van ons Váderlzmd, en wel" aan d!

Maas ‚ maar bijzonderlijk in Zeeland, Vriesland’;

en Overijsfel , in de uitfpraak gehoord wordt‘, ‘terwijl

zij‘ elders , en inzonderheid tusfchen Noordhollaiîd

en den Rijn, het ‘geluid van derrwveeldànlt’ e‘!

heeft, hetwelk eene wezenlijke verbastering van de

uitfpraak mag genoemd worden.’ (*) ‘ “4 MIE‘

ê._ ‚'‚‚.„-2 S. ‘7.

(Q Zie verder Verhandeling awr de Nelnìíuììtbjz‘ spgúiîu‘;

w: den Hoogleerw I. srzczzuìxk bl. 64. env.

‚F
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PI! N11?‘ Pi i} R H hïïîìs ‘CÏHËE

‚JĲĲ 9m ‚i‘ w“ ‚Mug ‘va’; ‚de ‚enkel: 51.2!!!

IÌHÈÈÎÎWÎÌÄÍLM"SÌQPÌ VG1€‘1„V9PÄ‘Ä‘Î.=1““S€ nu zelfs nm

aîheòiîòîwîsämìîins vîn-‘Jwîezùî’, sîbîzisd ‚sewoìdgì,

ĲTÊHËĲÍÎÈÌË, ‘men à-vrîî Î‘112sìmecn‚ dat d‘: v van ‘ìò’

îîlfdî‘‚kìaîìlîî‚ îsîrekend Wûîdt ‚ als ‚d‘. sriîîîfqliî; v’

g; mep ‚pqqggìt, dat; dgzelxîq ook alleenlĳk_‚in‚woéox‚‘

w‘ ĳĳqĳìĳekfgheĳaflîqmst mag gebruiktùwprdeg,

ÜÌÍÜËÜÌÜ ÜÏÂQË“ a ÊÜÌÙÊÄËÏÀĲÊĲZ‘ (*) ‘ 191€

g‘. 8. De A, waanncde 01154131‘: begint‘, igïgg

whîëmdêgéìÊ-m lïsîïïeîlîlinlìer ”dÌ°.a‘d“Î’°? dÊ onze‘

áìwogìgììflg „îqpeníùìgĳmĳĳden ‚mgndî, zonde: moeixg

ĳqggrggbrìîgyòvoìîcit.‘ Z00 dììa dejtong genùvéinîg

JIZLIIÄICI ‚gehemelte kpmt ‚ ontflaat de ‘nog hel‘

ggdg; ‘g; ‚en Luit. deze wprdt , ‘wanneer de tong-dig:

m [het]? ÊQËFWCÌÎG Iîîlîïfilîîù. ‘ìw gevüïmd’ als d‘

pgpggg ‚lqgĳk ‚ ‘ ‚dien ‘de ‚mqnfclìclĳke fpragìkwerktuì‘

fieq._,lì_,uqnag‚‚yoorìbreîgen. Om dgio pit îge-fpìĳelìen,

weder xotï A 9 ‚en ‚geqfî; aan dezen

d‘ «rsmdìîìsîì ‘ifirî_lâpp‘=î_ì‚—.eûne_ ‚nu‘

page ‚gcdaggge, ‘mwpdogrfidcd; ontflaat. DeJaagfi;

klinker ‚wvgejllge, ‚daar ‘de íìeaîkfie ronding, of fluiring

der. ,‚ igevmnnd wordt, is ‚de‘: u.’ ‘Er heeft:

Ëĳglggêlfiïbĳî ‚he; ‘uitfggreken ‘van d: ‚laliîîklcgccrqn,

‚m‘ ‚û 5914;’ ‚(WW sîîmsëflîìm ‚Êvînrcdise vernam?

îdîn îmûnù ‘of ‘ronding ‘ìeìmlìpren’

Ĳaggĳ’ 5.394; daÎzi bĳ de ‚g, ‚de ‘mpnd ‘hetìmggst , bĳ

‚s‘, îmgéq, ‚bij ‘in! “ï""ïd—‘“-‘l‘-nïiflïïíì’lî;}bĳ;ie‚’9

‚1äog‚ minder, gn lpĳ F1? Ĳ ìhígt îgeopìîgìd .is‚;

. ‚‚.„_„‘ met

qûí’) likie als boven, bi. 66. ‚env. ‘ ‘; z“ l

‘a; . ‘ . ‚‚ ‚ _ - .
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niet‘ dit onderfcheìd eehtet_î‚,_dat‚; bij het uìtiïprelten

van a, n en r, de tong’ telkens meer aan het ge:

hgmcltg „adem. tqrtvjjl bĳgeentitlïprekeaa van de o,

de tong weder tot denzelfden afiland van hetgehq;

melte terug keert ‚_ waqop zy zich , b)’, het uitfprcîlteiì

van de A[‚ bevond; hetwelk ook ten aanzien va;

de U plaats heeft; fehoon de item, bij ‘het ‚ltitfprq

ken van iedere ‘deze: letteren ‚figfiiijlifi kraehten te’

“Trkfielt. “ (E;

5. 9. De klinkers brengen leven qnnhoorbaar

heid in de woorden. De letters’ I! ‚en; n, bij

voorbeeld, maken, op_zieh zelven Ilaande, geen

woord uit; doch plaatst uren eene ‘n, 3, of I,‘

tusfchen ‘beide ,‘ dan ontlhgt teríìond ‚het woord

mm‘, men, of mm. ‚Dejklinker‘ brengt ‚hier,

gelijk in alle andere gevallen, ‚hetlwozenvahjden

‘enen medeklinker ‘er ÁÌÜÊÌÀËÜÍÌCËÊÜ Üverveîtplnam

dezelve’ in ‚een‘ voortdurend verband met elkander‘,

terwijl ‘de eeríle medeklînkerïttog ‚in het oor klinier,

wanneer de andere reeds uitgefprokeîfwordt, „u. 3 ‚

Jr!‘ _ ‚ ‚u, Â

2.’ Over’de twee- errdrìeklanken. ‚

‘ E "s ĲhÏ ‚_.—

' S. to. Iedere enkele opening van denĳmtonfl

‘maakt, gelijk ‘boven reeds aangemerkt Jis,-“.Z‘O0”‘‚drn

zij hoorbaar ‘wordt, eenen‘ klinker uit, die “altijti

‘eenvoudig en van eenen ongemengden klank in,‘

‚Wanneer‘ ‚derhalve ‚de ‚mond van de eene opeîîing

—tot de ‘andere overgaat ‚wdan worden ‚eigenlijk

‚twee , of ìdrie klinkers voortgebragt, die ,’ fohoon in

een‘: lettergreep bij‘ elkander gevoegkd ‚4 enfiondex’

- het
“'3“._-' J“ -'‚.’ . lvîe")

ä
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m’ úifljireken, als zamen gefmolten, echternoódì

zakelijk eenen gemengden klank hebben. De

cerfie noemt men ïîiveekiûnkeii, de‘ laatlle drie‘

‘klanken. ‘ ‘

‘ 5. rr’. Een iweeklánkï orìtflaat, door zamenvoé‘

‘ging van de enkele n, n, 1, o‘, u; metîg;

Ì,ofU, als: ‚ —“wlrmefiu, in dauw‘, Paul, ‘ ’ ‘

. z met I, in kei, ii/ei,‘ ‘ ’

‚un-í-Ĳ T .‚ ‚— ‚Y ‚ ’ ‘

n met U, in beuk, reu/l’, ‘

L" 1’ met E‘, in dienst, vriend,“ ’

o met e, inbloed, goed, " ’

‘7 Î‘“’ ‘ö met U, in Bout, hout, ì "’

U met I’, in bruid, kruid. ’ ’ _

‘ "En, fchoon de eerfle klinkers verdubbeld, Ui‘

M,’ 1m en "'oo met I of u , zamen gevoegd, en

‘âë woorden dus in gedaante en’ uitfpraak verlengd

‘worden, zijn zij echter niet meer dan tweeklankerî‘,

alswmaéai, zaai’, flaauw, Induw, leeuw, fneeuw,

hooi, mooi C‘). ’ " e "

Een drieklank heeft plaats , wanneer m, of ÓË

met ‘u, of r, zamen gevoegd wordt, als: lzieuw,‘

‘nieuw, boei , foei. i ‘ . ’

‘S. m. In opzigt tot de verlenging van de twee

endrieklanken, welke op z‘ eindigen, is niet altoos

eenparig. gedacht , daar fommigen maaien of

maajen ,’ boeien of boèjen enz.’, en anderenmaaijen‘,

‘b08ĳ8fl, enz. fchrijven. Doch daar het verdubbe

‘len van?‘ de i, of het plaatfen van de ‘j’ achter de i,

«aan ‚de uitfpraak best fchijnt te beantwoorden, is de

_ fchrijf‘

'(') Zin hoven , bl. 140 env.

' " — ‚ -—— n „nu Äioĳ‘ ' "'

—‘:.ì‘.‘4‘—‘ . w‘... .. -
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íehrìjfwijs van uìaaĳen, vieijen, gioeìjqn, gqĳgpggh

ìryĳm, [ìmîjm ‚enz. de verkieslijkfteïÁj) ‘

S. 13. Ten aanzien van den nvceklaiîk au ‘me, ’

ten’ wij nog ianmerleen —, dat ‚dezelve dikwctffchoon verkeerdelijk, als‘ m‘ uìtgefproken wordt; ten

wijl het onderfchcid nogtîms genoeg kan gekend

worden‘’ ’ " , ah‘ blĳm uit het daúuä‘, van dauwzn, en

ka)’ Jouwt’, ‘vari douwerî. ‘ _ u _‘

’‚ S. 14.. Eindelijk’ verdient ‘het verfchil -der oud!

‘en nieuwe fchrijfwije in fommige tweeklanken, als

mede derzelver onderlinge verwisfeling , nog kortelijlì

‘gemeld te worden. ‚ _ _ ’

. Voor en befigdän de ouden dikwerf „a, en lbiiìëï

‘ĳm duegnb ,‚ wrúegde’; waarvoor_ “vij deugde , ‘oÉ

‘liever deugd, mee‘ beáigen‘. ’Óok fchreven—‚.q“j

uv en on, voor de, als goed voor gmi , Ëúllk

Ìoor boek‘. Tn ‘opzigt tot de— verwisfiìling iiaii de‘,

‘tweekihnken komt ons ‘die van ei met ai'„ liet’ ‚.

oeríte ‘voor , wélke fommîgen voorgeiìaan hÜbbefi"___z

‘lehfijvende heilig, km, vqilíg,‘ doch ook deze —‚

fchrijfwijs is ‚wie verouderd, en titans zeggeinefi

‘Fslrrijvötrwiïallììenlljlt/teìííg ‚ klei, veilig (r). 12mm‘ „e, ‘

worden nog {bmtvîjlen ‘mei elkander veiaìvisfeld, en,“

onverfthillig gebezigd, in genoegfe’, geneugvé, proe

"ìeìí, preùvenz- Zoo‘ ook «a en de zachte e‘ en ja,“

in leunen, lenen, fleuren, jìmn. Vfijders ai»

i
i‘.

‚I‘

i (‘i’) Zie |‘:‘ boven bl 137 ’ “J?!”

(‘) Zie n’ boven bl. r4o‚ " “

._ 1 ' “r!

t. n _ _ ‚
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‘klank van den fcherpen langklinker ‘verbonden was

18 NEDERDUITSCHE

ie, in kuiken, kieken, ruiken, rìeken; (lOk fomwij‘

len ie en u, als beflìer, befluur, nier,‘ vuur, .

3. Oven a’: [peiling met enkels en dubbele

klinkers‘ ‘

S. 15. Er isnnìsfchien geen onderwerp, betref

fende de fpelling in de Nederduitfche taal, waaroè.

ver zoo zeer getwist is geworden , als. de verlen

ging, verdubbeling, of zamenvoeging van de klink‘

letteren. ’ k:

S. 16. Wanneer wij , intusfchcxî, den grond on

zer taal onderzoeken , en de verwantfchaptìe talen

raadplegen, dan moeten wij beíluíten, dat er korte,‘

lange, zacht-kunne, zacht-lange, fc/îerp-karîe , en

jèherp-lange klinkers zijn , welke wij mogen 0n

derllelleîì , dát de ouden , in het ‘fpreken , altijd

naaùwkeurìglìjk onderfcheiden hebben; gelijk ook

het onderfcheid tusfchen de zacht-lange en fcherp’

lange klinkers reeds vroeg , door hen, in‘ het fchrij‘

vení in acht genomen is , door de’ woorden , aan

welke, volgens den Nederdtìitfchen fpraakvorm, de

‘a

met eeneu dubbelen klinker te Îpellen, om dezelve

dus van de andere te onderfcheiden- , waarin de

zachte langklinker plaats had. ‘

S. 17, De klinkletters kunnen, naar haren korten

of langen klank , gevoegelìjk dus onderfcheiderì wor

den: ’ ‘ ‘ ’ ‚ e

l A i:

w b?‘ ‚ .——.‘ -
‚L _Éum‘_‘___ MM “-nc“.-—=.—«.r \* —1"._‚ d‘ ïî'*"w>_ì

‘ìù————.——z‘.= _‚ ___ f v v ‚_ ___ _ _
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‚znîslîort in dag, dak,» ‘a - 1.’ f‘:

. .‘. lang in dagen, daken... .‚’. . J. ‚. ‚ ‘ ‚.‚ì_'”

'12 isl zacht-kort in de, dmìjl , ‘ " .‘

zacht-lang in ge vmirguven, Ie van Isvenyen

‘ ‚aak in week (zeven dagen)’, -. " .

fchcrp-kort’ in he], fnel,‘ ‚

“s ‘ fcherp-làng in ‘been, fleen, week (zacht). ìf-‚Ì

x is .k0rt‚.in min;_zin,.’î ‚ Jiwr“

lang in mĳfl , zijn. .'.‘.‚ .

.‘| 0 is zachùkarpin îbaî‚.v‚dm,- ‘ 1‘ J.‘. ‚zaéhülang Ìfi“ dadrwkaokî, m5.

-'I fldî,‘ Z01‘, ' " ."J:ì

i- fclìerplang in boom ‚Ĳ/ìraom‘. ‚‚‚...,‚ .‚‘‚.‘_ -

“ U is. kort in dun , vunzig, ‘q

. " îlang in muur, zuur. C) ’ ' Î ”

S. 18‚.‘Wij zien dus’ , dat alleen alm‘ de —e__eh

o een zacht-lang en lblìerîî-lang ‚ of ‘hand geluid

toegekend’ wordt. En het is ‘omtrenì de behoorlijke

Onderfcheiding hiervan, ‚dat ‚het meefìe verfchil in

de fpellìxig plaats heeft. ’ À _ ’ ’ ’

S. 19‘. Het is een algemeene regel in de fpelling ‚v

‘ ‘dat alle klinkers, die op cenen medeklinker’ íhìiten,”

behooren verlengd te worden, onaangezienáĳ zachgz-ò‘

. . . ‘ lang,

u

‘ - . ‚ ‚ “’

(') Zie ook wrraog over de fjîeÍ/ing der NederdùíÍ/‘che ma],

door den Honglccraar A. KLUIT, in de Nieuwe BÏjdrdgtflÎfdl"

DPÌGIW dìr Vaderhzndfizhe Letterkunde, I Deel, III Stuk, bi.

2.34 en vzw‘ ‚Vergelijk ‚Ponrus n! Hlurrzn Nzdcrdair/èlna

Orthographi: , bl. 65 en verv. _— .
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lang, of fcherp-lzmg zìjm, b’. ‚v. geef, week(ze've11

dagen) , zoo wel als been, week (zacht) , kookt,‘ ‘

zoon, 200 wel als boom, flroom.

S. ‘zo. In‘ geval deze woorden ‘verlengd’, ’0f ver‘

bogen worden , en ’ denelver ÌKÏÎIÏÌÏEYSTIÎÊÎ op eenen

lllêdêlìllïllìûl‘ fluiten, moetĳde verdubbeling der klin

kers ‚uw: derzelver zachtwlaiag, of‘ fchexîp-laîìg‘

geluid geregeld Wordeno Doch hiervan ílraks

nader.

S. u. Ten aanzien der‘ klinkers a en’ u kan

men aanmerken, dat‘, daaîxdeze flechts een lang (en

niet , gelijk de e en o,‘ een’ zacht-langsenibherp‘

lang) geluid hebben , dezelve alleen bchooreìì

verdubbeld te worden, wanneer zij op ‚eeuenllnìede‘

klinker’ nederkomen, en ninîmef , wanneerzij ver

lengd, Òí verhogen worden; dewìjl, bij iroìirbeeld, in

daden, hiaten, paren -‘- duren, muren, varen, het‘

zelfde lange‘ geluid’ gehnord wordt‘, als‘ Íìîfladoi, ’

Iaaĳpour — duur ,. muur, vuur. E11‘dÍlI‘f&—Il1’€C1",

daar deze fpellíng met het gebruik der’ oüìîéh Óver‘

een komt, die , fchoon zĳ de e en o reeds’ overal

vcrdublìelden , waar dezelve fclìerp-lmìg uitgefpìn»

ken wverden, echter flÏg€111C€H‚ dragen, graven. kan‘,

jaym; laten, raden, flagen, vragen, zware, -——-

lzuren, liuren, turen, vuren, zure ‘enz. ‚fchre‘

VCÏI‘ î .‚— .‘4_

S. 2x. ‚Vcrfclìeidene , hiermede flrìjdige’ regels

zijn doer taîllûefelîaren’ veoìjgeflcld , en deor acht

‘bare fchrìjvercìì gevolgd. Men zie dezelve grondig

‘ 1 4. we

r

\
_

u

I ‚

._ .
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wederlegd ‘in de verhandeling over Je Neeíerrluit/è/ra

jjìelling , van den Hoogleeraar M. SIEGENBEEK. C),

en vergelijke de Inluìding van mijn Nederd. mall‘.

woordenboek (‘i’) ' ’ “"’

Ook zijn er eenigeìî geweest, die alle ‘woorden,

welke niet op eenen medeklinker lhtitten, meteenen

enkelen klinker fpeiden , bewerende, dat de kortì"

fle [helling de beste is. Doch dat deze regel lijn.‘

regt tegen den aard onzer taal ìnloopt, en eene ha!‘

rer voornaamfte eigenfchappen prijs geeft, is ‘hier’

uit ligtelijk optemaken , dat men, volgens denzelòì

ven ,’ de woorden been, fleen, hoor, kaap ‚ent.‘

verlciîgcìîde , benen , [lenen , haren, kopen enz.

moet jèhrĳven, terwijl, overeenkomllzig met den

fcherpen klank, welke, bij eene zuivere uitlïpraak ,

in deze en vele andere woorden gehoord wordt,

beenen, fleenen, Ìzooren, koopen enz. de eeuige wa

re fpelling is. En dit zal nader biijken. ‘

“4. Owr Je zacht-lange en jèkerpdange ‘ '

e en o. . ‘ ’ ì

V ‘

S. 23. Niet alle Nederlanders ontdekken even

duidelijk het verfchil der uitfpraak in de woorden

halen (genezen) en helen (verhelen) , week (zacht)

m week (de tijd van zeven dagen), heupen (op

. hoo

C‘) Bl. 99-417.

(f) Bl. 19--22.

. 1 B 3

‘>—— ——4I——1_.. ' I‘... ‘J-í-I ‚nììql . .——.‚ — ‘i



 

na NEDERDUITSCÊE-_‚
‘Ü

13

hoopen) ' en hopen (wenfchen , vërlangen), ‘lfodl

(bloemkool) en kool (vuurkool). Voor dc Amllel

hinderen inzonderheid is’ dit verfchil van klank " ge’

noegzaam onmerkbaar; intusfclìen is het geenszins

‚willekeurig, maar in den aard der taal gegrondĳen

‘behoort tot ‘hare bijzondere eigenfchappen! Van

daar. dat hetzelve op de tong van vele Nederlan‘

deren, in onderfcheìdene ‘gewesten van ons Vader

land , als in Maasland, Zeeland en elders, nog

aanwezig is en blijft llaìxd houden; niettegenílaalìde

men geeft , leefi, boog, kookt, —’- been, meen,

lîrood,’ droom enz. fchrijft, terwijl in de eerlle vooì

4

v

d

beeldende zachte ee en oo voorkomen.

‚— S. 24. Dit onderfcheid is, namelijk in het fpre

ken,‘ vooral in kleine {leden en op het platte land,

alwaar de taal der voorouderen, door den minde

ren omgang nìetgvreemdelingen, meer onver-basterd

gebleven is, vrijduidelijlì‘ kenbaar; fc-hoon het, in

het fchrijven, veelal verloren geraakt is; ja zelfs,

fgchoon ‘men daarmede llrijdige fpelvegels uitgedacht

en gevolgd heeft. Niet , dat de zacht-lange en

fchcrp-lange e en o, overal, op dezelfde wijs uit

gefproken worden; maar in het ‘voortbrengen van

de woorden , welke ‘de zachte of harde e of o

vereifchen ,‚ wordt, vrij algemeen, een kennelijk om

dcrfcheid gemaakt. Zoo is, om dit flechts met een

paar voorbeelden op te heldcren, het kenmerk van de

fcherpdange e in de gemeente-volkstaal van Amller‘

dam nog aanwezig , daar men dezelve , naar den

’ _ . vric‘

l
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*Î——î——«”” v -- ‚ ‘ìîpe-îĳìv ‚

‘

"ì4“—>‚‚

SPRAAKKUNS1 g

vriefchen tongval , als ienitfpreekt, en voor been,

bien, voor beest, biesî, voor een, ien , voor meest,

rniest, voor fleen, flien, voor week (zacht), wiek

zegt; terwijl dit bij de zacht-lange e, in beek ,

keîgeen , veel, week (zeven dagen) enz. volfìrckt

geene plaats heeft (*). En hoort men, in Gouda,

braad , droam , koapen , en ‘loapen ‘zeggen, dan

weet men zeker, dat die woorden de fcherp-lange

e vereifchen , terwijl men daar nimmer knaken ,

kaamen , maar altoos koken , komen, met de zacht

hmge o ‚zal hooren.

‚ 5. 25. Een niet minder afdoend bewijs voor de

wezenlijkheid der fcherp-lange e is ’ gelegen in de

verwisfeling van dezelve met den tweeklank ei,

welke in fommige woorden en derzelver afíiamme

lingen opgemerkt wordt. Z00 fprak en fchreef men

oudtìjds heilen (Waarvan ons Heiland), reiken ,

allein , deilen, meinen, ein, deig enz., waarvoor

men thans Ìzeelen , îeeken, alleen, deelen, meenen,

een, deeg enz. bezigt. Daarentegen fpraken fchreef

men elreegen , verbreeden, weenig enz. , waarvoor

thans het gebruik dreigen, verbreiden , weinig enz.

eìscht. Van hier ook, dat wij heden nog onver‘

fchillig hooren bleek en bleik , kleen en klein ,

gemeente en gemeinte , vleeseb en vleisc/z.

5. 26.

(‘) Zie Aanleiding tot de kennisfe van het verheven deel

der Nederduiì/èhe fiûraie, van L. TEN Ken, l. D. bi. 157.

B4
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S‘ 96} Oûl; ‚Wüídlî het Onderfcheid ‚d;

gaghtdîìlge en fcherpòlnnge _e en o uit de oude verĳ

yyĳìefcìhapte telen onwedcrlegbaar bevesrígd. Men

yjndt dir in het vmrgedxagen in de ‘VeÏ/Iaflg

deling over de Nêderd. fjìelling, van den Hoogleerĳ

gig M. Snîqenseex; waaien; ‘rlì, krQfthfililShìllVfi ,

denvagrts wijze (*)_. À ’ ’

g. 27. Hicr geldt Üûk het gezag van velen Onzen

Qudlle fehrljveîeîì van vroegere’ en latere tijden , die

he; yerfelìil der zachtîlîilìge en fcherp-lgîìge e. en g,

‘en inzonderheid der cerfic, door eene onderfclìeidg,

ge fpellíng hebben aangewezen; daar zij, òm de

fclìerp-laìîge e en o uit te drukken , zich van eene

dubbele ldínlìletter. bedienden; gerwĳl ‘men deze zelf’

de Qnderlbhcidiìîg zorgvuldig waargenûmen vindt ,

in de liìlìrifîeiì van de bcgten onzer fehrijveren, welî

15e g; de, herllelliiìg van ‘onze letterkunde , op he:

einde der zestiende «uw geblûcìd hebben (i).

‘‚ g,’ 118. Daar het nu onrwìjfalbaar zeker is, dat

g’ in ouîrc geel tweederlei e en 0 plaats vindt, ‘Vaarfi

yen de eerfie zîcht, de laatfie hard, of fcherp uip;

gefprolîen wQrdr, en van welke de. Îûherpe e, in

klank , jgîììì de n de; Grielgen ,‚ of den rweeklank ei ,

de íeherpe o gan dep nveelglank au eelúgzins ‚gay

1131; is; daar. m’: een ûnherwìäcbarc ermìdrcgrl is,

de}: yerfchillende ldanken, bij‘ het fehrijvexl, 20d

vîîl.

C‘) B1. up en vcw,

(‚j‘) Zie alg boven, bl. rzz en venvg

‚al.
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veel mogelijk, op eene ondcrfeheidcne wijs moeten’

uitgedrukt worden; en, daar het tevens van belang

ig, dat ‚eene zoo ‘wezenlijke eigenfclmp onzer taal

niet allengskens geheel verloren rake , zoo zal ieder:

gereedelijl; toellîemmen , dat de zacht-Linge en,

hard-lange e en», in dc fpelling, nnauizvketnig beĳ

hooren onderfitlîeidesî te worden. En hierin‘: ka’

men de volgende regels in aanmerking, ‘

S. 29. 1, Heeft de zaelît-lange e plaats in 0n-‚

gelijkvloeijende werkwoorden , het zij dezelve tot

den wortel des ‘voords behoore, als: lezen , treden,

of, door verandering van wortelklinker , ingelijfd

worde, als: wij’ leden van Ìĳdöfl, geíegeìz van

liggen. 2. In werkwoorden , die eenen langen fiaart

hebben, als: bedelen, benevelen, rekenen, ftgâ‘

nen, vernederen, beteren, verdedigen, ontzenîl

wen enz, , gelijk ook in alle hunne affizammclin

gen. Hiervan echter zijn die woorden uitgezon

derd , welke van een naamwoord met eene fcherp

lange e afkomen, alszbeëcdigen, beleedigen, lzetee

kenen , fleenigen, vereenigeîz enz. 3. In die

woorden ‚ waarin de e verkorting, of verfcherpíng

duldt, als: nevens, ’ nefleîzr, beziën, bes, bes/en,

even, qfen, keten, ketting enz.; als mede in het

meervoud van die naamwoonden, welke in het en

kelvoud de (‘eherp-koiîc e hebben, alszbevelen van

bevel, gebeden van gebed, gebreken van gebrek

enz. 4. In het meervoud van alle woorden, welke

in het enkelvoud op heid uitgaan , als: bevaliigheden

van bevalligheid enz. 5. In werkwoorden met den

B 5 bas
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basterd uitgang eren, als braveren, regeren, flĳfl

fèren , waarderen enz. 6.‘ln die woorden, waarin de

e dikwerf met eu vervvisfeld wordt , als: fiìelen,

[geulen , lenen, leunen, flenen , fleunen, krepel,

kreupel enz. 7. ln woorden van uitheemfcheiì oor‘

fprong, welke bij ons den klemtoon op de lange e

hebben, als: ceder, kemel , lelie, menie, peper,

wezel, zegel enz. "

g. ‘go. De fcherp-lange e daarentegen .— wordt,

x. in die woorden gebezigd, welke in eenen ande’

ren tongval ei, of, __ in het platämílerdamsch, ie

hebben, als: alleen, bleek, breed, leed, gemeen

enz. 2. In woorden op eeuw uitgaande, als: leeuw,

meeuw, fneeuw, jjìreeuw, geeuwen enz. 3 In

die , Welke op eel eindigen, als: abeel, be/rkeneel,

juweel, kasteel, taoneel enz. 4. Eindelijk kan als

een regel voor onze feherp-lange e opgegeven wor‘

den ‚ dat dezelve plaats heeft in de meeíle dier

woorden, welke in het hoogduitsch ei hebben , als:

algemeen, algemeín , alleen, allein, deel, T/zeìl ,

‚eleelen, îkeílernenz.

g. 31; Ten aanzien van de zacht-lange a valt

aan te merken, dat dezelve voorkomt, I. even als de

e, in ongelijkvloeìjende Werkwoorden, het zij zij tbt

derzelver wortel behoore, het zij, door verandering

van den wortelklinker, ingelijfd worde‘, als: komen ‚,

magen , bewogen, bedrogen, gebroken enz. Hier-j

van zijn uitgezonderd keopen, laopen, flooten. 2.

In die woorden, welke, in de uitfpraak, of in het

fehrijven, ook de vermaagfchapte klanken en of 08

. aan‘

l

1 o

I
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aannemen , als:bogel, beugel , boot/eren , boel/Eren,

joken , jeuken , logen , leugen , molen , “ men/en‘,

noot,‘ neut, filmt, jèheur, wonen, wennen, zomer

‘zeumer, zoon, zeun enz. 3. In‘ de langflaartige

werkwoorden, ivelke insgelijlts dikwerf ‘en ‚hebben‘,

als: betoteren , be-touteren, protelen, preutelen enz.

‘Hiervan zijn uitgezonderd noodigen, toovereîz. 4.

In woorden,’ waarin de o verkorting duldt, als: bo‘

ter, botter, lozen, los/ën , fibotel, fchottel enz.;

als mede‘ in het meervoud dier WOOHÌCIIQWÊÌkEÌII

het enkelvoud de fcherp-korte o hebben, als: ge‘

boden van gebod, holen van bol, ‘boven van bof,‘ lo

îen van lot enz. 5. In woorden van uitheemfclíeit

oorfprong , welke, bij ons, den klemtoon op‘ de

lange a ontvangen, als: gepopel (gepeupel), ivoor,

‘koor, koord, kopër, mode, olie, perfiìon,pool,

‚(aspunt), roos, fèbool, toren, zool enz. Hiervan

is uitgezonderd ons kroon, en, vogens KILIAAN én

denrotterdamfchen tongval,‚ook toon, troon. ‘j’ 4 ’

' S. 32. De fcherp-lange o daarentegen, wordt ook

gehoord, I. in ‘woorden van vreemde afkomst, wat

oorfpronkelijlte tweeklanlt au in o verwisfeld is ,”alsz

klooster (elaustrum), kool (eaulis), oorlauris’),

poos- (pan/b) î/zezoor (îbe/ìzurzls). 2. In woorden‘,

welke in het hoogduitsch met au gefchreven worden,

als: boom , Bnum , knopen , kaufèn, loopen, laufèn ,

oog, Auge enz. (*)’. "

}.„ ‚ ‚_ fiĳ

C‘) Zie over de zachhlange en fclìerp. lange e m4, de I/er‘

kan.

ù

1
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"E11 “'15. ‘Deer flefiellíng met ij en ei, . ‘

M‘! ‘IQ — ‘ .

v5. ‘ 33. Niet minder opmerking verdient het onder’

fclîeidìtusíìzhelî ĳ en ei , dat, voor twee en meer een’

wen‘, in onze ‘taal , genoegzaam zonder uitzondò

ring, geheerscht heeft, en, even als het onderfcheid

tusfehen de zacht-lange en fclîerp-lange e en v;

op de uitfpraak gegrond is, en nog, in verfelîeidene

gewesten van ons vaderland gehoord wordt. Doch‘,

Îchoon de oorfpronkelĳke onderfclîeiding van íj en

er‘, in de fchrijfiaal, nimmer zoo verwaarloosd is,

geworden, als die van e, ee, o en ao, moet het

echter voor hen, die aan dit verfchil der uitfpraak

niet gewoon zijn, altoos moeijelĳk vallen, hetzelve

behoorlijk op te merken, en hunne fpelling daarnaar

te regelen; waarom het niet ondienstig kan geoor’

deeld worden , ook hieromtrent de noodige hulpmìd,

delen aan de hand te geven. ’ ‘

S. 34.‘ De ĳ wordt gebezigd, ‘î. ‘in ongelijkvloei’

jende ‘werkwoorden, welke in den onvolmaaktver

leden tijd en het verledene deelwoord ‚denzelfden

klinker aannemen , als: blijken, bleek, gebleken ,

blijven, bleef‘, gebleven, bijten, beet, ‘gebeten,

drijven, dreef, gedreven, lijden, leed, geleden,

î ‘ fltf‘

landelíng over de Nederduitfiîlîe jfîelling, van den Hoogleeraar

M. SIEGE mazen, bl. 118-136. I/ertoog over de rpmì»;

der Nederduitfehe mal, van_den Hoogleeraat n. KLUIT, in de

Nieuwe Bĳdragen, bl. 326. en verv. En vergelijk met dezen 1..

‘reu KATE’ I. D. ‘al. 211-‘309.

l
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nijgen, neeg, genegen ;— ‘zooi ook nijpen, prijzen’,

rĳden, «rijgen , fc/zijnen, fc/zrijven, verdwijnen,’

wijken ‚ììwijzen, wrijven, zwijgen enz.; gelijk

ook alle deze woorden zamen gefteld, als: bedrijven,

beiijden, bewijzen , ontbijten , antwijkín enz.;

en de daarvan afgeleide , als: bedrijf‘, bewijs, blijk ‚u

ontbijt, jähijn enz. 2. In vele onzer zelfllzandige

naamwoorden, welke eenen fhaat’, eene waardigheid ,

of werking‘ aanduiden , als‘ flaverîìij‘ , ‘burgerij’,

kramerij, kantelen)‘, Ìzeerfèbzzppij , boererij ‚îùrcn-î

verij , flrooperif , vrijerij , vleijerij , bedela-rij ,- afï‘

goderij , dieverij , buichelarij , voogdij , baîìenjg;

brouwerij enz. En, gelijk deze uitgangîî-‘vm ‘Ĳtì.

latijnfche ia fchijnt afkomilig te zijn, zooeindignll.

de‘ basterdwoorden, die in het latijnwolaizî, errinî“

het fransch op ie uitgaan, bijons ooleop Lif , als p.

abdij‘ (abbatia) haverĳ, (nnaria,a—verie),malìiâ‘àijîfì

(maIve/ìeTknn/èlarij‘ (c/zancelerie) , meladîj=‘-“(îne‘bìsj‘

dia) [pecerĳ (epiceries) enz. 3‘, Inwoomìeiĳwvel

ke uit andere talen-ontleend‘ zijn , en in ‘de’ oorĳ-j

fisroiìkelijke taall den nadruk; opLi hebben, ‘alszbs’

gĳn (begnina), ‚gûrdĳn (continu) , ‘jmnsijn’ "fjhsé.

myn), knnij'n>=(cnnioulus), lijm (Iimns), ìniĳter (üi-sï‘

tra’) , Nijl (‘Nilus’) ‚ohjf (aliva) ‚Paradijs‘ (Haìdeiliä ‘‚

fifi)’ flĳ/ C/“WÔĲ ‘i/‘ÄW’ (îigtíî) ‚ vij1g"“(fi"’Ĳ-=*‚‘=

wijn (vinurn) enz.; met derzelver zamenígefleldë

enafgelcide woorden. .. _: ‚ ‚ ‘_ . . _‚

5. 35’.;Ter nadere vuklaringwan den eereëgenoem‘.
den regel‘, ‚ívellssrizegt , dat de ĳïin ongelĳlêvloeijenrle

-‚ werk‘

/

Ì-ÜH- __‚___ _—._. _‚.. ...___ ‘_._
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werkwoorden gebezigd’ ‚wondt , ’dient aangemerktïtc‘

worden‘, dat wel’ ook fommige gelijkvloeijonde werk‘

woorden ij vereifclien, doch alleen „znlkeĳîwiclke van

aînig naamwoord ‘ontleend zijn , waarin de ij voor‘

komt, als: bezlij/lîen , bedÍj/lîre, bedijkt ‚ van díjll’,

bejlíjkeìî-van [lijk , berlĳîigeîz van vlijtpbtjfen van

bij: (eeneibijt maken), gríjzen van grij: , ‚krijgen

(oorlogen) van krijg ,’ lijmen van lijm , onîlijven

van. lijf,’ rĳmen. van rĳm , rijpen van rìjjĳflijven

van jlìjfl-‘jjìijzen ‚vîlflĲfiĳigwî/‘Íj-kfl van «vijl enz. ‘ -".

. S. 36. Ei, daarentegen, heeft ‘plaats, ’1. in gelijk’

vloeijendeî werkwoorden‘,.“we1ke, i. daar zij ‚volgens

kunnen; aard, in de ‚ veiîvoîeging, den îworteiklinker

nietvveranderen‘, overal ei behouden , als: arlîei‘

den ‘, arbeidde , gezzrbeid ; zoo "ë ook bereiden ,

‘dfillflzêfl, eigenen, fel/en ,— heilen-(lzeelen), keileîl,‘

leiden‘ (bij ‘dedmnd leiden‘), lneiìzen (meenen) ,—nei—

gen ,—_ peilen, reizen, fpreideîz, rei/lenen (teekenen),

veilen, weiden‘, zeilen enz.; met derzelver zanìeiì».

geílelde en afgeleide woorden. 2. Inzulke woorden‘,

Welke,in het fiansch,‘ den klemtoon op ‘ai, Je, of

efllaten vallen , cn in die, welke van latijnfehe woor‘

den, op m: (fr. te’) uitgaande, ontleend zijn, en bij

ons in teít eindigen, ‘als: fiìntein, fr. jbnîaine ‚

grein,‘ fr. grein , kapitein , fr. capitaíne, livereì ,

fr. líxìrëe, majesteit, lat. mnjestas, fi‘. majesté,

paleis, fr. palm‘: enz. ;‘ zoo ook derzelver zamen

geílelde’‚enr afgeleide woorden‘, Hiervan „is, echter

uitgezonderd ons gebruikelelijke dozĳn ,— ft‘. douzaíne.

’ ‚ 3. In

f

‚

_‚_‘ ‚___ ‚%_.’ I?’ \ . _ _ ‚‚ ”ì' _ __“=_‚_—._ì. ‚Q L4-—‘
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3. In woorden, waarvan eg, of ege in ei zemen

getrokken is , als: dweil van dwegel, peil van

Pegel, jìeil van fìegel, zeil van zegel enz. 4.—Ein‘

delijk in alle woorden.op heid, lei en flein uitgaan‘

de, als: gaed/ìeizl, flandrastigheid , eenerlei, veler‘

lei ‚ ijrfel/lein, rave/lein enz. . ‘Ĳwnwîù- ‘ì m‘;

5. 37. Hierbij dien; nog aangemerkbw worden,

dat de woorden , met ij‘ of ei gefpeld,î flièIï-‚IHCCH in

klank, maar dikwerf ook zeer veel in beteekenis ver

fchillen , ‚als : blij , blijde. Qverblìji) , enublei (visch),

hij en hei, ijken (een merk zetten) en eiken (ei

kenboom), lijden (verdragen) en leiden‘ (geleiden),

mijden‘ (vermijden) en‘ meiden (dìenstmeiden) , nij

gen (groeten , gelijk de vrouwen) en neigen (over

hellen) pĳlen (‘van pijl) en peilen (de diepte peilen),

rij (rang) en ‘ rei (zangrei) , Rijn ‘(de rivier) en

rein (zuiver) ‚V rijzen (opílaan) en reizen (eene reis

doen) ‚flijl (eener deur, ook fchrijfllìjl) en fieil (bijv.

naamw), vijlen (het ijzer) en veilen ‚(te koop),

vlìjen (gelijk leggen) î-Ênfjnìleijen (fireelen) , wĳden

(verwijden) en weiden. (in de _weide gaan) enz. (*)‚

‚‚ S.‘ 38‘. Doch hoe nuttig en noodzakelijk het zij,

de boven genoemde regels ter behoorlijke ondcrfchei

ding van de zacht-lange en fcherpdange e en‘o,

Van ij en ei, in acht te nemen ‚en zich dezelve eigen

— ‘ ÏE

C‘) Zie hierover, in het hreede, L. ‘re n- KATE, Aanleiding

iet de kermirfe ‘van het ‘verheven: deel der Nedenluitfche jpmke,

D. I. bl. 176-210. ‘ _ -

—- — .‚

í
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te maken,‘ kunnen echter niet alle woorden, welke

deze ‚onderleheiding vereifehen , daartoe gebragt

worden; waarom voor hen , wier uÌIfpr-aalì en ge‘

hoor voor; den’ verfehillendeiì klank dezer woorden

niet ‚gefchiktzijn, een taalkundig woardenbaeë C’),

waarin dit onderfeheid opzettelijk aangewezen wordt,

een onontbeerlijk behoefte ’ is, ‘en altoos het beste

hillpminldclìzal (i),

\
— ' ’

‘d I‘ ‚ ’ ‘ma! ‘\ 1 ’

’ ' ‚ BÊJQOÏE_É_DEJIĲÌÍLËÁILIÙKERSÀ".— ‘

v‘ H “S 2 ‘i ‘_ J" pa’ na", ‚

‘QL 6km‘ fmviige’ me weg: onder‘ de nederduíìî‘

[Elza nzzíeklinkers genamgfihikîe letferem- ’

_ ‚ÎS‘, 39: Wĳ hebben boven (S. a.) reeds göiiêîäï,‘

datdeîù”, q,‘ en x als vreemde letters mogen be=

fiìhouwd worden, en derhalve’ tot de eohti Neder‘

duitfehe medeklinkers, eigenlijk, niet behooreiĳkun’

nende dezelve in woorden. van uìtheemfchen oorfproììg

gebezigd worden, als‘: Cieera, Cyprus, Quintiliw

nus, Xerxes, Xanîkĳìpe enz.‘

’ '—‘ S 4G‘

_(‘) Of een: woordenlijst ‚zoo als achter de Verlmndel’. over

de Nederduiîfzhe jpelling , van‘ den Huoglceran‘ M. smamvnnex

gèvoegdis’, bi’. 339 en verv. "m "

(‘j’) Dewijl de Hooglceraar u. SIEGENBEEK in zijne bo

«vm genoemde vwrlwadeling, over de verlenging , verdübâeüng

en verwìĳeling der klinkeren opzettelijk gehandeld heeft‘, zal

ik, om niet hetzelfde te’ zeggen, deze onderwerpen onaange

roerd latcn, en wijze den lezer derhalve ‘lerwaarzs.

/

/

\
‚

\

/
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‚r g’; 40. Vèrkeerdelijk ‘derhalve werd de e onèlĳdh‘

voor genoegzaam al onze klinkers ‘geplaatst’; nis ‚

mede ter Huizing van eene lettergreep , in’ {lede Vim‘

deikgebezigd; terwijl dezelve naderhand, aan het

einde eener lettergreep, voor- de k geplaatstiwerdî;

îdoch ook dit werd, in ‘lateren tijd‘, als overtollig af

gefchaft, en men fclìrijft thans naar de?!’ aatd onzei‘ ‘

taal, en in navolging van de ‘uchtbaaríle ‘ÎCÌIIÚÌVÈTEĲ!

kamer, kelder, knopen, kunnen, dik, jlul’, fìe‘

ren enz. C‘). ‚‚ - 5 J-‘ì’ I ‘w ’ — ‘i

g. 41. Voorde q en x hebbeÌÌ-‚vvij de gëlĳklui‘

dcnde klanken kw en ki‘, en wij fehrijven deihalve

kwaad’, kzvellenî, kîvĳîeh enz. -‘-‚dage/ĳ/l’3“,‘ Kles

gefijks, de: volk: enz. ‘‚ ‘ "

g, 42. De lz is, eigenlijk, noch klinker ‘noch me}

dcklinker, fchoon zij doorgaans eohter-ondërkìle‘ méîï _

deklinkcrs gerangfchikt wordt; zij is niet meer , dan “

een iëlìielijke ophef ‚en ‚A. eene. fcherpe nitblaáingvan ‘ ‘

adem voor hevbegin van eenen klinkerfi), gelijk

ontwijfelbaaîî ‘daaruit.’ blijkt; daezijiin geen onter

woorden als wortelletter ‚voorkomteen bij dezelfdä l

woorden, in verfchillende gewesten van Nederland,

bijgevoegd of weggelaten wordt‘. Z00 zeggen’, bij

voorbeeld,‘ de Zeeuwen , Vlamingen en die van ‘Gonò

da aan , 0nd, ĲÍS, terwijl de overige Nederlanders

dit haan, ÌI6l1d,_Ì7llÍS, uitfpreken. Z00 zeggen wij

‚r . ‘ kW‘

(Î).Zíe de bovengenoemde Ver/zgzìzjdel. over de Nqdcrd‘ /P4ll‚‚

H. ÊÜQLÊK.‘ _ _ _ .‚ ‚ 1

Fcîj‘ L. ‘Ëï Nîídrîgt, o. 1. h‘. ‘m, ’

' C

‚
‚

‘. o

- ‘
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floeren, ‚met de lz, terwijl wij dezelve bij het grond

jwoord oor Weglatenĳ.’ En uit dit alles is gemakkelijk

‘op te maken , dat de fchrijfwijs van glz , welke oud

‘xjjds plagt plaats te grijpen , met regt ,a1s ongegrond

en geheel nutteloos, verworpen wordt.

_ 5. 45. Ten aanzien van de j dient nog aangemerkt

te worden, dat men dezelve doorgaans verkeerdelijk

als eenen medeklinker befchouwt, daar zij intusfchen

niets anders dan de klinker i is , welke , aan het be

gin der woorden voor eenen amĳren klinker Ilaande,

door de fchielijkheid der uitfpraak, als een mede

klinker luidt, en als dan, door eenen lang onderuit

gehaalden flaart, van de gewone i onderfcheiden

wordt: zoo, dat jagen , ja/lob , eigenlijk niet ander:

is, dan iägen , iäkob, fchielijk uitgefproken. De 0u‘

den fchreven zoawel iaer en yaer , als jaar.

p ‚a. Orar de wrdeelíng van de medeklinkers. ‘

S. 44. Zonder genoegzamen grond heeft men voor‘

heen de medeklinkers verdeeld in halve klinkers en

flemme letters‘,’noemende die, bij de uitfpraak van’

welke een klinker voorafgaat, als: ef, el, em , en,

er, e: halve klinkers „en die, waarin een klinker

volgt, als: be, clîe, de,ge, ka, pe, te, ve,we,

ze, of zed, flomme letters. Immers, alle medeklin‘

kers zijn, buiten zamenflelling met de klinkers, van‘

natuur klankeloos; doch derzelver geluid wordt ter‘

fiond gehoord, zoo dra een klìnkerl daar bij komt;

en

\ —
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en dit geluid heeft altoosliets‘ van den bijgevocgden

klinker , is derhalve een gemengd ‘geluid , het zĳ

de klinker vooraf ga, of volge. "“‘

I’ g. 45. Doch van waar komt het, men‘;

natuurlijk, ‘n: de klinker, bij de ilìùrpraak Van’ een

venen medeldinker, vooraf gaat, en‘, bij de uitfpiaak

iran den anderen, volgt? Schoon men dit doorgaan!

aan de willekeur der gcncntoefchrijfi, die den lette’

rcn namen gegeven hebben, rusthet echter. waar?‘

fchijnlijk, op zeer goede gronden ‚en is derhalve niet‘

zoo geheel willekeurig ‘te noemen‘. J’ ’

5. 46. De medeklinkers zijn, als’ àvare het , rus‘

fchen de lippen , tegen de tanden, en het voorlle erì

achteríle gedeelte van het gehemelte geklemd, én forn

migc derzelven moeten, bij dehnitljaraak‘; door be‘

hulp van klinkers , uitgeleid’, andereworden, om dcrzelver waren klank klaar en ‘krach

tig te kunnen ondcrfcheiden. Tot de eerllen behoo

rcn ef, el ‚em , en , er, er, en tot de laatíleîi be , che,

de, ge, ka ‚pe , te, ve, we, ze, ofzed; En fchoon

men de oerlìen , federt eenigen tijd, fe , le , me‘, ne,‘

re, en je genoemd heeft, ‘is het echter zeker, dat

daardoor de {klank der f‘, l, m , n, r ‚ en s ver-re na

m klaar en krachtig niet lútgedmkt wordt, en door

lef, el, em ,»en‘enz‚; gelijk in-eb , eek ; of iálr,‘ed,

eg enz. het geluid der b ‚ ‘c/‘z , e! , g enz. veel min‘

‘(let zou doorfieken, dan in be , che, of c/zi , de, ge

enz.; waarom wij genoegzame reden meenen te heb‘

ben, om’ de hier en daar ingevoerde nieuwigheid van

je, 1e, me, ne, ‘re enz. te verwerpen , en de gewone’

benaming der medeklinkeren te behouden.- ‘

C a‘. S.‘ 47’:
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. S. 47. Daar de mensch, behalve ‚de opening de!’

Amonds en het gehemelte, geene nndercìwerlîtuìgen

‘bezit, om oorfproiìkclijke klanken te vormen, dan

de keel, de tong, de lĳìpen en de tanden , zoo

verdeelt menl de înedeklinkers gevoegelijk in keel

tong- lip -- en tandletíterr‘, terwijl de c/z, g en k

tot de kcelletters, de a’, t, l, n en r tot de

tonglctters, de b, p, f, v, w ‘en m tot de liplet-Î

letters , en de s en z tot de tandletters behooreu C’).

C‘ OVER DE VORM1NG DER IĲETTIRË

GREPEN EN WOORDEN.

S. 48. Uit de zamenvoeging der dus verre vcr

‘handcldc enkele letteren onxftaan ‚lettergrepen en

woorden. Eenc lettergreep is een, verílaanbare

klank’, welke met eenîge opening of fluiting van den

‘ «mond
J

‘ ‘ ("j Andere, tot de fpraakkunst behoorcîîde, bijzonderheden,

als: de aard en het íìfge/èhíl fiaande gebruik van fiìmîìzige me.

deklinkeren ; de ‘yerwantfìhapte ììzede/qliîzkeren , derzelyer

‘zachtheid en fiherpte ‚ derzalver verwis/‘eling en verdubòelìng;

als mede de ìnvloeal ‘van Ízet gebrnik, de uit/braak, wellui‘

Jendheid en afleiding op de fpellíng; zoo ook de inlas/‘ching

van d, t en e in emige zelfflandíge naamwoorden en ander:

woorden; de!‘ onder/èheîdene fpelling van gelijkluidende, doch

‘in bezeekeni: ‘verfchillende woorden; en eindelijk de [ÌCÌÌÌÌIË

van woorde/zywel/cc ui: andere jalefl ontleend zijn , — alle

deze bijzonderheden ga ik met llilzwîjgen voorbij, en wijs den

lezer naar de meer genoemde Verhandeling over de Nederduir‘

jèhr/joelling, van den Hoogleeraar nnsxxonuuuax, alwqag‘

hij’ dezelve in he: breedeen grondig bclìandeld kan vinden. ’

‚ ‚‘ -
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îsì’ ‘dit a’ a’ d d s“’r’.goud ‘nitgefprolîen wordt. ‘ÎHet’‚ getal der letteren ,‘

welke tot {eene lettergreep behooren,is derhalve onbe-x

paald; zij kan echter niet meer letteren bevatten „

dan men ‘met eene enkele opening of fluiting van den

mond kan voortbrengen. ‚

. 5.’49.“Eene lettergreep kan uit eene eenige letter.

hcíhuìn , welke echter een. klinker moet wezen:

4 -de1, e.- de}; ‘of uit eenen klinker en medeklinker :‚

ga-ve , aI-‚le ;‚‚0f uit verfcheiden medeklinkers,‘ wel

ke ecnen, of meer gemeenfchappelljke klinkers heb

ben‘. dak, flank, flrik’, ’ flrĳd; ding, troon ,.

jiraom , kroost ‚ ‚fl/zreeuwt enz. _ ’ .

g. 5o.‘Uìt lettergrepen ontllaan woorden. g _ Een’

woord is eene verllaanbare uitdrukking van eenig.

dcnkbeeld, welke in eene ademhaling uitgefproken

wordt. Het bevat zoo vele lettergrepen, als tot

deszelfs voortbrengíng . openìngenvatì den mond. wer

cischt worden: ĲfQge-ven, gad- zie-lijk, waar’

fihĳìg - (ijk =heíd naar’ om - waar - di ‚ging enz.

5. 51. Een’ woord, het welkĳílechts uiteeneletÀ

tergreejì befiaat, heet eeu/ettergrqìíg; wanneer het

uvec , of . meer. lettergrepenheeft, tweeletfergrqûíg

enz., of algemeen veellettergrejûig.‘ De meelle der

ecnlettetgrepilge Woorden zijn wòìitèlìboûrdeìîgiríbìîì‘

tïnigev deîrflzejlgnàontllaan ook ÏlÎt"=Zl‘l111êrlt1'ClíkÎl1ä,‘

als‘. ambtJJÎtJĲbac/zt, bipgî uit bígíclîî, — _ Î

1’ S’. 52. Op welk eene wijze uit enkele lettemrwoor

den‘ ontfhtan’, ‘leert de“_waoriígronding (eìymofagie) ;“

‘dl’ de kennisgiîan‘ den ‘oorfproiìgieîi de vorming der‘!

-’ “" c ‘ “’ weer‘
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woorden, welke zoo belangrijk voor ‘de ‘keîmiàma! is, dat men, volgens L. TEN KATÉ, „ de’

„ ganfehe afleiketnde , als bij uitílek, met dien naam’

zou ‘mogen beílempelen.” ‘t

5. 53, De Woorden zijn niet op ‘eenmaal onîílaan ‚g

maar het eene woord is uit’ het andere gevortnà gewor‘

den. Een oorfpnonkelljlî woord ‚ of zulk een, het wellcï

niet; uit een ‘ander ontflaan is, maar wel ‘een ander‘

kim‘ voortbrengen, heet fìamwdord ; enîzulk een, het;

welk, door middel van ‘voor’ en achtervoegfels ‚ uit!

77

zoodnnig een fiamwoord gevormd is {worüt een‘ af!

geleid woord genoemd.‘ Zoo zijn , bij voorbeeld;

ĳerg,‘ deel, buis,’ man flamwoorden , Îmaar ge‘

bergte, deelbàaì‘, verhuizen, mannelijk afgeleids
wwrden (*>— i ’ ‘ ’

‚ ‘Y

pĳoveiì- m: ZAAENSTELLING- om woonnex.

. ’ ’ w, ‚ ‘

‚ "u; - ' _ ’‚ ‘,

5.521‘. De woorden ZÏJÛ’ eenvoudig, of zamen ge-_

(íelii. ‘Een eenvoudig woordïs zulk een, weke

‘ — ‘ ’ ’ ’ deeë

("ä L. ‘ren KATE zegt‚’‚, dat de wvurdanfledíng eene ûof‘

,;ìs‚‚’, welke, om bare nimemende iìjkheìdí‘‚eh tevens omhnre

„nieuwheid , in geeneklein îvertoog , naar veeeisch ‚ afcebandeleìî i; g.‘

„ waal-mu hij dezelve ook voor een‘; nfzovndenlijke verhandeling‘

‚,‘ gefpaard had.” En daar de groote TEN KA ‘n: deze gewîgil’

zlge taak zoo meesterlijk uirgevoegd heefrfwijze’ ik den lezer niat;

het ’tw'eede‚ deel ‘van "s Mans meermaal gënoemu onfchatbáan

‘zerk’, bi‘. 34 en verv. , om in dit gewìgtigfluk _da beste endgri

ĳgginghge bekomen. jn deze fprankkunsezullen echter, hjenJaar , ìîesaangaaniìe ook eenige wenken gegeven worden.

K"! ‘ - ‘u.x‚‘\‘
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deelen niet uit ‚woorden beflraan, en derhalve niet, in

woorden kunnen opgelost worden, alsugroat, veld =,‚

liefde, akker enz. Een woord wordt zamcn gefield

geheeten, in zoo verre hetuit twee of ‘meer ‚woora

den gevormd is,’ als‘. grootvader, veld/zeer, ‘liefde’

100: , «ìk/lwrlìouw cnz.

„L 5; 55, De zamenfielling gefchiedt voornamelijk

met oogmerk, om een woord en deszelfs beteekeni:

te omlchrijven, of nader te bepalen, en beide, daar‘

door, tot een denkbeeld te vereenigen; en het om

fchrijvende , of nader bepalende gedeelte {laat altoos

vooraan. Zoo is avondkosî een kost, welke dus

avonds gebruikt wordt, of voor den avond gefchikt

is, werk/rui: een huis, waarin gewerkt wordt, bier

azĳn azijn, van bier gemaakt, heengaan van een‘:

plaats gaan enz. “ ’ “"“““

S. 56. Hieruit blijkt, dat het geenszins ‘onver

fchillig is, welk een: plaats een woord in zamen

fielling met een ander woord bekleedt, dewijl bij

eene verplaaìfing van dezelven ,‘ indien deze mogelijk

is, eene gansch andere beteekenìs ontfiaat, bij voor‘

beeld: werk/lui: en huiswerk, bouwland en land

üww , venflerglar en glasvenjler, berggra: en graû

berg , Marke/der en kelderbìer, blûemveld en veld‘

bloem, iîotervat en vatboter, huisraad en raad/rui:

en vele anderen.

g. 57. De uit twee deelen zamen gellelde woor‘

den zijn de gewoonlijkíle; echter zijn er genoeg,

welke tútdrie woorden beilaan , als: aarîsbûarwíc/ìz ,

vehĳastmeester, zeevischmarkî, wĳnazijnmakeríj ,

C 4 on‘

‘
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gnuipfizreâllĳk ÍCILJÏÌÊÊI’ ‘hinderen. Verder moet‘ met;

de; ezamenllclliììg niet uizíìrekken, de opeéníìapoling

km1 zgìn ‚elkander gehechte woorden’ ‚liefst , dOOlïUIki

fihlfĳviflgyklOOlÌküfllêlï, eng, bij voorbeelch, in plaatg

viunerflìrdhozìderambt’: 1m qmbt 114m erfiïogllzazldw
bezîgen. ‚ ‘ V l e’ ‘ -‘‚‘‚“. . u?‘

53. De zamen geflìeldc ìvoorden zijn zoo veel‘

ĳtxldìglî‘ alser tededeeleìì zijn , ‘velkqop ‚zulle een:

=wljze met elkander kunnen verbonelemworden I’:

ÎEwee of ‘ meer ‘zelflìanîlige naamwoorden: bierglas’,

ùtíjnkooper, veldmazrrjìîlzìzlk 2112.; 2. ‘een zelffiandig

en,bijvoegellìk..naa_m‘voo1îì: goudgeel, gunstrxjk, ijn’

fiülldrfillh; tin welke woordenìherzelfiìmîdige naam‘

‚ugoord“v‚oùrg‚’tatĳ.,‚liet welk in andere wecler- achter‘

gevoegd. woedt lzoagmaed, hûûgepriesler (t);

groot/breker, uijsnezìs, zlomoor, kaalkop ‘€1125;‚twee‘‚bĳgoegelijkeĳmziainwoordeiî: goedgmgfiigò „rĳ.

gel/lig ‚ ‚ dndtrendaagec/r,‘ lígtwrardig ,‘ k/fiflmpgdfgz,‘

ilmûggeleìîrd , ‘-.= zfleîfllûëljfiìldr, ’ lzqogdmnendìmiî mét

jglwoogdejì’: eeyi/zoofdig‘, eenp‘arig,.cenfiemmig, een‘

Àogig, eentonig, a. driejarig, zeshoerkig- enz.; 4.

‘een voornaamwoord en’ zelfilandìg naamwvooîjd; zelfs‘:

‚liefde, zelfflrijd, gelfmaord enz.; 5’ een werkwoord

‚en zelfilandig naamwoord: ‚brandhout, draqgbqndù,

jwurkoeîsw zjmmerwerf , ÎÎÛÏÌIIIZËLDIBÎJ, dfinkgvld‘,

__ ‚_ ‘_!..‚..‚j = »_ ‚ _. flwzî

’ (v) Ôver de zaìîìe’: geflelde _1v:rlt’>voora'e_rî__worc‘l_t _bĳ de over/g’.

oìòËĲĲ en ‘roorrrifelr’ gehììwtleldì"‘ll“ “""' a‘ "L '_"’"*”' ‘Îm

‚ ‘(fl Zie over de verbuiging‘ van die wòördjgfifnĳn NeHeYÄÏ

5‘‚‘È_"’.*"”‚"“’ "’_"’°‚’“"1î9"‘_’ bii’/“’‚‘.{K‘_P."“‘‚’."‘ ‚j‘ ‚‚.“." ‘g
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ìlnapmuts’, auascfìrat, flhfijfinfrfî’ fihĳÌ/ÎÌMPî-M‘

kanlmnsî enz.; 6. egn wcrkxvoonî en -“Ì‘Ì_Ì\'Û€SL‘ÌÌ‚ÌËÈ

paamwíìorrhulìrand/zaet , gedenkwízavîdigĳ beìrìin‘

,„„‚„‚„„„1ìg, ggtgmag euzìî; 1.‘. twee bĳwoarcïen‘, of:

een bìjwoord en zulflìaìlîïië GÎÏÙÌÌÎQÎËQÌÌÌÌÎ“JÄWÎIWÔOÎÂ‘=‘

mmmnìneer , zhîaîîìm ‚» welwarî , hedûîîr/“Àgîc/î’

ggîijgezind‚9ì‚ eensluidend.ù=enz‚g R8‘ een‘ ‘Îcheïdbïlíïï?

yûorzerfel en‚zelfftaîìdíg„ûfîbiìvocgelìjk nmmwoordg

afgang, bĳ/iand, inkaop, omweg, binnen/kamer’,

ander/kleed , boven/Juf; , tegenfiìoed enz. ,-— apregr ,

hovenmatíg, lìíjzíeîzd, buitenlandse/z, uitnumtenzl

enz.; g. een onfclìeìîìbaru‘ VOOPZGÎÎÊI €11 zeifflaîìdig ,‘

Qf bĳvoegclĳk naannvoordj. anîwaüfti‘, uwnîrouwî,

be/ìaìzd ‚ ondank enz. ,‘ ervaîefl ‚ îvangunflig’,

ongeleefd, onwijs ‚ onverqnîwaordelijk, ongenaak

baar, ontevreden enz. C‘); 10. eindelijk vele uit

naam; en qngìere ‘wogrdeìyzamcn geíìelde bĳwoorden:

‚genigzins, qndeĳzín: ,— ‘geenszins, eensz/ce/‚s‘, eenîî

klaps, déflílîíldhîllfldéëfìîíllfll’, ‚anderweìf, dikwerfï,

fomtijds ,‘ foînwíjïcn,qvqdsrgajds, „vee/ìnanùì’: 1197’.

ipdĳlgĳllilíflïlllflïêna qlánrnwge". Q1114 "«\ «‘.“:=“‚"“‚

ÎĲÀ.’ ’ ‚uuikuö‘ ‘Läfiîv ‘ îuá z‘! ‚ î 5"” "'» S5759?

‘ ‘ ’ * ‘ ‘ ‚."Î‘‚ “

‘ (') Velen bczìgen ze vrede, evëïals ‘Ïfnìòckh’; vsrder 1e

‘wìrele; man bevgebmìkmîùìîrû îhïéfoiíìxîühb ‘ lÂóflÍs: ‚aeìvĳì ‘ik

gownnq te vrede lgûÖäìètQglfllllEflrgflmqvqntfi,’té9flî

{îîîìî ‚Ëmîîîdflv b‘ìi‘î‘?‘îîî‚äîuëî "°‘É"‚‘?Ï"“Î“‘—=Y»?!‘—“""f‘4”“‘î

Ìtvrt/‚xenheíd; en Z00 i; hupnîcc. me!‘ r; IÏÌOÏYKÌ! „lxyaagÀy/ggggen

zeîflhìidîg naamwoord "genòhfid ÎÊÎÏĲÒÎ‘(lYptlÌfilîänidiîwièìî aÏS

ahrtevnden; en kom: wexeou‘ mermìtfmúìkrhylĳllfllìĳázn’,

flÄQf‘5iKî!Ë‘FÄË*A.%Ï‘.‚ì1“-k ‘Plu v)» u „Nîdzn. 13"‘ -

s‘ _. ‘n . ‚ 5 ‘ “ '

\‚

D ‚——— ..-—._.



w?‘ + -‘—"=—=î e » î’ —e —

‘ s

i» N E n. 121mm U“I.“ÎI‘.‘S.C HE

‘eg: 39.’ Gok’ kruinen"; door ‚middel der znmenflel‚_

llng, rededeelûn t0t— zelfftandige naamwoordenîîwor‘

den, ‘Welke’ ‘het’ op ‘zíchzelven’ Îniet zijn; ‘fehoon zij,

in den delìigen flljl zelden gebezigd worden’: deug‘

flivrfweetnîet; flakop, rraagal, albedrìl enz.

1 g.’ 6e; Hèt omfchrevene ‚ ofnader bepaàldcîwìaord

blĳfi ‚ inîFelle‘gevallenĳîronxìeranderd; diliweuf ook

heronwfelxrljvende , of nader bepalende: iuinìnan,

torenfpízs , ‘kerkgang, tijdverdrijf , vaderrììoord,

ha/sdaek, tafillmrd , buirdeur, huĳmiddely-‘Meen

ter/Ìuk, mndpijn, akkerlrauw, nachtwacht’, lepef‘

kort, [jìíegelg/‘zs, dagloon, ‘Iofgedícht, geldkdk,

kaofel/luk , ‘hojjboart , landgoed’; ‘land/zeer, ‘landman,

zoìzdag=ĳìnììanlíelit en‘ vele anderen. i‘ - i ’

‘r’ S; "6 t; ‘Sommigen ‘der ‘zemen geflelde i woorden‘ ontò

vangen achter her OIÏIÎCÌÎIÌÎÍCHÖC gedeelte of lid eene

s, als: goèisdiensî, havíkìneusgkoningsmoordîbvn‘

gvrsnoad, Î lzuwelìjktgûërï’,‘_“ geregtshof, rĳkedag“,

lijfsgevuìer ‚ llrrĳgsiììan ,’ ‘kalfxvel , lamsbom ‚ var‘

kenrwarlrĳezelskqp , raazlîheer, arbeidsloon; kífidr‘

gedeelte, ìaùdme» (‚diìrmeì ons uit hetzelfde land

is‘; ìnî tegenfìellìng van het vorige landman, voor

lnndbewoner, boer) enz. ._ „ s

S.:_Ö2.‘Al1dEl'6Ü.‚IlCm€î1 eene e aan, als: zínne‘

‘beeld, paardekap’, penneme: , koordedanfer“, tinne

gieter‘; Ikindeflqker , kurketrekker A, zonnewijzer ,

înínnemqeîzler , bede/fond , lîeereklaauw , liedelìeek,‘

mesjèumkerĳ,‘ nflaldfikQkeÌÎĳfl nonnekloaster ;i eenìge

anderen hebben e en s, als: Ìmuíekot, hondsdagen,’

‚x “ ‚ " "‘ À l M?‘

i

l ‘ .
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haïredveaî, ‘é’ harrèleed , "ihaìîógvheîìn-ïgî7Vhawsîogî

„m? _ .’ ‚‘.'."1:1.‘. ’‚’_l‘;h‘.1’:; .‘2“" ,’

5. 63. Eenlgen‘ hebben ‘îlret omfchfijvenderwoord

in het enkélvoudi, fchoonï daarmede alâòosdan een’ bedoeld Wördt‘, ‘als: bloeniîuinĳappelboonr,’

Laekbînder‘, broodbakker , rogelvangerî,‘ ‘pìuikìna

ker enz‘. ,’-’-‘l1ìld‘e1'êl‘l‘-Ìfl het‘ meervoud‘; als: oogén-_

Hit} hoeven/tak , ‚heldehnìoed , vriendenfriingĳlzanè

denaròaíd mi.‘ ‘ i ’ ""“-"‘

-’g’.’64.’ He‘! is geenäzîns onverfclìillig‘, ‘lof een

woord‘ alsi zemen geweld, of als ‘niet ‘namen geluld‘

belchouwäïwòrdt; fchùon hetmoeìjelìjlì 4 en mìsfclîien‘

Onmogelijlfüs , hieromtrent eìenei ‘naalrwkeuiige en‘

doorgaande‘ bepaling —te maken. ‘Hel:"“fjâî‘ëelèt“ van’

zelffidàtî’ het gebruik ‘ook ‘liier’ ‘zĳiîeï-Ïèglìznïhéëfi.’

Menifizhfijft’, bij voorbeeld [íiitghah ,‘ maar ‘regìuítï

geen’; wäîjî, maar‘ reîrallentìîjìle ; kim/Manen‘,

raadplegen, weerlichten, maar [form loopen, hui!

houden , omdat ìîîieìxfáëgtiíhï rïladpleegg/Îiihetnïaveèr

fiche, en ik ‘loop florm íkVroud’ ‘M’ook dank zeggen , khjg“ vöerenfè «ÈÌtÎ“.velb‘2â‘

men gefltlde ‘werkwoorden’ hiervan ‘tiùgezoìïtïerdìĳn ,

zal werkwoorden blijken. _ " " k “îï”; î” 5.’ i 65. i De’ van Werkwoordèúafgeleide’Zelfllàndige‘

naamwoorden ," in‘ ing uitgaande, Wordcrrveelalïmet

hunhe. omfchrijvingen zamen gevoegd :‘ fchadeloo:

flellen, maar fihadelaosflelling; uit elkander zetten,

maar uìîelkanderzetiìng; geheim houden, maar ge

heimhouding; in acht nemen, maar ínaehìnemíng

enz. 5, 66‚

‚‚_‚‚_‚ .‚ ‚ —.,———— —— ‘—’— ’ — —— kan ìĳJ-I
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‘. 5. 66.3 verkeerdelijk‘. hecht men díkwerf een waste

woord met zijn bìjwoord aaneen; waarvan echter‘;

zijn, ì-Welke’ bij de. zamen geflelde

wwkwoorden- zullen voorkomen. Men‘ fchrijve der"

hgxlve ‚ìîvapî‘ elkander ‚gefcheiden : îe biîme-rzìlzrengen ,‘‚

Zdîjiläfidë zijn, achteraan komen , achteruit gdèn ‚Â

Maglîoveqz Inlopen , velîgíeten, veel gelden, ûvereen‘.

flqfllíĳteflq fikoon maken, vla/e liggen , goed maken,

zamen voegen, terug keeren, te leur flellen enz. H‘;

„S, 67. Twee door en verbondene woorden wor‘

den5‚‘gì_1,ede‚;vn1_1 ejkanderîgefclìeiden, omdatehet‘ kop‘;

pelwoord en de zamenfmelting tot een ‚denkbeeld uit’;

flgĳt. ‚è Derhalve —ee_î1_ en îovìutig, ‘drie ‘en ‘dertig ,

gin; egg‚geegîíg„enz.‚ dit heeft zelfs dim Plaats,

‘vanncer die woorden als bljvoegclijke ‚ ofù zplfflztndìĳ

ge _n:‚1amwvoorden‚ voorkomen: de eer; ‘en derîigfìe ‚ĳ

een Âëùflîëk.Yêeíïîfïüììzfläëenze‘ ‘e ‘ÄWÙÊ. Pûflílfit-ì;

QÜZ“ . ‘ùûpeï =.‘.‘‚‘‚ ‘rotan „îîexzîw ‚aan‘; Z} 2
‚ ‘S-‚ÓS”Î‘EY"=Ĳ zomwordînîûîani elkander =gefls=heislm‚

wel bîteekîvvìvd ‚‘ M" ’‚"‚1."’‚‘«der‚end‚ ‚rijk geleden‘

Zîlfleëïĳfi/Ìílä’ gepaard ggîîo; vvwîuit flekend‘‚ìy”îî e‘

‘îieuwùlávoeî geboren VÌIPWÌÄ, gwvrmdì’ ’ m" wĳd‚v
ever: groot, lîlerg op „bergezfĳggp en neen,’ of_n‚e-__

4": .’_’;Ë_’I’;_‘Ä”îv.‚; n01’ ‘we ‚hoor/I w! C”) ‚z‘ 1m‘ ‘wee!’

eewqel-íîîhwtùdî hoewel/ie 2412;) ‚ ‚m wel ‘In ‘je -

“‘«‘\‘ì‘i\v.\"—‚’“ 1"" ‘t’ ".‘ IYYÎÈÎIS n’; brïsfîlîc 5‘ 69‘.

‚minanrgìhîeirèùzîjfi men ‘Ĳìniìiïò; .‘ èeheîfìmĳauuunpunîìù.

w’. ‘ieîërrwîkeeîd .‘ ‚Ë.°“YËÌÌ.‘‚‘Ï'SÄ i‘: hW.11!€9?V°“‘.Î.“Ì°_"1eI‘ we‘.
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‘g. 69. Ik heb boven reeds aangemerkt, dat het

moeìjelijk is, naauwkeurìg’ tevbcpalcu , welke woor

den al, welke niet als zamcn gefield moeten be

fchouwd worden; en daarom fchrìjfl men, in twij

felachtìgùgevallen, de woorden liever van elkander

gefclìeiden, dan zamen gefield, dèwìjl de zamcnllel

ling dikwerf geen nut doet, en fommige lange za

menflellingeîì doorgaans duisterheid veroorzaken. _‚
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DEELEN DER. REDE. ‘

‚ Algemeen overzigt.‘

S, 70. Tot dus ver hebben de bijzondere

klanken en letterteekenen onzer taal overwogen , en

tevens getoond ‚hoe , door bijeenvoeging van dezelve ,‘

lettergrepen en woorden gevormd, en eindelijk, op‘

welk eene wijze twee of meer woorden zanìen ge

voegd en tot een woord gemaakt worden. — Thaná

gaan wij over tot de befchouwing van de onderfchei‘

dene taaldeelen, welke ter vorming van eene volko

komene en wel zamen gelìelde rede dienfiíg en nood‘

zakelijk zijn. .

5. 71. Alle woorden zijn of uitdrukkingen onzer

gewaarwordingen , of onzer voorfiellingen. De eer‘

[te heeten îus/èhenwerpfels (ínterjectiones), en de

andere eigenlijke woorden. ‚

> S. 72‘

~

‚‘—n —
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g, 72. De tusfchenwerpfels drukken de gewaarwor

dingen flechts ‘als gewaarwordingen uit; en derhalve

kunnen zij onder de woorden, als teekenen van dui

delijke voorllellingen, niet geteld worden.

S, 73. De woorden in den eìgenlijken ‚zin laten

zich, voor zoo ver zij, in eene rede, op elkander

betrekking hebben, en dat geen, wat wij denken,

in eene geregelde orde uitdrukken, tot zekere foor

ten brengen. Men noemt dezelve deéÎen der rede (par

îesoratíonir) , welke, behalve de boven genoemde tus

fchenwerpfelr; drie hoofdfoorten bevatten , en wel 1.

naamwoorden (nomina); onder welke algemeene be

naming de zelfítandige naamwoorden (fuhflantiva) ,

met hunne lidwoorden ‘arriculij, bìjvoegelijke naam

woorden (adjecríva) en voornaamwoorden (pronomi

na) begrepen zijn; e. werkwoorden (verba) , "en

3. kleinere rededeelen, als: telwoorden (numeralia) ,'

voorzetfels (praepoflîioner), bijwoorden (adverhía),

en voegwoorden (conjunctíoner). En tot deze Of

gene foort kan ieder woord gerekend worden te be-.

hooren. ‚‘ ‘

5. 74. I. Ieder ons bekend voorwerp in de natuur,

het zij levend of levenloos, ligchamelijk of geestelijk ,

heeft zijnen naam; dèze naam wordt zelflìandìg

naamwoord genoemd, om daardoor de zclfllandig‘,

heid des voorwerps aan te duiden. ZoodanigUzĳn: ‘

mensch, paard, îafèl, Waarheid enz.

5. 75. a. Om de meerdere of mindere bepaaldheid

der zelfítandige naamwoorden te onderfcheiden , wor

. den

l

4
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«ienwdewoordjesìle ‚Î het , een of ‘eene, welke alen‘

‘naam van lidwoorden dragen, VOQlHdÊZClVC geplaatst‘,

îuwijl îdnardoor tevens’ dcrzelvcr geflacht kenbaar

wordt. Niet alle talen hebben dit rededeel. ‚

‚r. g. 76. 3. Alle voorwerpen hebben zekere ‘eigen

fehappenvan uitgebreidheid, gedaante enz. , welke

‚hun eigen zijn, of hun aangebragt kunnen worden’.

WVijnoemen dezelve bĳvaege/ijke naamwaorden ‚enzìj

‚zijn, bijvoorbeeld: gaed, groot, jè/zoon, we‘: enz.

. S. 77.4.—-Bikwerf worden andere woorden gebezigd‘,

welke in de plaats der zelfftaììdige naamwoorden ko-_

men, 01n daardoor de gedurigc herhaling van een

en hetzelfde‘ woord te vermijden; zij worden voor’

namììwoarden genoemd-g en door middel van dezelve

‚zeggen wij: de gierigam-d lxfî alleen voor zich zal‘

‘ven; terwijl ‘vìj, zonder voornaamwoorden ,plaats daarvan, zouden moeten zeggen: de gierig‘

aard leeft alleen voor den gíerigaarzl.

ä. 78. 5. Dikwerf moet ook het getal der door de

zellïlandige naamwoorden aangeduide zaken bepmld

worden; en dit gefchiedt door de telwoordeîî, zijn‘

de een, twee, tien, dertig enz.; of ook veel, we‘?

niè, aĳe ‘enz., ‘waarvan de eeríle bepaalde, en de

laatílìe algeìneene îelwoarden genoemd worden. ‚‘

5. 79. 6. Om eene onzelfllandíge eigcnfelìap met

een ìelfllandig voorwerp te vereenigen, en door

deze vereenìgìììg eenen volzin voort te brengen ‚behoe‘

ven wij een woord, dat wijwerkzvoard noemen, bij

voorbeeld zijn: rle man is groot — het huis was

‚ fe/zaou -‚
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fibom- ka: kind flaap: ‚ of i: jlapende, de vogel

vliegt, of is vliegende, p _ 2

S. 80. 7. De woorden ‚welke ter nadere bepaling’

van de werkwoorden‘, of ter aanduiding van den

‘tijd wanneer, de plaats waar, of de wijs hoe

iets is, ‘of gefchiedt‘, gebezigd worden, dragenden’.

naam van bijwoorden‘, en zijn , bijvoorbeeld, gis

teren, hier, noodzakelijk enz.

5. 81. 8. om de betrekkingen en omíiandigheden

der voorwerpen, en den wederzijdfchen invloed,

‚dien zij op elkander hebben‘, uit te drukken, gebrui

‚ken wij vaarzetfels , als: aan, in,‘ bij‘, enz. ‘r.

5‘. 82‘. 9. Ter aanduiding van de betrekking ‚welke

de eene rede‚‚op de andere heeft, en ter verbinding

van dezelve met elkander,‘ dienen de voegwoorden,

«als: daar , dewijl, maar, enz. ‚ë ‚.. {g

S. 83. Gerneenlijktelt men de deelwoarden (pan:

îicipía) ook onder de taaldeelen; doch zij zijn eigen‘

flechts van de werkwoorden afgeleide bijvoege‘

lijke naamwoorden; Daarentegen verdienen de zel

woorden , en inzonderheid de bepaalde telwaarden‘,

met meer regt , onder de deelen der rede gerang

—fchikt te worden, dewijl die van de overige woor‘

den geheel onderfeheìden zijn, —’ i!
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‘NADERE ‘ONTWIKKELI G VAN n12 mee‘

‘LEX man REDE. ’ ‘
‘ga’! îî‘ ‘U o‘ ..- ‚ ‘ ‘ _ .

ä“ " oven nu NAAMWGORDEN‘ " ‘

5"‘?! ‘ ‘ ‘ - ‘ w.‘

“I! Geer de zelflfandlge nàamwoorden. Berzehìèïìl

‚‘ ì.‘ 5., “n .. . „ma ‚ ‘van

“n; . ‘ ' ‘ c _.‚:_‚

i" "S2834. ‘Een zelfllandìg ‘naarmvoordis Ihet gewígtiglle

ùel der rede , tot het welk al de overige rededeelerrin

‘Bëtläekking {laan , en om welks wil zij aanwezig zijn.

Op zich ‘zelf, en ‚zonder behulp van een ander‘ woord,

duidt het ‘werkelijk îeene zelfflandighcid, of het we

zen eene!’ ‘zaak aan, als: mm, mier, huir, fìoel

enz. “fliclt het iets onzelflìandìgs, en alleen in

befchomving bcílaande, maar als zelfllandíg aange

‘merkt ‘wordende, voor, als: deugd, jèlraonbeizl,

{pointe ,‘ liefde,‘ vriendfclìnp ‘enz. .‘.‚ ‘a’

S. '85. ‘De zelfllandige naamwoorden worden ge’

voegéliikst ‘in twee foorten verdeeld, in «eigerîrîèn

Een reigen zelfllanlfig naamwoord‘ isîzoa‘

eeni,‘hct ‘welk zekeren ‘PCTÎGOII , of zekere zelf

flandîge zaak ‚alleen aanduidt,‘cn daaraan, met uit

íluìting van alle anderen , als rem eigennaam , gage‘

ven wordt,‘ bij voorbeeld: Nederland, de Maar,

Dordrecht ;‘ Berlijn, Willem, Maria enz. Een

gemeen zelfflandig naamwoord is zulk een , waardoor

vele zelfllandíge dingen, tot eene en dezelfde ‘foort

bphoorende , aangeduid worden, als : mensen , vrouw ,

4""? ‘ K man ,

“
.
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. ;;‚„‘iiP.l?».4i Me’. ä-‘äëlü Elite’ ‚g‘

‚on‘ t ‚ììiìî”‚.’‚../r’ì4;, fi“‘‚"n.iî‘i“lîf_awig"f' r Juli’

‘zand’ P01?" ‚€1141‘ ‚‚_‘ _ ,.-‚‚‚‚„ ‚’_ ‚i

- 86- DcNc‘l‘ì1r‚‘.l.îîfû11e uw ‚heeft ‚lil! Voorregt .
F1 ‚ p

idîlt-zij îeaerjigìlîjgpelggl; iets legjrgjiitjìgs beròhòg

‚wen , en bij ‘gevolg geiler deel der ‘rede als zjelflîîan‘.

‚o‘ annalen; ‘a: ’‚Yo2‘l’ìî‚=lî1‚= a‘ a‘
denke/z, ‘onder het bidden, de ivĳze/z, de geleer

den, het fit/rogge, ‚hehgde/‚îjghal‘ mijne, het uwe,

nu?’ u’ w’ ‘M’ bi! dití ‚#1‘ er‘ ‘n".“’=’.’

het ach en ‚rage, ‚mijl, qffidvgjìiè, dqjîlïâf, de 55m

de tien, in het ltaartfpel, dat heeft’ goor entit

gen, het honderd, het duizend enz. n, q,“ ‘h’? q‘)

__., 5. “€87. úECll ffilllfüillliìlg naagnhwjoorld, ‚dat een

voorwerp , in ‚xergelijking ‚met ‚een „agder ,. als ver;

ldciiìd aanduidt , wordt verkleinwoord genoemd;

‘er deze lliïiilëìîlllîë eerbied,‘ aan. ‘lËIL-“Ìigënëîfëz

ÊQYOËËFÌËĲBË‘ ÌÎÊÎÎÍÄÊ‘ kipïiá’

‚heef‘ ‘m1- ‘Eîî îhïPlPÌí inìmmdeaîalîîeîrlî= PÊÎ"???
‘lìflîédeì’ °pgilëîilïîiall°idîeuiìibvtirìaslîuî ‚a? o’ ‘i

fit. Om jyglltjitleptllteiglplaaltjstjnen vùoor ‚jlgzgìì

tútgaìîg dikwerfjîqgej’, of PuĲÊCÎìQÊIIÜQÏEË ,

naar ‚uw een; ‚velde lîîìîaî’ lxeoerîìfeawi

Z00 m2!‘ ‘ìiilëëidî e’ f’ e’ ‚e-‚Ĳ e‘ are’

dr“‘î41'=„‚‘‚h«r’1î}îí‘ ’ heide-ï’ adam.‘ ‚ Plein ‚

ÄÏËÊRÁ?’ ‚d“‘1'r’:‚—‚.r"‘î%‘‚‘ 6,121,’ aai‘ echte‘! ’‚1‘î‚” ’ 4’! ’

e“ rlchifiïîéïë ramde’ ‚air 4“Ì{l"__’ waar’ ‚€4‘

flql'tjê,gu‘fllüld'îj‘fl, koetje enz.; pje achter m ‚ ‘alsá

ÄWMMPÍËO „ampele enz‘ m ‘nw’ ‘mmlii ‘ÍÎÛV

‚ ‚a,_„\‚1ele,wo9;dep,vgnieene letterígeëp ‚ï of. avîigĳvan

‚aam D 2 dÊ

\

"Îàe
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de laatfle lettêrgieélîûflëellìsîenëìì‘ klinker heeft, aft‘

‚gaande op 11,-], m ‘en n, en‘ in het meervoud del’!

‘faatfìen medeklinker verdubbelende", als: krílî, krib‘

‘Den, bel, bellen’ enz., worden ve1‘lengd,.en nemen

‘den verkleinenden uitgang ĳe aan, bij voorbeeld:

fihüooëĳegfilzelleîje, kommeĳe ,- joponneìje, men‘

dinnetje enz’. j ’ “"

’ g. Voor je‘ zegt men‘ ook’ fut‘ (oudtĳds gen) ‘ën

Wen, als: ‘draadjen, Jraadken ‚i en in fommîge

“woorden, om’ de welluìdendheid, rken ‚ als: jong!‘

‘Îken, doe/erken C‘).

‚ .
‚u ‘g

‘ 2.. Over de getallen, of het enkel- en meervoud’

i135” ‘ ’ der zelffìzznzlige naamwoorden. ‘ ’

.-: ‘ ‘ 31’: ‘L’. ‘ ‚ “I:

leeg.’ 88. Een zelfllandìg naamwoord duidt of eene

Îäenkele‘ Îzaak ĳ" of verfcheidene zaken te gelijk aan.

31m eerfle‘ gevalnoemt men enkelvoud, of hetenkel

r ‘voudíge’ getal , en dit ílelt de zaak als eene eenheid

Èvoor, “heb andere noemt men meervoud, of het

‘S meervoudige‘ geeaf; en dit duidt de zaak als eene

‘meerderheid-aan; Zoo is, bij voorbeeld, man het

„f enkelvooetgfîen ‘mannen ‘het Ïnîeervoud.‘ ’

‚ËMS. ‘Sylvüllewĳelfiìfiidlge naamwoorden,’ van wel

lîlien aard zij‘ oolĳìnogen wezen, hebben of beide ge

"mllen te gelijk , of” ten nrínflîe een derzelven. ïAl

‚b‘, 5. . ._ ..\_ ‚_ ‘ „maat

Jl "‘ L‘ ' "" ' V ‘ .’"."'‚.

‘A: I‘) Zî‘ Yssëflnîm Ndiîd" ‘(#4 mîéemekĳbìì na.

w a‘ “
‘

1

U.
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‚‘
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dat geen heeft derhalve Mi een Ieervoudiggetal!

het welk in zijne foort meervoudig voorhandenis,

als: mensr/z, menfe/zemmîfil, tqfilî ‚ ‘beek ‚ bar

ken enz. x ; Î c p. ‚_ p

5. 90. In ‚zoo verre een eigennaam nierflephtsiìan

een , ‘naar ook aan meervoor-vvei-‘pen gegevgggwordtp

hebben de eigennamen ook eenîmeiervqud ;‚bìj‚voor‚—

beeld: ill’ heb onder mĳne ‘kinderen ‘twee (Îîeterr,

Ook wanneer een eigemìaam ter aandiiidingvarîq

eigenfchap dient, als; de Newton: van ‘enfin

tijd — de Alexander: van het Noorden , dat ‘is,’ de

mannen, die in kennis en moed dat geen ,’wat

Neïvton en Alexander Waren, _ j_ ’ ’ ‘Î „J “‘

5. —9i. Eenige zelfftandige ‚naamwoorden worden

alleen in het enkelvoudige‘ getal gebruikt , als zhrqad,

(raadgeving) ‘roof, (pmqijÏflofg, nee-enz. yzoo» ook

‘die zelfîlandige;naamwoorden‘,‘_we‚lke‘eeiie fioîfelĳlglìeid

beteekîenen, als‘; aarde, [pek ,’ wat, fnieer‘,‚á’ileespä“,

goud , ,‚‚‚4’_"e ‚í bloedt, dìjaf, ’ gerst, Îgraì’: hóqi,

‚laf, klei ,‚ led“ ‚j; leem, niolrn ‚ï mest, pek , „ar,

flìaa, jiijk ‚ ‚flìjt; geen’, îjgeetu, adem , ‚ljìeekfel,

fihimnd, nostî, ‚Ia/d‘ , dauw, was, üSCÌl,__/_‘fl_€€l_l‘ĳ/ ,

ijs. ĳzer, ktÌp6Í3ÎÌ00d‚ mi, -í1ì_k‚‚=‚ììv„‘j, Îbîárbìzĳî‘,

‘UW/k’ YÌÛÍQÏÎWÎL} op‘ 59W‘! WÚÎFĲ iddrigi,

zand, „na; Jee! ene, ‚ in namelijk’ , daar‘

door ., alleen de Iiofi-Qjn hefonbepaalùlc ‘denkbéeld

‚aangeduid wordt. Vmdîĳmen‘ inmsfchen fdmmige

dezer woorden ‘ in het meervoud gebezigd, danflis

‚n: een‘ méervoud,“afgelcìd,’__van’het Qikelvodd in

' ‘ ‚ .\ ‚ D 3 “de

&‘L’___
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‘bìîeìa ‚Iìëù‘ ‘ivòóî-‘ä ìjäòìĳìì ‘défi “gîîî-ùììeéû rìtî ‘ ijzïr";
‘òîîûùù‘*"f>‚‘m_ ìjgòîì Agahùùùm ‘Á ììîèiiììùîg ; îĳ’ hhï ‘ĲÏÓEÊ

”vÒud ĳ/zqîrs; 4100 ook‘ garde, in'het meeyvbìïd äizÏ

‘ììëì’, % vò ËÎÌËqÏÊËüNFÌììì‘ aììräe ì ‘Ëäĳì’ ‚îìù‘ Iifëf" niÈèì‘

îìáìiîfîäíììîìg’ kìò‘ó1-"‘Î5ù1>ìèû ìrán "îîoîìĳ ä?‘ nùìáîìîî

‚jiáêîûìïìíï‘ ‚Me; ,‘ ‘ìiî Hèì fiîeëfvbtrcÌ "ìíäìenëìì , ’ ‚ëĳòì

yiîîì‘ wàf ÊeÈËjanÄe ‘iükìíäîeä ‚ ‘vdòr’‘ QÄÌFÚ". ‚r ' I . ‘ l "‚ ‚ÍÎÏ.“‘" "ÂÍÏÊ;’‚;9‘=‘‚‚‚ ÓËË ÏÊÌFÌËÜFÌÎË. fwîd“ë’îîfi_é‘î‘înflf"‘=‘*î’òîîï”

‚ì‘ì=1“‘e‚ îäîìîîî Päbëîîíïîldë. WS, ä“ ‘YËFFÊËÜÜYÎÌËÄÎFÌÎ’

fgòîqîqffĳqĳaeq,‘ ûìeì ‘wègwerĳîìîë vnĳ’_—òè’ù"uùäìîn4g‘fíì‚

éĳyqorvoéging van ge j‘ WÓÍËëË/ËÌÏÎÊËQHÏÏÏQËÎÌÎË‘

‘ídiËÍ: ' ‘ÌVÊÌjÉËÎÔQËÌÈË ” ìîifcfîälîìecp ;

AäÌËQÏÊËËĳÌ/ ;_= ‘gògòì’; _’,Í ‚ĳ-‚îzrĳìùgf‘, ‘gòìûìììg.

j‘ ‘Vg„j‚‚j‚[‚ĳ‘ Zjéèeilîiîîgïerj“ ‘ĳìĳáììî‚ìĳ‚ìì‚ĳ’‚

gòîkíïîgéî; g; ìàòùz ‚ĳĳzòìîî; ‚ĳùĳkîì w’; ĳ

V53: ‚pìì àelfiîììììdigëÊìîîîiìîÎìxïöbfâêfi ; ‘ìîìeîììjeîîòîs
‘îìîĳòĳîîìîgîîĳèê ; ‚ûeîaòìîûùììaîg‘ gaĳëìîìĳìrmËËĲÖÈVQÌÏÈÎÌSÏËËÎ WÊÈËÊ hÌîcÌÌc‘ ‘ïnjfiä ‘enïìä

‘Qo‘g%‘ W‘ ‘gòùäìîìîììî.’ =ĳìììîòe“‘îùìì‘hòoìëû‘ aòîî-«Íì»

m’.
„V
|2

‘ ;‘c’\a " ù t‘ u.» “‚Ä ’- 1 '‚ . “

"ë'g"ĳ“&q5qe1ì‘gùëì“ òìîĳîîîgaeû‘ ‘en îîûìììîògîgsîì _; òîrà
* «í ' ’. x ‘ z’. t ze‘. “s w. ‘ùvî ‘

‘äxïaáîgièìïztërììàklëËy/KÎË’, gürìëîzèzd, ‚overig,

1 ‘S. ‘ï ‘R’ ‘m —\s.“‚. ‚î‘ r‘; ‘ “

via IÏËËÏÎ»! mì‘ a‘? I» 8m _‘‚g; ìéËPïfâÏË/íàfiîìĳíëíjìáîlìîîê; ‚îgù‘, "ìììòfî,

“ògïàìáîìíìîlìì, îzîáĳ ĳ’*ì‚e_‚îîéqg;"""âè_fìîj’kêëâîî‘;_hò‚òk‚‚aîê ‚ {íîclkè ‘îïîûëîìïîkîëfiíìîâü; Îììpcïìlfèficëì ,‘„îì‚‚;5„ìr,

”‘ 1.1’. ‚ _î;“.".‚‚‚‘ 4 "a"; "Êî. ’:’ ‘g’ m; -’ ,

‘‚?.”"‚‚‚”ì"flîî41’ ‘.""“’!ù‘e‚‚í.‘‚;‘. ’‚ {€Ê".”“’î»,’,„v”7ê’ë”e‚ ’M

‚Wsîë‘ ;"=’5Î"”’î‘«‘; ëîääíîîîaî ìî î"’ï"ïï.» ‘Íîvä’
' í *‘ ‘ dwang,

‘V1’.
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e+SPVRAîËÀ.KĲNYS ‚m gî
‘gang, aanvang, 8Íhäeigq?‘_‘‚ heil, ‚ëejuk, anggìlĳ};

„ad/at, overlast ,.‚ kommer, armoede Íadel, rluunë’,
‘ ’ - m? v’ ‘ . " ‚ Ï b: ‘

_1o„ugd, verderf; vcrdcr dìe gene‘; ‘vclkc ‘een’:

eìgcììfclînp aan xcts toekennen ,’ alg ZjYJESÎ , Èwaarte a

‚Êm‘ l M845, uwrînte, rust , gehaorzaaînheidíîge

zireld, vernuft, ìnpeite, dank Î handel QÎÌZÄ Eincìtû

Àljìuàf! onbepaalde wĳs der werkwoofgìcn , enhg;

QJIÌZKJKÏIQC gcflacln; dcr bìjvoegglijke namnwoÏírdenl al;

gclfíìaîìciíg befchouwd, aîs: he: zitten f’ het 4144”,

weten, het fchoone ., het grauw,’ lâeírídevle qpgÊnb

S. 94. Nog moet mcn ten nanzìenyan’ dcqgcralleĳ

"der zclfftandige naan1w00rdc‚u jiâflflìêïkflfl dá:

fommìgc naqmyvoorden alleen in het mèervoìldiâg ‘ge’

{al ‚gcbezlgd worde}; , als: inkom/ie’: ,_ angeaeteú,

kasten, ouderen, voorvaderen, Alpen’: kerfaîik‘, 1,1’.

‘m’ e"=”“"’‚ gdewdî" ‘ÜZ-“ÏÍ-ê.‘S‘ 95- HEI mêêwûudìgc getal ‚qnzeî‘ ‘zelfíìmdigc

ËZÌZIÜIWOQIÓCH wordt door het ggnngmegx y;m‚‚_‚;‘‚_ g’

én en gcnìaakt. _D0c_>1ù:, als: akker, „fik?“ ‚jaar,

fee‘, Ìîlílïlgffr; nagel‘, nagels , ÏbÌÍÄfiIgË blì/äfmĳ,

gaven ‚ Ìzavejîî, kol: , kqks, maat, maan. D943‘ ĳ

C11 e”, €1151 Ìlvvgîe, Ìzoegîen, bedeljedea, Ìiapfd,

ckoojídeflĳ, ÌQFÙ ’ kmqhtena,‚î’ĳ kraai? kraaíjeĳ ,

' c u

fxlaaqg, klaauwez; enz. Lgdmhgêft m he; mw.

vond Igëäw’ ‘fik?’ ÍÎP/lêfifiy,‘ flad, fieden, fmid,

Ïïîmím’ 5".‘ ÍPÜM €92‘ ‚van ‘het ‘oude led ‚fi/Ĳp ,

€54, faeaQJLQìeî, cnËÄ Q‘; „‚ _;_—‚ îigĳhì

c‚ . " ‘ _ ‘ ‚ _‘“ S‘ Sóìvfiûîlìlìëìge ‚ZCLÏIÏQHÄÂÀËËQ enaamwoorden "Ger.

‚éïubbclfn, bi; het Víìfmêfl van het meervoud, äén

Teäìflânkcïù‘ nis: bran. àronnzrîzgakhïp, klippen ,

D 4 fc/zím,

t
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N BjDËËÎIÍËÌÍVIÌSÎCÌPËE ‘

fibiin ‚ jèhimmen; ‘ìîîÌnnnretQ ‘ îniìznnresfen ‚v. ggená:

‘geniì, getuigenisfeîz‘, vriendin‘, vriendinnen, mm;

‚‘„„„„‚‚’„ , bal , ballen; rijkdvm , fĳkdúfllîfitîï,‘lĳĳffi/lflp,’ genootfèhnppen enz, "

" S. Q7‘. Alle "zelfíìarìdíge naamwoordenywelkeĳan

bìjvoegelìjlìe afgeleid, in beìrl uitgaan, ‘hebben , ‘in

het meervoud ‚Wieden ," als : waan/raid‘, ’ waarheden

enz. Deze zadhtflazìrîèige ‘uitgang, ‘dienende, om het

hgedanîgeîtot eene hdedanìgheid overte brengen‘, was

gucîtijds niet vheid‘; maar ‘kade’; ezìvan hier ha‘

Ìlfidîĳ‘; ‘ ’ " _e

5.93. ‘Sqmmìge zeìflìandige naamwoordene heb‘

‘,ï‚in het meervoud, er: enìeremgnìs: kind ‚kin

dersĳkailf, kalvers ‚ ‘ kalveren (001: kaken) , rund ,‘

ĳèìderòy‘. rnndĳen; blad, bladen; blnäeîen (ook

519d“) ‚ been, beenders, lìeendenen (Ook beenen,

fclìûbn beenen en beenderen OÏIÍÌCTËÈÌÍÉÌCÌCII gebruik;

wordeú} ‘,_ ‚fgemved; ’- gemoerlereîf’ (‘Óok gemaeden) ,

îìnlk ,’ ìàlkeren’ "(ook iìalken) û raïvl‘, raden, raden’;

íbgk‘ naden) , lied ,’ liederen’ cnzĳ; welke woorden

‘m het enkelvoud‘, oper uitgingen ‚‘ alsì;

Ìmhìer, walker enz‘ C“). e - f

h 5‘. 99. ‚Uìvherboverrĳ. 95.) aangevoemìe blĳlîjî:

fqfe mìsflag. vanfomìnígèn, die ,‘ in.‘ eeriige ‘zelfíìandigè

Qaainwqoìĳdetì, kenmerken van ‘het meervóuä

Qĳeehì Joggen,‘ ‘feluijveríäeò begeerìe ‚‘ ‚begeerîens, 55-.

‚Êütiflm, behoeften: enz. ‚ alwaar de s‘ geheel’ ûvenollig

ggggîglie; wqrvdeqde ’ hetmeervoud ìfeeds dòorïîïc áèhî

" .„".ÄÏÏ”’Ï‚Î.‚_‘‚ w“ e À 1415’ iï‘ 73)“! " "”’‚ (i) Äie L, TEN KATI‘; ‘Äanleìd, enz. D‘. I, u. 333. nu

‘i ‚ ‚.
, . Q g. ‘J
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\
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_ ‚îs‘1> RîAÊ‘! K‘ K ÜN 5.121’

m‘ gevoegde n aangewezen; terwijl‘ des‘ (lange pas

komt‘, wanneer het enkelvoud op ‘en eindigt z als 5‘

gpyìgegen ;‘r genoegens, verlangen, vËrlangens‘. ‘in?

g. 100. Eindelijk dient aangemerkt te worden, dat

het onderfcheid, het welk fommigen in’ het meer”

vond willen gemaakt hebben tusfchen de uitgangen;

en’ en ., als: kinders , kin/Ieren , vogels, vogelen enz. ‚‘

mccuendc, dat de eerfie uitgang tOÈ „deneerllen,

vierden en vìjfden naamval, de laatlle top-deikirie

andere naamvallen behoort, ‚geheel willekeurig, en

noch opdden aard der‘ taal, noch op den voorgangn

der ‘ achtbaaríle. fohrìjveren‘ gegrond is; „terwijl het

gQVOCIGILJIÜH hen,‘ die den uitgang s tot’ den ge‘

mcenen, den uitgang-en tot dendeftigen ‘llijl ge’

bragtì willen hebben, door menigvaldige‘ vooìbeelò

den onzerbeste fclìĳijvéîlfll krachteloos‘ "“’ e” l ’ ‘m ‘ Îj’

Ôiee’; d‘ gë/l4fhíêfl_ de’ ëfÌf/Ìandigfiîêäîîfflwojfi

oncvì‘ ‘ìîíïnîv*l"‘èliîef‘=ĳì'xwaqmì7‘m’_"z‘ì e ‘naîîëïîîì

S. 101. De waarneming van tweederleLgeflachgî

bij alle levende wezensenamelìjk het mannelijke en

vîjouwehjka, heef’: de menfehen, bij de_ eerfle V01‘.

ming van de ‚taal, op het dcnkbeeld gehragt, om

‚hetzelfde ‚onderfcheid ook in de uitdrukking van

zeIfSÌaĲdÌge, ofïals zeeiílìandig- befchouwde, zaken in

3e floeren. D0ch,‚_daa_r men van vele zaken zulke

glqnkereĳ begrippen “had ‚i dat ‚‚ men aan dezelve geen

‚vagybeidmgeflachten‘ kondetoekennen ‚ zoo ontílond

dcìjde fporr van ‚woorden, namelijkî üflzĳdigez,

1 ‘ D 5 S. 102.
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E‘ Q. iolìfôchòon‘ men ‚ûvewheî! algemeen kìlïbllîlîl".

mcìten, ‘M, bij de bepaling van he: geflzìchr de:

woorden, aäesfixîaarmede het denkbeehí vamgroot

tg’, fletkfiï, werkzaamheidwen verfchrìldcelĳklìeid

verknocht‘ was, îìiaìmûfiík‚‚ì‘ì alîes‘, wat men zich

{ÌÌS zwak ,— zacht, vruchrhaar, ’fch00n, aangenaam

m lijdend voorfielde , wvuáveliìk ‚ ‘—‘—’ en-alles”, „waar

11m” men.‘ geen‘; cvûmîìîeîgaàfeimppen ùnrdehmù,» mf

îìiaäròîmrënì âé gemìùrwòvdìngĳî‘ vakken‘ wm .,_ n’

ìĳdìgîgûnĳäîa wérd, «bìîĳfìîïiâbt ebhtenweer moèì

‘plĳîîfĳîa ÄQÎÌMÊIËË Mìĳmoĳâìjlì ," lîn Ĳaneîìbìyùnmù

Weoìîäcrrîìic tëfleìâ=ùàîfiìl Wĳfiîîífiváámíîlîîrdètèlve 1m‘.

dit, ‘eîi’ úîèì ìûûìesùînùdepîgenüchrîgebrùgû‘ zljfllîïntg;

p-‘îlgúïìcgíliëlìjk ÜèkEFWJnäèrfëÍËidîng medeía.

Ĳmìre«m1îsîì1=ùùûùenìù ,— "‘1’rÒcìV€l” a‘ meèflò iËùde

gòmcnîììwaeîîì üûâbïìïëäí‘ ‘ìélìiëìì òvereemmn‘, zoo

vinden wij dezelve‘ ook in onze gaal , van d; vroeg

Iìe tíîääì‘ äìïïĳèûòĳâ", ‘eîí, in ‘de m: dé‘ó'ì1’zd‘vùr—

wantfchapte ruien,‘ vrij‘ ètfifïììirig en bcfieìîdig waar

genöfggn_ìòî‚ĳòìp..ĳî.r rzv ‘‚'.‘.fiîÌíïlt\í"'.'lì.’l"‚ ‘Áí ‘ik’;‚î ‘..’—geì‘ìììì‚‘ì="sòmîûîge’= îzèlmandfge‘ ùûammréteáï.1‘e‘ì“hËÛBË?1‚"Ë1û6r den îìjdg‘ îériige veîùntĳïerìng ‘van

gònmîììméaaagùm’, ‘ìùwììil ìffidcre onverfclìâllig ‚in

Wëêc ËÎÏÈÌÎWSÔÌËVÌĲ îùnòîòùìù‘ ”dè ’ geflìtthten gòîòòûgù

Ëèòûéîì 26a ‘is’, îàĳîvòòîqìòòuì»; ĳîùèù‘ wòòîììîìĳd,

‘îòaî-ìeìîwùûweîìjììë ìs-‘Fìnnùîîûuìiîe ‘gälítëlítïiìl

Pgìmìnîîîéîììiìûeîì, wòraùíîqc ‘ìîéîzùìve ìùgeùwgìòìììììgî,

ïawáìĳùùnvùigùnùw ‘in hcïìhfifindìffîè gèflnëlâîgféèlĳëiíîi‘,

uûgèìòĳaûà"’ awììùî‘ ìùîäûîîĳìeemjzùwìe=aìù u‘ ‚

‚îor ._ U ‘ m

t’
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“Îäbïkïùaîidl ‘Iìïlì’ ÜÌN‘ áfäwiï’ g;

‚v‘ Je’ ÏìjÍPëflÎP‘ mû“îòo“wùì‘ûĳeùwvoòmîaáàa

iòù wel ‘in 1m ’Ì"I‘OIÍWCÏÏ_ÌËÙ‘IÌÏS DFUWÎLÏÌÎkËÍ’ gcfluèîîî’;

cù oorlog, bovendien nog, OIWÎÌIÌÖÎQ g‘:b1‘uìkt‚sv!‚_?“”ìw‘

h’ Ë‘ï‘/'ûoò’5.“aìëmĳwe’ ‘oggeäòììymòaìgò’ “hî1dü’îì‘hbìdíng’

‘om’ ‘dùirzeîflìîìnaìge “ììììùììrèvooîflen; zîîm ùwììòg-mw

andere foortcn ., ‘welke wij gemeen/laehtigeëfi‘Òf‘ wohîdeh ‘ ‘höiëhîiêfiä’: _ ‘DÜËÉÍÍÏĲÒ ’ iĳìì‘ die

WOOYÜËD g ‘uqjläëïgfifirtfifimfiíì dPWöîìwäifli ZÌÌÎT?fiïátèïĳwifÎ ‘éenefrìììafiflêàjlwĳ ‘Vfòììwcîìjiätfn pëfíöttìfi

‚gòîîòëîga WOPÖÈÏ‘! ‚we 2‘ m, “oùèrĳè gelìììeîòowlg!"

‚uùarg‘ “ goììì‘; gooi ‘,’ ‘g-‘ìëììgmè ‚Mem:
gÊlí/ÎÜÎĲÏ ‘Ìfilïgêínaïi , ‘Ììîìgëfiotugĳyìoíïòpeïíflg gÍîììg; zzÌÌgjèIÍfiĳ cnz.‘g"«‘ù‘ûjr‘fl_ìfl"èèĳîg‘e Odkïfifitlfôûëiì

û-ròûwòìîm uîîîgm‚g«gòbeìûgìî_ ììùîaùîî-‚yaî.‘ éîëoìjĳa ,

gvmûìgĳ‘‚éfi‘zî*‘‚îîù ìùáìrìe‘ ‘waeflòî ‘Iäkîcn ome‘

8m Ëîrfièîììeiìîwgìùflììòĳùîĳ 11a‘ 213 mùĳĳòìĳk ‚vmmveaĳî;

òrîìììùĳaîgìì îùùùaòwòù <_‘ìîî”ífl:îî_1"r'_ît1_ìAjÍ<c‘ìvÓöi_‘cTch

ìvzmîìkv ‘XÒÏPÌËÎÜ lzènvaeìïîìF, ‘oîffaùî/îg" ‘rëìgëw, aam“;

zÎIPÏÎ”’rÎÌÏË,’ ‘iïihìîïgi"'aïq__s", ‘Wèlkë"fhìcïlì’ ûqnìtïîfinúìëìfiĳk

kùî ‘Yihûìèfi, fiìflìsûìì‘ ’ ùìîwììûì ‘äe ïvìjfjès ‚gùbîììîkî ‘WÓP

BËÌÍ‘. Z00 ook dc vrouwelijke woorden ‚i‘ muis , rat ,

Hfigäùîĳîîflôìggwäüíf, draai‘, îwìzuîòìh ‚îjìnlo ‘sîîtììrìel’,

Ëìîzìììîìé‘ ‘ ‘ëflzï; "îfiväîe" äïÜöS’ fiîîfi‘%1ì‘ì1<“‘ ‘Ullíivëfis

ĳrîwîùeeùàwuìvùämoòrû‚aa ‚Al-‚heîl lwònìiòùî‘ ‚ìò„

Êeìfl’ kàter’ ebgúmgdgîrîeávhlìt: Üilzĳdògfiïïwûüïdlïpìîaflfi;

ì‘_"“?*“5°*" ÍWFÎLÌÎÊ; “Êíää” 5.‘???

‘QWWÏIMÏÎËÌÏÈÎYÈÏQ? ‘„îvèí,f=;ò‚“ îùngìînĳ_ĳìì ‘ùêèfi

mìîîûüvgûdîìiòîwqdîrĳìĳîlùoìù îcìîìwäaîìûmìÄîlîéòÌiìù

‘ .‘‚“r."ì na ‚eb j"

S. 106.
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Ten bepglìng, van. de ‘geflachteìì{tandige naapìnwooreìen dienen de volgende algemeen;

‚regels (*). ‚ . _‚ ‚F

;_„_:‚’‚_T0t het mannelijke Lgeflacht behooren alle eigenÁ

namen van mîllînenĳìlsĳ: Ìlälleoì, gindrmĳPieîeg,

ËVÌÎÜÄÔÜZ’ enne’ — ’ ‚J. ‚n‘.

„g. 1071 ‚wijden alle namen van mannelijke; eigene’

îĳhappen-‚Waaìjdighedeîpen bedieningen, alsjjzeer,

ĳening,„mst , leaapnîan., Imrle enz. ,uitgangen ring, ‚Q1, en de, i411 fioning,

’z"qr.:_t;,‚b‚04e, enòmeer áergelijke woorden ‚nigĳ afdqen,

Verder nlìeĳzelfíîgaìîdige naämvvooîjden ‚’

ÄWQÌkP, ‚van werkwoordqî_‚‘afkomíì;ig, op‚— aar, e’; en

‘ífiëùìlïïgafln’ Wîînnm‘ Z13 4° Wîfkïlîg .QP‘‚.ee1ï‚“’-Î1..1:‘na5‘_‚

Ĳëliiken PGÌÊÎQGD ‘QVÊÍËICUËCÎIÌ’ =‘1-S‚‘‚‘îîî_ek‚e1_eex_.‚ dm;

‚geen kweet ‘w’; <91‘ ÏÎdÎJÎÏ‘ van‘ een ander. ‚zîlffiandìg‘

naamwoord afigeleidî FQRFQÊWËÎËÌKEIICÏGII mannelĳken

Ferm‘ ..“"““d‘úde‘1.’»fl1“î‘=‘ ‚z"‚”.‘i<“’‚"‚’‚‚ Üeeîeèr ’ ‚KM;
‚ enz.à;. ook ĲIVIIICI‘ den uipgangjg; , als; îgjĳ

wee’ ‚kvrlîerg’ï".‚‚ zwifleaerdflîîer éne.‘ ‚Én‘ Àlììérhìi

‚me,‘ ‚ìrzîî‘ ‘.‘./ 2..“’2‚‘."'.’î" ìrwì‘ i113.‘{(1) Deze ‘regels zijn (dit i} veòr altĳdgezegdn grogtendgdlq

gntleend "uit de‘ ‘Vyorneie vim Hoogleeraar n, Ulúgäfm

dpeghzeeden (‚iruk van “Je; ‘gebrvuiknelĳlîfleíÎîelf/hindigq

‚íaùìnîĳoùîeen, beìee/‘aùd’ 52m huniu ge/mhîéù’, dbùr n. v/m

Hè ö e‘; 1‘ u A ‘r 1: w‘; ‘ ’ in welke’ “vomechì zeer’ — ‘tirdeávûerig ,‘ “en‘

v‘ _

iimmiufíekgrondíg‘, Òbarîde geflachren ‚gehimdpld vìmrdz.’ “Men

wĳljjleûe hiermede 1.. man Keqyylj). {yhl- Läqneuâveevî-â er,’

PRE’. :_lìl.‘_|396—n63; nog‘? Egìpïhledeyvd’. jprnqkk. el. 1100? ‘en

‘verw; i. vzw na Lums, in zijne aanteekeníngen‘ op ‘de 11e.

knapte “aanleiding tot dé kennis]? Îír NÌÌÎîÌLÎènÌÎÄ/ü k‘. ,

bi. 62. en verv. ’

‚Je‘; ‚2

‚‚

z

_ __ ._‘_ _,_‚____" h.‘



‘

‚

ägïîiìéîfill Ki K Ü Iïl Q1‘. V-‘Î 6’!

houde men ‘wel in het oog l,“ dat niet de uitgang,

‘maar de bedoelde perfoon het geflacht bepaaltìyde‘

wijl baker , kamenier enz. vrouwelijk zijn. 95311

5. rog. Ook de namen van zoodanige werktui

gen ägereedfchappen , of zaken, die ‚F van een werk

‘woord afgeleid, het werk eens mans vervangenverrigten, en die dus overdragtìg tot eene zaak , ‘of

een werktuig overgegaan-zijn , vooral zulke , die in er

eindigen; bij voorbeeld een fiìuirer is iemand ‚die

fndit , een waaíjer een", die waait , een Iooper een , die

loopt, een wijzer een , die wijst enz. Op deze wijs

zijn dan mannelijk: flamper , lichter Îfc/zepper (wa

ïtervat)?‘ klopper, bouwer, pasfert enz. Men ver

warre echter met deze woorden geene andere manne‘

"lijke cn onzijdige woorden , welke zoodanige eigen’

fchap niet aanduiden , als: flinger, polder, ‘donder,

À/luijer ,"" lommer , leger, leder‘, 7U8d8f‘,“El1’(ÏÎ€1‘g€—

‘lijke , welke , fchoon op er uitgaande,‘ ‘echter nietop

lrdezelfde wijs van werkwoorden afgeleid’ worden ,

(‘noch de werking daarvan aancluidenJfS/írìèer J‘ bij

voorbeeld , is eigenlijk het wortelwoord van flìngeren 5

len fchoon het; een werktuig zij om te ílingeren ,

volgt daaruit echter niet , dat flinger mannelijk is ĳìde

‘J wijl , wanneer dit doorging; alle andere werktuigen ,

als jparleg/zouweel enz. mannelijk zouden moeten zijn.

‘m’ S. uo. Mannelijk zijn insgelijlts die zelfllaìrdige

naamwoorden , welke, fchoon op zich zelven een_’ander

geflacht hebbende? echter wel eens als eigene bena

’ mìngen van mannïn „aangemerkt worden , of eenige

. . . . j mam

\
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93% Näìïfiüîêìïì ĳîkîwîsîûîìĳû’;

«îwrìĳiìieaì ÎÄÎÊJÜQUÜÚRËWËYÌ ‚î lwsìwiìèî, wwr/Ànîeìk ‚—‘mm ‘ H‘? ‘Iìiĳvdî 18 ‚ Voîàîbfifllsi’ mìidigìmggr.

‘Bpflfiêwifiïëìëlifiïlïíflëfl ‘wedì; ‘w ‘ian Ìîvhîtfiìïlìïllälĳk.

‘B’; ‘rlnwd «iì ÜIQÜPYFÌËËËS „maar ‘jihgĳ .;_.;;j;—_‚e‘‚î‚‚44‘

àmgd îìîìûlìòî mnfiêìiks m‘ de.‘ QYÊFÂSÜWQQËĲ»

‘Éfiïì’ “ aam .’:‘ É‘ n""“"‘-‘=‘ ‘ — í ur._ “.‚ì‚‚.î‘=‚’‚‘‚;

‘fihîl’ ‚sbfilfd; îmdîìì ‘pìrìùùjaaĳkaak, ‚ĳgĳ/jĳĳt,‘

ÓÛÏVÀ’ flî/bíïflï/ÎÍÊ-ì GÌÌWdÎ/‘jËÄPÍÎÀ JQWJWÎFÎÌÏĲ ‘YÛÜÎËÜÜJ Ïfàeïîììflkì‘

lwbaàvnnùîflmar „mw, mannelijk.’ ËÏQÄÎOQQ‘ op ‚gìqù

Ĳlvmwm ‚mu game-m ‚zijnde. — — ‚

‘fi-î’ ma‘ " ‘ÄÎÀQÎÜÊKG? mm ‚helîoqren Äügèqnìge

wmsdòìì. ‚Ĳaìviìòv‘ ‘wrsmweîĳlîp gf ‚Qîìzĳgìgîì

‘SQÜÊÀCHÎ íËĳÜÖe; ällîfin QVGIÚËÔÊËÌÊ’ ‚QÏ bĳ overë

‚nmiîîs á *a11»’.‘1î“"«1mdiiäw ‚mfow ‘mesûpasr ‚worm.

ZĲÌËFMÉIIU ‘A168’! ‚ ‘bÖ-îxïêfgëlĳlíilîg ‚ W‘ bij ‘Ovàclìdmgr ,

‚#9 ‘éiflìlìsìî ‘ìvehssììs ‚me‘‚zwgazì‚ûììûîì këiëâï‘ dam’:

ĳgĳQgûĳtenì/jijk. 1001: zegt ‚men van ‚eqn ‚meisje ‚ ‘jgtgij

Ĳfl‘‚li‘f«ding filíàllflfillfi vwÜW ‚— m" oud‚vel ‘

îîîiìîirdìflflün’ înìan, ‚dat ‘hij reueêgpzde kpngĳĳ.‚omìîĳaìniîìg‘. hceft ‚gemeeulìjl‘; heìzelfcle plaats. g5„’ ‚bij ‘vqgnbeeldî, het ‘woord wgclzî ‚vrquweiĳk.

‘Vënllöfil’ ‘men ‘nu ‚ ‘bij ovûmamìng, ‚de [ÒÌZÍ/(ÌWIIGÜÍ ,

de nmlîtwecàt , ‘ieìorenwackt enz. zegt, dan blĳ

‚vûn ‚deze ‚woordfiîl vrouwelijk, ‘fshoon ‚daaqàûûr
1 .

mannen aangùeduiûtworden. -“‘—‘ ‘.‘—

‘S. na. T0: het mannelijke gcflachtgbghqgyemtp

vans ‚de namen ‚wìîî Àíkëzîûn, Ĳölììlûîîìiĳîeîlîâfliîbĳ‘

‚ . zon

/

/

/

.
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‘.’e‚’s‘ì’ R‘A—‘A‘K’K’UiNÎSlT+ v‘ en

zonderen ílccn’. aanduiden , als: ‚egaal, diamant,

fafler enz.; bij voorbeeld: ‘zie hier eenen fraenjen

‘gaat; terwijl zij, yoor’ de erts , ûf Hof ‚genomen ,

onzĳdig zijn: eenedoos van helder agaat. T

S, 113. Maimelijlt zijn insgclĳks de woorden , in

dom uitgaande, wanneer zĳ den Raat, ‘de magt,_‘0f.,

geíicldlìeid eener zaak ‚aanduiden , als: de ede/dam ‚

eigendom, ouderdom, rijkdom, waxdaîîìËxiz. U‘).

‚ S. n14. Vrij algemeen zijn de woorden ‚in em en

jem uirgîmaiìde, van het „pìarmelijlìe geflacht, als:

adem , bodem ‚ ‘bal/èm ‚bezem ‚blihfenĳiìaezem ‚enz.

En hiertoe kunnen ook de-woorden ‚in 1m enzm ,intrekking voor lem en rem , uitgaande , gebragt wor

den , als : arm , galm , halm , helm , jìhalm , fchelm ,

fcherm , fiorm, worm enz. ‚g‘, t ‘‚‚,‚‚‚‚,‚‘;.;‘;‚

g. 1x5. 2. Tot het vrouwe/ijl’; ‚geflachtîbehooren

de eigennamen van vrouìveiì , als : Maria ‚jfjoanna,

Eíìzahet, jozím cnz.‚.;„ ì‘„ò’‚‘‚_‚,’‚..‚;_‚-,

‚[15. 1 16. Wijders de namen ‘van vrouwelijke eigen‘

‚felìappen , waardiglmdeìì en zbedierìiiìgen , als; dien‘;

‚ìvaagd, baker, kameníer. ‘Ook die, welke den

uitgang _fler hebben, als: weed/lor , loop/iep, fump

flenenz. Insgelijks‚zu1kc , welke van mannelijke zelf

flîîìndige ‚naamwoorden ontleend zijn , een in in, ‚e,

of fier nuitgaan, ‚als: koningin, vorstin, prinjèî,

zandares, heîber lor/lor ‚zaa er ‚OOk aan er sen zangerín enZ-gVflu dehcnjegíhilldeft het gelíguilc

L‘ „l. . ‚l | HL

C‘) i“ "Wim mee‘ wwrdeu ‚inden lìilfiuídél hij het

Mzljdige geflachr.

I

N
v

’ —
‚

\— —‘— —_‘-—‘_ì ‚ ‚——— » - ‘ ——_-‘= —-——‚‘,— .“——‚—.ĳ



w _

___. - — — —4‚ -.....—.—n‘—"“'

&

64 N E n È RHÏÚ fîrîs t: HË

alleen het’ woord wijf uitgezonderd, dat onzij‘

is. — ‘."‘\

r “g. 117.‘Vr0uwelijk worden genomen de íloffelìjì

ke namen ‘der letteren van hetlabé, alè: dat woord

wordt met eene zat/ìt-‘Iange e ge/jìeld — de regel be

gint met eene groote b enz. ’

‘ “ S. 113. Z00 ook zijn de cijfergetallen , Wanneeí’

zij op zich zelven íloífelijk uitgedrukt worden, van

het vrouwelijke geflacht, als: de ze: , de negen,

de honderd enzò Doch bij verzameling worden zij

onzijdîg gebezigd, alsi het honderd, het vijf en

‘twintig kost zoo veel.‘ Hier moet men ook niet ver‘

‘waiîen zulke gezegden, waarin eene uitlating van

het zelfflandige naamwoord plaats heeft, alá: ik koop

de ze: (bij voorbeeld visfchen) voor zoo veel; u

S. 119. Vrouwelijk zijn de zelfíìandige naamwoor

den, die , ‘op fchap eindigende, van bijvoegelìjke

naamwoorden afílammen, en eene hoedanigheid be

teekenen, a1s:_de gramfihop, dronkenfclmp , blijd

fihap enz. Ook zulke , welke, van zelfflîììndìge

naamwoorden afkomlìig, eene algemeenheid vat

‘perfonen’ ‘in een vergaderd ligchaam te kennen ge‘

‘ven, alsà‘ de broederfèhap, burger/Map, priester‘

jèhap enz. , terwijl deze laatíie foort van woorden,

‘wanneer zij eene geíleldheid, waardigheid, of bedie‘

"îúng uitdrukken, onzijdig is, als: het burgerfgluîp,

meester/Map, flad/zouder/b/zap enz.‘ (*). . -‘

‘ u 5. 120‘

‘J C‘) Zie bij de woorden van het onzijdíge geflucht.

É
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îîlgtclzbĳ OQkTZĳI} ‚îlewoorden; op ‘ìng uitgaande ‚‘

van het vrouwelijke geflaclìt, nanîelijk die, welke

van-het worteldcel van eenig werkwoord afgeleid,

de dadelijke werking beteekenen, als: aandrijving,

belûoniìzg, veìîuaniîîg, betering enz.; zonder dat

hieromtrent cenigc uitzondering plaats heeft. Doch

hiermede moet men niet verwarren eenìge oor

fpronkelijke woorden , of zulke , die niet van werk,

woorden afkomen, als: ring, kring, penning;

mch andere‘, in Zing eindigende, als: vreemdeling,

auigeling enz. ‚welke mannelijk zijn. «g, „ga,

ä. 121.‚Tot het vrouwelijke geflaclìt bel-iooreit

ook de ‘voordien , welke , van naamwoorden afgeleid’,

op uitgaan,‘ en eeneuìllìâîlî", eene bedieningĳof

werking‘ aanduiden, als: ‚abdij, burgerij, aîieveïífù

boavaardij , ‘maatfi/îûpPi/‘ìflrìfeîîij’ , fifiílderĳ enz.;

ten’ aanzien van’ welk laatfizei woord echter‘ ‚elikwijìs

gehoord word: het fìhílderij... ĳDoch hiervan‘ zijn

geheel onderfcheiden de ‘voerden, welke met’ he;

voorzctfel . ge van werkwoorden gemaakt worden,

als: gerij, getij , gevrij ; van welke bij de’ onzij

dige naamwoorden zal gehandeld ‘worden. g; „j

’ ‘g. m2. Ook wordt de uitgang nis, achter wegb

woorden gevoegd, en eene daadĳof gelleldheid be

teekenende, vrouwelijk geacht, als: ergernis, ‚ba‘

Ìzoudení: , ‘behjìdenî’: ,” gelzeugeni: enz‘. Echter

‘heeft hier ook weder eenige afwijking plaats, als

blijkt uit vanní: en geruígeníî, waarvan het eerlle

Onlĳdìg, en het laazfie vrouwelijk en onzĳdigî gebe’

zigd wordt.

‚ E, g. 123.
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‚»‚‘‚——«5‚’1‚3‚ Vroìĳwelijk- gĳînoùk alle wùòìdenì, welke

jnwdwìd uitgaan; Zĳ zijn van bijvoegclijlîe naamwoor‘

„dm; deelwoorden afkomlììg , en» beteekenenade

„hoedanighĳeid van dat‘ ‘woord ‚— als: Ï8gÍVüúfjáägh6Ìd‚

‘gloeit/leid’; gMdhaíd,‘wellevend/1eìd , belezen/zsìd-onz.

„QĲS. 124.200 ook de woorden, op ze uitgaandg,

‚rìfbĳvelkevan- lììjvoegelijke naamwoorden.‘ afgeleid ‚zĳĳ,

‚ìîalsvhaagîòvan hoog, duurìe van dzÌur, flaaunve

Ĳììânfläauw m. — —' î-nĳ’

‚m8‘ m5. Behalve deze, zijn er nog verfcheideîïc

"lndere zelffiäìndìge naamwoorden , van werkwoorden

„afgeleid, welke, mede in te CÍHCÌÎQGIKÌCÏVIÎOHWCÌÀÌË

‘îgĳnyalst moeite , jò/zaamte, flerfie, tea/te (thans

îHIËCSĲÍee/t) , van înoeĳen, fit/lamel: , flerven‘, ge‘

len. En met weglating van e, dragt, k/agt, flagt‘

„enz., van dtagen, klagen, [lagen ,’ (lllk/Ïtldfl). In

deze wijs van afleiding is ook de reden van het vroul

‚welijke gcflachtte zoeken in de woorden ‚met b; en

ge’ beginnende, ‘ als z begeerte , be/zaefle,’ geloftq ,

“van «begecran, behoeven , loven (beloven). . ,“„‘‚ ‘

155 g; 12‚6‚ Ook‘ heeft het vrouwelìjkegeflaclìtùplaat;

îin dé woorden gebovrie, gedaante, gedachte enz‘,

wan-de lijdende dcelwoordeìì geboren , gedaan ,. ge

‘WJĲCÏÌË’; afkomftlg. -î‘- — ‚k. . ., ‘ . mi’

‚v5.‘ ka27._‚ Wij zouden nog andere ‘regels’ ‘omtrent

he; ‘vrouîwîlĳke geflacht derî zelffiandige naaîìîvmr‘

„dan, a1sitút__ derzelvermitgangûn kenbaar, kqpnen

„opgeven 5 ‘CÏQÜÎI deze zijn aan’ te veel ‘uiczondeìiĳggu

onderhevig, waarom ‘wij lievcìî gotlaììdere‘,—lĳaĳĳjĳpp

i’

wingen overgaan. ‚w‘; ‘‚‚„\‘‚—‚‚ nam‘ mh:

‚j; 1 j‘ , j“ s‘ 128c

\
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‘al we "ìnl Ïlnifüäl-ËÎTT; o 1 w,

53h}, päûjqg.) Tot de algcmeene regelen ten aaniïen

“van -de onzijdíge zelflhndìge naamwoorden behooò

‘îren de volgende. Onzijdig zljn de eigennamen ‘Ïnn

olzmden‘, Heden, doìpen en‘ ’plaatfen,‘ï welke; wûn‘

neer zìjnllcen genoemd , en niet nader bellzlìrevcn wor‘

» den , in het Ncderdììïtseh , zonder‘ lidwoorden voorko‘

‚men, als‘: Engeland, Amflerdnm; òuer Bleiswĳk

s‘„,„ Maerkapel naarïîVaddingrveen rijden; terwijl

men , dezelfde woorden met een lidwoord bezìgen‘

"de; ‘zegtf het kaoprijlle Amflerdam enz. Alle namen

‘van landen en {leden , daarentegen gwelke in het Neder

duìzsch’ ‘een ‘lidwoord voorop hebben, ‘fclúkken ‚zich

“ naar derzelver inwendigen ùaard , of‘bìjzonderen Ìîít‘

gang, alsz de; BeÏzvw, de ‘Wlaw ‚Wíe Lemmer ‚gkez

ïGoni enz‘. ' ’ "Färiivifi ‘W’ Qìmllîrgwfi îîîùrì” qfzí ” ‚ml j

911" S3129‘ Onzijdíg zìjnrzoodanîge Woorden ,"'r wan

"de onbepaalderwìjs- der werkwoordenâ of’ her. onìsiji

fizlïgc geflacht der‘ bijvoegellìke naamwoorden uitnïh‘

‘ken, en als zelfflìandìge naamwoorden gebezigd war‘

den , als : het ‚eten , het zingen , hu‘ (liep {het ‘ri/ìm

"Mm; ÎËÎÊÏÌIQUÌÛIIËÍÏEÏCÍOTÍIWĲ ‘woordemoolé het

‚’ Woord’ menrvh behoort ‚het; Wôlkì‘, bij inkonìng, Van Ylíet

dìijvoegolĳke. naamwoord mennisvä onfleend ïerîîwn‘

het oude men, ‚voor man, afkomílig iéì "‘ Wanneer

fimen; echter-Wan‘ menïchen iîrhet‘ algemeen! fpreekt ‚

‘îngbmenïde mĳensc/n,‘ in het manxìellîläegeflaelînïëî“

SMS. "IQÒÈ"’ÌÎÌÈ“ZELÎÛAĲÓÌgG' naamwoorden, ‚welke

Sïeene algemeenheid van Pcof of erts aanduìdengrzìjn

ÂÍISQÔÏIÍÍFÏOÌÙÌÌÍÌÎÊ ‚ï ‘alszîhn graan, Ìiamîffieëìì,

diamant, koper enz. ‘l ‚-“—" «HÎWV mini uw:

3-5! ‘e’ E 2 j. 131,
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g S.‘ 131‘ Ook die woorden, welke vmvle‘ onbe.‘

paaldewijs der werkwoorden, met wegweròing van

m.’ en ‘voorzetting ‘van ge, afkomen, en derzelver

WEfkÎHg aanduiden, ‚als‘; geraas, geroep, gefimp;

getìer, van razen, roepen,‘ fizappen’,""tìeren enzì

Zoo. ook gerij, geîijgf-gevrij‘, gevíoek ,’ ge/ì/zrijf,‘

geen)‘ ‚l gebak, gebouw , gebrand eríz. ‚îvîin rijen‘,

tijen , vrijen , vloeken , fbhìíjven ,‘ bizflèn,‘ bàìkeu -,"‘

bouwenybrazlen enz.; van‘ welke fomniigenwanuzìn

veranderen, zoo dat zij van de werkende. daad ‘over’ ‘

gaan, om de bewerkte ,‘of voortgebragîeraaiì te dui

den‘, "ìals: het gebak,‘ "gebouwyJgëlìraad" enz.;‘

welke niet meer het? takken, bonwèngúrìnién enz.‘

beteekeneu, maar dat ‘geen, was Îîit‘ het bakken,

brouwen, braden enz., voorkomt. Intusfchen is

het ‘natuurlijk,’ dat‘ hetevoorgevdegde‘ gerwegge

laten wordt in woorden,” afgeleid“vah""werkavoor’

den , welke reeds een Îder, ‘onfcheidbamrvoorzetfels

hebben, als: heîîbelegîgrrîonfîverlò, ‘oerbíijf enz.;

Wake/eggen, ÛHÙVEÏPCËQWNËÌIÎYEÌÌÎCHZ“. zaï’: ‚ral‘

m5. 132. Tot dezen.’ regelïîbeliborèn-Ĳöok’ alle woor‘!

den, welke, met ’ vöorzetîîng’ van"g‘eî,‘ vanì deì

voortdurende werkwoorden opel en er afkomen, en

niets anders , dan delrzelvei‘ ‘ WGPÏCÌII-g"; ‘aanduiden,

als: gebulder‘, gedaver,‘ gedondeìĳgejammer, ge‘

babbel,’ gebak/rel, gotokkel cnz., ."V‘al1"\‘‚b!fldeì2fl;

Ĳíìweren , ‘ — donderen; . janunerenl ‚ baiviëlen ‘," ‘hakke

len, tokkeleîz enz. ‘ :‚"."În’.“‘-’“î‚‘.‘;!-‘. -1‘‚."‘

S‚‚‘_133. Uit het aangevoerde blifitïileìredelfivîui

het geflachtsverfchil in de woorden riuqú ‚en‘ roep“,

‚ ; ‚ i.’ .: 3 .‘ be

\
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berouw enìgerazp, welke laatlle‘ odzîjrlâgw’zìjîr,’î;er—

wijl het gebruik de eeríleimannelijkllelt. «Immers,

berouw en geroep zijn 11lCLVìlI1.I‘ûilw enroep, niet‘

voorvocgiìig van be en ge ‚maar ,‘. volgens den bo’

ven voorgedragen regel, van ‚berouweìì en ‚roepen,

afkomllig. ‚ ‚ l ‚

S‘ 134. „Hetzelfde geldt ‚ookin opzigt ‚tot het

verfchil van ‘geflacht ‚tusfchen de woorden wal‘ en

geval, waarvan her-‚eeriìeîînaimelijlc en hetîîlaarile

onzijdig is, als afkomílig van het wcrkwoordivalù

len. Z00 zijn, daarentegen, ‘afval, inval, ‘uitval

cnz.‚‚ mannelijk, als van het mannelijke woord; va}

en de voorzetfels af, in , uit zamen gefleld ; terwijl,

toeval, verval, voorval, of met voorzettìng van

ìae,ver , voor , ui: geval,of, even als ‚dit‘, uit val/m,

van .de werkwoorden toeval/en, vervallen, voorval‘.

len, gefproten, onzijdig zijn. ._ ‘

‘ 5. 135. Even eens is het gelegen met de woorden

aanflag, z'n/lag, mis/lag, opflag, over/lag, voor.‘

flag, alle van flag afkomflìig , en, gelijk dit, man‘

nelijk, „terwijl beflag, ’ ent/lag, ver/lag onzijdig

zijn, als, even gelijk geval van vallen , van de

werkwoorden [ie/laan , zout/laan , verflamĳû’ af‘

komfiig (*). ‘ .‘= ‚‚ ’ p":

‚ g. 136. Onzijdig zijn, wijclers, de woorden,

welke ‚met ge beginnende en in n eindigende ‚noch

van een werkwoord, noch van een bijvoegelĳk naam

_ woord,

(’) Zie ook L. v. Bonnen, bi. 72. i‘ F -— ‘J;

. — . E 3
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Wbòrd‘, “ ‘mìûìr""vnnï een’ oórfiaronkefijk ’ zelfftandigi

uaanìwoord afgeleid worden ‚ aÌSW/zefgebtrgve‘ van‘

öìrg; ‘geîîlazgmîemìn ‚ bloem,‘ geflaelîe van floeí, ge’.

ìígë/re ‘van "fbgîrl, gebeente van Iwan, gedìemîvfi

‘ÎÍer enz. ’ n " “" h“

ü" . lgĳÎ‘ Tot het onzijdige geflncht behooren irlägöi

Ììjks de vcîîkleìnwooi‘dén, welke je, zje‘, kan, kifìî";

ÔÎ‘ lijn Ìmbbdngnls: fi/zaapje, lamînetje ‚jwngskëniì

Mhdekzjn‘, maagdehjn eni. , waarvan "de uitgang je;

(if îje," thans níeest in gebruik is. ‘ "”'

“ 13%’. Zòo ook de woorden ,. weìke op fel eìn.

ìÌîgen‘, en’, van werkwobrden afgeleid, eene voorr

Àèbragte ‘zîiaic , of een werkmìg nandìiìdeîî ," als: het

fihepfèl, ba/ljfel", dek/èl, trek/i’! bindfèl enz. w“

Wijìïérs Àde’ WÓOBÖGI] , ‘in jò/zap uitgaande ,

in‘ ‘van zclmìmdigc naamwoorden afkonîflzig, wan.‘

‘îìccr zij eene bediening, ÓF ‘vaìuîdigheìd beteekcnen;

ÌÌSÌîÙWVbItÌgĲfiÌ/‘dp ‚‘ prìesìerjîrhap ‚ apostel/Map

cnzî; wclkewìfle echte; vrouwelijk zijn, wanncc1_“—z‘ìj‚

‘etnewrcìîáaìììeîîng van perfonen‘ t0t een ligchnaîn tc‚

ièeîìneîvgevfnÎÏ). De woorden graaffzbap, land

htbbenĳiîîkhoon oulìngsnì vlíouwelìjk gebezigd

gìjndc , dan: ‚het gebruik reeds het’ onzĳdíge‘ geflacht

vcrkrcgcn. ‘‚ ’-. „mw“

g. 14:5.‘ Insgelĳks de woorden,0p dan’: uitgaande,

Wannqcr zij een algemcen ligchnam,’ qf gezelfchap

“ _ " ‚_ ‘ van

\ y \.

“„.'‚I_‚‘L .‚‚ ‘u \ ‚\’\ò"

òî’."(,"'} ‚ZÌÀS, ‘lìgnm . . ‘ . w z“ 3:“ ‘ z‘: „u 1 ú
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‘- Q

í

’ Ai

...h._ .—.——A—Ĳ1L- ê _.—_..



P

r

0

‘ÎSPJÌAÂKKÏÊÌNËÎIÊPY/ ‘J;

van pezfoneîi aanduiden, als: hertogdom, chriîjten;

ätnn, pausdom priesterdan: enz. ‚(Ùĳĳ iwmw „w“

‚v5: 141. Deze zijn de zekerfle en algemeenfie. re’

geletĳten aanzien van deponderfcheidene gellaehten

der zelfllantiige naamwoorden. Doch, eer wij tot de

behandeling van andere onderwerpen overgaan, moe.‘

Een wij nog eenige oogenblikken onze aandacht ves’.

tigen op lbmmige zegswijzen, waarin eene fchijnbare

~ing van het geflacht plaats heeft, daalf

het lidwoord de voor onzijdige mìgmjilîlluflll

voor de vetbogene naamvallen van mannelijke {naam

wooxden komt, als : lîeî ral/e kwam op de, Izeen , eenjqĳ

ger in de wapen brengen, iemand onder de 213:;

werpen, de visa/z koken. _,‘\.;m‘‚5 ngmĳähì

5, 142. In den eerfien opílag fchijnen deze gezeg—

den met de taalregels te lirijdeiì, en zijn ook door

fommìgen als zoodanig berispt , meenende, dat men

op de beencn kaînen, in het wapen brengen, onder

ĳenvaet werpen, den visa/z koken, moet zeggen‘ en

ílzlìrijven; doch te onregî, daar’, in al deze fpreeh

Wijzen , welke blijkbaar eenen verzamelenden „zin

‚hebben, eene verkorting van het meervoud plaats

vindtĳzoo dat op de been, in de wapen, onder de

voet, de visa/z, gezegd wordt, voor op de beenen,

jnwde wapenen, onder d: voeten, d: vis/enen (i), ‚

qflfkilíbïîw _ . ’ E ‘ .‘ ‚g‘ u}; ‘S’ ‘IÁSQ

“ÁÚ V31‘ de mìlmûlijke Woorden ‚in dom eindigende ‚ is S. 113.

gefirolìen.

(i) Zie L. v. BÜLHUIS, bl. 7x , 72; A. KLĲÌT, voor-rede voor

Ie geflachllijrt, lùl. 161. en verv. , en Je aantreháníiln op nu

woord been,

E 4
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‘i718, ’143‚“:Aríìm—'S is gelegen met de "ÏPTECÏKWQĲ

de kees: fpelen, waarin het‘ lidwoordîûnlg ‘he; Ĳruù.

welĳkeìgcílachnvanheî woord ‘Ìeest aanduidt, welk

Ágeflacht ouliiîgs aan hetzelve doorgaans is toegekend

geworden, fchoonuhet, tegenwoordig , buiten de

‘genoemde IpreekWìjS ‚ altoos onzijdig gebaigd

Wûrdt (*)."1 î “à .— “J 1"!‘

. _ ‚ ‘ — ‘ ‘ î‘ E;

-:‘‚‘..u..ì;.‚‘..—' ‘é 4. Over de naamrallen‚î-_ "

);|_c‘‚ 1‘ ‘la’ .‚'.2

144..Dewljl door de naamvallen (va/in) eigen‘

‘lijk de toevallige vemnderingen îaangeduid worden ’,

waarvoor de naamwoorden, in hunne bijzondere

betrekkingen , vatbaar zijn, zoo is het duidelijk, dat

eene taal ílechts zoo vele naamvallen kan hebben, als

derzelver naamwoorden verandering ondergaan’ kun‘

ncn. -

“ S. 145. Gemeenliìk echter ílelt men, ook bijons‘,

in navolging van ‘de-‚Latĳnen, zes naamvallen; even

‘als of onze naamwoorden zesderlei veranderingen, of

verbuigingcnhadden, daar zij intusfelîeiì’, ‘behalve

de verandering van het enkelvoudige in het meervou‘

‘dige getal, Ílechts eene ‘Vêfblllglllg ondergaan, door

het ontvangen van s, of‘ en, in den tweeden naam‘

val, alswmnrìs, lzeerenenz.» ‘ ‚ » -

.""S. 146. Schoon de zclfilandíge naamwoorden
.‚ „

. .

..— C‘) Zie L. v. Bouìms, bi. 72. en A. Krom‘ , Voomdrvoor

‚d: go/lnhtfilijsî, bl. 106. ‚_ ‚ '

‘I
‘

I.‘
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‚gpzielvzclven dus- llechts eene geringeïerandering ‘oni

‚dergaan, kunnen zijechter in. meer ‚betrekkingen en

omílandigheden geplaapsc wordenyen ‚zijn-derhalve

voor meer naamvallen vatbaar, welke dooi’ de lid‘

{vgofdcn de, het, een , eene, aangcciuid WOIÏÏCTI; ter

wijl de voorzetiels wm , aan , door, tot , met , in , uit ,

ìiaar enz. , tevens de betrekkingen aanwijzen, waar

in de zelfliandige naamwoorden voorkomen.

g. 147. Daar de naamvallen voornamelijk door de

lidwoorden aangeduid worden , is het niet moeijeliìk,

het getal der Nederdiìitfche naamvallen te bepalen (*)‘

‚De en een hebben alleenlijk deze verbuiging:

1’; ‚Des, eenes, ‚ ‚.

1 ‚Der, eener, .’ p" ‘

Des, eenes, ’ ‘

‚ . x ‚“.
-— Den, venen, —‘ ‘

s ‘ De, der, eene, eener, ‘ ‘

_’ “V Den, het, eenen, een, ‘

" Den, eenen, ‚ ” ‘
‘J!’ ' ‘ . ‘ d‘

‘r De, eene, ‘

‚v‘
Het, een. (De , in het meerv. ‚ der en den.)

“ En deze lidwoorden, in de zamenílelling eener

F I‘ ‘u

re’

_ (‘) Ten ‚nuuwfle genomen, ‘zegt L. Tzu KATB, D. I. bl.

327, zou men kunnen zeggen , dat onze voorouders niet meer,

dan vier naamvallen onderfcheidcnlijk gebruikt hebben; want de

‘ĲGĲIÏIÎĲIIÌÎZI! en vocarìvus, gelijk ooküe dntiru: en alìlativux,

‘waren bij hen dezelfde. Zie verder de Innmnmrrvoor mijn

{Vederdumch tqallcundlg ‘ivoaĳdznlìaek, bl. 85. en verv. ‚

Es

ì ‚—-——- — ——. ’ - ”‘Ĳi’"’— -” ‘—‘n‘ ‘— ‚""‘ î" ""' “"""' 1-’- —
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m; N En n‘ Ko’ m‘ s on ‘n

mdeĳvoorîzeltllandiee ‘naamwoorden gevoegdzenòdei-‘zelvcr ‘naamvallen aan, fchooiì ook dc naam»

woordm’ìzelve‘geene verbuiging ondergaan. "-““”‚Àî‘ ‘n’

e ‚S. 148. '-“Wij hebben derhalve, eigenlijk, niet

meer , danvíer naamvallen, namelijk den nominazi‘

vus, genírivus, dazivu: en accujdtivus, of, gelijk

wij de naamvallen liefst noemen willen, den eerfleh,

tweeden, derden en vierden naamval; naardien de’

vudatlvul‘, in alle opzigten , aan den eerllen naam

val gelijk is, kunnende de perfoon, of zaak, welke

als ‘verleende, lijdende, wordende en zijnde aangel‘

merkt wordt, ‘ook ‘als aange/praken voorkomengter.

wijl die naamval, welke bij de Latijnen deabìaîìvur

is, bij ons altoos door een voorzetfel aangeduid

ìvordt. ’ ’ -

(v5. 149. De eer/Ie naamval wordt de regie goh

noemd, omdat dezelve, het naamwoord in zijne

eerfie en regze ‘beteekenisvoorfìelt , zonder door ver‘!

andering van‘ letteren of lidwoorden verhogen te

zijn. De drie ‘overige naamvallen worden van dezen

regten, als het grond- en wortelwoord, door‘ Veîaîi‘

dering van letteren en lidwoorden , gevormd en zrfgd‘

leid , en dragen daarom , in tegenllelling, den‘ mam

vanûnregte , ‘of’ verbogene naamvallen. .‘ ‘W’

3-’! 15oò=De eerfle naamval heeft‘ dan plaats , war»

met. een perfoon,“ of eene zaak, als werkerideĳlij

dende," wordende, zijnde, of aangefproken Vdûr‘

komt. Hij drukt den perfoon , of de zaaltĳonmidi

Àelbaarwmìâflleen’ voor“ zich zelvefiufit, zonderaeëìiigé

’ .‘ ver

\

1

/
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qpbindĳiù-ĳet-‚ì ‚of‘beìmkkáng ‚opî ‘ietamdmmìanm

‘luiden ,_‚ bijvoorbeeld : henkind leert, de Ìdokflaat ,“

de hond wordt geflagen, de deugd bezit ‚enz.; dc‘

waarheid i: kenbaar, man! o heldenmaed! enz.

Ook in het nìeêrvoud: de kinderen lezen, de klok

kenflaan enz. ‘_‘‚.. “. ‘É ‘in!

T „151. De tweede naamval, is die, welke de 130!’

ìgnlîki-ngen der zelflìandige naamwoorden’ op elkander

aanwijst, en de zelftìnndìge naamwoorden zamen

voegt. Z00 menigvulöìg nu de gefleldlîedexì den

dingen en dcrzelver betrekkingen op elkander zijn ,‚

zoo menìgvuldig zijmook de gevallen, ‘vaarìxì een

zelflìandig naamwoord den Ĳveeden naamval ‚moet

ÌËIIHICIÙCÍI’ v ï‘ íìĳîh, gu- VÚ 1

5. 152. Ingevolge hiervan, komt de tweede

naamval voor‘, 1. als werkende oorzaak: God;geboden,

Qauidspfialwn , het werk mijner handen enz. ; ‘2. al:

he; eigendom en de bezitting: de heer de: huizes,

d; een: groeten vermogens enz.; 3. als de

‚tijd ‚en plaats van het aanwezen eens dings: de zeden

een», de- aangenaamheid dezer Iand/meve enz.;

ĳjglĳhetîgeheel, waarvan deelen genomen zijn:

wìjng, een: rneîxígîe volks, ‚reinig zom

enz. , 5. als minnen Üjchaanduidende: een duin

gqîonds, mee__u1‘en—gaans enz.; 6.-in plaats van de

vpqrgeìfelen —uin,of.ander.: niemand onzer , de bem

dĳ,‘_rne‚nf;/1enì;"flì1’51‚ 7. voor fomuìige bìjvoego‘

lijlìgnaamwooyden‘: de: daad: fchuldig, der moeite

QĳGFídÊhÊBi‘; Îlìiûëdäk" bi‘. cenige‘ werkwoorden,

4 -_ ‘ als:

/

\
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Iìâîîìziekeeĳerzaak jìîkamen, voornenzeìnûzĳn. enz.‘

..g.‘.î‘53‚ Inplaats. van den tweeden naamval, be

dien: men zich ‘dikwerf van het voorzetfel van, en

zegt: eemteekening van Rulîlîens, een Ìierzang van

Kiajì/Ìock, de keizerin van‘ Rusland, Je pfalmen van

David enz. , terwijl een lierzang KÌopflocks , de kei‘

zerin’ Rusland: enz.;. in den gewonen ÎCÌIIÌjÍÏÌÌjÌ,

‘buiten gebruik, dochúnpoezìj, ‚misfch-ien, te dul-’

denis. In den verheven flijl, zegt men ‚David:

pfizlmen enz. ì ‚’

.‚5.— 154. In fommìge gevallen wordt het voorzet‘

fel van altijd gebruikt, bij voorbeeld, 1. wanneer ge‘

flacbt, afkomst en Vaderland aangewezen worden:

een înensc/z van geringe afkomst , een Amflerdammer

Pflfi’g‘€bü071€ enz.; 2. wanneer de Itof genoemd

wordt, waaruit iets gemaakt is: eene door van zil

‘ver, een ring van goud enz.; 3. wanneer ouder

dmĳ-groorce, gcwigt en waarde bepaald worden;

een’ kind vanetwee jaren , een zon van twintig emme‘

ren , een man van graore verdienflen enz.

g. 155.‘ De mannelijke en onzijdige zelfîìandige

naamwoorden ontvangen en, of ‚v, als: menu/z,‘ des,

men/elzen, keer, de: heeren , graaf‘, de: graven, hart

Pier ham’: enz. ; man, de: mam‘ ‚ kind, des kinds,

200», de: zoons, broeder, de: broeders, vader, de;

Wder:r,‚Ï1endrik, Hendriks, Ìakaá, Ìakalîs,‘ ter‘

van ‚het woord kuis , de: huizes , van geen,

de: geesmnkomt. ‘ „g.

S. 156."D'e Lfchijnt, over het‘ algemeen, oor.

r‘. ’ fpron.‘

’Î~ ‘íîs-‘rln

l
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fproiìkelìjk, het hoofdteeken «des îweedeng naamvals‘

geweest te zijn, zoo wel in vrouwelijke ‘als manne

lijke en onzijdige naamwoorden, waarvan ook dui

delijke fporen in oude aanverwante talen te vinden

zijn.‘ Van hier, dat wij nog zeggen en fchrijven

Ckarlofler, Ilïarias beeldtenir, flíoerlers zuster ‚ï

zusters dochter, dochters kind; en in zamenllel’

ling fiadrpoort, zonsondergang e11z‘.'e"l1l“’”‘.'l3>f—ï "w ‘Jo’

5. 157. Het taalgebruik ‚veroorlooft ook, achter

vrouwelijke zelfllandige naamwoorden , in den tweeden

naamval, dezachte e ttívoegen’, als: dĲ/è/zûoîzheíd

dier vrouivïflde grond dezer flellinge; en zoo in!

vele‘ ‚andere woorden ‚Ĳwanneer namelijk die’ achter

voeging {hekken kan, om ‚de vloéibaarhcid en WEË‘

luidendheid te bevorderen i,’ terwijhdiìïechter altoos

met zekere‘ fpaarzaamheidgenniet dan in: den îdefti”

gexflíiijl, behoörtíte gefchieden." l ‘fwbìïû’ — m6‘

’ Q‚—r58. Ûm ddn aarden de noodzakrlijkheidides

tweeden naamvalsfiiaderl Jtefldoen blijken ydìent het,

volgende. Hadden wij dezénînaamxial niet’, dans zou‘

den wij , om het gebrek daaxîvanre vergoeden , eene

onaangenmne omfchrìjvingflìnoetenàte ‘hulp ‘roepen;

bij’ voorbeeld Q“dÜ zoon, dien. de veldoverfle geteeld’

heefl", gaf/Zen‘! burgeren, welke ÏYÎdÛZ/Ìfld wonen 5

lìewĳìerr,’ elatVzíj We/genalleîehzan hen had» Om

deze langïvijligheid te «vermijden ‚î verkiest‘ de taal

eenen veel korteren weg, ‘door middel van den twee’

den naamval, en zegt, in plaats van de zoon, dien

de’ veldweg/ie geroeid ‘ìbeeficmíe zoon ieïegveldover‘

’ 13‘ [leng
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m N’Î1'‚'4’D1*’Î‘2ïRiDîÜ""I=‘I“S maar;

’ì‚fien=g‚ l inmplaars’ ” van ‘äen burgmĳ , wélka ïáï’ìûiflää

Îwanmäüdw ‚ìbìilrgeren‘ derì flmí ;‘in plaitsivaîî beWîf

‘zëìígeïïfutskíj ‘welgevailérraan hen ‘had’: úwvifzën

éĳnsìîweìgevàìlens. En dus krijgen Wijdewolgënôe

“kûrte ‘en volledige bewoûrding: de ZÜÖÌLÂËS îzíd‘.

avcrflen gaf dm burgers}: Jer flàd ‘lièwi/‘zen-ĳzĳns

WBÏgYVflÏÍËIISÄ 1:5 . I"““? . ’ ’ ’ " ‘ e -‘

’ 5. 159. De handelingen eens ‘redelìjken ‘Vczens

"hebben ‚niet‘ alleen een voörwerpg‘ waartoe zij over

“gaan; mmír .ook— eenûeinde , waartoe ‘zij gèïëhieden‘

‘Zecrzegî m'en, bij voorbeeld‘, ik fnijd îizĳ vleescb;

itérwĳlrík het haìídelendeìweáen , fiîijd dîvhandelingr‘,

vleeseh m‘ ìäüóxwverp’, ‚enîmij het doel ‘der lìanclelîng

-ià."."n‘ìîí"dit"doeider handeling is de dérde nîìzrinvàl.’

Î“ ‘S3’. 16e’. Deze naamval wordt ” derhalve" ìver‘

"eischt ’, Wanneer dan eenen ‘petfoovn , of eene zaak’,

iets gegeven, aangebodenytoegefchikt, ’of‘”0ntn0‘

‘IIÌÈII’ woedt; ‘of îwaìîneer ten gĳevalle, ten voordeele ,

0F- Imdeele van dezelven iets gefchiedt; of wámìecr

iets‘ geiegîr ‘wordt , aan dezèlven gelijk Òf ongelijk’ te

zijn, nls:sògeef"izemî zij}! gèld, ‘ontneem hèîìräîfìì

me; , “dezábîîïí: ‘hem gelĳk, iemand ‘niet: ‘beìovm ,

‘ìèìsîûmisguììnen ,“..“— dezerfibij: is zwnfihz

mznjëkeìwfifíddelìjk enz. _In ‘plaats van dezen deìfdáw

naámvàl ‘wordt ":het‘ VÛOÜZCIÎCÌ aán—‘ûf"àì‘nar_

gebezigd: m’ iemankl;istsî’beloveîi,’ ììzügîízììmeìì‘vlezĳ/jîíjr ámwr’ ‘zwakke Imznjòhenfc/zadvlíjîlîenzì ‘

S. rórwDe derde‘ ‘naamval ontvangtxwelîëeenä’,

in ‘îâleflĳeíîaîìhfen , ‘dûél_ì—‘"ììîede" ‘niet ilfidën

' ‘ def‘

/

í‘

\
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‚a ÌÏÛÌÜÌÒÌÂJÎIKÎKÎUNÎSÎÏÔJ— na

gdeîtigen llijl‘ , de zachte ‚e ‚achter aanfials: Coda,

dljlòfflfllfllfi, zijner ‚aorgetoevertrwuw/Á; ‘tdmvĳlilo

onzìjdige woordeiĳeven alsde mannelijke, den, ofee

nen‘,voorop nemen , als: dan, volgenden geflao/zîe enz.

‚k,‘ S. 162. Sommige handelingen gaan niet;‚.tot iets

anders over, maar zijn veeleer eene beweging in zich

zelve, als: ik ga, ik kom enz. Andere handelingen

„kunnen niet zonder‘ een voorwerp gedacht worden,

waartoe zij zich bepalen. En dit voorwerp eener

handeling is juist dat geen , wat wij den vierden

naamval noemen. Wanneer men , bij voorbeeld,

zegt: de vreugd overwint de droefheid, en onîge

keerd: de, droefheid overwint de vreugd, ‘dan llìaat

droef/zeíd eerst , als het voorwerp derhandeling , in den

vierden, en vervolgens , als de handelende perfoon of

zaak, in den eer/Ìeniraamval; fchoon in beide gevallen

de woorden vreugd en droefheid onveranderdblijven.

..‚_‚‚S. 163. Doch, om den aard des vierden naainvals

nog duidelijker te leeren kennen , moeten wij ons xadem

zelven in vergelijking metalen derden ‚naamval voor

‚fiellen. Wanneer men zegt: de man fnrjdî zie/r;

dan is zie/z het voorwerp der handeling, ofgle vierde

naamval. Wanneer men ‚daarentegen zegtzegde wan

fnijdî ‚ zie/j, brood; dan ‚is brood het y@ĳw‚ggp_ der

handeling, of de— vierde, en zich hetdoelder han

deling, ‚of de derde naamval. „„„‚‚,5;‚;_.,gi‚ 3,3.

- S. 164. De vierde; naamval wordt ‚ook door Îde

voorzetíëls beheerscht, als: aan huis, ira‘_de‚‘flad

10mm , aan den îvand kleven, naar dan’ {yin gaan,

‚íqì‘ in

»_—-\—
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a Naveeevt

inwidé’ kleiner, îwarzîûíezleaì, ìojflgieeäen baan;Band’ arùèr ‘iets uiĳrekleenì,‘ over ‘de îqfii liggen!

Zang; “beìrfiranzl rijden, tegen den muur ‚gaoijîn?

van’ iemanel afhangen, ‘iets met dfllîdĳéflÍlíg" ggĳ

waarworden enz‚ Zie verder bij de VOORZETSELS.’ „‚_

‘#1
‘Q‘É?‘F W

! v‘; ‘\ìfl|:.|:‘, J ì.

‚J ‘fan’. "e er ‘."“’T"1“

g‘ _—ĳ‘:‚“3.- OVEÌÉ‘ IÌÎEÄLÙI-DWPORDEN. "- ‘ a‘

4 .

‘V .

.» -“ ’ " ‘.' “ „ede Lidwoorden op de zellllaiîl‘?

{aardige ‘naamwoorden,’ als onmiddellijk tot dezelveì
‘Îelioorende ‚ÎJVOÌQCĲ, ‘ic-hoon zij anders. onder de

Ëleinerc; rededeelen moesten gerangfczhiktwwìrden.twee-na ‚getal, namelĳlaxlìet bepalende‘ de’, ‚eîi

h}; Íiiecïlìepalende een. Zĳlljl} van uitnemendenîliengr,’

omjcleL meerdere’ of nìindcre ïbepaaldlìeid. vanìffi“ der- zelfílaîîglige naamwoorden te doenejìĳàzetterrdne onzer tale eene ‘maat Van duidelijkheid!

en - juìstbeid- bij, door welke zij zich van aniälyêrexljaàì

len’, welke deze lidwoorden mìslèn, dfí” eene zeer

voordeéligwwijze, onderlëheidf’; terwijl ‘zij tevens het

geflaclìt der naamwoordërïäìanwijzen‘. ‘—"' ‘ ‘ ‘l

S, lidwoord ‘eeiiíkîfaagt den? Îmaáfùn

‘niet ‘bepalend ‚ ’omdat‘ hetfde zaak, ‘ivaarüaîî ge:

fproken Wordt, ËIÌgCHICCDFÎËÍP-Zülldfil‘ bepaling ‘laat’.

’p,‘ wordt‘; het bepalende c lidwoord genoemd ’, Ëonîl

dat het îdezaak , l waarvan- gefproken worde‘, tbepaalt

enjldììidelijk aanwijst, als: geef rnĳ ‘het ‘àoekĳna’

melijlî dat‘ boek, waarvan wij” gefproken hebben’, in

onderfelieidîng van alle’ andere ‘boeken. “ïëîïrfâg”

j Sùüóg‘.

i.“ we. ‘t à. 4 . ‘J "É van“ J «"“

t‘ I

_ ....'.n.ì__
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ESÎIZÜCHÁKKÜNSTÖË e’:

g. 1Q7ù“Wanneer ik daarentegen zeg: geef mĳ

een ìîoel’, ‘dan fpreePïk Ĳiìiiepanlü, en laat de keus,

Welk boclflmen mij wil geven geheel vrij, indien

men mij fleehts dat geeij-‘xgeeft, het Welk ik mĳ,

onder den naamvan boel’, voorilel. _

S. 168.‘ Nog ilerkervîilleit de verfchillende zins‘

bepalingen K,‘ door middel‘ van _de lidwoorden, in

het oog , wanneer wij twee, zelffraiîdige naamwoorden

bijeen voegîeti; ‘terwijl daardoor eene zeer aanmerkelij

ke’ ‘verfclîeidenlìeid van zin veroorzaakt wordt , bá

voorbeeld: een zoon een: koning: --‘ een zoon de:

koningrfi-i-„Je Îzoon een: ‚kdningí- 21e weer»

Ìoningr; welke vier verfchillende lîeteekenisfen al‘

leen uit de plaatfing van de lidwoorden ontflaan (*)‚

Lîrópzîfieze lidwoorden zijn,- even als’ de zelf

flandige naamwoorden, ja meer dan die, voor ver

buiging, of verândering in naamvallen vatbaar. De

jrverbuiginggéfchiedt, op dekiolgendë WĳSÏ ‘Î

i’ ‘l — b‘ ‘i’

" j’ " Ènkelvoud. ‚ u 3

Mannelijle’. ‚ Vrouwelijk; Onzijdig‘ ‚Q

‘‚ TÙÜ’ . De,’ Het, -\

Z‘ 9. DES‘, -. ‚Der, D93‘, x.

“ 3 De", Qe, der, Den, net,

Ö Dm- De. Het.

' Meervoud. -

Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdig.

‘ " D‘ a ‚De , De,

(') ZÌG ook 1.. ‘run KATI, 1., hjl. 342 en vel-v. D",

ppknìì._._ __‚ ‚__



bruik voorgcíìaan wordt.

Qtlîrò‘ _.

‚‚‚‚_‚‚.p_uÌÙDP"—_"——‚‚‚‘-ùĳ ‚ĲĲ-Q

\

y Nnbzûnnrnmmnz

Qê"m‘..tîi n’m“":‘Ûff‘ì’î:““>’ V’ "P ‘VDÜÌÎ l

u

‚Den ,‚—‚_.‚.‚‘ ì.- ‘De ‚ der, C) ._‚’ì._». ‚Den , 19h

D!‘ ‘ x g‘; 13, D5‘ ‘ i ' .' “ IÓÎ

‚îìlv_‘x_ ‘ v‘ z " ‘É Â ’ IÄI ÎË “h:

_ _ f ' . ‘.\'\€!_

Mannelijk. ‚___, Vrouwclijla Qfilljdig, g. —

. l

gòEgn ‚ - ‚E6718 , E671 , ’ ‘ "'_

g‘ ‘Een; , -‘ ‘.' Eener , Een: ,aĳ-Egflgfi, Eene , eener, Eenen , een, _

‘4’ Benen." Eene. e Een. ‘

k‘ ._‘_ ‘ ‘V’

Dit niet bepalend lidwoord heeft natuurlijk geen

meervoudig getal. ' ’ ’ _

H‘. ‘ t. '. ‚t‘. ‘L

u p. ovlm m‘: BIjVOEGELIJKE NAAMWOORDEN. i

‚ l ‘ ï

"" ‘ ‘ " 1. Derzelver aard. . ‚ ‘‚
‚a g . ‚h, ‚J. 3x‘ ‚'21 ’‚

5. 170. Bijvoegelijlte naamwoorden . zijn zulkê

woorden, welke de eìgenfchap ‚ of hoedanigheid

‚Sier perfonen of zaken aanduiden, die door het zelf‘

Handige naamwoord beteekend worden; zij zijn, of

oorfpronkelijk , als: groot, klein, breed, fmal,

hoog, laag, rond, wit, zwart, ligt, zwgar ,

fihqon, goed, kwaad enz.; of afgeleide en zemen

gcfielde , als: eerlijk, weldadig, goedharìig enz.

12.21, SÌI?!‘

‘g (‘j Sommigen hebben den derden naamval van het meervoud

{n het vrouwelijke geflacht ook door den uigedmkt; doch het

tialeígm vorderoder, of aan de, het welk ook dûorhet ge

.
“

‘\
‚.‘

'

‘s

s

_ . _, ___-q. ‚___. -
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g. ‘171; De van werkwoorden afgeleide deelwooié

den, zoo bedrijvcnde alswlijdende, behooren mede

tot de bijvoegelijkc naamwoorden’, en wordendezelfde wijs als die gebezigd, bij voorbeeld: 10a

pend. Ioopende, zingend, zingende enz; ., bemind,‘

geleerd, geliefd enz.; een laopend paard, iìe‚‘7‚ì>e‚’e„=

de kind, de zingende vogel , een beminnend en bemind

nmn , een: beminnenden en beminden mam‘ ‚- een:

bemínnende en beminde ùrouufigî eener beminnende

en beminde vrouw — een bemínnend en bemind kind,

een: beminnenden en beminden kinds enz. Z00 ook

in zamenfielling menscblievend cnz; IËIÜGÌ ‘ JÎCI "‘

S. 172. Zij dragen den naam van bijvaegelìjke

naamwoorden, omdat zij bij de naamwoorden ge

voegd worden, en tot dezelve behoorenfj‘ Wanneer

men, bij voorbeeld, zegtì de dappere kfijgsman,

dan is dapper een bijvoegelĳk naamwoord, als de

hoedanigheid des krijgsmans aanduidende. ‘Êfïï ‘Eb‘ S; ‘173. De afgeleide, ofzamen geiielde, bijxioegeliji

k: naamwoorden hebben verfchìllende uitgangen.voornaamíìc zijnâbaar, ig, Iĳk, loos“, zaden‘, babi

tig, hafìig. ‘. ùueîvîì ‘vïflfmîmflû

r ‘g. 174. De uitgang baar, afkomfiig van heiwerk‘

woord baren, beren , dat is dragen,is zeer‘ ganeeiî in— bijvoegelijke" Ĳaùînwùùrden.’ Bij

zelfllzandíge naamwoorden gevoegd, heeft _dezelvê

Ëfineníwerkenden zin, als: vruebîbaagwanderbaarfi

blijkbaar enz.’ Doch achter na zakelijke aan eenä
Wàtkwòorids- komende , heel’: dezelve eenen lijdéndeìi

F 2 e “

I

‚\‚
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g; NEHEÈRIIIURFSËÌIÊÎÎIÊE

ging‘ ìegn bexeekcntä ‘zoo ‘veel ‚als ‚dflWÌaMffl/Ûflim, „ge

blijk; uit eetbaar, leverbaar, ‘leaîbmr’, kart?‘

Ìgax, C118‘ ‘.‘‚".î Jpfl,‘ ‚ zmì‘ “'“‘ì Î IÀĲÌÌÌËÌ

„Q. n35. De uitgangoîg, welke’ mede. dikwafiáîí

bijvpegelìjkû’ naamwoorden’ voorkomt, «geeftagrg.„vaĳì, ofwìw geneigdheid tot iers»te kenmni;

q1s‚‚b1ijkt-‚‘—in lfiendig ‚w. haastig, wíllig .enz‚«,‘.=0ìía

dprfclìeìdeaìvan de deelwqorden lavendel, Ìldfljffifldflfi

ĲÂÄÌQĲÓÊ enz. ‚welke de‘ dadelĳkmwerking aanduiì

5km Even b1ĳkb&l1‘ÌS de; opgegevene ‘kracht’ vanììien

uitgang ÎKĲÀÍHîìÊXÌZWfÖÎK’ bondig’, ‘lijvig’ Mvûiiä

cìlë’ .‘_u‘.-‚’„‚‘‚’ l „ ‚H‘ “ ï ‘.‘.“ ma‘?

‚;‚‘S‚.’17‘6‚ ‚Deîîìiitganglijk, afkomfiig van lĳkmĳ‘

ggbyfksoĳnduìdîĳ; hij zelffiandige. of’ bijvoegelìjkd

IPIQQRIWQOEÖQH ‚ggìplaatst, het wezen, of den-‘axd

gig; Qkq‘_amĳ„a1s: goddelijk, várflèlîjk, eerlĳk‘;

ZÊFÄWÀÍË i’ ‘ËMÜ/‚Íjlëĳ goelijk ‘enzmlììjîûhet zakelijke:

dp‘‚‘.1_‘—v:m‚ì WQLJÌWDQÏdm gevoegd,‘ ‚drukt het- de finaal

aens werkwoords uit ‚ als: behagelijk ‚îbedrüge-î

ËÍË eïlëìai QËÎÓÌÜ m0gfilĳklîeidvmìdczclve‘, als: flËìî-ê

fiîlllik 1 ‚ËĲZ; ÏÀÄÌÔÛIÊG . bĳvqegelijke Î maĳnvoordén ,’ ‘h!

lĳk uitgaande , hebben nog andere beteekeììisfch. “M;

‚mS„„I«7’7";Q€ uitgang‘ loos ‚ontleend van’ ‘den om’

YPÌÈÈQÀQKËYÊÏÌSÍÌËÜ tijd , laar, loos‘, verloor, verloomfî

312,51 .l_iüìîl_‘plldfi’_lítrefl, liezen‘, nwwìxlíezm,‘

glìggvbgrgoving of ‚Qntberingte kennen’, en koìiìt ‘ìïfî

’11î_1amW°01“Ìm‘ì QÌM’

gzqpvdelgp; „zorgeloos , —kinderloos‘,"’lzulnzfoosĳ vruÜîè

nlgvfl. ëìlë‘_î‘‚‘‚of‚‚ì_ìchter het „zakelijkeîdeekweensììĳerlvî

gvqggdrs, als: reddeloos, jlórelaos enz. V

’ ' s. 1780

\

1 \

_ _.‚ ’



>‚_‚—‚‚ ‚

‚'Î‚‚_ ‚‚—‚‚‘‚.‚‘._‚—"‚-‘4’«—‚‚’-’ ‘4—‘=-’— —‚’‚_‚”. ‘— —1iÎ‚

.SPJRÄÀÌÀKKÜN’QT‘V ‘83

"'I"[Ü‚"’DE "uitgang .m‚„,"‘—eeĳîëeï=eòn‘î zëlffiîíiíè

IIHËĲIWOOFÖ gevoegd ‚whcefi‘ de tbeìeaìëiiís’ vîëeì

gelijkheid, ook van geneigdheid tot iets ., aÌÈFé‘ acht.

zaam,’ deugdzaaìn,’ grauwzaam- (vanî het‘ 0nd;

grouwĳ’ voor Igrûuwel) enz.; achter het zîìkeìĳiltè

deel eens werkwoords geplaatst, duidt deze ‘uitgaüg

de gelblììktlìeid, of het vermogen van ìets’te“’do‘ëú

aan; als: leerzaam, groeízaam, verdraagzaam’ enìÊ.’

"r-‘Sù 179. De uitgang achzig drukt eenìge"“gélìjïèl

heid, of overeenkomst uit, en dienttgï fomïaawïfe

duiden, dat de zaak als zoodanig geacht‘; ofwìhääò’

voor moet gehouden worden, als: aardac/îtig, îvkä

aolztig, zwarîachîig enz. .‚ welke den klenìföonâop

het naamwoord , of de eerfie lettergreep ‚honfvangehä‘

Dee/ac/ztíg .‚ waarachtig flwoonae/ztíg‘, däüenfégëîiïĳ

zijn voor deelhafìíg , waar/uìfìíg, „vmîilîaflíg; B8!

xeekenen , eigenlijk, deel hebbende, het“ wdrè‘bende, waan hebbende, en ontvangen deúklcmtöon’

op den ìútgang. wee’ ‘ €51’ ‘ "m

Sa. 180. De uitgang hafiìg duidt aan’; ‘dat- ìeB‘

Wmltlijk“ de nìgenfchzp» ecnergzaalî hèëft ;’=”van” neì‘

oudeJmven , HH“Ì1tÓbdn,—‘n0g'0VC1'Îg irìfikandhìzvéîià“

De daardoor gevormde bijvoegëäjkê naamwoorden

zijn bij ons: emsì/zafìig,’ keldhufiig‘,d"fifìj'gsììíàflig ‚

manhaflig, naamhafiig m2’. piîfialîe "We1keïvv0äri‘

den‘ de nadruk der uitfpraakop den‘»üit‘gìíng‘valt’,”

cyĳìĳyglĳig die, waìittaobrîg‘, voorüfiafäggelîefläëiiì“

18u N03‘ diermhier iets ‘m’ ûmììîîgaùäaeû‘;

bijt‘ Wrkûtting ùvoon-íîìiseú‘, gezegd " teïïwvorèéìï 321i)‘

‘ áq‘. .QQ‘_’.„F‘Q\& _-„'._,.‘_‘,e‚’«‘1 gfiií; ‚Zïmĳ

»-‘—‚ ‚u ’

J
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‘NîË/ÈË n 3a reeîcîa E

ìijndê‘ een‘ zeer‘ genieenzame uitgang‘ ‚van‘ bljrdegìäjì

Ëè""nazíni\fioïîfden‘g‘ hetzij YZĲÍ anderfibijvoegeiljiïu}

het zij van zelfílandige naamwoordengrootscb yanlgrootpizegtroli van zege, trotse/i van

iroîs, qardqelz. van aarde, daagse/z van dag, Rot-ĳ

terdamsch van Rotterdam , en’ vele anderen, De

dagelijkfche nitfpraak laat hier wel, veelal, de enke

le ‚j hooren," waarom men , hiermede overeenkomì’

ook wel aard/è, Ratterdamfe fchreefĳ doch

‘deze fehikking naar de fpreektaal is, in den fChIÌjË

‘voorlánïg reeds afgekeurd, en men fchrijft

Êikrdqolrenz.’ ("l ‘ „j - ‘ia

“Îïflífïïûá? Golìïïwötdeniìijvoegelijke naamwoorden,

middel van den uitgang de en fle ,_ ”,va11’‚‘de

afgeleid, als: de eer/ie, tweede, der:

‘ûìeï, ‘1ieìide.,‘i zwineig/Ìe , honderd/iel, duizend/ie onze

‘Èooook worden ‘,‘ door middel van lei en kende, van

‘áëïhëìiäaideïîu ‘onbepaalde relwoorden afgeleideeneìr‘

‘lef ‘,‘" tnïeÎdeflËíÎ‘tiende rleí , honderderlei‘, zesder/ianì

tiènderfiande ",” allerlei ‚ menigerlei , veler/zand:

ĳiiì ìnsgelĳîs*de’met‚ vaudìg zamen geílelde eenvou!

‘viervondig’, veelvoudig, meervoudig enzuq af»

S.‘ 183; Eindelijk behoort tot de befchouwing

zwaan aard der hijdóegelijke naamwoorden, dar zij

ilîmwìjlen as; plaats van zelfílîandige bekleeden, als’:

de/‘wi/‘lzeä’ degeleerde, de jè/zoone (eene vrouw)‘,

‘Yĳìîfvhovfle.’ he‘ eerde’ i‘?! lenig’ af w‘. eed’.

SI.“. ’ ‘1. ’\. /‘_1‘_"‘u“‘en‚

‚o; ‘ ’ ‘ "‘ ' . ‘van: m’

vĳj). Zie Vierhandeling over de Nederd, peiling, door do}:

Hoogleeraar u, snìoEnsEs-‚rtjbltragg, à. „J“, „„_‚‚‚‚.;‚,‚ m‘;

en 1.,

p

._ . .._ — _ - _
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asrrvÀaKKĲns 1., e;

een kwaad enz. Zoo zegt men ook: he: bemíriò

ìulijke dezer deugd - het aandoenlijk/ie ‚dien

gebeurtenis enz. 7.; ‚’ g

1.2. Het geflacbî, getal, en de verbuiging w,” ‚Q

Z" ‘ de‘ bĳvoegeiijke naamwoorden. ‘I

‘ g.» 184. De bijvoegelijke naamwoorden zijn man‘

nelijk, vrouwelijk en onzijdig ,‘ hebben een meer:

voudig getal, en worden in de gewone naamval

len verhogen, zich in dit alles fchikkendenaar de

zelflhndige naamwoorden , tot welke zij behooreir,

of die er onder verlìaan worden; welk alles uit

voorbeelden van verbuiging genoegzaam zal blijken.

S. 185. Intusfchen is het van belang te_.weten,

welke regels men in de plaatfing van e achter bijvoe‘

gelijke naamwoorden , met zelfíìandige vereenigd,

te volgen hebbe; zij zijn hoofdzakelijk deze: 1.die van het vrouwelijke geilacht, het zij er een lid

of voomaamwoord vooraf ga, of niet: eene grooîe

ìafil, die dankbare dochter, o lieve Moeder.’ enz.

2. bij die van het mannelijke geflacht vindt de e me

de plaats in den eerlìen naamval, als: grooîe dienst;

ook wanneer ons bepalend lidwoord de, of de voor

naamwoorden die , mijn vooraf gaan, als: de’ wijze

man, dieflerkejongen enz. C‘); 3. ìnsgelijks bij de on-l

zijdige bijvoegelîjlîe naamwoorden, wanneer ons het,

‘Me’: ““ ï- -. diîì.‘

„ (‘D En derhalve ook, wanneer iemand aangefproken wordt:

‘va: begeert gij, brave Man? Groot: jongen! fjîeelî gij nog?

Of ian het hoofd van eenen brief: waarde Broeder I Zeer ge;

nek‘: rriemil niet ‘waard Broeder! enz.‚ ‘ ‘a . .;
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dit ‚nfiîdit ‚wtot‘ voorlooper ‘áîent ’,‘ ÏÊÌSÜÜËHIEwe-kíyûĳfiït ‚of dat flákéiîáìaïrdî’ îisùmmùgeîì"‘

‚blfllgfifl ‘hiertoe ook de bezittelìjkevoomaamwotlìià

den mijn, on’; , ‘zijn, hu’; _e’nz., eîrwìlleq ‚wiïaàï,

‘dat men, ‘bĳ voorbeeld : wijn ‘lieèe’ kìîgd ÏCÈKÌÉËJ;

‚doch verkeerdelijk , dewìjl men nìmnìéì-“zal zeggëh

wregdĳgeweld, ‘mĳlî fc/zerpe zwaan! eìgèi",

‘maar wîl» 211i” ‘WW gvwîld enz. äîi. - ’ =:“"1

„Êĳùrìîìqzîûlîlegìfpreekt Van zelf ,’ dat deze regelsmi’

lpenüjk» in ;00‘«\_’e1‘1=e_ gelden , gis „vloeibaarheîeï

‚gvelluidmììlheië 3 zich‘ dîìaĳtegen,’ niet; ‘ veîzeîtenì"we, ‘mflxĲ-"Êes" òìì»rûhr’ììfî‚ Üvëïöfilîköfiflîîgíîh.’

‘îî ‚ ‘w’ "wee" ‘wvrûîîëvnifig ‚mw?‘î"1dî“"î‘ì ’‚“‘ ĳeeîĳ/îëwlomûnòlenîng _ ‘‚ a‘

«imrfieragvre Lîmeĳelíjl; uit te fprékjén is ‚en ‘ecîr víîàìîgeîìíìg}

«wîooîĲîìû-îm’ ‚zeg‘. me‘ ûòkïá‘ OÙWËÍÉËÌÜÌËÄÌÏÎPÏÎÄ‘:

îìgglaîenĳîenmargûloòĳgnĳgedíclzferì , î ‘anhvzoozírùnîq

ïlìlbfiäülâflĳĳflj=g€drflgìqwüäîfVfllì‘; irì het laaglìdìïöärĳ

,1aeeldl,‘_hevr‚eer&c het yeykìesîĳklìe ‘is. Ê""“‘9Â ‚

‘ĳ;"“"fi‚’„j‘181. onzijdíge Lbìjvûegelìjikeïîxaafiíwooïlîfén

«Ĳîswîîrĳëîì ‚ eìîwsfiîîîîvse“ ‚ ' €1? ‘s Wànnîfl‘ ‘i? "ròíîäk:

ĳid’; ef.’ voomaamwoorqì ‚voorkònîen ,—‘ gf‘ het«palcĳde lidweoydùègn ‘voûmp ‘hebben l; bìïvòöifiëä! g

fàfikljpzújîd‘, ‘koog ì‚‚‚_‚î‚‚.‘— “Hetzelfcïë ùeòsîîfìììaûëe,

Ĳmrìnnen venigĳ zeker’! mgĳògî; fĳîììnig; qfîv-Îáäk

mòäìäîûîiîx» ‘ëwî’ om, ‘Mërá’ ‚Èîìflîr-Îïîîïëì

fiĳfilglïïweflfi/ÎGÌIZÎÊ ‘ding, "ÜÊÌeÏÎÎËÔÓÊ 5’ mîjïxî,

îìlun-‘Zìîmvltûír enz..’-““’“J î="‘ ÎÜVÀÍ“ ‘i’ ‘i e?‘

, úbîfig”î8â=.»‚ Wanneer Îfiannèlijke? bîjvoegëlijîce

{“‚!23fl’X11\Y‚OO!‘d€11 achtexj het ‘lidwoord eed’; ‘of ‘ook aqh;

’ ter

 

___ „wfln-î_ ____ ‘
=’——‚..._‚‚.
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399,35“. ìùf VQIÌWQIPCIÌ-‘Qĳ de“ ,’.nau‘.‘ei5blì“varr’lsù

gelfilaiìdige naamwoord, waartoe zij daehooremîäiciî

padereyerklaringrgìai; dezen regel, ‘dient hen-volgen‘

de z, zoodanige perfoonlĳke ‘ĲĲIRÌVÜÜÜEĲ ‘het

îülílllllülĳlîfi geflaclìt, wclke‘ eenen ambtenaar, beîlrĳ‘

‘vee, beftierdcr , of dienaar; aanduiden, tapen’, aan,

íer, of líng uitgaan ‚ìĳals: aîîbeider, ‚Ìäíìfflúf‘, komt‘

gier, lieveling‘, als mede onze’ woonden (koning,

verse, qdmirqal, prins, qverfle ‚yvheer, meester,

‘knecht, anderdgan, vriend , vijand, ‚huisvader,

gelijk ook man en îllfillíójh‘, alle dezevereiíèhen , dat

‚kunne bijvoegelijke naamwoorden, wanneer’ zij‘ op

hunne werking, en niet op den perfoon 2ien",—zoÌi

‚ de: e ‚ met hun lidwoord ‚ Onverbujgelìjk , even alsbij

_WO0I'd€IÌ, komen. Zoo zegt men, bijvoorbeeld’: reen

groot krijgsman, voor ieniand,‚diea alsilerĳgsìngn

grootjìs; een goed koning, V0Or‘l€l1mIld.,îdÌ/t‘‚r=&1‘ì

koning wel regeert; een flerk ÌÛQDQIJYOOI’ iemand,

__die‚ ‘llerk ‚loopt. „Zoo ookzĳ niet een eenig aì/ug‘

zfihxijver, zeker jkzuzdig flhi1derĳenz.‚ ‘Het tegen

‚hiervan _htceft‚ plaats „wanneer het bijvoegolijke

_ mamwoord niet op de werking maar op ‚zekere ‘hqe.

' Qgniglreid , of eìgenfclìap des perfoons zijn ‚opzigt

gheeft, alsggen graaîe Ìëfĳgiîìĳflfl , dat is eemkrijgù

‘man, die groot varrgeftalte is;.ze/l’ere.fler‚i’e.ho‚

‘ peg, dat, is ‘zekere’ looperv die flcrk van ligclmm

is; in welk geval het bijvoegelijke HÍIZĲIÌWOOIKÌ" 11m;

„zijn ‚lidyvoordjaì, alle naamvallen ‚xerbogfln wordt,

-ri_;u: zloo ‘lo ‚we‘. .’i00Wb’E 5 ”’““7"* l ‘bij’.
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96 N EÎÏÎEÌÏ ‘DïUî IAT/‘S 50 HÌE

bij voorbeeldrik zag eenen groeten krijgsmanevoofl

in’: treden; hij i: de onderdaan van eenengoeden koe

ning enz. (l) .— .‚ ’.‘::=..‘r..—. ‚.‘‚ ‚w;

S. 189. Sommige bìjvoegelijke naamwoorden ‚wor‘

den niet verhogen, maar blijven, in allenaamvallen,

onveranderd. Daartoe behooren, 1. allerlei, veler‘

lei, allerhande, velerhande,‘ bij voorbeeld: ge/khrîjfî

ten van allerlei aard; velerlei fborten van appelen;

allerhande ìnen/bhen enz.; 2. zulke, welke de ílot‘

der dingen aanduiden, en daarom Iloífelijke bìjvoe‘

gelijke naamwoorden genoemd worden , als: gouden,

zilveren, tinnen, koperen, ijzeren, houten marme

ìën enz. ; bij voorbeeldwen zilveren lepel’, zilveren

lejfielâ‘; eene marmeren tafel, marmeren tafels; een

zĳdeìijwollen kleed,‘ zijden , wallen kleeden enz.;

g.’ die, welke van een land, of eene ílad, ontleend

‚zijn, en ‘opwzr uitgaan, als: Straatsburger fnuĳ‘,

Hamburger ‘îrìh’, Arn/lerdammer filìipper: enz.?“ ‘è

— 5.1490. Wanneer telwoorden , tot bijvoegelijke

naamwoorden gevormd’, ter vermeerdering van het

getal, met andere telwoorden verbondenäwordenîà

wordt het laatíle alleen verbogen,terwijl de overige‘

onveranderd blijven, als: de een en dUÍÍgfl€-‘- de

drie honderd ze: en veertig/ie —‘ de zeven duizend.

acht honderd ‘negen en zestig/Ie w‘ den honderd

drie ‚en mm’ en alm enz. — ’ËËíÎÎÌ-‘îîl í"Î"'êCllì“‘-“ ’ _ ï’; 23'“.Stehâhù‘ „ĳaî ‚ „uw ruw ‚msrĳîiv‘ 19h

m ‘
‘ (î) Zie îoîzkîLnîzn nwĲ-ILL, 1‘;

u

à.‘ fl‘___‚_à_è_ ___; „íg- „mei-anw
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m’ nîxîixîìrîîrîîîîììììsîm ‘v1 ‚g;

„ge; ‘Ìgùfle bijvoegeiìjke ĲMĲIĲOÜPËBILQJIGÌIHHIIIQ‘

m‘. zelfílundige naamwoorden gCPÏHZIËSÊQÌOÏ‘, door

het werkwoord zîjn, of worden, vanìdezelveyaf

gefcheiden zijnde, lijden geeue verbuiging , en wor

den als bijwoorden gebezigdgùzoo zegt men , bij

‚voorbeeld: die man , die vrouw is fc/îoon die

‘mannen , die vrouwen zijn fc/zoon , niet fc/îoone;

‚Pieter wordt groot, niet grooîe. Zoo ook, wanneer

het werkwoord zijn verzwegen wordt: menfdren,

afgerígî op fihelmflukken , niet afigerigze, naardien

nfgerigt voor een bijwoord komt, en zijnde daar

onder veríiaan wordt. ‘q Het is intusfchen kennelijk

genoeg, wanneer de bijvoegelijke naamwoorden als

ware bĳwoordcn voorkomen , indien zij namelijk tor

het werkwoord, en niet zoo zeer tot den perfoon ,_

of de zaak , of tot het zelfflìandige naamwoord, in

betrekking Haan, bij voorbeeld: deze paarden zĳn

flerk; hier behoort flerk eigenlijk tot paarden , en

is‘ dus een onverbogen, of als bìjwoord gebezigd, .

bijvoegelijk naamwoord; maar: deze paarden laopon

flerk; hier behoort flerk tot lozĳìen ‚ en beteekent

zoo veel als op eene flerke wijs; waarom het hier ook

een waar bijwoord is. Zie verder bij de mjwooR

m?“ (")- ‘G3 "W ‘ ‘äĳïîtîssû ‘ n‘; ‘Msìwò mi‘

‘Äfimèà ‘3. Trappen ‘van vergelijking. “mi hit“

ÄIÌ‘ h‘. - U "x ‘ l m‘ ‘g

‚ S. 192. De bijvoegelijke naámâvoĳderî‘ hebbêá

twee trappen van vergelijking , den vergrootenden

Gil

(‘) ‚Zleïwok Lfiîtär nn’;’D..‚I‚‚ bL, 348 ‚en 379.‘ ‚, 1-‘

Ò

\
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en‘ ÜÎWPÎÌÎÜÏÈĲÌMÎ’ trapĳïwîordoflfle‘ ‘derieevfic door

ïbĳvoegifigîewfin ‘ îer . îde laaîflvs ‘door. ‘bijvoeging.’ ‘van

43:; , ‚auìneîì «geîrokkeîì st, gevormdĳxls‘: haag‘; han

ger Ìroagîloù ‘oulings hangen’, ‘enz.e'ï‘_=-"“ï‘ " Ĳîh‘ ‚zo!‘

v5. 193. ‚Ook hebben de‘ deelwoorden’, even «als

alleqandere- bijvoegelijke naamwoorden , hunne trap;

peuvan vergrooting , in zoo‘verre‚ , namelijk ,‘ als hunnc

obeteekenis -en het gebruìk- die veroorloven. îĲZoo

zegt en fchríjft men, bij voorbeeld: een [prekenderg

en îlm fprekend/le beuîíjs —- een dringender en de‘

dqingend/Ïe nood —- dmkkender en de drukkend/ìt

zorgen enz. Beminnen, haten enz. lijden deze ver.

gîgonìng bij hunne bedrijvende deelwoordenr niet.

ëomind,‘ gehaat, daarentegen, hebben òeminder,

ggàatcr, hxnninrlfic, gebaar/ie. ‚îî‘ ‘

1‚;&"\\I94" De» vergrootende trap bepaalt de groot.’

held derĳhqedìtìiìglìeid, welke een bijvoegelijle naamû‘

woord aan iets- toekent. zMen ‚vergelijkt ìeene. zaak.

mggîgqgq._‚ìùj1ìigmî,-ù‘fol1rìjfì’ aan dezelve eene’ hoeda‘

nlgìlgeid îbovìomgde ‚Àndereotoe, en zegt‘, bij vooxw

beeld; dàîromsárfbfiooner, dan veloandere bloameîm‘

Wqnĳqyïmĳìrekènder, don Cicero? ‚ l .:;‚"‚:‘ m‘

3% 1932, Boe-wwmìflèndo trap verhefi: ‘dewhoedaû

Iîiähfiziduîenotïìzzaak‘ boven‘ al de overige ‘van ’hamì‚

{op}; „of ‘van moe‘ zekere_„ foor: :— de‘ groot/ie fladî,‘ ’

lzqáfleqllĳfie pond. í“_ ‘ 33} e‘ ’ ‘Ĳîìi

"Îg‚‘_j„1ì96."—ÎMcn heeft "‘ wel’ eens beweerd g“ dat‘ dm;

ièrgìaarende trap der bijvoegelijke naamwoorden gdoorl

iiiëàâĳflìlsìlmcp, inhet enkelîîenflmeeîvoudige ge

“ûfìînnl ‘Juli i151 Ĳîrìlln ä“ ’4“"“<‘s‘3"‘="“‘ Ì“’3‘“3:5Ë 31a‘

‚I?‘

l
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a snrìrenra a a te res- azvíòî ge!

al, oen-verhogen moet blijven ;ì doch‘ dewtard" de?

bijvoegelijke naamwoorden pleit ten Ĳfierkílze‘ ‘voor,

de verbuiging zoo wel van‘ den vergroorendene als

van den overerqĳenden trap , welke altoos behoort

plaatsate hebbenĳwan-neer de’ welluidendheid de

zelve niet verbiedt. Men zeggederhzlve r-i/l ‘kim

are: op eenen beogen, daarna op eenen ‘úoogeren ‚i

en eindelijk op den hoog/Ìen’ berg; maar nìetrïkĳ

heb nooit- eenen ondragelijkerenv,‘ ofĲ/zaieiíikereìi‘

aan gezien; het welk men liefst bij’ verkorting uit‘?

drukt: ik heb nooit een’ andragelij/eerâ, ofJuîeli/‘ì;

kerk man gezíenuu‘ a‘ a «ìgggflììĳmĳìflfiĳìììääïùä

“S; 197. lnefomnìige gevallen wordt detendewn overtreffende trap niet dooraveaaiîdeiing

van de uitgangen ., maar door middelvarr de ‘WOOIÒ;

dennmeer en meest gevormd, als: meer. (leordron

gen, meest doordrongen, meergedachtig,‘ meest geÄL

dnc/ztig, meer waar, meest waar. ‘ï ggg grgiîfllgîîigï!

S. 193,3‘ Voor den avertrefenden trapuivordr dik-i’

werf ‘nog de tweede naamval aller gevoegd, ‘als

nllergroatxa ‚nallerfi/zoonet, aller/lec/zîît‘ enz. gPèîílfï’

dit gcfchiedt, om de hoedanigheid, welke doorbijvoegelijke naamwoord aangeduidwordt ‚roti dé“

hoogllen trap van grootheid te verheffen , ‚dewijlg‘

bij. voorbgeld ‚a. van lien geleerden ‘vel vierde gîegd

leerdfie van ‚d; overigen kunnen tvezen’; maar ah}

toos. ‘llechts een de allergeleerdileg‘ dat is de geleerd‘

fieonder allen, is. iîìliile «genie‚rpbnrrgîqslgusìapgîg‘:

g. 199. Bij zamen gellelde bijvoegelijkcenaanmrooräl‘

den,’ gefclìiedt de vergrooting alleen aan het laatfle,

_ v

t I _ €11

" ‘ "—"—"»=II‘—““’ *’“ —” * A " ‘ìwn-“ì 1"’ —
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ga NEBË ìî 1! n rrsrene

eîîîììlëtîäanì’ liefëeerkeîîwoord‘; als: ‘volfonìni’, ‘Me’

kamer ’,î"‘—"viììlùoìneaît —,—‚ wellúidend“g‘"‘ìvellrtid‘eîidèrĳ‘

àièllìlíblefidfig"lgîoádharlig‘,’ gaea/ùîrîîger», gĳĳĳùĳìì

figsí, "ener niet rolderkornen‘, beïerluidefld. ‘‘g’. èoëĳïlieizelíüe regelmaavpleit voorlglwedkoĳâäfig.

ĳoedkoöjìsr,’ ‘als de vergrootende en overtreffende trap

Van goedkoop ,_‘ fiîhobn velen daarvoor aankoop‘

en lìeríkoòp‘ hebben willen invoeren. Immers’; goed

iS-“iir de ‘zaínenflelling onverbuigelĳk, en men ‘zegi

ilîîhelüníeervoud niet goede/loop waren, mahfîgäêeîï‘

koojoiíäafenäÎvwaarnìt ‘blijkt, en ‚aap en nielûgord

verhogen wordt‘; ' derhalve ook goedkoopeìgeigoeflî

kóafistix‘. 352 ‚ ‘ 112:‘ ‘ “ ‚Ĳí ‘fïiù

‘f ooi‘. ‘Sommige bijvoegeliíke naamwoorden ‘BP’

den, ’uit“ hoofde van hunne beteekenis, geene W!!!

gfooring,’ „is: ‚Ie eer/ie a‘ tweede, ‘ik ‘aììaeee,’

fihrifielìfkefirìöndelíjk‘ , vierkan? , zerjarig‘ ’, aìëhtâäliî

kig enz.; ook die, ‘welke- geeríè verliuiglngïlfifiihfl

geheellìebbîerïĳ als: allerlei, ìîelerhandc, goildeh ‚fzïlä

veren enz.’; en eindelijk ‘zulke zamen gefleldë lìĳïoëï

gelijkeîìîaaînwoorden, welker eeríle gedeelteeìeedä‘

zal» naauwlienrig bepaald is,‘ dat geène veigröötiüg

ûaarblï meer gedacht kan ‚worden ‘,=’ alse‘ "üeeìîdìfiäĳ;

kóolzäìîart ‚jheeuwwít , ijskotiií , bleedlaaîìaí’,enìqîiwanràhoe zou men fiîeemvwitîer glììjrkojlléilei“;

ijzerflerkrt enz. kunnen zeggen , daar inen zîell‘

onder de beeldelijke uitdrukking fneeuw ,’Î1“j:’ï eri

ijzer, reeds eenigzins , den hoogflen trap vaxi

wítheid , koude en flerkte voorlleìt? V’: "

S. 202. Eenige bijvoegelijke naaînîwoorùlen hebber‘!

l
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ane onregelmatige vergroeiing , als: goed ‚Meier ,

ge”, veel, meer, meest , weinig, minder, minst.

En deze onregelmatige vergrooting ontliaat daaruit,

dat het eene of andere gedeelte dier woorden in on‘

bruik geraakt is. i’ Zoo is van goed, goeder, goe

dcst, of goedst, van veel, vee/der, vee/se, alleen de

fìellende .— ‘van lìeî, beter, beten, of ben‘, zoo

ook van min , minder, mindest, of minst, van

mee, meer, meest, alleen de vergelijkende en oyerî

treffende trap overig , terwijl weiniger , ‘Hqĳigĳjlqg

in gebruik is. Bij andere bijvoegelijke naamwoor

den is flechts de overtrqfendeh‘ trap‘, gebruikelijk,

als: uiterst, achterst, benedenst, bovenst, ondersti

aan de uiter/ie grenzen , in de achter/ie kamer

enz. ‘t’ ’ ‘rahi’ ‘.’“r‘!".’qi’i"

Sraog. Schoon de beteekenis van vele bijvôege;

lijke naamwoorden door derzelver vergrooting fchijnt‘

verminderd te worden, als.‘ klein, kleiner, kleinst,

jong, jonger, jongs: enz. ,_ zoo ontfiaat zulks uit’

de beteekenis zelve, en niet uit de verbuiging , wel

ke eene ware vergrooting blijft; want kleiner ver-i’

groot het denkbeeld van klein enz. Moet de be

teekenis merkelijk verminderd worden, dan bedient

men zich van eene omfchrijving, met het bijwoordï

minder, als: Caju: í: minder geleerd, dan Tí‘

u ‘ ‚ '."‚

nar. “ ‘M- ‚î-‘ĳ- ’_ ‚S

na 11" ‘n“—«‚“"‘ gníìiìiln" ’ ‘ ‘ ‚

21-‘, mar“ " "‘L”L—;“ _ 1 " —’Z

t . . _ _ _'
‚v l . ‚s n 1 Je '‚ I. -\

m‘ ‘ 4- Voor

... ‚ ’I'=""""’-""’—“ r “4ùn\‘-1‘—”“——‚’- " —‘—. ‘, ’ —« ‚ ‘

n.

J
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’ ’ ĲJ/„Îarbeelden van eeròuiging van ‘ZEĲÎdfi-KX ìû l

_. ‚a‘: díge, naamwoorden met kunne lìdwaor‘ „ 1

‚. ‘‚ den en bi/‘vaegelijke naamwoarden‘ _ "1

‚ ’ ’ Â’ ’ ‘ ‘ ' ì

_‚ S. 2o4. ‚. ‘— Líeneqn lidwoord, ‘ _’ ‘

î ’ .‘ ‚ ‘.”_‘.;‘.‘ Enkelvoudig.‘ ‚ ’ ‚

’ Mannelĳlî. l‘ Vrouwelijk. Oäzĳdíg; “

I. ‘De leeuw, ‚De daad, He: veld, ‘

‘v.IlÏDe: leeuws, Der daad, De: veldr, ‘

j. Den Ieeúw, De, der daad, Den velde, ‘ '

’ ‘ het veld, “i

4‘ Deîfieeuw. 4. De daad. _ 4. Het sîeld.‘ "

‚’ î “ïeërvvudig ‘ì "“""“‘ ‘‘ Mannelijk. Vrouwelijk. Ónzìjdig. ‚ i

1._.«1>‚‘—r"‘ùòm, ‚De ‘inden, ‚De velden,

ggfler leeuwen, ‚Der daden, — ' Der V8Íd6fl,|'[

3‘ Denleeflwen, ‚ Qíĳdfl‘ deden. Den velden,‘ ‘

4;‚‚De’l<€uv;ven. ‚De ‘dadene; _De velden. "<_ ‘

—’ S‘; 295; Met lidvììoììrd‘ en bĳvoegelĳk‚ ‚xìaamì‘

wqord‘‚‘.=‚“-î“‘î.‚ " _ ;

„I ‚J‘ _ g" J Enkelyoudig. _.

gĳagìnelìjk. -e i Vrouwelijk. Onzìjdig’. ' ‘‚

I. De fbbppne‘ ‚ ‘ QebreededeuĳHetdi/kke bÈek g’- ..

î ínkîknker, ‘ ‘.

‘ z. Des fëkûonen Der lzreede Des dikken boek: g

inkîkokers , deur ,

3. Den fikaonen De ., der breede Den dikken lmeke ,

inktkoker, deur, het dikke boek,

4. Den fc/mûnen Delîreede denr. Het dikke baek.

inkìkoker. Meer

54 ‘i

I

\

'

‚
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‚Ì‘HQ"_P"Î"Í‘ĲÛTHUÄÌÊ Q

. ‚v ‚ Meervoudig. ‚

fiännelìjk. "Ìïlloììxììclijk. ËMpiÏzljìligl‘

‘I. De fe/zoone ‚De breede dea- uDe ‘âíkfe Lae‘

inktkakers , ‘ren ‚ ’ kerì , _

2. Der fc/zoane J“, Der breeîíe ‚E Der dikke êae

ínktkokers —, ‚ deuren , ken ,

3. Den jìhîàoneìì De .‚ der bree- ‚Den dikkere
inkzkokers , de deuren , bekeken ,

4. De fi/îaarre De lìreede deu- Dfldik/eé tot‘

inkt/Poker: , — ren , _ km ‚ ‘VËÜ ‘E

‘ V _ _J j

Mannelijk. Vrouwelijk?‘ “Onìijdìgï ‘t

1 . Een kooge berg ‚ Eene klare Een ‘helder

' waàrbeirl , "à IîeÏIt, ‘na 4

2. Een: haogen Eener klare Een: kelderen

berg: ‚ waarheid ‚ ‚M‘,

31Benen Ìzûogen Efiüfifì, ‘eene ‚ùflfhl Ìzèlqîgòd

berg’, _ „ik-z? waar‘ h eg:

‚r i‚.ì„ e‘ 9 X‘4. Eenen hoogeîz Eene klare fig/gg 4’

‘qberg, waar/zeil‘! , ‚z,‘ ljfhììlz,‘ J)

‘j. 206. Met een onveranderlijk bijvoegelĳlcwoord en het niet bepalende lidwoord‘. ”

Î” Enkelvoudig’. “îîîmîfi

„ ‘f: 5‘ u 25"‘: ‚‘I“g”‚‚'+_‚„(‘ » _ ‘g ‘w? ‘_ ‚_ ‚gft i:

Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdig, a

Ĳfleìulrqperen zijden" ‚fier: houten’ J

í ‘keteÌ’ _ kou-l‘, . ‘ Àdfik/Ëgq

Ê“E"î‘._.k”2e’‚‘n‘‚ vide» ‘€91’ ‚hem‘ A;

ìhzelx, ‚ keus, „i“ ‘ieéjèzämhu’.

“M? dm‘ “in. ‘‚=«‚\—9‚‚’»:.’:‚ 343“,

)

\

o...‘
‘i; ‘A ‘ i‘. :1..’-—»_ ...‚——— ‚ À ‚

” ‘A- ‘ ‘ —— - ‘d
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3. Eenen koperen Eener, eene zĳ- Eenen , een

ketel , den kou: , houtenïlekfel,

4. Eenen ‘koperen Eene zijden Een houten’;

ketel. kous. dek/el. 2

Meervoudig met de.

Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdig.

I. De koperen De zijden De houten

ketel: , kou/en , dek/els ,

2. Der koperen De , der zijden Der houten

ketels , koufiîn , “ dekfil: , ’

3. Den koperen Der zijden Den houtenketel: , . koufen , dek/els ‚

4. De koperen De zijden De houten ‘

ketels. kou/en. dek/els.

5. 207. Met twee of meer ‘bĳvoegelijke naamwoor

den voor een zelffiaiìdig naamwoord

’ l _ u Enkelvoudig. ‚

’ Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdig.

1. Deoude , goede De zieke, zwak- Het lievË , gË—

f man , ke vrouw , Ìzoorzame kind,

2".’ De: ouden, Der ziekùzzvak‘ der lieven , ge:

goeden mans, ke vrouw , hoorzarnen ’

‘ kinds ,

3. Den ouden , De , der zieke , Den lieven , ge

goeden man ,

1’

4. Den ouden ,

goeden man,

K

zwakke vrouw,

Dezieke, zwak

ke vrouw.

\

l l

ĳa-íìì...‘

hoorzamen kin‘

de, het lieve, ge

hoorzame kind,

Het lieve, ge‘

hoorzame kind.

Meer
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‘ Mannelijk.

l . De oude, goede

flI/IÏHÏÚÌZ ,

2. Der oude , goe

de mannen ,

Meervoud.

Vrouwelijk. Onzijdig‘. g

De zieke, zwak‘ De lieve , ge‘

ke vrouwen, koorzame kin‘

deren,

Der zieke, Der lieve, ge‘
r _ .

zwakke vrou‘ hoorzame km‘

won, g deren ,

3. Den ouden , goe- De, de’; zieke , Den lieven , ge‘

den mannen, zwakke, wou‘ koorzamen kin‘

wen , deren ,

4. De oude, goede De zieke, zwak‘ De lieve, ge‘

mannen. kengrouwen. lzoorzame kin

‘ ’ deren.

S. 208. “lij hebben hoven‘ (S. 183) gezegd,

dat de bijvocgelijkc naamwoorden fomwijlen de plaats

der zelfliandige naamwoorden bekleeden. Thans

voegen wij hier bij, dat zij, in datggeval , even

als de zelfftandige naamwoordeiĳverbogen worden.

Het gebruik heeft hieromtrent, ten aanzien van het

meervoud van alle bijvoegelijke‘ naamwoorden en

voornaamwoorden, welke op geen voorafgaand zelf‘

fiandig naamwoord betrekking hebben , volkomen

bellist, en ‚men zegt, genoegzaam zonder uitzonde‘

ring , de vromen, de .ge1eerden,’de armen , de rij

ken, de zieken, de gezonden, de dooden, de Ie‘

renden , de ‘magtigen dezer aarde, de fckoonei:

(fèhoone vrouwen) enz.; als mede fommigen, an

deren enz.; doch in opzigt tot het mannelijke ge‘

G 2 {lacht

ĳ—*4In_»_._'_.4_ ' 11.“ _ ‚Áqaì‘,
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flacht in het enkelvoud, wil het gebruik geheel nm‘

ders, in geval namelijk , een mannelijke perfoofi

onder het bijvoegelijke naamwoord veriiaan wordt,

bij voorbeeld: de vrome (namelijk man), des’ vromen

(azans), den vromen (man) enz.; —- de groote en

magìige deze’: aarde ‚ de: grooten en magtigen de

zer aarde ‚ den groeten en magtigen dezer aarde

enz. Z00 ook: de A/magtíge (namelijk God), de:

A/mogtìgen , den ‚dlmagtigen enz. Wìjdcrs: hij

jjîrak vrijìnoedig ‚ zoo wel met den- vorst , al:

Ïnet den gering/ion van deszelfi onderdanen ‚i ‘dat

is ’,' zoo'wel met den vorst, als met deszelfs gering

inìi onderdaan. Ik heb het van Pieter en Willem

gË/îoord , maar ik geloof‘ zoo min den eenen als‘ den

aîrdeiïeîz.’ C“) \

g. 209. ‘Wanneer bijvoegelijke naamwoorden en

voornaamwoorden op een vooraf gaand zelfliandig

‘naamwoord betrekking hebben, het welk daaronder

verílaan, en’ ‘aileenlijic om‘ eene lastige en onaange—

name herhaling te ‘verînìjden , weggelaten wordt‘;

damvereifcheiî zij , ookin het’ meervoud, de gewo

ne verbuiging der bijvoegelijke naamwoorden, wel

ke. een‘ zelfffandig naamwoord achter zich hebben.

Oxiëreenkomflig hiermede zegt men: alle men/ir/‘zen

moeten flerven, rijke zoo wel al: arme (namelijk men

jË/zen) ;’ en derhalve niet rĳken zoo wel alsarmen‘.

‚Sommige wijsgeeren zijn van dit, andere (namelijk

‘(Q Vergelijk Bouxuxs op KLAÀS STIJL, bl. 95. N ’

~
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wijîgeeren) , van een tegenge/leld gevoelen; derhalve

riet anderen. ’

g _

D. OVER DE VOORNAAMWVOORDEN, K

1. Derzelîger aard en getal,

5. 210. Om de namen der perfonenÎof zaken;

welke voorwerpen der onderhandeling zijn, niet zoo

dikwerf te herhalen, als-de-vooiwerpen des gefpreks

genoemd moeten worden, zijn er- woorden, welke

de plaats der zclfllaîidige naamwoorden , die eenen

perfoon ‚ of eene zaak aanduiden , vervangen, en den

naam van voornaamwoorden dragen. Zij worden

gcmeenlijk in deze zes foorten verdeeld 1. perfiìon

li/‘ke: ik, gij, kif enz.; 2. wederkeerende: zich,

zijn enz.; 3. bezíttelíjke: mijn, uw, enz.; 4. vra

gende: wie, wat enz.; 5. aanwijzende: deze. die

enz.; 6. betrekkelijke: die, welke enz. Over ie

dere dezer foorten zullen wij ílraks afzonderlijk

handelen‘

5. 211. De voornaamwoorden duiden geene eigen

fchappen eener zaak aan, dewìjl zij dan bĳvoegclijko

naamwoorden zouden wezen , maar zekere toevalli

ge en veranderlijke betrekkingen , waarin dezelve zich

op het tijdllìjì der handeling bevindt. ‘De gene ,

die thans fpreekt , en derhalve ik is , kan, in het vol

gende oogcnblik, de aangefprokene perfoon , en derhalve

G s r zij’

\

, 0

Ò-‘r ‚‘‚ -‚.__.——‚—‚_‘ - I 1 —’ " ’ ‘IĲQAĲ: ‘. v —

Y
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gij ‚t ‚en, het daarop volgende oogenblik,„dp,qf.‚

wezende perlbün, of hij, zij, het zijn. Het geen

tegenwoordig înijn is, kan flraks uw, of zijn we‘

zen. Dezelfde zaak, welke thans door deze aan‘

geduid wordt, kan, een oogenblik daarna, gene

zijn.

5. 212. In zeker opzîgt echter zijn de voor

naamwoorden of zelfllaiîdige, of bijvoegeliike naam‘

woorden. Als zelfllaììdìge ‘naamwoorden liaan zij

op zich zelven, en komen inde plaats van de ‘na

men der dingen, ten aanzien vanî hunne ‘perfoon

lijkcĳbetrekking, als: ik, gij, _/2z'j_‚‚’/1_eì‚mij.ne:,‚/zet

uwe, de mijnen, de uwen. Als bĳvoegeliikeiîanîn

woorden, komen zij, iiì-‘tweederlei opzigt, voor‘,

of bij een zelfllaiìclig naamwoord. geplaatst, of als

En betrekking fiaande tot een zelfílaiìdig naamwoord;

bij voorbeeld: uwe ’Â’il1fl€ren‚ ‚leeren gemakkelijk,

mijne niet. ‘ -_-‚ ’ „ i ’

‘z. Perjìmnlijke aioarîîaámwaarden. I

w . ‘ . t . ‘.Î‚_".‘..JS. 213. Alle zelfílandìge dingen, levenûìe‘ of le

venlooze, komen ’, in de taal, als werkende wezens

voor: de îvinter nadert, het ‚vuur brandt enz.;

en daarom kunnen ook levenlooze dingen als per

[ònen voorkomen. Deze perfonen zijn , eigenlĳlc,

driederlei; 1. de perlbon , die fprcekt; 2. de‘ perfoon,

tot welken gefproken wordt; en eindelijk, deper‘

foon (of zaak) , van welken men fpreekt. Zij zijn

of

ù

I
1
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of enkelvoudig ,_ of meervoudig; waarom ook voor‘

beide getallen voornaamwoorden plaats vinden.

5. 214. De eerfle, of fprekende perfoon wordt ‚

in het Nederduìtsch, uitgedrukt door ik (in het

meervoud wij); de tweede, ‚of aangefprokene per.

foon (in het enkeI- en meervoud), door gij; de

derde perfoon ‚ of die, van welken gefproken wordt ,

door hij, zĳ; het (in het meervoud zij), men,

iemand, niemand. Derzelver verbuiging is deze:

_ Enkelvoud.

Ecrfte pcrfoon. Tweede perfoon. ‘

1 Ik , Gij‘ , ‘

s. Mĳm‘ (van mij), Uw; (van u)‘,

3 Ìllĳ (aan mij‘), U (aan u), ‘

4 U.

‘ Meervoud’. '

I , ‘ Gĳ’

2 Onzer (van ons), Uwer (van u),

3 On: (aan 0723),“ U (aan u),

4 Oma ‘ :‘- ‘ U. ‘L

u

- ‘u I

_ ‘h " ‘ Derde perfoon, _

“ Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdig‘.

I 9 Zĳ.’ Het, ' v ’

z‘ Zijn: (van Harer (van Van het,

hem)’ kaar) , ‚ à

' ' ‘ ’ G 4 ‚ 3 Hen,

7 \

‘ .

—“-—‘-‘——_‚_‚.
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v‘

(ainPÎHaar (aan ‘ ':"‘"Het (aan ““ ‘e’

‚ hem), j ’ ïhaar), ” ’ her), —‘ ‘i

4L“_1_'íem." ‚"“ Haar. ‘ ‘ {Iep " ’ _ ’

ifll" ' ‘ ‘. '

‘W’ ‘ Meervoud. ï

‚m‘. .‘ ‘ . ‚ ‘ u :‚,:

îîì ‘Maîmelijk. Vrouwelijk. Onzijdig. ‘ ‚L‘

\ ~ Zou ‘ i ‘ Zo‘, ‘

‘g—‚î Hunner (van ‚Harer ‘(van ‘ Hunner (va; —

î“ ken), haar), kan), ’

3. Hun (aan Haar (aan Hun (aan r

k hen)’, hdar), ’ ken),

4. Hen. ’ Haar. Hen- ‘ ‚

— "“„’ ‚ ‚’.
’ —

v‘ ‘ — \ ‚ .._

‚_ Q‘. 215. Omtrent den boven ílaanden tweeden per;

‘Toon gij, en in de yerbogene naamvallen uurs, u,

jmoeten’ wij nog aanmerken, dat dezelve thans zoo

wel in het enkelvoud, als in het meervoud gebe

zigd wordt, ‘fchoon gij oudtijds alleen diende, om

‘ (het meervoud uit re drukken, en men in het enkel‘

_ voud dg,.en in de verbogene naamvallenîdijm , dĳ,

zeide. Waarfchijìîlijk is eene foorĳvan wellevendî

„heid oorzaak geweest, dat ‚men zich naderhand, j

‘.—‚ in het enkelvoud, van het meervoudige gij

bûgdignckheeft. Om het meervoudige gij en‘ u. van

het enkelvoudige te onderfeheideìî, voegt; menîfom

‘ .\;‚.wijlen"het woord lieden achter het zelve, alg: gijĳ

‚ lieden, _ glieden. Doch men heeft te regt . aangeîq

‘ merkt, dat deze onderfcheidùîgîariet noodzalgelĳliis ,

. . €11
‘ u o ‚ '

\

j ___ __À À ____ _ ‘git
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en een goed Ichrijverï, zonder’ dezelvön duidelijk

kan en moet wezen. ‘ ‘ ’

g. 21,6. Hier dient ook iets gezegd te worden

aangaande de fchrijfwijs vanhen en hun , het meer

voud van hij. De onderfcheiding van hen in den

vierden ,’cn hun in den derden naamval te fchrijven,

is‘, hoe ‘weinig’ gegrond anders ook, echter reeds

zoo zeer door het gebruik gewettigd, ‘dat men‘ zich

thans daaraan dient te houden, en zij ’, hunner (van

ken), hun (aan hen) , en hen te bezigen {terwijl het

den dìehteren vrij blijft’, hen en hun ‘(gelijk ook haar

en ‘heuryonverfchillìg te gebruikenfinaar mate hun

het een of ander‘ gevoegelijkst voorkomt; (*). ‚x

5. 217. Om den derden perfoon onbepaald aan

te duiden, dienen men, iemand, ‚niemand.‘ Men,

dat van gelijken oorfprong met man en mensch is,

wordt alleen in den eerllen naamval gebezigd , en

lijdt geene verbuiging: men zegt. [emand en’ níe’

mand ontvangen in den tweeden naamval eene r:

niemand: iìriend enz. , en hebben geen meervoudig’

‘getal; gelijk ook men , het welk waarfelrljnlijk het

oude meervoud van man is. . h ’

g. 218. De perfoonlijke voornaamwoorden nemen

fomwijlen de woordjes alleen en zelfbij zich; het

eerílîe, om de tegenwoordigheid van iedëreri anderen

perfoon uit te fluiten, als: ìkvalleen heb het gezien——

‘ï ‘ ’ ‘ e’!
(v) Zie Kerhandeling over de Neder/l. Spell. van den Hoog‘.

leeraareiaoznaeìzx, bl. 272. en vew.

‘ G S
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gij alleen zĳ't‚on/Îî}1ul_dig; hetmweedeĳ, om de me

dewerking van iederen anderen perfoon uit te fluiten ,

of om deperfoonlijkheid ‘nog nader te bepalen, als:

íkîzelfhelì het gedaan — zij‘ zelve jjirak daarvan -

lzĳ i: het zelf _enz. ‘

S. 219. Hierbij moet aangemerkt worden , dat dit;

zelf nooit eene s achteraan ontvangt, dan alleen ‘in

den tweeden naamval: mijn: zelf: , uw: zelf: enz.;

Zelfs is andersleigenlijk een bijwoord, zoo veel als.

ook beteekenende. In de volgende uitdrukking wor

den zelf en, zelfs kennelijk onderfcheiden: ‚ikzelf,‘

heb hem gezien , ja ik heb zefi met kem gefpraĳ‘

ken. i . ...‚ , ‘

3. PÏ/rîderkeerende voornaamwoorden’. _

g. 22e. De wederkeerende voomaamwoorden zich,‘

zijn , baai, hun behooren , eigenlijkĳalleen tot den

derden perfooìi. Immers, wanneer deze derde per‘

foön eenelwerking verrigî, welke op hem zelven te‘

rug keert _,“’d‘afi gefchiedt de verbuiging van , zij;

hei’, op deze wijs: ’ ’ ’ 7 ‚

_ .
_

.
‚‚

‘. “”“‘-""’ i Enkelvoudig. —

v îllgannelìjk.‘ ’ Vrouwelijk. ‚Onzijdíg,
;‘..-_. ' ‘ ‘g. ’ l

2„ Zijn: (van Harer (van Zoo als in het

zich), __ zich), mannelijke

’ ‘ _ geílacht. ‘

' “g 30
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g. Zich (aanzich), Zich (aanziah), : ‚î ._l. .

4. Zich. Zich. . “ ’ “ "’"

v L‘ z Meervoudig. ’

i.‘ Hmmer (van zich), Zoo’ als in ‘Zoo als inhet‘

3’. Zich (aan zich) , het enkel‘, mannelijke

4. Zich. " voud, _‚‚‚ gefiacht.‘ "

’ Zegt men, bij ‚voorbeeldËĳhiiìeiiiïiègt ‘zich’, dan‘

maken de woorden hij. en zichJlechtseeneiì perfoon!

uit; hij is het grondwoord, hetwelk den perfooir

als handelende voorflelt, en zich is dezelfde per“

foon, doch niet meer handelende , maar lijdende;

en dus keert de handeling torklenzelftierí perfoon

te rug, van wien zij uitgegaan is.‘ Zon zegt men

ook: men wacht; zich hierroor —- niemand onze’),

heef} zich hierin vergiît enz.‚_ „ _ ‚_ ‘‚„ ,_

S. eounnlflíertoe‘ behooren insgfeliìlìsÎ de van ‘dezen

derden ‘faerlboir afgeleide voornaamwoorden zijn ,

hunjen haar,‘ dewjijl door, dezelve hot zelfílandîge:
1iaaríîwoord,__w’aairbĳ zij gevoegd‘ zijn, ‚ tot ‚den perî

foon te’ rug‘ ‘wordt ‚xwellte het‘ naast voor‘:

gaande werkwoord beheerscht ,‚ als; de held door/Zak‘

Jenecriqazenîrìîctzìjîi zwaard’, dat is, het‘ zwaard

‘(en den held-I Wanneer het‘ zwaard van den eerloozen
bedoeld ivierîl , dmocst‘ heezijn ’ deîheîlziìzlloar/Ìajl’ ‚dien

éerldozenhnîqct fleszeĳc ‚zwaard- Doch dit behoort lei’

gen
I.

‘o

l
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genlĳk ‘tot dewoordvoegìng, alwaar het breederiïzaì

behandeld worden. ‘-‘‚ ‘J.’

‚15‘. 222. Ook worden de verbogene naamvallen

van den eeríien en tweeden perfoon tot de WCÖGP-v’

keeremîlc voornaamwoorden gebragî: , . omdat zij als

wederkecreiîde gebezigd worden, bij voorbeeld; ik

fi/mam mij ‚ wij oefenen ons, gij bedrieg: n enz.;

doch dan moeten de hiervan afgeleide bijvoegelijke

‚naamwoorden, nzĳn, on: , uw, als: ik verkoop u

nujnhni; enz. , mede onder de wederkeerende voor‘

naamwoorden gerangfchìkt worden , daar zij intus

fehen, eigenlijk , niets anders dan bezittelijke voor‘

naamwoorden zijn‚

‘‚ 4. Bezittelijke voornaamwoorden.

S. 223. De bezittehjke voornaamwoorden zijn

zulke, die eene bezitting, of eenen eigendom aan’

duiden , als: mijn ‚ ‚mijne, on: , onze , zijn , zijne ,

naar, bare , kun, kunne, en de daarvan afgeleide

de en’ het mijne, onze, zijne , kan, kunne. Zij

duiden eene bezitting, of eenen eigendom aan, in

opzigt tot den perfoon, wien deze bezitting, of ei

gendorn, toegekend wordt, en hebben derhalve,

natunrlijk,__ hunne betrekking op twee zelfílandige

dingen —- op den perfoon, wien iets als zijn eigen.

dom toegekend, en op de zaak, welke als een eigen

dom voorgelleld wordt, bij voorbeeld: mijn goed ‚à

hier duidt înijn aan, dat het goed, waarvan ge‘:

‘ fprûv
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ljûroken wordt , niet alleen een eigendom, maar ook,

dat het een eigendom van mij‘ is_. ‚l

S. 224. Doch, fchoon zij zoo wel op den per

foon, als op de zaak betrekking hebben , duiden ech

ter de bezittelijke voornaamwoorden des eerílen en

tweeden perfoons mijn, uw , alleen het _geflacht van

den perfoon, of de zaak aan, welke als een eigen

dom voorkomt, en niet dat van den perfoon, wiens

eigendom genoemd wordt. Een perfoon, of eene

als’perfoon gedachte zaak, van het mannelijke, vrou

welijke, of onzijdige geflacht, zegt, zonder onder

fcheìd, mijn roem, mijne liefde ‚ mĳn huis. Men

zegt tot den tweeden perfoon, zonder ondcrfcheid

van gellacht, uw vader, uwe vreugd , uw goed.

Zoo ook in het meervoud : onze broeder, onze vrien

din, om‘ veld, onze. goederen , — uw hroeder, uwe

vriendin , uw veld, zin/e goederen. “ f

S. 225. De bezittelijke voornaamwoorden des‘ ders

den perfoons, daarentegen, beteekenen zoo wel het

geflaeht des bezitters, als dat der bezitting , dooi‘

zíjn voor het mannelijke’ en onzijdige, en haar vodr

hetvrouwelijke te bezigen; terwijl beide echter naar

hetgeílacht der zaak, welke men als eenen eigendom

voorflzelt, gebogen worden. Men zegt derhalve ,

Wanneer de perfoon, wien dc bezitting toegekend

wordt, van het mannelijke, of onzijdìge gellaclit

is: zijn akker, zijne dochter, zijn huis. Maar

beltoon de bezittende perfooîi tot het vrouwelijke gê‘

flacht‘, dan zegt men: haar akker", hare dochter,

‚ haar
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‘haar huis’. En zoo Vis het ook in het meervoudh

hun akker, hunne ‘dochter, hun huis, —- hdar ah“

kar, hare dochter, haar huis; zijnde de verbuiging

van het bezittelljke voornaamwoord haar , in ‘het

meervoud, ‚dezelfde als in het enkelvoud. kVanneer

beide, de bezittende perfoon en de alseigendom

voorgeílelde perfoon of zaak, in het meervoud {laan ,

‘zegtmen: hunne akkers, hunne dochters, hunne

huizen ‚in het mannelijke ‚ — aan’ akkers, hare doch‘

ters,’hare huizen, in het vrouwelijke geflachf. ‘l

g. 226. Het bfillttêlljkê voornamwoord mijn

wordt op de volgende wijs gebogen :

Enkelvoud.

Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdíg.

1. Zllĳn , IPÏÍjne , Mĳfl, ‘ ‘

2. Illijns , IlÏÍ/‘ner , lllijns ,

3. Ìlíijnen, Illijnĳmíjner , _ Jlíijnen ,

4. lllĳnen. flíìjne. Mijn.

Meervoud :

1. Mijne , Zoo als Zoo als in het

2. Mîjner, in het en‘ mannelijke ge

3. flÍi/nen, kelvoud. ílacht. ‘

4‚ jljijne. ‚ ‘ ’

S. 2.27. Uit de boven aangevoerde verbuiging tier‘

‚ V he).

0

/

/‘ I

_ ì__ ‚‚. ‚‚. -.3,‚‚"‚“ _~



‘SPRAAKKUNËT' In

bezittelijke voornaamwoorden blijkt , dat zij, in den

tweeden naamval van het meervoud in alle geflachten ,

gelijk ook in den derden naamval van het vrouwelijke ge

Ílaeht, er achteraan nemen , als: mijner , onzer , hunneri

enz. De reden hiervan is , dat zij niet , even als de bijvoe

gelijke naamwoorden , het lidwoord de voorop hebben.

En dit zelfde heeft plaats omtrent deze , welke , en meer

andere voornaamwoorden; gelijk uit het gebruik

genoegzaam bekend is. Dezelfde buiging heeft bij

om, uw, zĳn , haar, en hun plaats; met dit on

derfcheid echter, dat ons, in den eerllen naamval

van het mannelijke geílaeht e_n het enkelvoudige ge

tal, onze heeft: onze meester; wijders, dat hun,

in de verbuiging, eene n aanneemt: hunne , hunnen.

S. 228. Nog dient hierbij aangemerkt te worden ,

dat, gelijk het perfoonlijke voornaamwoord u, het

welk eigenlijk meervoudig is, ook voor het enkel

voudige komt, ook zoo het daarvan afgeleide uw,

zoo wel enkelvoudig als meervoudig gebruikt wordt:

o Kader! waorfchouw uwen zoon. Gĳ Moeders’!

kent uwe dochters.

5. 229. Om den eigendom nader te bepalen,voegt

men bij de bezittelijlte voornaamwoorden dikwerf

nog het woord eigen: mijn eigen goed, zijne eigene

hand, onze eigene hinderen, hun eigen zoon , uw

eigen huis. ’ ‘ ’

S. 230. Ook wordt het bepalende lidwoord de

voor de bezittelijke voornaamwoorden gevoegd: de

mĳne, het mĳne, de uwe, het uwe, de zijne, het

zij‘

r
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{zijne enz. Zoo zegt men, bij voorbeeld: is dat oud

pen ‚9 ik meende, dat het de mijne war. ‚Dat is niet’

uw boek, maar het mijne. ’ _ ._ S. 231. Eindelijk moet nog aangemerkt worden,

‚dat de onderfcheidene ‘fpelling van lìeur en haar ,

welke door fomìnigen waargenomen en voorgeílaan

„wordt, ílellende, dat haar het enkelvontlìge , "Ëfi

heur het meervoudige getal uitmaakt, van allen grond

ontbloot fchijìit te wezen , terwijl dit verfchil waar

Îclìijnlijk zijnen oorfprong vindt in eenen onderfchei

denen tongval. Het eerlle echter verdient, als het

gebruikelĳkflîe, den voorrang , en het laatlle kan al‘

leen dan te pas Àkomen , wanneer men daardoor

eene onaangename herhaling van denzelfden klank

kan vermijden.

5. Plragende voornaamwoorden.

‚ S. 232.‘ Wij hebben ook eenìge voornaamwoorden,‘

Welke eene vraag aanduiden, en daarom vragende

voornaamwoorden genoemd worden. Zij zijn wie,

‚welke, wat , en Ìtoedanige. Met het eerlle vraagt

men, in het algemeen, naar perfonen: wie heeft dat

gedaan ‚9 Ĳ/ìens huis is dat? Met wel/te vraagt men

bepaalder naar perfonen of zaken: wie heef‘: u dat

gezegd? uw vriend. Welke ‘vriend? Met wat’, dat

in alle gevallen onverbogen blijft, vraagt men naar

voorwerpen, van welke nog niet bekend is, of‘ het

perfonen of zaken zijn, en, in het laatíle geval , van

. welk

‘f

u
‘
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Welk‘ getal of geflacht de ‘zaken zijn: ‚m ‘zeg:

gij? Wat ‘zaekt gij‘? Wanneer men eigenlijk’ den

‘aard ‚ of de hoedanigheid van eenen perfoon of eene

zaak bedoelt, dan vraagt men, met het voornaam;

‘woord hoeeianíg : Ìxoedanige mnn —- Ìzoedànìĳe Jrìuu}

keefl‘ u dat verhaald? I‘Iet voornaamwoord ‘wie!

‘daarentegen , kan nooit een zelfflandig naamwoord’

bij zich hebben. “

S. 233. Wanneer het niet bepalende lidwoord een

oiywe/ke en kûednnzge volgt,‘ dan ‘verliezen deze

laatíìen de e, en blijven welk ‚ hòedanìg , in alle ge.

flachten en naamvallen: welk een man we; daar?

Hoedanig eenen ‘tuin zoudt gij verkiezen ? Ook, wani

neer eene ‘verwondering in eene vraag ingekleed wordt;

welk een man ! welk eene deugd! welk een man/el!

S. 234. Door middel van het voorzetfel voor,

‘en het lidwoord ‘een, vraagt men, met wat, zeer

bepaald naar den‘. aard en de geíìeldheid‘ van aper

fonen‘ of zaken: wat voor een man i: dat ? _Wne

‘voor een boek zoek: gij? In het meervoud valt het

lidwoord natuurlijk weg: wat voor vrauwen en man?

nen meent gij? Ook wordt wat, zonder eenige bij

voeging, bij perfoneìi of zaken gebruikt: wat man,’

wat vrouw is daar? _ ‘ _

5. 235. fVie en welke worden 015 de volgende
‘

.

wjjs verbogen : .

Enkelvoudig. -_

Mannelijk. _ Vrouwelijk. Ónzĳdig.’ - -"

i. m‘; Wie, Wat, ‘ — ——„

z‘. H/ieîir, H/ier’; kViens (van wat) ‚”

H 3. Wen,‘

'

.
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3. Wïen, Wie, _Wat,

4. ll/ien. ll/ìe. Wat.

Meervoudig. ‘

‚Mannelijk. . Vrouwelijk. Onzijdig.

1. Wie, Zoo als in het Zonder meer

2. ‘H/ier, _ mannelijke ge— voud. “

3. We, ílacht.

‘4. Wie. _‚

Het onzijdîge wat, op zich zelf llaande, wordt

àlleen in den eerflren en vierden naamval van het

enkelvoud gebruikt. Zoo zegt men, bij voorbeeld:

wat is dit? Was leest gĳ? In andere gevallen ver

kiest ons taalgebruik het bijwoord waar, bij voor

beeld: waaraan hapert het? Waardoor ge/Ëhíedt

dit? Niet: aan wat ‘hapert het? enz. Echter zegt

men weder , met bijvoeging van een zclfílandig

naamwoord: aan wat tafel heb: gĳ gezeten‘? dat

is aan welke tafel. Langs wat weg helrt gij het

vernomen? dat is langs welken weg. En dus blijft

wat ‘m alle ‘geflachten en naamvallen onverbogen,

even als j. 234 is aangewezen. C’)

’ W 1a L K E. '

’ Enkelvoudig.

Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijtlig. v
1. hVe/ke, Wêlke’, PVe/k , i

2. hWlks , Walker, ÌWlhs ‚ ’

3. Pl/Elken , Fl/‚elke , ÏVe/hen , welh ,

4. PWl/ren. Wëlke. lläl/l‘.

Meer‘

(”) Zie ook L. nu en‘. I- D’. bl‘ 479 en vcîv‘

l

‚ _ __‘__‚__j_joj_ ______ ‚I



 

‘ISPRKAKKUNSÎIXĲ ZĲĲS

‚ ‘n. ’— Meervoudig.‘‘Mannelijk. " Vrouwelijk. ‘ Onzijdíg.

I. Pl/‘elke, Welke , ‘ Zoo als in het

2.’ H/elker , hl/elker, ‘ marmelĳlte

g. ld/eîllken, ll/elhe, welker, ’ geflacht.

‘4. Wklke. ÏVe/ke. ‘ ’

' ’ nu. ‘ - ’

A5. 236. Het vragende voornaamwoord hoedanige

wordt op deze wijs verhogen: hoedonige man , ‘hog

danjge yrouW‚’_Ù0edaníg_kind; in den tweeden naam

val: hoedanigen man: (van hoedanígen’ man); ‚en

verder als welke‚ Van hoedanig een, welk een,

en wat voor eeìùflwortlr alleen het laatlle verhogen,

als het lidwoord een. Ook hebben zij, even als

dit, geen meervoud. _

6. Aanwijzende voornaamwoorden.

5. 237. De aanwijzende voornaamwoorden zijn

zulke, waardoor perfonen of zaken , als met den

vinger , aangewezen worden. Men brengt daartoe

gemcenlijk deze , die , gene , degene , diegene’,

dezelve, dezelfde , zulke , zekere, dergelijke , derge

lijke, dusdanige, zoodanige. Eer wij de verbuiging

dezer voornaamwoorden opgeven, moeten wij iets

ten aanzien van eenige derzelven aanmerken.

g. 238. Deze betoekent iets nabij en tegenwoor

dig zijnde, gene iets meer afgelegen , zoo wel in

opzigt tot den tijd, als de plaats: aan deze zijde

de: graf}, aan gene zijde de; hergr, gene geluk

kige dagen zijn voorbij. Ook zonder Zêlffiíllltüg

naamwoord, of in betrekking tot hetzelve: leg u

‘ H 2 ‘ op

‘
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op lijdzaamlzeid en on/èkuld toe; wam‘ gene ‘(de

lijdzaamheid) leert n de wederwaardigheden verdra‘

gen, deze (de onfchuld) dezelve overwinnen.

S. 239. Dat degene, lzetgene, het welk de be

teekenìs van ons die’, dat heeft, tot de aanwij‘

zende, en niet tot de betrekkelijke voornaamwoor

den behoort, blijkt uit de wijs ‚ waarop ‘hetzelve

gebruikt wordt; want men zegt wel degene, die

mij eert , maar nimmer bij ons , die , de gene mĳ

eert; hetwelk echter bij de Vlamingen, in de ge

wone taal, nog gehoord wordt; fchoon met den

aard onzer taal ílzrijdìg. Op dezen grond zegtmeh

ook ketgene , dat ik v/il, maar niet dat , lzeîgene

ik wil.‘ i ‘ ‘ “

S. 240. Zie hier eenige verbuigìngen.

‘ ’ k Deze. .3_

’ Enkelvoudig. ‘l ‘ ‘ ‘ -‘

.“ .:‘.-"
‘

‚

‚ Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdig. .

“I ._‚ Deze , Deze , ‚ Dit ,

2. Dezer, Dezer, Dezer, _ _

3. Dezen, Deze, dezer, Dezen, dit,

4. Dezen.‘ Deze. Dit.

Meervoudig.

ï‘ Mannelijk.’ Vrouwelijk. Onzijclig.

‘I. Deze, Deze, ‘Z00 als in het

2. Dezer, _ Dezer, v _. ‘mannelijke

j. ‚Dezen, ‘ Deze, dezer, ‘j’ geflacht.’ “’

4. Deze.‘ ’ Deze. . ‘ ‘

” — Het

. ‚

/
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-‘— Hetivoornaamwoord die‘, dìe,.daî wordt gebo‘

‚gen, als wie, WÍ8‚WM‘. . 29:‘: ’ ‘

c . , ‚g‘ ‘ ‘ ‘ ' nv 1 l \

GENE. _ ‚ ‚.
M’ .| . ‘(G ‚-‘ ‚(ĲÎJKV ‚ .

‘ -‘ ‘ ‘ Enkelvoudig.— ’ ‘ "—‘‚ "f-w-ì

Mannelijk. — Vrouwelijk. ‚Onzijdig, ‚i

I. Gene, j Gene, _\ ‚‚ Gene , ‘

2. Gener, H“ ‚Gener, m‘ ijl, Genes‘, ‘m e‚_ w.

3. Genen,‘____‘_\_ Gene,‚ _ Genen, gene, _

4. Genen. Gene. ‘ Gene. ‘

“
. ‚

Meervoudig.

Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdig.

1. Gene, Gene, - Zoo als‘ in hbt

g. Gener, ‘ “’ Gener, ‘ - mannelijke ge‘

3. Genen, Gene, gener," ílacht. . ’

4. Gene. Gene.g""“ ‘ ‘ ‘_- l I‘ ‘.‚

Degene en diegenenìvorden verhogen als gene,

terwijl’ de voorgeplaatlle de en die aan gene ge

hecht blijven, en echter hunne buiging behouden;

en dus worden zij , ‚gelijk‘ ook dezelve , dezelf“

de, tegen dan’ aard van zamen ‘gefielde woorden’;

zoo verhogen , als of zij niet“ zemen gelleldwîu‘

ren; bij voorbeeld: r‘. degene}, degene , Ìzeîgene,

of hetgeen , 2. desgenen, van dengenen , dergene,

van degene , enz. 1. Diegene, diegene, datgene,

2. Díensgenen, van díengenen , diergene, aan díe

gene enz. \>‚_.‘.__._ _ __ __ 1 _‘__

.’‚.‚ . H 3 S. 241,
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g. 24.1. Deze/v‘; eti dezelfde flaan in eenig ver

band me: de betrekkelijke. voornaamwoorden , in

zoo verre zij zien op iets, waarvan gefprokeîì is ,

bij voorbeeld: da; boek behaagde mij‘ , daarom

lach: ik lzeîzelve. “ DezeÌfi/‘I bepaalt datgeen ,

waarvan gefprokeìì is , nader. Men waagĳbij voor‘

beeld: was het niet N. N. , die gisteren ‘mefu/Àrùk?

En het antwoord is dezelfde. De ondetfcheidcne

beteekenis van dezelve en Hezelfìle blijkt ‘dué = m

arm‘ dezseĳde maar‘; ik waagde dmzelven enz.

IÊIÎQRÊÌÌVQUÖÍË.

‘Ìvlaîìnlclìjllc; _ ‘

'
—."‚"

1. ‚zeezìîm —‚’ dezelfde, ‚ ‘ .’

2, Deîzelfi‘, deszelven , ’—‚d_t.íö€ĳdfifl, ‚

3- D"1=<”ì.‘*‘‚‚— J<WV“’""_=.J ‘

4. Denzelven_, — denzeĳden‚‘.‚‚‘ ‘y ‘ ‘, _

_ __._ ."_ w‘; Ì j ’. ‚JÀÄ‘ ||_ QÎIQ:\IK\\

- “ Î ‚ ÌÖI ‚ ‚i.‘ ‘ Jur ‚‚ ‘ . ‘Ì’:..‚'

1. Deze/M, .— dvze/fiv’ ’‚‚ ‘ “’__"-' .."’_.-‚ ’

2‘._ Derzelver, -— derzetfder, ’ ‘ _ I ‘

3.’Dezelve‚ dezelfde, derzelver , derzeĳder , ï ;

4.. Deze/re , dezelfda‚‚ ‚‚ _ ‚ ‚ ’ ‚_ ‘ ’ ‚_

Onzĳdìg. ‚ ‚

o- h

‘ vI’. Hëîzvlvc , --“” hetzelfde,

2. Des-zelf}; rlerzelven, -—-— dcîzeĳden,

3. ‘Heràelve, -——-“ hetzelfde, i‘ ï‘ -

4,. Heìzelve, -——— lzetzeĳde.‘ “

‘ï-w- — ’ C ’ Meer

‚—‘‚———‚.._ n À —..1_ i ‘ _.‘ì___ ’ ’ ‘in-ÊEQJQ"



l

1

ÀSPRAAKKUNSÎZ. 1x9

‚ ‚ Meervoudig, ‘

Mannelijk. Vrouwelijk. Onzìjdig.

1. Dezelve , de- Dezelve, de- Zoo als

zelfde , zelfde , ÌII het

e. Derzelver, Derzelver, man

derzelfder , derzelfdef ’ 11611)"

3. Denzelven, Dezelve , de- ke ge

denzeljìlen, zelfde, der- (lacht.

‘ zelver, der- ‚

zelfder.

4. Dezelve, Dezelve ‚ de?

dezelfde. zelfde.

Dusdaníge, zoodaníge wordt verhogen als Ìzoedanï’

‘ge; als mede’ dergelijke, dergelijke, welke uit‘ den

tweeden naamval van het aanwijzende voornaamwoord

deze en het bĳvoegelìjke naamwoord gelijk zamen ge

fteld zijn; zoo dat der voor dezer, en de: voor deze:

gelìeld ‘wordt. Van zulk een, dergelĳk een, dĳge.

Iĳk een , dusdanig een, ‘zoodanig een , wordt alleen

het laatíle verhogen, als het lidwoord een; en dus

ook zonder meervoud. Zulk: wordt ook als zelf.

[kundig gebezigd: zulk: had ik niet gedaclît. "

7.‚ Betrekkelijke Voornarunwoarden.

g. 242. De betrekkelijke voornaamwoorden zijn

zulke, welke betrekking hebben op perfonen of 2a

‘r’ Î H 4
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ken, van welke te ììgqxmgefpxoken is. Hiertoe

hooren welke , dewelke, die, wie. Hunne betrekking

blijkt uit, de volgende voo1‘bee1den: gij’ zijt‘ de

oerfle, die mij‘ dîit zegtÎ i: man, wien;

yriend/bhap mij dierbaa)‘ is. Zoude ik hem niet

‚Íief‘ hebben , van wien ik‘ zoo vele weldízden ont‘

qgangen, aan wien "ik zoo ‘veel goed,‘ te danken,

hebËZĳ is geflarbêìî‘, ‘Welke ik hoogaichtte. Dit

iÎî ‘de vrouw, over wier fihoonheid Wij on: iìerwonÀ

iÌerën. Ik’ heb hei’ boek gekocht, _da’z“ nìijî door u‚

i: aangeprezen , ‘een boek‘, {welks inhoud zeer belang?

kijk ÍL ’ . _ ‘_“""‘" ’ _ K

l 5. 243. Dikwerf‘ worden wien: en welk: onyer-A

fclìililig in het onzìjdìge geflacht gebruikt, rehùm

wien; alleen de nveede enkelvOudjge naamval vztn‘

het manîtelìjlce, en jwvelks’ ‘die“van_ leet eonzijdige ge
fiacht is. Men’ zegge derhalve: de men, hwien: ge‘

Ieerdheid enzf; het Ìand welksluitgq/hlrektheid enz.

" 244‘. Het betrekkelijke voornaamwoord wie wordt

dikwerf zoo gebruikt, dat het bêîifèĳfiílîg heeft op‚

iets, dat volgt; doch dzÏar dit‘ volgende Zich gevoel

gelijk vooraan loat ‘plaatfeîî, zîoo bylìjfîtl wie een_ waak

Betrekkelĳk voornaamwoord , en flaat eigenlijk op

Iietivoorgaande. ‘Zoo’ Zegtmen, ‘fbij ‘voorbeeldi:

wien’ ik mijn woord" geef, ‘dien zal ik niet ‘mis/evi‘

de’; ;‚‚het welk men ook dus kan ontkomen: dien

‚zo! ik niet nziìieideîz‘ ,“ wien ik’ mĳn woord geefi

flgîqelfde heeft plgìatg 1161?‘ aanzien van, het_ opzijdíge

fiat: wdi îmj gebeurd is, dat zal ikju verhalen);

waarvoor men ook kan zeggen: dat zal ik u w.

\

U

K-nn-ììwve,
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[zalen , of: ik zal veer/zalen, wat fllĳ gebeurd

i“ A ‚ . r ..‚.:.‘ l.

‘S. 245. De verbuiging van welke is als‘ die van

het vragende voornaamwoord welke. Dewelke, dat

minder in gebruik is, wordt verhogen als dezelve;

met dit onderfcheild, dat de tweede naamval niet

dewelke ‚w maar deswelken is. Het ‚onzijdige we;

wordt, als betrekkelijk, nietverbogen, en__alleon in

den ceríien en vierden naamval gebezigd’: aì/es, wat.

van ‚hem gezegd wordt , i; waar. Adel/er, wat‘ ile

daarvan weet, zal ik’ u ver/zalen. . ‚ ’.‚.‚_ . .‚..‘. ‚‚ 1.. ‘oven DJLWERKWQOILDEN‘. ‚‚

‚a. ‚‚ n’ .‘ ..
Ĳ» v‘- ‘ ‘ ‘

‘1...Derzelver aard en rang/Zkikkíng. _ '

. . « r ‚ . „g. n,‘ ‚

g. 246. Thans komenhwij ‘tot een deĳgewigtigĳ

{te ‚gedeelten der‘ fpraakkunst’, de befchonwiiîgî,

namelijk, van de_ weekwoqrden. Door dezelve drukt

men de beweging en „dentijd, het belltaan en

worden’, het werken en _lijden‚ der perfonen of za‘.

ken uit , welke door dewzheliîllzandige naamwoorden

aangeduid worden; bij voorbeeld: zijn, worden,

beminnen , flaan , Ioojoen enz.—_ ‚ .

’ S. 247‘ 56110011 tot ‘een werkwoord niet alleen

de eigenfchap van werken, maar ook die van líjf

den behoort, zoo houdt, in het laatílegeval ech—_

ter het’ denkbeeld van werken niet op, naardien

als. dan de werkende _per_‚i‘onen flechts ‘verwisfelen;

H s ’ bij

-‘ 4 .—__‘

- ”’ ”’—’îî—*’v’3‘ ”-"-‘— -’— ‘—"_—1;’- ‘— ‚ —- —’——--—’—Ĳ'Ó
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hij voorbeeld: ik fla. Hîeïheeft ‚ buiten tegenlbraak‘,

eene werking plaats; en deze werking gefchicdt doon

mij op iemand, of iets anders. Geeft men aan dit

werkwoord nu dc eigenfchap van lijden , en zegt

men ik word geflagen , dan blijft daarbij , ech

ter, het denkbeeld van werken niet minder, dan in

het‘ vorige geval, {land houden, fchoon de werking

door iemand, of‚ iets anders , op mij gefchiedt.

I‘ i:N

3 5. 248. Men onderfcheidt, in onze taal, voorna

melijk, drie rangen van werkwoorden. Die, welke

tot den ecrllen rang behooren, dragen den naam ‘van

ongelìjkvloeijende ,‘ die van den tweeden rang wor

den gelijkvloeíjende, en die van den derden rang

onregelmatige werkwoorden genoemd.

g. 249. ÒngelíjkvÌoeíjende werkwoorden zijn die,

welke, in de vervoeging , den wortelklinker veran

deren, en"in het verledene deelwoord en, ‘met een

voorgevoegd ge , hebben, als: drijven, dreef, ge

dreven‘, floreker; , fjìrak , gejproken enz. Gelĳk‘

vloeijeìîdéworden daarentegen zulke genoemd ,‘ welke

in al hunne vervoegingen , aan geene verwisfeling

van worrellîlïnker onderworpen zijn, en in ‘den on

volmaakt verledenen tijd de,’ of te , en in het verle

dene deelwoord _d, of t,‘ínsgelijks met een voor‘

gevoegd geÏhebben i als: ’ Ìeùen,’ leefde ,‘ geleefd,

fiopeĳ,’hoop‘re, gehoopt enz. ; terwijl zoo wel bij de

ongelijk! 5113‘ gelijkvloeĳeìîde weukwoordciî , welke

met onfcheidbare voorzetfelen zamen geíleld zijn, dit

‘voorgjevoegde ge in het verledene deelwoord weg

valt ,

l

\

ì

‘ /

~Î
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valt, alszbedríiven, bedreef, bedreven, herinneren,

kerinnerde, herinnerd, ontvangen, ontving , om’

wangen, verzenden, verzend, verzanden, velnia/cen,

valrnaakee, volmaakt enz. 5 niet begedreven , her

geinnerd enz. ...; .:...‘ ‚

5. 250. Wij plaatfen de ongelĳlwloeijende werk‘

woorden vooraan , zoo omdat zij de oudlle en de

oorfproîìkelijke werkwoorden zijn , als omdat zij de

aanleideirde oorzaken van zoo vele gelijkvloeijende

werkwoorden geweest zijn. De oudheid, of oor

fpronkelijkheid’, der ongelijkvloeijeiìde werkwoorden

blijkt , zegt L.’ TE u K n TE (‘I’) , voor eerst, daaruit,

„ dat de ongelijkvloeijende. werkwoorden zich onder

„ alle onze tàalverwanten eenílemmig vertoonen,’ en

„ tenanderev, daaruit , dat de ongelijkvlocijeude

„ werkwoorden genoegzaam alle. bedrijf uitbeelden,

„ het welk tot het oudvaderlijlìe leven vereischt

„ werd, terwijl die zelfde woorden (fclîoon weinig

‚, in getal \zĳnde) heden nog , ‘in ons lprekeiî. ‚en

„ fclìrijven , meer te pas komen , dan al de’ m‘

ĳllfitià”, v) ‘ ‘—’. r

, S. 151. Wanneer ‚memmt den oorfprong der taal

te rugùgîljîtt, en derzelvcr waren aard niet wil mis

kennen , ‚dan. is ‘de grond‘ dezer ongelijkvloeĳend‘

heid lĳtelijk ‘u: ontdekken. In de lrindsehheid der

» ‘_ ‚ :‚‘.‘tc.’.‘..._‚ ‚‘.—..’.’ ‚ u ."..‘‚‘:‚ . ‚‚ ìaal

(Î) Aanl. D. 1.‘, bl. 13 en verv. Q ". _

— ,: .‚‚.“‚‘.“:„“ _‚"ì_.’_‚ ‘ ‚ ‚ _’ g

‚ C) Men vindt etnetlijst dier ‘onaelijkvlneijmde werkwqùrdeg

bh 1.. ‘ren IATE, op de boven aangehaalde plaats’.

’ ‚

/ /

k
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taahmeendemen,‘ om de vervoegíng der werkwoor

den te vinden, of om het denkbeeld van het verleî

dene uit te drukken, dat lderzelver wortelklinkers al’

leen behoefden verhogen te ‘worden yuerwijl de me

deklinkers onveranderd bleven. Van hier fleken,

fiak, ge/ìoken. Van tijd tot tijd vormde menmin’

der ongelijkvloeijeìîde werkwoordengmals: ‘geven ,

gaf‘, gegeven; en. eindelijk werden geenuandere,

dan gelijkvloeĳende , gevormd; waarvan firaks na‘.

dlìrokop ‘ ” —

n g. 25a. De ongelijkvloeijende werkwoorden wor

den in" eenige foorten verdeeld. De eer/iefoort bevat

zulke, welke in den‘ onvolmaakt. verledenezì tijd.‘ en

in hetelijdende deelwoord, denzelfden klinker aanne

men. Emdeze maken bij ons ‘het grootfte getal uit.

Deverwisfelmg hurmer klinkers gefchíedt op de vol‘

gende wijs: ‘v ’- ”’”»“““‘ ‘ò ‚

w I‚‘ÎDC ĳ gaat’ over in. den tzachten langklinker e,

alszîblijven, bleef, gebleven ,‘ flrijden, flìeed, geq

flreden 6112.‘; . ‚ ._...’.‘.. en,‘ . ‚ . . ‚.

2. De ui, ie en de zachte lange e gaan over in de

zachte lange o , als : fluiten , ‚floot , gefloten , fihieten ‚

jèkíoot,‘gefl.‘hoten , bewegen, bewoog ‚a bewogen enz‘

v3.’ De korte i en de korte‘ fcherpe e‘ gaan over in

de’ zachte ‘korte o, als: vinden, î vond, _ gevonden,

beurten, borst, gebor/ìen, ‚flhenden, fchond , ge

 
jèhonden. 1 _, ‚k 1" -.

g. 253. Tot de tweede foortf,ï_ jkvloeijen

de werkwoorden behooren die, in den
‚‚ .‘ . “ ‚J —‘

‘on‘

\

X l A r J

l
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onvolmaakt verledenen‘ rijd’ väniwortelklinker veran

deren, terwijl deze bij het lijdende ‘deelwoord behom

den blijlì. ‘Bij deze rem van werkwoorden gefchiedt

de verwisfeling van den klinker, op de volgende

wijs: r v’ i’_ "' ’-"î" 13

1. De zachte langklinker ‘e gaat over in a, —als:

eten , at , geëten; doch , om de welluidendheìd , thans

(en misfchien omdat men oulings ook geren voor

eten zeide), gegeten. — ‘ « ‘ì- Illl‘

2. De langklinker a, voor d, p , t, z flaande,

verandert in ie , als: raden, ried (ook raadde), ge

raden, flapen, fliep, ge/lapen, laten , liet, geld

ten, blazen , blies, geblazen enz. ‘ook

3. De langklinker a voor g, r, v en i, verandert

in oe, als: dragen , droeg , gedragen, varen , voer,

gevaren, graven, groef, gegraven, waaijen? woei

(niet zelden ook waaide), gewaaid (ouliflgs ‘ge’

waaijen). ‚ ‘— -— i î

4. De korte a voor len s gaat over in ie, als.‘

vallen, viel , gevallen, was/ellen, wiesclz , gewas‘

jèízen. Zoo ook was/en (groeijen), wier, gewas/en.

5. De korte a voor n verandert in i , of o, als:

hangen, hing, of hang, gehangenyvangen, ving‘,

of vong, gevangen. ‘ ‘ .‚

. 6. De korte o , de harde lange 00 en oe gaan over

in ie, als: houden (oulings holdeìz), hield, gehou

den (oulings geholden), worden , Wlefd en werd,

geworden, Iaopea, liep ‚geloopen, roepen, riep, ge

roepen. .’ - ï

‘ S. 254.

‘\_/

v
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’ g,- 254. Torîderîlede 1km’ brengt mendiewrîem

‘woorden, welke, zoo wel in den onvolmaakt ver

ledenen tijd , als in het lijdende deelwoord , van wor

telklùîker veranderen; doch in elk van deze op eene

bijzondere wijs, bij voorbeeld: .. I‘

‘I. De zachte lange e gaat, in den onvolmaakt ver

ledenen tijd, op a over, en, in het lijdende deel

woord, op de zachte lange o, als: bevelen, bevalì,

bevolen, breken, brak, gebroken, fleken , flak,

gefloken. ‘

a. Dezelfde e gaat, in den onvolmaakt verledeneu

tijd , tot oe en de zachte lange a, en, in het lijdende‘

deelwoord , tot delaatíle over , als: _/;‚‘Ì1€f€fl,/Ì‘/20€f‚,

fÈkîüOl‘, geflkoren, zweren, zwoer , zwoer, gezwo

ren. I

verledenen tijd, in a, en bij het deelwoord, in de

zachte lange e, als: bidden, bad, gebeden, zitten,’

zat, gezeten, liggen , lag, gelegen.

4 4. De fcherpe korte e gaat, in den onvolmaakt

verledenen tijd, op ie , of de korte o ‚ en, in het

deelwoord, op de laatfie OVCI‘, als: helpen, bie/p ,‘

bok’, geholpen, flerren, fliûrf, florf, gefiorven,

werven, wierf‘, îvorf, geworven.

S. 255. De vierde foort bevat die werkwoorden ,

welker onvolmaakt verledene tijd , door verloop , reeds

gelijkvloeijend geworden is , als : bakken , bakte

(oulings biek), gebakken _. ‘braden , brandde (oulings

bried) , gebraden, lage/zen, lacbîe (oulingsjoecb),

l K6‘

I

l
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3. De korte i verandert , bij den onvolmaakt’
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gelagbhen , malen, maalde (oulings nnoel, of mol),

gemalen , heeten (noemen), heette (ouliiìgs hier) , ge

heeten , fjìouwen, fiouwde (oulings jjìieuw) , ge

fpouwen, îvreken, ivreekte (oulings îrra/l’, wrol),

gewroken enz.

S. 256. Gelĳhvloeijende werkwoorden zijn zulke,

welke, in alle hunne vervoegingen , gccne verande

ring van WUYIClkiÍllkCÎ ondergaan. Wij hebben de

zelve boven (5. 249.) hreeder omfchreven. Tot deze

werkwoorden bchooreiì, blahen , blaakte , geblaakt,

blaflen, blafte, geblaf}, eeren, eerde, geëerd, lee

ren, leerde , geleerd, wiegen, wiegde, gcwiegd,

likken, lihte , gelikt, hopen, hoopte, gehoopt,flip

pen, flopte, ge/lopt, jjìouwen , fioouwdeĳgefimnwd

\

turen , tuurde, getuurd , drukken , drukte , gedrdhb

enz. Gelijk ook fleigeren, fleigerde, ge/leigerd ,

weigeren , weigerde „geweigerd; en verder alle dubbel

ilamtìge werkwoorden , als : bevlijtigen , bevlijtigde ,

bevlijîigd , vernietigen , vernietigde , vernietigd , d‘.

veren , davorde , gedaverd , glinfleren , g/in/lerde,

geglinflerd, herinneren, herinnerde, herinnerd, Ie

veren, leverde, geleverd, jlingeren, flingerde, ge

flingerd, krabbelen, krabbelde, gohrabbe/d, verza

melen , verzamelde, verzameld enz. Ten aanzien

van de werkwoorden jagen en vragen , dient hier nog

aangemerkt te worden, dat zij, fclioon zij oulings

ongelijkvloeijend waren , en joeg, vroeg, gejagen,

gevragen, hadden , thans reeds gelijkvloeijeiìd gebe

zigd worden. Immers _, men zegt ‚ zonder llitzonde‘.

ring,
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ring, gejaagd en gevraagd ‘; en men gebruikt meest-ï

al, in den onvolmaakt verledenen tijd’, jaagde;

waagde; zoo dat deze werkwoorden insgelijkskun;

nen gerekend worden, reeds met den grootcn ílroom

der gelijkvloeijende werkwoorden medegeíleept te

zijn. A ’

g‘. 257. Uit de onvolmaakt, of volmaakt verlede

ne tijden der ongelijkvloeijende werkwoorden , fprui

ten naamwoorden voort, waarvan wederom werk

woorden gevormd worden , welke altijd gelijkvloeijerìd

zijn, en, in hunne beteekenis, met het naamwoord

overeen komen , waarvan zij afgeleid zijn. Zoo

komt , bij voorbeeld , van gaf, zijnde de onvolmaakt

verledene tijd van geven, het naamwoord gaaf, ga

ve , en hiervan het gelijkvloeĳende werkwoord be

gaven. Zoo ook komt van mat, de onvolmaakt

verledene tijd van mezen, het zelffiandige naamwoord

maar, mare’, waarvan het bijvoegelijke naamwoord

matig, en hiervan wederom het gelijkvloeijende

werkwoord matigen, mgtigde, gemdtigd. Op gelijke

wijs is van voer, de onvolmaakt verledene tijd van

varen , het zelfíiandige voer (een voer hooi) afkom

Ptig; en van daar het gelijkvloeijende ‘werkwoord

voeren, dat is doen varen. Even zoo komt van

zoog , de onvolmaakt verledene tijd van zuigen, het

zelffiandige zog, waarvan het gelijkvloeijende ze‘

gen, dat is laten zuigen. ‘

S. 258. Somwijlen worden ook van den tegenwoor

digen tĳd der-ongelijkvloeijende werkwoorden zelf‘

ftanî

l
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Randige naamwoorden afgeleid, waarvan wederoîn‘

gelìjkvloeijende werkwoorden gevormd worden. Zoo

‚komt ‚bijvoorbeeld , ons Woord krijgen (krijg voeren),

hijgde, gekrijgd, van het ‘zelffiandige naamwoord

krĳg, en dit van het ongelijkvloeijende krĳgen ,

kreeg, gekregen. Even zoo komt ons [lagen , [laag

de ., geflaagd, van flag, en dit van flaan (oulings

lhgefl)’ flveg’ geflflgm (‘ü

. S. 259. Eindelijk moet hierbij nog , als een

algemeene regel, aangemerkt worden, dat de werk‘

woorden , welke van naamwoorden afgeleid worden,

gelijkvloeijend zijn , als: rafelen, taflelde, getafeld,

van tafel; —- pennen, pende , gepenrl , van pen; —"

herbergen, Ìzerbcrgde, geherbergn’, van Ìzerberg;———

Iîevlíjtigen, bevlxjtigde, lîevlĳtìgd, van vlijtig; —

verwelkomen, verwelkamrle, verwelkomd, van wel“

kom enz. ‘

. S. 260. Onregelmatige werkwoorden zijn die,

welke van de genoemde foorten, in een of ander op‘

zigt , afwijken, en wel, die, in de onbepaalde wijs,

niet op en , maar op n , uitgaan , als : flaan (oud‘

tijds flagen), floeg, ge/lagen; of die noch in de on‘

bepaalde wijs , noch‘ in het verledene deelwoord ‚en,‘

maar in beide n hebben, als: gaan (oudtijcis gan

gen), ging, gegaan (oudtijds gegangen), flaan,

(oudtijds flanden)’, fìond, geflaan (oudtijds ge/lan‘

’ den),

C) L. ‘ren Kan, D. II.‚ bl. 16 en verv. .

I
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den), doen (oudtìjds daden), deed, ’ged.’ìan (ondi

tijds gedaden), zien‘, zag, gezien.

S. 261. Eene andere foort van onregelmatige vverk

woorden is die, welke, in de vervoeging , van den‘

gewonen regel afwĳkt. Zoo misfen ‚ bij voorbeeld —,

kunnen, willen, înogen, moeten, volgens den aard

hnnner bCCBCkÊIIÍS, de gebiedende wijs; terwijl de

drie eerílen eene uitzondering op dien regel maken ,

volgens welken de derde perfoon van den tegenwoor

digen tijd der aantoonende wijs, in het enkelvoudige

getal, altijd met eene z.‘ befloten wordt, daar dezen,

intusfchen, hij kan, wil en mag hebben. Z00 ook

wijken plegen , brengen, denken, danken, knopen,

en zoeken, even als mogen , van dien regel af , welke

zegt , dat de werkwoorden , die, in het zakelijke deel

der onbepaalde wijs, geene t hebben , in den eer

fien en derden perfoon van den onvolmaakt verlede

nen tijd der aantoonende wijs, in het enkelvoudige

getal, zonder r gebezigd worden , terwijl plegen, ik‘

plngt, hĳ plagz‘, brengen, ik bfagt, hĳ bragt,

denken, ik dacht, hĳ dacht, dunken, mij dacht,

lwopen, ik kocht, hĳ kocht, zûeken, ik zacht, hij‘

zocht , heeft. ’

S. 262. Tot de anregelìnaîige werkwoorden wor‘

den inzonderheid de hu/pwoorden gebragt, ílrekken‘

de, om den Nederduitlbhen werkwoorden, in het

gene aan derzelver vorm en tijden ontbreekt , te hulp

te komen. Zij zijn de volgende vier: hebben, zijn,

zullen , worden; en zij worden hn/pwaorden genoemd,

‘L al’
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alleen in zon verre , als zij tot boven gemelde einde die‘

ncn, bij voorbeeld: ik heb ge/òhreven,‘ zal komen,

word geflagen en ben gevangen; terwijl hebben, zijn

en worden , ook op zich zelven , en zonder andere

werkwoorden, gebezigd worden, als: ik heb geld,

gij‘ zij: rijk, hij‘ îvardt arm.

5. n63. Het hLlÌpWOOfd hebben (oìilings beven,

waarvan hevet, nu heefi‘; oulings ook haven,‘waar‘

van havede, hafde, nu hadde, had) helpt de om»

brckcnde tijden der bcdrijvende en veler onzljdige

werkwoorden vormen‘, en‘ maakt zijne eigene om‘

brekende tijden ., deels met zich zelf , deels met het

hulpwoord zullen. Het hulpwoord zijn ‚ of wezen ,

oulings ook weren, waarvan was, waar!‘ en ge‘

weest (oulings gewezen, dat als bĳvoegelijk nog in

gebruik is) vormt zijne ontbrekende tijden, gedeel‘

telijlt met zich zelf , gedeeltelijk met zullen. Het

hulpwoord warden, dat de lijdende Werkwoorden

helpt vormen, ‚maìkt zijne‘ eigene ontbrekende ‘rijden

met zijn en zullen; en dit laatlle hulpwoord, waarë

door de toekomende tijden aller werkwoorden ge‘

vormdworden, is, behalve de ‘onbepaalde wijs en’

het deelwoord, alleen in den tegenwoordìgen‘ tijd

van de aîmtoonende en aanvoegende wijs gebruike‘

lijk; welk alles uit de vervoeging verdeîgzal blijken. ‚

r ‚ „I
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2. Nadere verdeeling van ‚de werkwoorden,‘

in bedrijvende, lijdende, onzĳdige, wel "

derkeerige en onper/bonlijke‘ ‘

S. 264.. 1. Een bedrijvend werkwoord is zulk een,’

dat eene werking aanduidt, welke van het werkende

wezen op een ander voorwerp overgaat, als: be

minnen, haten, flaan, dragen enz. Het vordert

derhalve twee zelffiandîge ‘ dingen , waarvan het

eene als werkend , het andere als lijdend of bewerkt

wordend voorkomt. Wanneer men,’bij voorbeeld ,‘

zegt: 1de vader onderwijst zijnen zoon, dan is on‘

derîvĳzen, ongetwijfeld, een bedrìjvend werkwoord ,

dewijl het eene Werkelijke handeling aanduidt, welke

een voorwerp buiten zich behoeft, Waarop zij over‘

gaat; want wij hebben geen denkbeeld van onder‘

wĳzen , zonder ons tevens iemand voorte fiellen, die

onderwezen wordt.

S. 265. Men kent alle vollìrekt bedrijvende en tot

andere voorwerpen overgaande werkwoorden, inzon

derheid, daaraan, dat zij altoos in den lijdenden‘

vorm kunnen overgebragt worden. Zoo is , bij‘

voorbeeld, onderwijzen een bedrijvend werkwoord,’

ook daarom , dewijl men het gezegde de vader onder

wijst den zoon in den lijdenden vorm kan brengen:

de zoon wordt onderwezen door den vader. Zoo

zegt men ook: ik gaf hem het geld , en omge

keerd: het geld werd hem gegeven door mij. En

al die werkwoorden , bij welke dit plaats vindt,

worden bedrijvende werkwoorden genoemd.

S. 266.

i
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S. 2.66.’ 2. Wanneer wij niet zelve handelen, maar

de handeling van een ander werkend wezen lijden ,

dan word: het werkwoord, dat deze handeling aan—

duidt, een lijdend werkwoord genoemd, als :‘ be

mind , gehaat , ‚ge/lagen, gedragen worden. Het

boven reedg gegeven voorbeeld kan ook hier gelden.

‘De vader onderwijst den zoon. Hier wordt gezegd,

‘wat de vader doet; en de zoon is het voorwerp der

‘handeling van den vader. Wanneer men nu de hun‘

deling zoo voorílzelt, dat ‘zij door den zoon geleden

wordt , dan heet het: de zoon wordt onderwezen

pan den vader’; en het werkwoord is lijdend.

5. 267, De Nederduitliche werkwoorden hebben

Adooreigene vervoeging geenen lijdenden vorm , maar

moeten dien van het verledene deelwoord en de hulp

woorden zijn en worden ontleenen, gelijk uit de bo

ven aangehaalde voorbeeldenblijkt; terwijl dit vc1‘

leden deelwoord, zoo wel in eenen bedrijvenden als

lijdenden zin, gebezigd wordt, naar înate het hulp

woord, het welk hetzelve voorgaat, zulks vordert;

‘want men zegt ‘zoo wel ik heb bemind , als ik ben

bemind.

S, 268. 3. Er zijn ook werkwoorden ‚welke noch

als bedrijvend, noch als lijdend kunnen bcfchouwd

worden, en daarom den naam van onzĳdige werk

woorden dragen, als: flaan, zitten, liggen, val

len, blijven enz. Zij duiden wel iets aan, dat aan

Êene handeling gelijk is, doch deze handeling gaat

niet werkelijk tot een ander voorwerp over, maar

I 3 _ ‘ blijft
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‘veel meer in het onderwerp, of den pèrfooîrzelven

‘bepaald; bij voorbeeld: het kind flaapt, ‚l flerfi‘ end.

‘ S. 269. De onzijdige werkwoorden, welke’‘zich ‘tot het onderwerp der rede, of den perlöoh

‘zelven, bepalen, beteekenen, of eene eigenfelîap“,

als: glimmen, glin/ìeren, verbleeken,’ fihzjnend,

‘bloeĳen enz. ;l of eenen toeflarîd , als: zitìen, flaarr,

liggen, rusten, leven, flerven enz. ; ‘of een bedrijf,

als: gaan , reizen, wandelerĳlagchen ‚blaflen enz. ;

of zulk een bedrijf, waarvan het lijdendèívoorwerp in

het werkwoord zelf opgefloten lîgtgals Ímùizert,‘ ‘dat

is mnizen vangen, “vit/Elzen, dat is’ visfehen vangen’.

’ S. ‘270. De onzifdige werkwoorden worden’ dan

‘met zĳn, dan met hebben vervoegd. rZij bekomen

‘het hulpwoord hebben ’, wanneer zij meer een bedrijf‘,

dan lijden beteekenen. Tot deze behooren arbei

‘den, beven, bijfiaan, blafen , blaeìjen, brommen,

‘brullen , draven, ‘duren, etteren, fiilen, gapen,

gillen, ganzen, grazen , heerfc/îen, ‘hoesten, hui‘

‘chelen, janken, jongen, ijveren, juichen, kalven,

kaìnpen , kegelen , ‘kiemen’ , kĳken,"k‘ijven , kirren,

klagen, knielen, knikkeren, kolven, koten, Ìagä

ehen, luisteren, maamven, muizen, murmelen,

niezen, overwinteren, piepen, pogchen, pralen, rai

zen, rieken, rogchelen, ranken, fèhateren,‘ fbhert

fen, fihreĳen, fmachten, fnorlken‘, fnuiven, jjboti

ten, jìormen, flotteren, flreven, toornen, trachten,

treuren, twijfelen , vasten, vechten, ‘volharden’

varen, waken, wáeden, zondigen enZk; bij voor

‘ ‘ l’ ' beeld:

r
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beeld: wij hebben gearbeid , de boom heeft ge.

bloeid enz. Zoo ook de onperfoonlijke b/ikfennen,

donderen , dooijen, regenen, vriezen enz. als: het

heeft geblikfimd, het heeft gedonderd enz.

5. 271. Zoodanìge onzijdige werkwoorden, waar.

bij‘ het onderwerp , of de pcrfoon , meer lijdend

dan bedrijvend gedacht wordt ‚ hebben het hulp‘

woord zijn bij zich. Hiertoe behooren aanbran

den, aanbreken, berflen, be/èhimmelen, blĳven , ge.

lukken, geraken, gefchieden, ontaarden, ontwa—

ken; overlijden , flerven , verarmen, verbleeken ,

verdorren , verdrinken , verwelken , zinken enz. ;.

bij voorbeeld: het vleesch is aangebrand, de dag

was aangebroken , het glas is gebor/Ìen, het brood

was befchiînînekl enz.

S. 272. Intusfchen hebben hier verfclîeideìîe uit‘

zonderìngen plaats; want er zijn onzijdige werk

Woorden, welke, in de vervoegìng, zijn vorderen,

en echter meer een bedrijf, dan lijden aanduiden,

bij voorbeeld: komen, dalen, verfâhijnen, verdwij?

nen , landen, flranden , op/laan enz. , als : ik ben.

gekomen , zij’ zijn gedaald , hij is verfiheîiîen

enz. Ook zijn er zulke, die met hebben vervoegd

worden , en nogtans meer in eene lijdende, dan be

drijvende beteekenis voorkomen, bij voorbeeld: lĳ

den, rusten , liggen , zitten , jlapen,’ fluimeren ‚j

grenzen , toebehooren, verwijlen enz. , als: ik heb

geleden, gerust, geflapen enz.

S. 273. Ook is er‘een aantal van onzijdìge ‘verk

I 4 woor‘

J
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woorden, welke eene’ beweging, en du‘s meer een‘

bedrijf, dan lijden aanduidendc, met zijn en heb-.

hen beide vervoegd worden. Doch , het verdient

opmerking , dat , wanneer daarbij tevens de plaats

wordt aangewezen , waar de beweging gefchíedt,

die woorden , dan , genoegzaam altoos , met zijn.

voorkomen, bij voorbeeld: hij‘ heeft lang gegaan‘,

en: hij is tot aan de poort gegaan. Ik heb den’

ganfchen dag op- en qfgeloopen en gejprongen _,

en: ik hen de trappen op’ en afgeloopen en ui; de

‘Yêll/ÌËÏ geflorongen; ook’: he: bloed is uit zĳne.

aderen gejjoroìîgîen , hij is in dat hui: geloopen

enz. Hĳ heefì‘, van zijn: jeugd af, geflruikeld,

en: hij is over dezen fieen ge/ìruihelzl. Zĳ hadden

dit jaar niet veel gezwommen, enzzij zijn over de

‘rivier gezwommen. H/ìj hadden lang geklauterd ,

en: wij zĳn eindelijk nog over het dak gek/enten].

De duiven hebben veel ze lang gevlogen, en: Zĳ

zijn van het eene huis op he: andere gevlogen.

hadden al dien tijd gevaren, en: ‚wij zijn van

Haarlem naar Amflerdam gevaren‘ enz‘. C‘)

’ 5. 274. Niet nîindcr aanmerkelijk is het, dat zul

‘ke onzĳdìge werkwoorden in eenen overdragtigen ,

of oneìgenlìjkcn zin gebezigd, altoos met het hulp

woord hehhen vervoegd worden. Zoo zegt men, bij

voorbeeld! hij is in het bed gekropen, en over

» _ ‘ ‚ drag‘

j!) Zie de Inleiding van mijn Nedenluítîolz Taalkunlig

Woordenboek, M144 , 145. ‘

/
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dragtig: bij heeft voor mij gekropen. Öok wan‘

neer onzijdige werkwoorden ‚bij oneigenlijk gebezig

de zelfliarìdige naamwoorden gebruikt worden, als:

Ìzet water is door de goot geloopen, en: de goot

keefl geloopen. Het water is zeer boog uit de fon

tein ge/jìrongen, en : de,fontein heeft weder gefpron

gen. Al de wijn is uit het vat gele/l’: , en: het

‘vat heeft gelekt enz. _ (*) _

5. 275. Sommige werkwoorden zijn, volgens hun

ne natum‘ , onzijdig, en ‚ kuxmen nimmer‘ bedrijvend

gebruikt worden, als: beven ‚ berflen , bezwijmen,

gelden, ent/eikel!’ fifiruiten, zwellen enz. Andere,

daarentegen , komen in eenen onzijdigen en ‚be

drĳvcnden ‘zin tevens voor‘, als: flaan : de klok

[laat (onzijdig), en: ik floeg den bond (bedrijveud);

klemmen .‘ de deur klemt (onzijdig), en: ik klom

mijne hand (bedrijvend); bederven: de jpĳ: bederft

(onzijdig), en: hij bederft zijne kleederen (bedrijvendj;

fine/ten: het was fine/t (onzijdig), en: ik fme/t was

(bedrijvend); genezen: de wond zal. wel genezen

(onzijdig) , en: hiermede geneest men zulke wonden

(bedrijvend) enz.

S. 276. Eigenlijk gezegde onzijtlige werkwoorden

kumîen nimmer den lijdenden vorm aannemen, noch

eenen vierden naamval beheerfchen. Onaangezien,

dit , kunnen zij echter met den vierden naamval

verbonden worden, gelijk blijkt uit de Îpreekwij‘

zen:

C) Zie‘als boven, bl. 145.

15, ‘
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zen: eenen goeden tred gaan , zich moede ‚loopen,

zich ziek lagchen enz.; welk alles in de woono

voncuvo breeder zal getoond worden. Ook nemen

de onzijlìgc werkwoorden, in zekeren zin‘, den lij

denden vorm aan; doch alleen dan, wanneer’ het

onderwerp der rede onbepaald kan uitgedrukt wor

den,‚als: daar wordt gewandeld, gereden, geloo

11811, geflreden, gelagchen enz. Hierbij komt nog

in aanmerking , dat de onzijdíge werkwoorden, het

voorvoegfel be aannemende , bedrijvend worden, als :’

lagchen: iemand belagchen (ook uitlagchen); fjoot

ten: iemand befiootten; weenen , iemand beweenen

enz. C’)

S. 277. 4. H/ederkeerige werkwoorden zijn zulke ,

die de werking , of daad , welke zij uitdrukken , tot den

pcrfoon te rug voeren, van wien zij uitging. Daar

nu deze perfooìì hier, in eene dubbele betrekking ,»

voorkomt, eerst als werkend , en dan als lijdend, zoo

moet hij tweemaal genoemd worden; en dit gefchiedt

eerst op de gewone wijs , en dan door de wederkeerende

en perfooììlijke voornaamwoorden , als: zichjèhamen :’

ik fchaam mij‘ , gij‘ fchaamt u , wij‘ fchamen on:

enz. Zoo’ ook zich verblijden , zich verwonderen,

zich beroemen , zich beheĳen , zich begeven, zich

aanmatigen, zich bevinden , zich bedenken , zich

beroepen , zich verantwoorden, zich wachten enz.

’ Zegt

(fiks. HUYDEC. Proeve van Taal- en Dicht/made, D. 11.,

b]. 385, 386. ‘_ _

g .
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Zegt men nu: de vader vergcnaegt zich, dan werkt

hij hier op zijnen eigenen perfoorì; hij is hande‘

lend ‚ in zoo verre he: vergenoegen van hem uitgaat;

en hij is lijdend, in zoo ver het wedertoti hem

te rug ‘keert. _ ;

5. 278. Alle wederkcerige werkwoorden zijn der»

halve bedrijvende werkwoorden; doch alleen in zoo

verre zij een lijdend voorwerp bij zich hebben,

waarop hunne werking overgaat, en worden daar

om ook, zonder uitzondering, in‘ de vervoegìng,

met het hulpwoord hebben verbonden: ik heb mij‘

gafchaaìnd, gij hebt u verwonderd, zij‘ hadden zich

verblijd enz. ‘

‚ S. 279. Naardien alle werking, door middel van

een wcderkeerig en perfoonlìjk voornaamwoord.

tot het werkende wezen te rug gevoerd kan

worden, zoo laten zich ook de meeíle werkwoor

den als wcderkecrige gebruiken, bij’ voorbeeld: zich’

Wasflhen: ik wasch mij‘; zich. ‚bedriegen : gij be

driegt“ wel‘ zich vereenigeìz : wij vereenigen om‘;

zichfiiijden: ikfizeed mij; zich branden: gĳbrandt

u; zich flaan: hij’ [laat zich , zij flaun zich enz.‚

Volftrekte, of eigenlijke wederkeerige werkwoorden‘

zijn intusfchen die , ‘welke ‘niet anders gebezigd

kunnen worden, als: zich aanmatigeìz, zich he"

helpen , zich beroemen, zich bezinnen, zich jchqî‘

men, zich vergis/en, enz. ‚

g‘. 280. De naamvallen der wederkecrige en per

foonlĳkc LVOQÏIIËRIIHVOOJÎLÏCII, waarmede het Werk‘,

’ woord

‘L
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Woord verbonden wordt, zijn geene andere, dan

de derde en vierde , bij voorbeeld : ‘zich ‘uiten,

zich ontfermen, zich bezinnen, zich bepalen, zich

fchamen, zich verzetten, de vierde naamval; zich

inbeelden , zich aanmatigen , zich herinneren , de

derde naamval.

‘ S. 28x. 5. Onperfbonlzjke werkwoorden worden

zoodanige genoemd , welke de perfoonlijke voor‘

naamwoorden ik, gij , hij enz. niet voor zich

dúldetĳmaar dezelve, in de verbogene naamvallen,

‘als mij’, u, hem enzJachter zich nemen, en‘ oven

het algemeen, door de voorzetting van het woordje

het‘, gekend worden , als: het dondert , het regent,

her‘ fneeuwt enz.; het berouw: mij , het foijî n,

het verdriet hem enz. ‘ u

m5. 282. De onperfoonlijkheid van deze werkwoor‘

den fluit derhalve niet in , dat zij geenen perfoon”

in“ het geheel bij‘ zich, maar alleen , dat zij geem

perfoonlijk voornaamwoord voor zich gedoogen. Wij

hebben’ geen denkbeeld van een’ werkwoord zonder‘.

eenenvwerkenden perfoon, te meer, daar iaalkun-.

dig niet ‘alleen de mensch , maar alles in de na‘.

tuur,“ ieder levenloos ding zelfs , werkt en han-.'

delt.‘ Konde men nu, in de kindschlìeid der taal,

fommige natuurverfchijnfels niet oplosfen , en de‘.

vraag: wie doet , of wie werkt dat? niet beanĲ

woorden; dan liet men den werkenden’ perfoon on‘.

genoemd, en {telde het algemeene en niets bepalen

de het in deszelfs plaats: het hagelt, het ‚vriest,

‘ v-‘I ‚ he:

i ( l
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het waait , het dondert , het blikjèmt enz.; het

welk, eigenlijk, zoo veel zegt, als: daar is hagel,

daar is vorst , daar is wind , daar is donder,

blik/ent enz.; wordende de werking en het daar zijn

van den hagel, donder enz. , kunllig uitgedrukt

door de zelffiandìge naamwoorden te veranderen en

te verbnigen tot werkwoorden O‘). ‘

S: 283. Het frnnrt, berouwt, lust, behaagt, ge

lukt, jammert mij enz. ; het gebeurt, is geoor

loofd enz.; —‘ deze allen worden, met even weinig

gtonds. onder de onperfoonlijke werkwoorden ge

teld. Immers, behalve dat men ook zegt: dit be

haagt, of mis/zaagt mij‘ —- die onderngìning is mij‘

niet gelukt enz.; zoo zijn de fpreekwijzen het

fmart te moetenondervinden, dat ik gedwaald

heb — het last mij aan u te ‚fchrijven enz. , in

der daad perfoonlijk , naardien de onbepaalde wijs

der volgende werkwoorden de plaats van den der

den perfoon bekleedt; want. het fmart mij‘ te

moeten ondervinden, dat ik gedwaald heb zegt niet

anders, dan: te moeten ondervinden, dat ik gedwaald

heb fmart Zoo is het lust mij, tmn u te

jchrijvcn hetzelfde, als: aanlu te jèhrijven lust mij,

g. 284. Even zoo is het gelegen met de fpreek

wijzen daar wordt gezongen , daar wordt gedron-P

ken, daar wordt ge/lapen enz.; terwijl hier weder.

om een derde perfoolî zeer natuurlijk moet verllaan

worden. Wanneer men, bij voorbeeld, vraagt: wat

"‘ ‘- wordt

Q‘) Zie HUl]DEC‚ Proeve, D. 1., bl. 31 en verv.

„
.
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werd: daar gedaan? en ‘men ‘antwoordt: ‚denr

wardî gezongen, gedronken , ofgeflapen ;— dan isdi:

hetzelfde als: hetgeen daar gedaan wordt is zin‘

gen, drinken enz.

S. 285‘ Dat wijders de fpreekwijzen met men ‚

als: men zegt, men fenzjnt, men wil enz., niet

tot de onperfoonlijke behooren , behoeft genoegzaam

niet herinnerd te worden; daar men, fclìoon noch

getal noch geílacht aanduídende, echter altijd eenen

perfoon beteekent, en volgens zijne eigenlijke kracht,

als zĳîìde het wortelwoord van mensen, menfclìelijke

perfoneìì te kennen geeft.

5. ‘n86. De nier boven genoemde foorten van

werkwoorden hebben de vervoegìng, dat is eene ver

andering en verfchikkíng der werkwoorden , naar

vereisch van zekere tijden , wijzen en perfonen , met

elkander gemeen. De onper/Zionlzjke alleen zijn van

het laatflze ‘uitgefloten, dewijl zij de perfoonlijlìe voor

naamwoorden ik , gĳ, hij enz. niet voor zich dul

den , en alleen in den derden perfoon gebezigd

worden; ‘gelijk uit‘ het voorgedragene gebleken is.

3. Over de wĳzen der werkwoorden.

. S. 287. De verfclìcidene wijzen, waarop eene zaak

voorgefleld, of van dezelve gefprokcn kan worden,

noemt men de wijzen der werkwoorden. De Neî

derduitfehe taal heeft vier zoodanìge wijzen: de

onbepaalde, de aantoanende , de gebiedende en aan

vaegènde wĳs. í S. 233‘
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‘ g. 288. 1. De onbepaalde wijs is die , welke

de handeling van het werkwoord , in . eenen ‚alge

meeneiì zin , zonder bepaling van perfoon of ge

tal, maar allecnlijk met aanwijzing van tijd, voor

fielt , als: hooren, gehoord te hebben , te zullen hoo

ren enz.; bij voorbeeld: ik moet zorgen, dat

enz. ., tegenwoordige tijd; — ik meen, gehoord te

hebben, vcrledene tijd; — hij‘ beloofde mij‘, ze zul

len komen, toekomende tijd. Ook neemt de tegen

woordige tijd der onbepaalde wijs te voorop, als:

ik verzocht hem te blijven - ik zal zien te ko

men enz.; doch hierover wordt in de woono

VOEGING gehandeld. Ook dient hier aangemerkt

te worden, dat de onbepaalde wijs dikwerf met de

voorzetfels door, met, van en om vervoegd wordt ,

als: ik deed het maar, om te zien enz.; hij heefì

de [lechte gewoonte van met alle: te fjìotten -—‘

door, of met de zaken wel te bedenken kan men

enz. Gok zonder te : met vragen komt men te

Rome -— dat is trant van zingen enz. ’ ‘

S. 289. De deelwoorrlen , zijnde, eigenlijk, van de

werkwoorden afgeleide bijvoegelijke naamwoorden,

drukken eene hoedanigheid van werken, lijden of

bellaan uit, toegepast op eene zelfliandige zaak,

met aanwijzing van tijd. Zij worden deelwoorden

genoemd, omdat zij iets zoo wel van de werk

woorden als van de bijvoegelijlte naamwoorden en

bijwobrden in zich bevatten, en dus aan beide deel

hebben. Zij zijn tweederleì, als: hoorende, in den

J te"
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tegenwoordigen tijd, en gehoord, in den verledencn

tijd, waarvan het eeríle bedrijvende, en het andere

lijdende genoemd wordt, fchoon dit zoo wel eenen

bedrljvcnden als lljdenden zin heeft, naarmate het

liulpwoord, dat hetzelve voorgaat, zulks ‘vordert,

als: ik heb‘; gehoord ‘en ik ben gehoord, — gehoord

hehbendeon gehoord zijnde.

S. 29e, De bedrijvende deelwoorden hebben. den

uitgang de achter de onbepaalde wijs , als: hoo

rende, dreigende, drukkende, hopende enz.; de lij

dende hebben d, of t,met voorvoeging van ge,als:

gehoord , gedreigd, gedrukt, gehoopt enz.; omdat

hoeren endnngen, in den onvolmaakt verledenen

tijd,ho‚orde.,‚‚dreigde, en drukken en hopen drukte

en ‚hoopte hebben.‘ Sommige verledene , of lijdende

deelwoorden ‘gaan uit op en, met voorvoeging van

ge, als: geflagen, gebannen ,‘ gelagchen. Doch dit

voorgevoegd ge valt weg, wanneer de werkwoor

den, waarvan de deelwoorden afkomen, met een

der onfcbeidbare voorvoeglelen be, ge, her, ont ’,

‘ver enz., zamen gefield zijn, als: beleven, beleefd,

geleiden , geleid , hernemen ,— hernomen , ontflaan’,

out/lagen , vervloeken, vervloekt enz. — ’ ‚

_ ‚S. 291. Dat de bedrijvende en lijdende dcelwoor‘

den als van de werkwoorden afgeleide bijwoorden

gebezigd worden, blijkt daaruit, dat amen zegt: ik‘

benwachtende,‘ en: zij zijn wachtende; ik " word

bemind, en: zij worden bemind; het boekjs ge

lezen, en: de boeken waren gelezen; de vrouw is

ver/ierd, en: de mannen zijn ver/ierd.

S- 292.

‚.__ —‘ . n‘ —
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g. 192». Nog in een ander opzigt komen de be

drĳvendc deelwoorden als bijwoorden voor; bij

voorbeeld’, in de uitdrukking de wakend droomende

man; waarvoor men niet kan zeggen de wakende

droomende man, dewijl het deelwoord werkend, dat

hier als bijwoord gebezigd wordt , íleclìts zekere

omlìandigheìd van het deelwoord droomende be

paalt, en daarop alleen, eigenlijk, zijne betrekking

heeft. ’

5. 293. a. ‚De aantoonende wijs is die, waar‘

door men de daad, welke een werkwoord uitdrukt,

naar de verfclìeidelìheid der tijden regtfireeks aan

toont, als: ik haar, heb gehoord, word geboord ,

ben geboord enz. Iliertoe behooren dan ook alle

flzellige vragen, bij voorbeeld: zal hij om‘ hoeren?

H/eet gij‘ zeker , dat hij‘ om‘ gehoord heef}? j

S. 294. 3. De gebiedende wijs wordt gebruikt,

wanneer men iemand iets gebiedt , of verzoekt; of’

wanneer men iemand tot iets opwekt, of vermaam;

bij voorbeeld: hoor, hoort enz. Men kan hierbij

aanmerken, dat de gebiedende wijs geene tijden, en

eigenlijk alleen den tweeden perfoon , ‚in het enkel‘

en meervoudige getal, heeft. Immers , iemand iets

gebieden onderllelt den perfoon , tot welken gefpro‘

ken wordt; en deze is alleen de tweede perfoon.

Ook onderfcheidt de gebiedende wijs zich daardoor , dat

zij het perfoolìlijke voornaamwoord, het welk zij, bo‘

ven dien , in den tweeden perfoon misfen kan , achter

zich heeft, als: hoor, of boort gij’, enz. Hoor In]

. K is
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is ‘inflgeen ‚gebruik; en hij hoore ‘isniets ‘anders,’

ldán ‘de derde perfoonï van‘ de‘ aanvoegende wijs‘

g,’ 195‘ Sedert’ men het enkelvoudige pèríbonlijke

voornaamwoord ïdn ‘verworpen , emmetîîhét ‘meer-i

îroudige gĳ vervangen heeft’, hebben wij‘ ‘het on

derfcheìd ‘in’ den “tweeden perfoon‘ van ’—“het”’enkel—‘

en meervoud verloren’, en wij zeggen , zooÎwîel van

eenen, ‘als van meer» perfonen: gij lees-t ‚ïgìfkebt

gelezen, gij’ zult lezen enz. ‘Wanneer wij dit ‘nu

op dc gebiedende’ wijs der werkwoorden Ĳoepasfen,

dan ‘is het regelmatig,’ zoo wel tot’ tienen, als meer’

‘perfonen te zeggen: ‘leert, Ïoopt, [breekt gij ‘enz.’

Doeh’ zoo‘ algemeen» alsjùmen dn‘,1en ‘daarmede den

tweeden perfoon vanÙbcË enkelvoudkder ‘WGYKWOOF

‘den, verworpen ,-"ehÎ met dien van-het meervoud

verwisfeld heeft , bijna ‘even zoo algemeenĳis het

aangenomen ,’ het"‘e’r’ìkel‘v‘oud ‘der ’ gebiedende wijs

zonder, enhet’ meervoúd met eene‘: uittedrukken,‘

alsr/zbofgìj, Ïzòvrfjgíj"; ‘onaangezien înhóor gij ,

een ‘meervoudige perfoon‘ ‘bij een werlìwoord in het

enkelvoud gevoegd wordt. ‘ 1M‘ ‚« “ r

51:96. Hierbij moeten wij nogïaanméfkeil, dat‘,

daar geene letter’, welke tot ‘het zakelijke “deel des

woords ’,’ en niet totï den’ uitgang behoort; mag ver’

worpen, maar’ ‘door Iálleìijden’ en‘ wijzenïiheën moet

behouden‘ worden â"“men”zich ‘geene verkorting van’

het enkelvoud ‘de? gebiedende van’ ‘fbmmige

werkwoorden‘ ‚nes ârnnden g’ treden ," zenden’, honden

enzÎ‘, mag venoofloven, en äran,’ treefzen, kou’

“‘ enz.

/

(
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Enz. lichrijven, dewijl de d tot het zakelijke dedl

dier woorden behoort , en brand, treed, zend,

houd enz’. derhalve alleen de regelmatige fpelling

is. Die werkwoorden, welke, in‘ het zakelijke deel,‘

eene t hebben , dulden , om deze reden, ook geeîi

onderfchcirl tusfchen het enkel- en meervoud, alsÊ

haat, weet, giet, fluit, floot, jdîĳt enz.; doch’

dit zelfde gebrek heerscht niet flechts in de gebie‘

dende wijs, maar ook in alle overige wijzen en

tijden dezer werkwoorden. 3“ ‘ ‘ ’

g. 297. 4. De aanvoegende wijs is die, waar‘

door iets twijfelachtig of onzeker gezegd, waardoor

een wcnsch, of eene voorwaarde, of toegeving, of

andrijving uitgedrukt‘ wordt; als , ‘r. een wensch:

hij‘ leve.’ ach, hij‘ verhoore mij‘ .' e. eene voorwaar

de: leefde hij‘ nog, ik zou mij‘ verblijden; vinde

ik hem, ik zal mij voldoening iveten te bezorgen;

3 eene toegeving: hij‘ ga waar hij‘ wil , nogtanr

ontvlugt hijf het niet; wie hij ook zij’ enz.; of einï

delijk, 4. eene aandrijving, doch alleen in den eer‘

ften perfoon van het meervoud , als : gaan wij,

zingen wij’ enz. ‘

5. 298. Ook bezigt men daartoe cenige voorvoegi

fels, ‘of voegwoorden, terwijl I.’ het oogmerk uit

gedrukt ‚wordt, door dat, opdat, ten einde», alsi‘

zorg, dat die gefchiede, ‘—‘ ik [oreek , opdat ik

gehoord worde enz.; 2. een‘«wénsch, door och dat;

als: och dat ik hem nog gezien hadde! 3 eene toeï

geving, door dat, als: dathij, zoo het hem lim,‘

- K 2 zijn!

I
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zijne gezondheid wage; 4 eene aandrijving, insp

lìjksdoor dat, als: dat bĳ zich naaste‘ ‚,‚_ ‘‚ ‘J,

5. 299. Nog wordt de aanvoegende wijs mee’;

ecnige._andere voorvoegfels gebezigd , als: of, alsof,

ten zij, filzoon enz.; bij voorbeeld: ik twijfel, qf

bij mijn vriend wel Zĳ — of bij liet ware, of

een ander , is niet gebleken -—- het jèlîeen, alrofebij‘

op nieuw jong geworden ware - ik zal niet rus

ten, ten zij men mij voldoening geve — lzĳ zoude

niet genoeg hebben, filzoon bij een miljoen be

zate, enz’ _; _

É S.._3oo.,Hierbij moet, eindelijk, nog aangemerkt

worden, dat, in de boven bíjgebragte gezegden, de,

gagavoegende wijs niet van de voorvoegfels afhangt,

maar in den aard der uitdrukking zelve gelegen

3.31, dewijl in al de genoemde voorllellen iets rwij’

felachtigs, iets onzekere plaats heeft, geen derzelven

iet; ílellígs , ofvolflîekts zegt; het welk de eigen»

fchap‚—_ der aanvoegende wijs is.

» 4. Over de tijden der werkwoorden. -‚; ‚ ‘l

‚ g. 3c1. De tijden der werkwoorden zijn vijf in

getal, namelijk, de tegenwoordige, onvolmaakt ver

ledene , volmaakt- en meer dan volmaakt verledene,

en de toekomende tĳd , waarvan de twee cerlle

door verbuiging van het werkwoord zelf, de drie

‚laatlle door middel van de hulpwoorden hebben ,

zijn en zullen gevormd worden.

’ S. 30:.

‘l

(

‘
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"S. 302. I. De tegenwoordige tijd der aantoonen

de wijs duidt aan , dat de zaak , waarvan men

fpreekt, in hetzelfde oogenblik, waarin men fpreekt,‘

plaats heeft, als: ik word bemind, zij leven,jlaapt enz. ‘ “"

«g. 303. Alle werkwoorden hebben in den tweeden’

en derden perfoon van den tegenwoordigen‘ rijd, in

het enkelvoudige getal, eene t, als: gij‘ en hij zeg: ,’

leest enz. (*) Zoo ook die werkwoorden , welke eene’

d in hun zakelijk deel hebben , als : gij en hij‘

brandt, zendt, bidt, word: enz. Hiervan echter

zijn, in opzigt tot den derden perfoon , hij is, kan ,

zal, mag, en wil uitgezonderd. (j) .‘S. 3o4. 2. De onvolmaakt verledene tijd , welke

uit het woord zelf gevormd wordt , íielt eene zaak

voor , die voorbij is , op den tijd , waarin men

fpreeltt, maar nog duurde, op den tijd, waarvan

men fpreckt; of , die eene handeling aanduidt, wel

ke nog niet geheel voorbij is, wanneer eene andere

begint: ik werd bemind -’ zij leefden — gij’ fliqìt.

Toen ik hem prees , lachte hij, enz.

5- ses

(1) Voor het in! 13cm vervoegde!‘ onze Voorouders de werkì

Woorden aldus: ik flelle, du jiellee, hi flellet , ‘uji jlellen, ge‘

flellert, zí jÏe/lent, enz. Zíe Idea ling. Belgic. pat‘. 64. Deze‘

vervoegîng, waarbij elke perfoon, door verbuiging van het woord

zelf, op het duidclijkfte onderfcheìden wordt, is, door verloop

van tijd, ongelukkig in onbruik geraakt. ‚

(1) Zie 1.. 11u nare, D. ‘I. , bl. 570 en verv, __

Ka

‘r
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5. 305. Deze tijd wordt bij de ongelijkvloeijende

werkwoorden gevormd, door den wortelklinker. op;

onderfcheìdene wijzen te veranderen , als‘: lezen ,

las , jèbieten , fcbooz‘. , vinden , vond , flrijken ,

llreek, enz.; en bij de gelijkvloeijelìde, door achter.

liet zakelijke deel dcrwerkwoorden, op b, d, g, i,

l, m, n,‘ r, v, w, enz eindigende, de te voegen,

als : krabben, krabde , -—- redden , redde‘, — zagen e,

zaagde , —‚ zaaijen, zaaide, — jjäelen , floeelde, —‘_

kammen , karnde, — rennen , rende , Ä-ĳ-‚leeren, leer;

de, - leven , leefde, -— vouwen , vouwde ,— razen,

gaasde; of door ácbtervoeging van te, wanneer he‘;

zakelijke deel op‚ f, k, p , s, z en clî tìitgaat , als z

blafeîz, blafie , F- fibrikken , fcbrikte , e floppen ,

flopte , ‘Â- krar/en, kraste, — zetten, zette ‚i‘?

lagchen, lachte. /(*) ‘

5. 306. Even als de tweede perfoon van den te‘

genwoordìgen, zoo heeft ook dezelfde perfoon, in

den onvolmaakt verledenen tijd, altoos eene r achterî

op, als: ik bond, gij bondt, ik greep, gij greqoi,

flreek, gij flreekt, ik krabde, gij krabdet, ik

ggagde, gij zaagdet, ik fibrìkte, gij/ìbri/ktet, ik.

kuste, gij kuste; enz.; terwijl het gebruik wil‘, ten

aanzien van de ongelijkvloeĳende werkwoorden, welĳ

ke, in den onvolmaakt verledenen tijd de kortea aanne-_

men , dat deze klinker in den: tweeden perfooxr

‘ V61‘!

(e) 23e 1.. TEN kern, D.‘ 1:, blîgaa, en verîv,

I
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verdubbeld worde, als: ‘ik’ lat, gij ladstrikinam,

gij‘ naamt, ik at, gij‘ aat, ik lag, gij’ laagt enz.

‘Deze t‘ valt echter weg, wanneer het Werkwoord in‘

het zakelijke deel eene t heeft ‚ en de ecrPcc perfoon

dcs onvolmaakt verledenen tijds op eene t fluit , alsz‘

fluiten, ik {loot - gij‘ floot; —- herflen, ik horst

gij‘ horst. ’ ‚

S. 367. Ten aanzien van ‚den eerfieîî en «lcrdeìr

perfoon, in het enkelvoud van den onvolmaakt verle

denen tijd, welke altoos aan elkander gelijk zijn, kan‘

men aanmerken, dat dezelve, als zoodanig, nooit

eene t achterop hebben , ten zij tot het zakelijke deel

des werkwoords eene t behoore, welke door alle

tijden en wijzen moet behouden worden. Zoo

zegt men, b. v., ik had, hij‘ had — ik deed, hij‘

deed -- ik las, hij‘ 1m‘ -— ik gaf‘, hij gaf- ik

leefde, hij leefde, enz.; daarentegen ikat, hij at —‘

ik zat, hij‘ zat — ik jjìoot, hij‘ [poot enz. Verkeer

dclijk fchrijft men derhalve hij haalt, badt, deerlt,

flomlt, vondt enz.

S. 303. Van dezen regel zijn die onregelmatige werk

woorden uitgezonderd , welke , fchoon in het zakelijke

deel gccnc t hebdende , echter in den eerflen en der

dcn perfoon van dcn onvolmaakt verledenen tijd, met

eene t gebezigd worden, als; plegen, ik p/agt,

hij plagt -— brengen, ik hragt, hij‘ hragt — den

ken , ik dacht, hij‘ dacht -- mogen, ik înogt, hij‘

mogt — koopen, ik kocht, hij‘ kocht ‘— zoeken, ik

‘zocht , hij zocht; en, in dcn derden perfoon, dan‘

lren, mij‘ dacht. ‘

K 4 5- soa‘
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Q5. ‚399. 3. Deh volmaakt verleden:40016115‘ vcrledcne dee1wo0rd’îc_n de hnlpwvooydejà

hebben en zijn omfchreven wofdt,‘ ílclt eene zdak‘

‘yfìor als geheel geeindigd, op den tijd , waarin n19}

fpìeekt, ‘zonder opzigt op eenigcn anderen tijd, of

eeénìge andere hznìdeliììg: ik‘ heb bemind, gij heb;

gè/lapen, zij zijn geflorven, enz.S. 31e. 4. De meer dan volmaakt verledene tijd,

‘welke op dezelfde wijs , als de volmaakt ‚Vêrledene onl

Îiîîlneven wordt , beteekenî; , dat eene ‚zaak geeindig wps

niet alleen op den tijd, ‘vaarin men fpreekt , maar ook

‚.,‘

of; den tijd , waarvan men fpreekt; ofdie eene hande.

ling aanduidt, welke reeds geheel voorbij is, wanneer

een‘: andere begint: ik had‘ bemind, ‚gij had: geî

flapen — waren gefìorven. Toen ik hem gepre

zen had , hagen hij te Iagchen. Ik kan’ mijnen

Zzrief gefchreven, toen zij in huis kwamen’, enz.

g. 311._ 5. ‘De tbekaînende tijd , eindelijk, welke

door znn-ìenzettiîìg van het hulpwoord zullen met de

onbepaalde wijs der werkwoorden gevormd wordt,

en te kennen geeftĳ, datîets zal gefchieden’, isvtwee‘

derlei, zoo in de ‚aantoonendc ‚ als aanvoegende wijs.

De eer/ie toekomende tijd der aantoanende wijs zegt

eenvoudìglijk, dat eene zaak toekomendîs, ‚op dep

gijd, waarin menfpreekt: ik zal prijzen; gĳ‘ zal:

geprezen worden, zij zullen flerven enz. De tn’ee-_

de‘ toekomende tijd der aantoqnande wijs drukt ‘uit ,

dat iets roekomend is’, op den ‘pĳd , waarin men

ïkäîîeìkî. ‚_ maar verleden ziín zal» “P do‘ tijd’; waarvaîì

’‚ ‚ - 911911
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men Tpfeekt: ‘ik ze’ĳgepìezen“ùeòtëìi,“gĳäĳìî
.. .. .. . ’ ‘on. 2 u‘.

prezen zijn , wij zullen geflorven zijn, enz. —‚ ‚‚_ ‚V

5. 312. Deze’ tweederlei toekomendetijîĳäëilieii

wij, heeft ook in de aanvoegende wijsnplaatsïen dë

eer/ie beteekent (laar, dat iets voorwaardëlijic op

eene onderílelliiîg , toekomend is: ik zoudëpĳĳzen;

gij‘ zoudt geprezen worden , wij zouden flervìnemzï‘

De tweede"’toek‘om‘ènde tijd der aanvoegende ‘wijs

geeft te kennen, dat iets voorwaardelijk, of op eenie

onderficlling , toekomend‘ geweest is: ’ik zoude ge‘

prezen hebben , gij‘ zoudt geprezen zijn, wij zou’?

den geflorven zijn enz. ÎÌ‘

1 . ‘ ‚x.‘

5. Voorbeelden van vervoeging g '

5. 313. Het hulpwoord hebben. ‘ '

’ '...x. . . ‘

ONBEPAALDE wîjs. u ‚
_ _ ‚

. .

Tegenwoordige tijd : hebben. . .‘ t“

Verledene tijd; gehad hebben. . . H.‘

Toekomende tijd: te zullen hebben, . ‘

' ' DEELWOORDEN.’ '

Tegenwoordige tijd? hebbende. " " f

Verledene tijd: gehad hebbende. .’

‘Toekomende tijd: zullende hebben.

AÂNTÜÜNENDE WIJS- > AANVOEGÜENDE ‘WlJS..__=’1

1’ — Tegenwoordige tijd. —

’ Enkelvoudig. ĳ, . ò ‘Enkelvoudig,’

11‘ hfilî’ ’ Dat ik hebbe,

K s Gîi _
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‘BÀNTÛONENDE WIJS.

Gij hebt,

Hij heefi, ’

‘ Meervoudig,

Wij hebben,

Gij hebt,

‚Zij hebben.

AANVOEGENDE wljs,

Dat lgij hebbet,

Dat hij hebbe.

Meervoudig.‘

Dat wij hebben ,

Dat gij hebbet,

Dat zij hebben. ’

‚ g Onvolmaakt verledene tijd.

Enkelvoudig,

Ik had ,

Gij hadt ,

Hij had.

Meervoudig.

Wij hadden,

Gij hadt , _

Zij hadden.

Enkelvoudig.

Dat ik hadde,

Dat gij haddez,

Dat hij hadde‚

Meervoudig.

Dat wij hadden ,

Dat gij haddet, "

Dat zij hadden.

Volmaakt verledene tijd.

Enkelvoudig.

Ik heb gehad,

Gij hebt gehad, ‘

Hij heeft gehad.

Meervoudig,

hebben gehad,

a‘ /

1

Enkelvoudig.

Dat ik hebbe gehad,

’ Dat gij hebbet gehad,

om hij hebbe gehad. ’

Meervoudig.

Dat Wij hebben gehad ,

er:

/
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AANTOONENDE wijs. AANYOEGENDE Wĳs.

Gij hebt gehad, Dat gij hebber gehad,

Zij hebben gehad. Dat zij hebben gehad.

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik had gehad, ’ Dat ik hadde gehad,

Gĳ hadt gehad, Dat gij haddet gehad, ’

Hij had gehad. Dat hij hadde gehad.

Meervoudig. ’ Meervoudig. ‘

Wij hadden gehad, Dat Wij hadden gehad,

Gij had: gehad, Dat gij haddet gehad,

hadden gehad‘. Dat zìj hadden gehad.

Eerlie toekomende tijd. i

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik zal hebben, Dat ik zoude hebben,

Gij zult hebben, Dat gij zoudet hebben,

Hij zal hebben. Dat hij zoude hebben.

‘ Meervoudig.‘ . Meervoudig.

Wij zullen hebben, Dat wij zouden hebben,

Gij zult hebben, Dat gij zoude: hebben,

zullen hebben. Dat zij zouden hebben,

Tweede toekomende tijd.

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

m! gehad hebbm ‚ Dat ik zoude gehadhebbeélz

‘ - ui

anì——._‚‚____‚ _



13a men‘ Ënîizì

Ĳmooìveivnei wijs‘.

Gij zulrgehad hebben,

Hij zal gehad hebben.

m .‚ ‘H

o

Meervoudig.

‘Wij zullen gehad heb

_ ben, ‘v?

Gij zult gehadhebben ‚

Zij zullen gehad heb‘

ben.

u rri“»sì”c”’ú E "

i

AANVOEGENDE wijsl A

Dat gij zoudetgehadhebben,‘

Dat hĳ zoudegehad hebben.

Meervoudig. ‚

Dat wij zouden gehad heb-à

ben, / ’

Dat gij zondetgehadhebben,

Dat zij zouden gehad heb‘

ben.

GEBIEDENDE WIJS‘

__ Enkelvoudig: heb gij.

‚ Meervoudig: hebt gij.

S. 314. Van het hulpwoord zullen is niets meer

in ‘gebruik ,î dan het volgende

‚. ONBEPAALDE WIJS.

. Te zullen.

„alìh. AÍ "

‘ DEELWOORD‚_—

‘ e Zal/ende.

AANTOONENDE wijs. AANVOEGENDE WIJS.

Tegenwoordige tijd.

_ Enkelvoudig. __

Ik?!’

Gij zult,

l

" I

' Enkelvoudig!

‘ Ik zoude, —’

Gij zoudet, ‘ï

Hij

‘
\

.. ‚ » ‘ A "‘.c-- '

_‚‚‚. "'—"“‘“."—““--îììdzá44‘«—“"P
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SPWAÀAKJIUNST. 157.,

AANTOONENDE VĲJS. MNVoEGENnE wijs.

Hij Z41, Hij zoude. “Îî.

‚ i 4

Meervoudig. Meervoudig.

Wij zullen, Wij zouden ,’

Gij zult , Gij zoudet, “v

Zĳ zuj/„j, Zij zouden. ._

u, v ‘A,

‚S. 315. Het hulpwoord zijn. l‘
‘ì

ONBEPAALDE WIJS. ‘ “

Tegenwoordige tijd: Zĳfl, of wezen.

Verledene tijd: geiveest zijn. _ __

Toekomende tijd: te zullen zij‘n , of wezen.

DEELWOORDEN.

g.

Tegenwoordige tijd: zijnde, of wezende. ‘ "

Verledene tijd: geweest zijnde. ‚ ‘ .

Toekomende tijd: zullende zijn, of wezen.

QANTOONENDE WIJS. AANVOEGENDE WIJSù

Tegenwoordige tijd. ‘

- Enkelvoudig. ” Enkelvoudig.

Ik ben, ' Dat ik zij‘,

Gij zijt , ‘Dat gij zijt, '

Hij is. C“) Dat hij zij};

L1 Meer

(’) Van het mefogoth. im, ü, in. ’

‘ÎÎ

\
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13 NËDERÒÜÏTÊCHÈ

4 ‘AANTOONENDE wijs’: AÀNVOEGENDE wijéò ’

Meervoudig. e Meervoudig.

Wij zijn, Dat wij zijn,

Gij zĳt , Dat gij zijt,

‚ Zij zĳn. Dat zij zijn.

’ "’ Onvolmaakt verledene tijd. ’

Enkelvoudig. ‘ Enkelvoudig.‘ ‚

I’ Ik was , Dat ik ware ,

Gij waart, Dat gij waret,

Hij was. .. ‚ Dat hij ware.

Meervoudig.‘ Meervoudig.

Wij waren , ‘ Dat wij waren ,

Gij waart, Dat gij waret,

’ Zij waren. ‘ Dat zij waren.‘

“ Volmaaláf verledene tijd.‘

Enkelvoudig. . Enkelvoudig.‘

Ik ben ‘geweest, ‘ ‘Dat Ìlrzĳ geweest ,

Gij‘ zijt geweest, ’ ‚ v _Dat. gij ‚zĳt geweest ,—‘

Hij is geweest. ‚ _‘ Dat hij zij geweest.‘

Meervoudig. ’ Meewoudig.

i Wij zijn geweest , Dat wij zijn geweest,‘

Gij zĳt geweest , Dat gij zijt geïllâíîlj .

Zij zĳn geweest. Dat zij zijn geweest‘; —

.' Meer ‚dan volmaakt verledene tijd. ’

‘ Enkelvoudig. ‘ Enkelvoudig.

Ïk‘ was geweest, Dat ik ware geweest,

. ‚ ‚Gĳ

n

z

‚ 4 ‚__’‚._.--‘.z‘—«—.‘—‚—-— »—û“—-“
;- ‚Mfiv f .__‚_‚_ _ ___‚_‘‚|‘— fi_„_____ ‚‚
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ÀANTOONENDE wijs.‘

Gij waar: geweest,

Hij was geweest,

Meervoudig. _

Wij waren geweest,

Gij waart geweest ‚

Zl] Wüfôfl geweest._ N

AANVOEGENDE wijs.

Dat‘ gij ware: geweest,

Dat hij ware geweest.

Meervoudig.

Dat wij waren geweest,

Dat gij waret geweest,

Dat zij “waren geweest.

"Èeffìe toekomende Ìĳda

Eukeli/ouùìië. i

Ik zal zijn, .’

Gij zult zijn ,

Hij zal zijn.‘

Meervoudig.

WVĳ zullen zijn ‚

Gijlzult zijn,’ “U "- >

Zij zullen zijn.

0 i‘. ‚

’ Enkelvoudig.

Dat ik zoude zijn ,

Dat gij zoude: zijn?

’ D_aÀt hij zoude zĳn.

_‘ s .

‚ Meervoudig.

Dat wij zouden zijn,

Dat ‘gij zoudet zijn; I’ I‘\ ‘x

Dat zij zouden zijn.

Tweede toekomende tijd.

‘ ’ Enkeivoudig.

Ik zal geweest zijn,

Gijzult’ geweest zijn ,

ÌIij ‘zal geweest zijn.

‚ ’ Meervoudig.

Wij zullen geweest zijn ,

Gij zult geweest. zijn,

Zij zullen‘ geweest zijn.

Enkelvoudig.

Dat ik zoude geweest zijn,’

Dat gij zoudetgeweest zijn 1

Dat hij zoudegeweest zĳnÂ

Meervoudig. 1

Dat wij zoudengeweest zijn‘,

Dat gij zoudetgeweest zijn g

Dat zij zoudengeweest zijn‘

GE

Ì

r
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_ _ Enkelvoudig : ‚wee: gij.

I

of! NÄE DIJK D U i I S"C H E

.’‚, ;‚_ qiìninigiiiivnn wijs.

.. z. Meervoudig: zijt, of weer: gij.

5. 316. Het hulpwoord worden.

r‘ 1

"LONBEPAALDE wijs.

Tegenwoordige tijd: worden.’

Verledene tijd: geworden zijn.

Toekomende tijd: te zullen worden.

. ‚ DEELWDORDEN.

Tegenwoordige ‚tijd: wordende. j.

Verledene tijd : geworden zijnde.

. Toekomende tijd: zul/ende worden.

<
.

AANTOONENDE wijs. AANVOEGENDE wijs.

‘
u .

Tegenwoordige tijd.

Enkelvoudig.

Ik ‘ word,

Gij word: ,

Hij wordt.

Meervoudig.

‘Wjjîworden ,

Gij ’ wordt ,

Zĳ worden.

"J

Enkelvoudig‘.

Dat ik worde,

Dat gij wordet , ‚

Dat hij worde.

Meervoudig.

Dat wij worden,

Dîlt gij wordet , “

Dat zĳ worden.

011..

\\

/
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SPRÂAKKUNS T."’ ‚íör

AANJTQONENDE wxjs. AANVGEGENDE wijs.

a ' ‘Onvolmaakt verledene tijd.

Enkelvoudig. Eirkelvoudìg.

Ik werd, (*) Dat ik wierde, ,

Gij wordt , Dat gij îrierdet,

Hij werd. Dat hij wierde.

Meervoudig. Meervoudig.

Wij werden, ‘ Dat wij wierden,

Gij werdt , Dat gij wierdet,

Zij werden. Dat zij wierden.

Volmaakt verledene tijd.

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik ben geworden , Dat ik zij‘ geworden ,

Gij zij‘: geworden , Dat gij zijt geworden,

Hij is geworden‘. Dat hij zij’ geworden. ‚1 h

Meervoudig. Meervoudig.

Wij zijn geworden , Dat wij zijn geworden ,

Gij zijt geworden, Dat gij zijt geworden , ‚

Zij zijn geworden. Dat zij zijn geworden.

’ ‘ lVÌeer dan volmaakt verledene tijd. ’

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik was geworden, Dat ik ware geworden,

_ ‚. ‘ AAN‘

O) ZieMoonsN ‚ fbrnakk. ‘bl. 14.1 ‘ 143 , u 131.0 ë bl.7_4 ‚nuxj.

v1: c‚‚1_’‚‚r‚0;1u,l).ll, bi, 77. Vergelijk 1.. ‘r 2 u KATE, D. I.,_b1. 563: ‘_
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ïflîz NEDERDUTTSCHE

AANTOONENDE wijs. ‘

Gij waart geworden ‚

Hij was geworden.

Meervoudig.

Wij waren geworden;

Gij waart geworden ,

Zij waren geworden.

AANVOEGENDE ’ WIJS.

Dat gij waret geworden,

ÜËII hij Wllfe geworden.

Meervoudig.

Dat‘ Wij waren geworden,

Dat gij waret geworden,

Dat zij waren geworden.

Eerlie toekomende tijd.

Enkelvoudig.

Ik zal worden ,

Gij zult worden,

Hij zal worden.

Meervoudig.

Wij zullen worden,

Gij zult worden,

Zij zullen worden.

Enkelvoudig.

Dat ik zoude worden ,

Dat gij zo_udet worden,

Dat hij zoude worden.

Meervoudig.

Dat Wij zouden worden ,

Dat gij zoudet worden,

Dat zij zouden worden.

Tweede toekomende tijd.

Enkelvoudig.

Ik zal geworden zijn ,

Gij zult geworden zijn ,

Hij zal geworden zijn.

Meervoudig.

Wij zullen geworden zijn ,

Gij zult geworden zijn ,

Zij zullen geworden zijn.

Enkelvoudig.

Ik zoude geworden zijn,

Gij zoudet geworden zijn ,

Hij zoude geworden zijn.

Meervoudig.

Wij zouden geworden zijn,

Gij zoudet geworden zijn,

Zij zouden gewordenzijn.

cu
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v

‚ ÎSP/‘IÜÁAKKUNSTXIÎ „ĳs

r . ‘

n
‘ GEBIEDENDE-WIJS. Î

Enkelvoudig: word gij,

Meervoudig: wordt gij. ‚

5. 317. De hulpwoorden aangewezen hebbende ,

zullen wij nog twee voorbeelden van, door middel van

deze hulpwoprden , vervoegde werkwoorden, en wel

van een gelĳkvloeijend en een ongelijkvloeijend, laten

volgen. 1. Het gelijkvdoeijeììde werkwoord drukken

_ _ 1

" — (Bedrĳvende vorm.) ,

’ UNBEPAALDE wijs.

Tegenwoordige tijd: drukken. .

Verledene tijd: gedrukt hebben.

Toekomende tijd: te zullen drukken.

‘ s

DEELWOORDEN.

Tegenwoordige tijd: drukkende.

Verledene tijd: gedrukt hebbende.

Toekomende tijd: zullende drukken. ‘‚

‚ fl

AANTOÓNENDE wijs. AANVOEGENDE WIJS.

I Tegenwoordige tijd. .

Enkelvoudig. ‚ ‘ ‚ Enkelvoudig.

ik druk,‚ Dat ik drukke,

_Gĳ ‚mi‘; ‚ Dat gij drukkeîl,

Hij drukt. ’ ‚Dat hij drukke.

..» ‚ L 2 AAN‘

íùvĳ‘,
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AANTOONENIJ/E wijs. AANVOEGENDE wijs.

Meervoudig. Meervoudig.

Wij drukken, ’ Dat wij drukken ,

Gij drukt, Dat gij drukket ,‘

Zij drukken.’ Dat zij drukken.

‘ l

‘ ’ Onvolmaakt verledenc tijd.

“ Enkelvoudig.

Ik drukte ,

Gij druktet,

Hij drukte. _‚

Enkelvoudig.

_Dat ik drukte,

Dat gij druktet,

Dat hij drukte.

Meervoudig.

Wij drukten,

Gij druktet ,—

Zij drukten.

‘ Meervoudig.

Dat wij drukten,

Dat gij druktet,

Dat zij drukten.

Volmaakt verledcne tijd.

Enkelvoudig.

Ik heb gedrukt,

Gij hebt gedrukt,

Hij heeft gedrukt.

Enkelvoudig.

Dar ik hebbe gedrukt „

Dat gij hebbet gedrukt,

Dat hij hebbe gedrukt.

Meervoudig.

Wij hebben gedrukt ,

Gij hebt gedrukt,

Zij hebben gedrukt.

Meervoudig.

Dat wij hebben gedrukt,

Dat gĳ hebbet gedrukt‘,

Dat zij’ hebben gedrukt.

AAN“

\
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_ ‚SPRAAKKUNST. 165‘

MNTQONENDE WĳS. AANVOEGENDE WIJS.

Meer dan volmaakt verlcdene ;tijd_. ‘. ‚

Enkelvoudĳg.

lk had gedrukt,

Gij had!‘ gedrukt,

Hij had gedrukt.

Enkelvoudig.

Wij hadden gedrukt,

Gij hadt gedrukt,

Zij hadden gedrukt.

Enkelvoudig.

Dat ik hadde gedrukt,

Dat gij huddet gedrukt ,

Dat hij hadde gedrukt. ’

Enkelvoudig. Î )

Dat wij hadden gedrukt,

Dat gij haddet gedrukt, ”

Dat zij hadden gedrukĳ .

Eerfrc toekomende tijd. _

Enkelvoudig.

Ik zal drukken,

Gij zult drukken ,

Hij zal drukken.

Meervoudig.

Wij zullen drukken,

Gij zult drukken,

Zij zullen drukken.

Enkelvoudig, 7‘.

Batik zoude dîu/‘keîî.

Dat gij zoude: drukken,‘

Dat hìj- zoude drukken.

Meervoudig.

Dat wij zouden drukken,

Dat gij zoude: drukken,

Dat zij zouden drukkdn.
‚ ' I]!

u

‘ Tweede toekomende tijd. ‘

Enkelvoudig. ‚ ’ Enkelvoudig.

Ik zal gedrukt hebben, Dat ik zoude gedrukt

hebben ,

Gij zult gedrukt hebben, Dat gij zoude: gedruk;

‚ Q

hebben ,

L 3 om‘
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AANTOONENDE wijs. ‚ AANVOEGENDE WÌJS,‘ w‘

Hij zal gedrukt‘ hebben. “ Dar hij zoude gedrukt

— hebben. ’

’ Meervoudig. Meervoudig. ‘ i

Wij zullen gedrukt Dat wij zouden ge- ’

hebben, drukt hebben, ‘

Gij zult gedrukt Ìtebben, Dat gij zoudet gedrukt

, 7 i hebben, r

Zĳ zullen gedrukt Dat zij‘ zouden gedrukt;

bebben. ‘ hebben. _ j A —_

GEBIEDENDE WIIS,

Enkelvoudig: Druk gij. '

‘Meervoudig: Drukt gij.
Y

‚ '\

É (Lijdende vorm). Z

j ONBEPAALDE wijs. g

e‘ ‘ .

, {Fegenwoordige tijd: gedrukt worden. ì

Verledene tijd: gedrukt geworden zijn. ‘

Toekomende tijd: gedrukt te zullen worden.

e

’ ‘DEELWOORDEN.

. . — 4

Tegenwoordige tijd: gedrukt wordende. ‘ ‘

Verledene tijd : gedrukt geworden zijnde.

Toekomende, rijd: gedrukt zul/ende worden.

g i . AAN

D
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AANTOONENDE wijs. AANVOEGENDE wijs. .

Tegenwoordige tijd. ‘

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik word gedrukt, Dat ik gedrukt worde ,

Gij wordt gedrukt, Dat gij gedrukt wordet,

Hij wordt gedrukt. Dat bij gedrukt worde.

Meervoudig. Meervoudig. '

WVij worden gedrukt, Dat wij gedrukt worden, _

Gij wordt gedrukt, Dat gij gedrukt wordet, ‘

Zij worden gedrukt. Dat zij gedrukt worden.

Onvolmaakt verledene tijd.

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik werd gedrukt, Dat ik gedrukt wierde,

Gij werdt gedrukt, Dat gij gedrukt wierdet,

Hij werd gedrukt. Dat hij gedrukt wierde.

Meervoudig. Meervoudig.

Wij werden gedrukt, Dat wij gedrukt wierden,

Gij werdt gedrukt, Dat gij gedrukt wierdet,

Zij werden gedrukt. Dat zij gedrukt wierden.

Volmaakt verledene tijd.

Enkelvûudig- Enkelvoudig.

Ik ben gedrukt gewor- Dat ik gedrukt geworden

dm, Of geweest, zij’, of geweest zij,

Gij zijt gedrukt gewor- ‚Dat gij gedrukt geworden

de", Üf geweest, zijt, of geweest zijt,

L 4 AAN.
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AANTOQNBNDE WIJS’

Ilij is gedrukt gewor

den, of geweest.

Meervoudig,

Wij Zijn gedrukt ge

wordeu, ofgeweest,

Gij zijt gedrukt ge

worden, ofgeweest,

Zij zĳît gedrukt ge

ueqrden, of geweest.

AANVQEGENDE wijs. ‚ e

Dat hij gedrukt getrorden

zij , of geweest zij. ‘

Meervoudig.

Das wij gedrukt geworden‘

zijn, Üf geweest zijn ‚

Dat gij gedrukt gewordeìt

gijt, Qf geweest zijt,

[Dat zij gedrukt geworden

g zijn , Of geweest zijn.

Meer ‚dan volmaakt verledene tijd.‘

Enkelvoudig.

lk was gedrukt gewor

den, _0f geweest ‘,

Gij ivuart gedrukt ge

worden, qf geweest,

uw: gedrukt ge

‘worden , of geweest}

‘ "Meervoudig. -’ ‘

Wij uwren gedrukt ge

worden , ofgeîveest,

Gij Wel/H‘! gedrukt ge.

‘werden , bi‘ geweest ,

Zĳ waren gedrukt ge

‘ ‘worden, of geweest‘

‚Î‘\

Enkelvoudig. ‘

‘Dat ik gedrukt gewordeq

ware , of geweest mzre,

Duf gij gedrukt geworden

waret , ofgeweest uueret,

Dat hij gedrukt geworden

ware, 0_f geueest ware.

Meervoudig. ‘

Dîit wij gedrukt ‘geworden

Waren, Üf gÊWÊËSÍ H???” ,

Dat gij gedrukt g‘eu’orden_

waret ‚ of geweest uwer,

Dzit zij gedrukt gewordeu

waren , of‘ geweest ivoren.’

’ i AAN1
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AANTOONPÊNDE Wljö.

Eerlie toekomende rijd, ’ -

Enkelvoudig.

Ik zal gedrukt wor‘

den,

Gij zult gedrukt wor

den,

Hij zal gedrukt uw’

den.

Meervoudig.

“lij zullen gedrukt

worden,

Gij zult gedrukt wat?

den,

Zy zullen gedrukt Wûf‘

den.

U

Aùnvonoiìnnz‘ wijs. ..

Enkelvoudig

Dat ik gedrukt zoude nor‘.

den , .

Dat gijgedrukt zoude: ’ ' ’

worden, ‘

Dat hij gedrukt zoude I

worden. . '

Meervoudig.

Dat Wij gedrukt zouden

worden, j .‘

Dat gij gedrukt zoude:worden, '

Dat zij gedrukt zouden

worden.

Tweede toekomende ‘tijd.

Enkelvoudig.

Ik zal gedrukt gewor

den zijn , ofgeweest

ziim

Gij zult gedrukt ge

worden zijn, of’ ge‘

weest Zĳfl, ‘

Enkelvoudig. ‘

Dat ik zoude gedrukt ge

uordeîzï zijn , of geweest

31.171’ ‚ ‚

Dat gij zoudet gedrukt ge

îvorden‘ zijn , of geweest

‚zgjm ‘_ ‚ì.

L 5 AAN‘
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AANTOONENDE WIJS. AANVOEGENDE WIJS.

Hij zal gedrukt ge- Dat hij zoude gedrukt ge

worden zijn, of ge- worden zijn, of geweest

weest zijn. zijn.

l’

Meervoudig. Meervoudig.

Wij zullen gedrukt ge- Dat wij zouden gedrukt

worden zijn, of ge- geworden zijn, of ge

weest zijn, weest zijn,

Gij zult gedrukt ge- Dat gij zoudet gedrukt

worden zijn, of ge- geworden zijn, of ge

weest zijn ,_ weest zijn’

Zij zullen gedrukt ge‘ Dat zij zouden gedrukt ge

worden zijn, of ge- worden zijn, of geweest

weest zijn. zĳn.

í GEBIEDENDE WIJS.

Enkelvoudig: word gij gedrukt.

Meervoudig: wordt gij gedrukt. V

g. 318. z Het ongelijkvloeijende werkwoord geven.

‚. l

o NBEPAALDE wijs.

Tegenwoordige tijd: geven,

Verledene tijd: gegeven hebben.

Toekomende tijd: te zullen geven.

” " “ neer.

1
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.’ l ’ DEELWOORDBIÍĲ"! ’ . JE‘.

Tegenwoordige tijd: gevende, ' “

Verledene tijd: gegeven hebbende,

Toekomende tijd: zullende geven.

AANITOONENDIÎL wijs. AANVÓEGENDE wijs.

— ‘ Tegenwoordige tijd‚Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik geef, Dat ik: geve,

Gijgeefi, Dat gij gevet ,

Hij geeft. , Dat hij geve.

Meervoudig. j Meervoudig. _

Wij geven, Dat wij geven ,

Gij geeft, Dat gij gevat,

Zij geven. Dat zij geven.

k

Onvolmaakt verledene tijd.

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik gaf‘, Dat ik gave,

Gij gaafl‘ , Dat gij gavet,

Hij gafi Dat hij‘ gave.

Meervoudig. bieervoudig.

Wij gaven, Dat wij gaven,

Gij gaaft, ’ Dat gij gavet,

..

l

1

1

.__r

l

AAN‘
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ÀANTOONENDE wijs.‘

gaven,

Volmnakt

’ ‚

Enkelvoudig,

Ik heb gegeven ,

Gij hebt gegeven,

‚Hij heeft gegeven.

ì Meervoudig.

Wij hebben gegeven ,

Gij hebt gegeven ,

Zij hebben gegeven.

AANVOEGENDE WIJS.

Dat zij gaven,

verledcne tijd,

Enkelvoudig,

Dat ik hebbe gegeven.

Dat gij hebbet gegeven,

Dat hij hebbe gegeven‘

Meervoudig.

Dat wij hebben gegeven ,

Dat gij hebbet gegeven ,

Dat zij hebben gegeven.

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Enkelvoudig, ‘

Ik had gegeven,

Gij hadt gegeven,

Hij had gegeven.

Meervoudig,

Wij hadden gegeven,

Gij hadt gegeven,

Zij hadden gegeven.

_ „ _ Eerfle toekomende tijd‚ i

Enkelvoudig. Enkelvoudig.

Ik zal geven, Dat ik zoude geven,

“‘ AAN‘

\

Enkelvoudig.

Dat ik hadde gggeven,

Dat gij haddet gegeven 1

Dat hij hadde gegeven.

‘ Meervoudig. _

Dat Wij hadden gegeven

Dat gij haddet gegeven ,

Dat zij hadden gegeven,

’ l

9

i’ „_____ _..-“—huĳ..
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AANTOONENDE WIJS.

Gij zult geven,

Hij zal geven.

Meervoudig.

Wij zullen geven ,

Gij zult geven,

Zij zullen geven.

AANVOBGENUE wijs. ‘i

Dat gij zoudet geven,

Dat hij zoude geven.

Meervoudig‘.

Dát wij zouden geven,

Dat gij zoudet geven, ‘i’

Dat zij zouden geven. -

Tweede toekomende tijd.

Enkelvoudig.

Ik zal gegeven hebben ,

Gij zult gegeven hebben ,

Hij zal gegeven hebben.

Meervoudig.

Wij zullen gegeven

hebben ,

Gĳ zult gegeven hebben,

Zij zullen gegeven

hebben.

Enkelvoudig.

Dat ik zoude gegeven "

hebben, ‚ ‚

Dat gij zoudet gegeven ‘

hebben,

Dat hij zoude gegeven

hebben.

Meervoudig. ,

Dat wij zouden gegeven j

hebben,

D111: gij zoudet gegeven

hebben ,

Dat zij zouden gegeven

hebben.

GEBIEDENDE YVIJS.

Enkelvoudig: Geef gĳ.

Meervoudig: Geeft gij. ‘

czîìì‘

l
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‘ (Lĳdende vorm als gedrukt worden.) ".

6. Óver de Zflfllöfl ge/ìelde werkwoorden.

S 319. Eindelijk nîoetcn wij nog, met een enkel

woqrd, van de zamen ge/ìelde werlnvoorden ge

wîigen. Sommige werkwoorden ‘zijn zamen gclìeld

met zelfílaiìdige naznnwoorden , fommige met bij

woorden, andere met voorzetfcls. Tot de eerfle be

hooren hand/raven, pluím/lrijken, kiel/zalen , mad

plegen; tot de andere lief/lozen, weerlic/zten ,— (we

derlichten) enz.; en tot de laatlle aanfpreken’,

bijblijven, doorzetten , in/luiten , misvatten, na

vragen, omloopen, tegen/preken, uit/hekken, voor’

lic/‘îîen, en vele anderen; gelijk ook oerlekken, ge‘

leiden, herinneren, ontvangen, verliezen enz.

5. 320. Bij dc eerlle dezer, met voorzeîfèlen 2:1‘

men gefleldc, werkwoorden, valt dc klemtoon, in

de onbepaalde’ wijs , op het voorzetfel , als: aan

jlàreken , bijblijven, enz.; en bij de laatlìe, op

het zakelijke ‚deel des Werkwoords, als: bedekken,

geleiden, enz. De voorzetfels , welke den nadruk

der uìtfpraak ontvangen , worden fè/zeidlìaar ge

noemd, omdat zij, in de vcrvoeging, van de werk

woorden afgefcheiden worden; bij voorbeeldi aan

jjireken , ik fiìreek aan , florak aan , aan te

jjìreken , enz.; die ‚ welke den klemtoon niet

hebben, dragen den naam van onfc/zeidèaar, om

dat zij , in, de vervoeging, onaffclîeidelijk aan het

werk

\
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werkwoord gehecht blijven, als: bedekken, ik be

dek, bedekte, bedekt, te bedekken , enz.

g.‘ 321. De werkwoorden , welke met flbeidbare

voorzetfelen zamen gcíleld zijn, onderfchcìdeìì zich

van die , welke onfirbeidbare voorzetfels hebben ,

niet‘ alleen door den nadruk der uitfpraak , maar ook

daardoor, dat zij hun verleden deelwoord vormen

met inlasfclìiiìg vange, als: aanbidden, aange

beden; en bij de onbepaalde wijs,— fomtijds tusfchen

het voorzetfel en het werkwoord te ontvangen, als:

‘aanbidden, aan te bidden enz.; terwijl de, met on

fchcìdbare voorzetfelen zamen gelìeldëwerkwoorden

dit ingelaschte ge bij hunne verledene declwoorden

misfen , en in de onbepaalde wijs te voorop ont

vangen, als: beminnen, beînínd, te benzínnen. Ï

S. 322. Sommige werkwoorden , met zelfllarîdìge

naamwoorden en bìjwoordeno zamen gelleld, blijven

met hunne voorvoegfelen, fchoon die den klemtoon

‘ontvangen, vereenigd, als: antwoorden, rlagiíieven,

handhaven , dwarsdrzjven, kiel/zalen , koîtwieken ,

líefkozen, weerlìcbìen , enz. , waarvan dagrlíefile,

handbnafde enz , niet diefde dag, haafde hand,

enz. ; en alle werkwoorden, met zulke voorvoegfelelì

zamen gelìeld, nemen ge in het verlcclene deelwoord

aan, en hebben, even als de met onfcheidbare voor

aetfelen zamen gellelde werkwoorden, in de onbe‘

paalde wijs , te voorop , bij voorbeeld: ik heb ge‘

Iîandhaafd, ge/earîwíekî enz. ; zoo ook 1e hand
haven , ‘te kortwieken, enz. b

‘ ë‘ 313’

l
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5. 323. Bij eenìge met voorzetfels zamen gelìelde

werkwoorden , valt de nadruk der uìtfprnal; dan op

het voorzetfcl , en dan op het zakelijke deel des werk

woords; en wordt, in gevolge ‘daarvan’, het voor

zetfel dan al, dan wederom niet verplaatst, naar

mate de verfclîillende beteekenisfen der werkwoorden

zulks vorderen, bij voorbeeld:

'ONSCHEIDBAAR. SCHEIDBAAR„

Onzlergaáî: , ik onder

ga , onderging ‚ heb onder

gaan, te ondergaan.‘

. Onderhoü/len , ik 0n

rierhoud , ik onderhield’

heb onderhouden ‚ te 0n
1

derhouden.

‘ Ovemîégen , ik over

weeg , overwoog, heb over

wogen, te overwegen.

Voorzéggen , ik voor

zeg, voorzeide, heb voor

zegd , te voorzeggen.

' Ilíirzloén , ik misdoe,

misdeed , heb misdaan , te

misdoen.

\

— n

x

2

ondergaan , ik ga

onder , ging onder , hen

onrlergegaan , onder te

gaan.

onderhouden , ik houd

onder, hield onder , heb

onzíergehoz/den , onder te

houden._

overwegen , ik weeg’

over, woog over , heb over

gewogen , over te wegen.

Voórzeggen , ik zeg

voor , zeide voor, heb

voorgezegd, voor te zeg

gen.

Míseloen , ik doe mis,

deed mis ‚ heb misgezlaan,

nu‘: te doen.

Z00
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Zoo ook misgndn , ik Misgaan 5 ik ging‘

iniîgá mij, -— misgrijjûen , mis , — mlsgfijjoen , ik
Ä - . û.

ik ìnisgrijp mij 5 —- rnisré‘ greep mts, - rnístellen,

kenen ‚ik misréken mij‘ , -— ik telde mis , enz.

mistéilen, ik mistélmij‘ enz.

S. 324. Zeer verfehillend, in der daad, is de he‘

Íeekenis dei- boven genoemde enlandere werkwoorden s

welke met onfeheidbare en Îeheidbare voorzetfels zanìen‘

gclield ‘zijn. Immers , men zegt iemand onderhod‘

den: ik onderhoud hem, dot is, ik geef hem voelfel

en dekfel; ‚doch dîiarentegená ierndnd ónderheudenÌ‘

ik houd hem onder, dat is, ik houd hem onder rva‘

‘ter, of op den grond; overleggen.‘ ik heb dat welover‘

Iegd, dat is, ik heb dat wel bedacht; en overleggen,‘

ik heb dat overgelegd, dat is , ik heb dat gewonnen en

heljìaard; overwegen: ikoverweeg, dat is, ik hepeiîis;

en overwegen: ik weeg over, dát is, ik weeg nog‘

eens. Zoo ook vo/doén.‘ ik voldoe, en völdoeiz.‘ ik’

doe vol — omgéven: ik orngeef, en órngeven, ik geef

om —- overwinnen.‘ ik overwin, en dverwinnen: ik

win over, enz. C‘)

’ o. ovn n

(*) Eeníge dezer, me:- fcheidbaré voorzerfels zomen gelielde

werkwoorden worden ook als niet zainen geíleld gebezigd, bij

voorbeeld: onder houden, ik houd onder, nzis gaan, ik ga rnís,

over wegen, ik weeg over. Zie verder L. TÉ u KÁTP. Áanleíl!‘

D. I‘, bl. 406-409, n. uuĳnecoi’. Proeve, D. 1., bl.‘ 419’.

M

v

I’
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F‘ OVER IÌE KLEINERE REDEDEELENÔ

, ‘

/
‘ ‚

1. Over de telwoorden. ‘ \

I

S. 325. Om de hoeveelheid der enkele dingen,

van welke gefproken wordt , uit te drukken , dienen de

telwoorden. Deze hoeveelheid kan op tweederlei

‘wijs aangeduid worden , of bepaaldelijk met uitdruk-_

king van het juiste getal der enkele dingen, of alge

meen, zonder bepaling van het getal. Het eerlle

gefchiedt door de hoofd- of grondgetallen, en het

andere door zekere algemeene telwoorden.

5. 316. De hoofd- of grondgetallen zijn deels

wortelwoorden, deels afgeleide, deels zamen gelleldc

woorden. Wortclwoorden zijn : een , twee,‘drie,

vier, vijj“, zes, zeven, acht, negen, tien; afge

leide’, welke , door middel van den uitgang tig, van

de bovengenoemde wortclwoorden afgeleid zijn: twin

tig, dertig, veertig , vijfiig , zestig, zeventig, tach

tig, negentig, ook honderd en duizend; zamen geflel

de: elf, twaalf‘, dertien, veertien , iijfiien , zestien ,

zeventien , achttien en negentien. Met deze telwoor

den, welke den naam van bepaalde telwoorden dra‘

gen, kunnen alle mogelijke getallen uitgedrukt wor

den.

S. 397. Wanneer bepaalde getallen met woorden

ltìtgedrukt worden, dan gefchìedt zulks op de vol‘

gende wijs. 1. Van dertien tot honderd wordt het

kleinere getal vooraan geplaatst, en wel zoo, dat het ,

' tot
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tot negentien , met tien tot een woord zamen getrokken

wordt: dertien (drie en tien), veertien (vier en tien)

enz. Van twintig af wordt het kleinere getal, door

middel van het woordje en , met de tientallen verbon‘

den: een en twintig , twee en dertig, drie en veertig

enz. Een wordt hier natuurlijk als een bìjwoord ge

bezigd-, en blijft onveranderd: een en twintig man‘

nen —‘ een (niet eene) en twintig vrouwen. 2. Bo‘

ven honderd, wordt het kleinere getal achteraan ge!

plaatst: honderd en een, duizend en zes, enz. Doch

wanneer hetzelve het getal der honderden en duizen

den bepaalt, treedt het weder vooraan: een honderd ,

drie honderd ‚vier duizend enz. Men fchrijft deze woori

den van elkander afgefcheìden: vier honderd en zesi

tig , acht duizend ze: en negentig enz. , en niet vier‘

honderdenzettig enz. Zie S 67.

‘ S. 328. Het telwoord een wordt als’ het lidwoord

een verhogen, en heeft altoos den nadruk der uit‘

fpraak, terwijl hij het lidwoord een de klemtoon op

het zelfílzandige naamwoord valt , waarbij het gevoegd

een man, in tegenflellìng van twee‘ , of meer

mannen —- een rndn, dat is zeker man. Om de

eenheid nader te bepalen, zegt men maar een: ik

heb ìnnnr een kind; of een eenig: er i: maar een

eenige God ; niet een eenige vriend bezochtS. 329. Methet bepalende lidwoord voor zich, ont?

vangt een, in den eerften naamval van het mannelijke en

onzijdìge geflacht , eene e , en wordt verder dus

verhogen: '

ï M 2 Man

ì-‘ù

U! n

/
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i Mannelijk. Vrouwelijk. Onzijdig.

I. De eene , De eene , Het eene,

2. De: eenen, van Der eene , van De: eenen, van

den eenen, de eene. het eene. ’

3. Den eenen , aan Der eene , aan Den eenen, aan

den eenen, de eene, . het eene , ‘

4.‘ Den eenen. De eene. Het eene.

Men zegt derhalve de eene en de andere, en niet

de een en de ander. ‚

. S. 330. Even zoo wordt het ook verhogen, wan

neer het, in plaats van het lidwoo1‘d , een voornaam.

woord voor zich heeft: deze eene, dit eene, mijn

eene , mijne eene , mijn eene , dezes eenen , van dezen

eenen, dezer eene, van deze eene enz. E11 deze ver

buiging behoudt het ook , wanneer het (met het

lidwoord, of voornaamwoord) een zelfflaìîdig naam

woord bij zich heeft: de eene man, deze eene man —

de eene vrouw, deze eene vrouw ’— het eene kind,

Klit eene kind, — de: eenen mans , deze: eenen mans,

van den eenen man, van dezen eenen man enz. Voor

mijn eene, zijn eene , uw eene enz. bezigt men liever

een míiner enz. , bij voorbeeld: mijne eene hand i:

gekwetrt, beter: eene mijner handen; — uw eene

kind, beter: een uwerkinderen; — zijneenepaard,

beter: een zijner paarden.

S. 331. De overige telwoorden blijven, in alle ge‘

ílachten, onveranderd. Zij worden bij zelflìandige

naamwoorden gevoegd: twee huizen; ookìnet het‘1íd—
.. U,

woord z

/

1

‚

s
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woord: de drie tuinen enz.; ofzij {laan alleen: een,

twee , drie — het [laat zes.‚ Somwĳlen echter lijden

zij eenige verbuiging: Wĳ waren met ons vieren (vier

per/onen) — niet Íang na zes/en (na ze: uren); -- wĳ

verdeelden het onder ons twintigen — zij kwamen

met honderden , met duizenden, Over de bìjvoege’

lijke telwoorden de eer/ie, tweede, tiende enz. is

5. 182 gehandeld.‘

S. 332. Somwijlen worden de telwoorden als zelf

ílaîìdige naamwoorden gebezigd, en wel in het vrou

welijke en onzijdigc gcflacht. Vrouwelijk : eene een ,

twee eenen , drie zes/en, vier achten , de vĳf, de

negen, de ‚tien, de zeven, twee vijven, drie tienen,

drie drieën enz. , in het kaartfpel, of op de dobbel

Iieenen. Onzijdig: het twintig, het vijfen twintig,

het honderd, het duizend enz. Z00 ook een groote

twintig, een kleine duizend, een goede zestig; bij

welke laatfle voorbeelden op te merken valt, dat

het gebruik, tegen den gewonen regel, hier de ver

buiging van het onzìjrlige bijvoegelijke naamwoord

achter het niet bepalende lidwoord een verkiest.

5. 3 33. Ook laten zich zelfflaiìdige naamwoorden,

in er uitgaande , van de telwoorden afleiden: een

zestiger, een man van zestig jaren, ook een fchip

van zestig ílukken; acht en veertiger ‚ wijn van het

gewas dcs jaars 1748.

334. Beide, beteekenende zoo veel als alle twee,

wordt dan gebezigd, wanneer twee dingen te za

men genomen , of als te zamen genomen be

‘ M 3 ‚ fchouwd
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fchouwd worden. ’ Het komt meest in het mecrvou.

dige getal voor, zoo wel als bijvoegelijk, met een

gelfliandig lìaamwoord, als op zich zelf, en zonder

‘een zelfílandìg naamwoord: aan beide oogen blind

zijn, — beide mijne zusters. Ook zonderzelfíiandìg

naamwoord: met beider bewilliging.

‘ S. 335. Wijders worden de telwoorden met het

woord half, halve, zamen gelleld: anderhalf (voor

‘anderde half, datis de tweede half , ter helft van

‘de tweede) , derd/zalf(de derde half, ter helftvan de

derde), vierdholf, vijfîhaĳ‘, zesthaĳ‘, zevendhalf,

‘achthalfenz. , —-‘- tiendhaĳ‘ uur gaans.‚

. S. 336. De algemeene telwoorden, die’ zoo wel

‘onder. de voornaamwoorden ‚als onder de bijvoege‘

‘lijke naanîwoorden kunnen gerangfclìikt worden ,

duiden het getal Ílechts algemeen aan, zonder een

zeker bepaald getal te bedoelen, en zijn weder van

ïverfchillenden aard. . Zij bevatten of alle eenheden

onbepaald, als: al, ieder , iege/ijk , elk en geen;

“of een aanmerkelijk gedeelte van dezelve, als: veel,

menig; ofílechts een klein gedeelte, als: weinig , eenig

‚(niet het bijvoegelijke naamwoord, als : de eenige God),

‘ettelijke jbînmige. —

'- S. 337. Al , alle duldt, uit hoofde dat het de zelf‘

handigheid eener zaak genoeg bepaalt , geen lidwoord

voor zich; uitgezonderd, wanneer het als zelfllan.

dìg gebezigd wordt , bij voorbeeld: het al, het heel

al. In fommlge gevallen echter kunnen de voornaam

‘woorden die , deze, wel/re‘, enz. voor hetzelve liaan:

— die

l

O

r
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die allen, enz.; ook, wanneer al, alle: zelflìandig

‚genomen wordt , als: bij dit alles, welk alle: , enz.

S, 338. Het wordt in verfcheìdene betrekkingen‘

gebezigd. Voor eerst, in eenen verdeelenden zin,

om eene veelheid , of algemeenheid van getal aan te dui

den , in opzigt tot de verfcheidene enkele dingen

van eene zekere foort , welke als zamen genomen moe

ten voorgelteld worden; in welk geval het met zijn

zelfllandig naamwoord , of perfooîilijk voomaam

woord ,» alleen in het meervoudige getal Praat: alle

menjèhen moeten flerven. De vergankelijkheid aller

dingen‘, Dat zeggen zij allen. Zĳ allen , dia

dit zeggen. U aller vriend, -—- on: aller vader.

enz. C‘)

S. 339. Uit de boven aangevoerde voorbeelden

blijkt, dat alle voor het zelfllandlge naamwoord , en

achter het voornaamwoord geplaatst wordt. Som

tijds Ftaat het ook eenigzinS van het voornaamwoord

verwijderd: wij zullen allen flerven, — zij mogen

ditmaal niet allen te gelĳk komen, enz.

340. Ook wordt dit al, alle,vbij de bepaalde

telwoorden gevoegd , om denzelven nadruk bij te

zet

(') Dikwerf leest men: uw aller vriend, onze aller moeder,

uwer aller vriend, onzer aller moeder enz. , doch verkeerdelijk,

dewijl het voornaamwoord hier onverbogen blijft, even als, in

dergelijk geval, bij fommíge zelfllzandige naamwoorden plaats heeft‘

bĳ voorbeeld: Keizer Karel: wetten, dat is, de wetten van Kei

zer Karel. Zoo ook u aller vriend, on: aller moeder, dat is;

de vriend van u allen, de, moeder van en: allen.

. M 4

Îîv’ —‘ v

ì



o‘

494 "NEÌDERDUITSCHE

‘zetten,’ bij voorbeeld: Zĳ kwamen alle’ vier, —- ik

heb met alle tien ge/jìroken. Insgelijks wordt het zon»

der zelffiantlig naamwoord en perfoorìlijk voornaarlĳ

‚woord , in het meervoud , gebruikt, terwijl het woord

men/ehen, of andere woorden, daaronder verílaan

worden: aller eogen hebben het gezien. ‚dl/en zeg’

gen het. Zijn huis flaat voor allen open.

341. Dit heeft ook in het enkelvoud plaats, ten

‘wijl het onzijdige alle: , voor alle menfchen , of alle

‘dingen, gebezigd wordt. Voor alle menfelìen: ah

‘les, wat ‘de wapenen kende dragen, enz. Voor alle

dingen: ik heb dat alle: reed: lang geweten. .

g. 342. ‘Ten tweede wordt al, alle — in eenenver

iìllllCltîlldCll zin genomen, om de enkele deelen als

een eenig geheel voor te liellen; en als zoodanig ftaat

het, met zijn zelffiaiîdig naamwoord , in het enkel

‘voud , en bekleedt de plaats van het bljvoegelijke

gansch , geheel: al het land afloojoen. Alle hoop op

‘herflel was verdwenen. A! mijne vreugd heeft een

einde. Gij verdaofl alle gevoel van deugd, en flopt

dus de bron van alle welvaart. A! de wereld (ieder)

‘fiìreekt’ daarvan. . ‘

5. 343. Ook wordt het gebezigd, in opzigt tot

ieder deel, dat het geheel mede uitmaakt, in het bij’

zonder, in welk geval het de beteekenis van elk,

‚ieder, allerlei heeft’, en zoo wel in het enkelvoud,

‚als meervoud gebruikelijk is; bij voorbeeld; alle begin

moeîjelĳk. Zich aan allen wellust (iedere foort

Van wellust) overgeven, i; eene vijandin van

41.11?
.‘..‘/.
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alle ijdelheid. Alle oogenhlikken, alle uren, alle

acht dagen, alle drie maanden, in alle deelen enz.

Intusfchen kan alle niet altijd de plaats van ieder

bekleeden ;’ want alle mensch, alle huis enz., voor

ieder MBIISCÌZ, ieder hui: enz., wordt niet gezegd.

S. 344. Somwljlen worden zelfllandíge naamwoor

den , in het enkelvoud, even als het boven, ílaande

alle, in eenen verzamelenden zin gebruikt, zoo dat

het even zoo ‚veel is, als of zij in het meervoud

uitgedrukt waren. In dit geval, blijft alle, voor

woorden van allerlei geflacht geplaatst, onverbogen,

bij voorbeeld: alle weg, alle kant, alle ramp, alle

volk, alle ding , alle land, enz. , voor alle wegen ,

alle kanten, enz. Deze gewoonte heerscht onder alle

volk. Men hoort er alle dag van’, enz.

S. 345. Gelijk de bijvoegelijke naamwoorden ,

voor het niet bepalende lidwoord íiaandc, niet ver

bogen worden, als —: hij deed zoo zwaar eenen ar

lìeid — hij beminde zoo jìhoon eene vrouw, enz.,

zoo wordt al voor het bepalende lidwoortl en de

bezittelljlte voornaamwoorden’ mede onverbogen ge

plaatst: hij deed al den arbeid’. Alde men/èhen,

die daar waren. Al het volk (het ganfc-he volk)

zal juichen. Al het land flaat onder water. In

al uwen wandel ——. in al mijnen druk — door al

uwe lìekommeringen. Voor de bijvoegelijkc naam

woorden ishet verbuigbaar: hij oefent zich met al’

len mogelijken ijver, enz.

’ S. 346. Elk, ieder, eenig en menig, bij een

. s
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zelfliaiîdig naamwoord gevoegd ,‘ worden als bijvoe.

gelijke ‘naamwoorden verhogen: elk, ieder, eeníg,

menig man, — elke , iedere , eenige, menige vrouw , —

elk, ieder, eenig înenig kind, - elken, iederen,

eenigen, menigen mans,. enz. ‘Elk , ieder, zoo

ook elkeen , iedereen, een ieder, als zelfllalìdig ,

is, in de verbuiging, elks, ieders, elkeens, ieder

eens, eens ieders, eens iederen, enz.; zoo ook ie

‘gelĳk, een iegelijk; allen zonder meervoud. Het

meervoud eenigen ‚is zelfliandig. ‚ _ ‘

‘S. 347. Geen komt voor niet een , wordt als

‘een gebogen , en heeft geen lidwoord voor zich.

‚Het llaat zoo wel voor zijn zelfíiandig naamwoord ,

als zonder hetzelve: geen menseh, geen dier, -

geenes dingt gebrek hebben. Daar was er geen

gebleven. Geen van beiden. Wanneer geen het te’

gengeltelde van het telwoord een is , heeft het ,

zoo min als dit, een meervoud, maar wel, wan

neer het tegen het niet bepalende lidwoord een over

llaat: er zijn nog geene bladen aan de boomen.

S. 343. Veel en weinig liaan tegen elkander

over; het eene beteekent eene grootc onbepaalde ,

het andere eene kleine onbepaalde veelheid. Zij

blijven in het enkel- en meervoud onverbogen , en

hebben altijd eenen tweeden naamval bij zich , fchoon

bij woorden van het vrouwelijke gellacht de twee

de naamval niet bemerkt wordt, als: hij‘ heeft daar

in veel ijver: betoond ; ik heb niet veel tijds; hĳ

is niet veel mans; het kost înij veel moeite; zij’

be

I
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beleven niet veel vreugd aan hem,‘ dat gezegde

maakte weinig indruks; ‘weinig vlijt aanwenden;

veel kinderen hebben; veel hoofden , veel zinnen;

‘voor weinig dagen; ik verwacht‘ weinig gasten,

enz. '

5. 349. Wanneer weinig echter met het bepalen.

de lidwoord , of met een voornaamwoord gebezigd

wordt, dan wordt het op dc gewone wijs gebogen,

bii voorbeeld: de «u/eìnige moeite, welke ik daar

aan gehad heb. De weinige gasten , die daar Wdy

ren. Om deze weinige redenen. Het weinige geld,

Zijne weinige goede vrienden hebben hem geholpen.

Een weinig blijft altijd-‘oììverbogen: water met

een weinig wijn: drinken.

5. 350. Daar de veelheid blj beide deze woorden

zeer onbepaald is, zoo hebben zij ook, op de; wij;

der bijvoegefijke naamwoorden , den ‘vergrootenden

en overtrelfenden trap , als: veel, meer , ofmeerder,

meest; weinig, weiniger, aaeinigst , ook minder,

minst. Meer en weìniger, of minder, worden , wan‘

neet’ geen lid- of voornaamwoord vooraf gaat, niet

verbogen, en hebben den tweeden naamval bij zich,

als: meer geld: , minder rrezigd , meer Wĳflá‘ , minder

waters, meer menjèhen, minder zorgen enz. Doch

daarentegen: ik jìhrĳj“ den minderen indruk, dien

zijne redenen maakten, daaraan toe enz. Op de

zelfde wijze volgt de oxertreiîende trap meest en wei

nígst, of minst, de verbuiging der bijvoegelĳke

naamwoorden’.

S- 351

l
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5, 351. De meervoudige velen en weinigen zijn

zelfíìandig. Zoo zegt men, bij voorbeeld: velen wil’

{en , dat enz. ; velergevoelen komt hierop neder enz. ;

ik heb het van weinigen gehoord ‚- de weinigen, die

het mij gezegd hebben enz. ’ Zoo ook meerderen en

înimleren, bij voorbeeld; ik wil ‘gaarn voor mijne

nzeerderen wijken; men moet zich altoos vriendelijk

en in/Ehìkkelijk jegens zijne minderen gedragen,en

zijne meerderen met gepasten eerbied behandelen.

‘Zie g. 208. Ván veel worden de bíjvoegelijke de hoe.

veewe , de zooveeĳìe gevormd, ’

‘ 2. Over de bijwoorden.

S. 352. Bijwoorden zijn zulke woorden, welke

bij de werkwoorden gevoegd worden , om eene hoe.

danígheid, of omíìaîìdigheid der werking, lijdixîg,

of des beíìaans , uit te drukken, als : vroeg komen ,

[chic/ijk loopen, lang wachten, wel lezen enz.

g. 353. De bijwoorden zijn zeer onderfcheiden‘ in

beteekenis, en kunnen gevoegelìjk verdeeld worden

in bijwoorden van TIJD : heden, gisteren, onlangs,

voorman/s , flraks , morgen, iînmer, nooit, fiìmwij

len, altijd, intnîfchen, dagelijks enz. 5 — van PLAATS :

hier, ergens , boven, beneden, alom, herwaam‘ ,

derwaarts‘, hierheen, hierdoor enz.; -— van HOE’

o R 0 o T u E 1 D : veel , weinig, zeer , genoeg enz. g van

HoEDANIGHKIĲzweĳkwahjk, ligtelzjlĳarmelijk,

eer/ijk , fluleswijze ,_ îrapswijze enz.; -— van B E VE s‘

.— ‘n
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TIG ING: ja , waarlijk, zeker, gewis, ongetwij.

feld enz.; — van ONTKENNINGZ neen, niet,

geenszins enz.; — van TWIjFELING: mogelijk,

mis/èhien , vee/ligt enz. ; —- van A AN SP o u IN G:

welaan , lustig, voort, enz.; - van VERZAME

LING: te gelijk, te gader , gezamenlijk enz.; a.

van A 1“ z o N D E R I NGZ inzonderheid , bijzonder/ijk ,

alleen, enz.; — van VERGELIJKING; als, ge,

[ĳk enz. 5 —- van v n R M r N o E n 1 N G: naauwelíjks ,

fchier enz.; ——‘ van va RKIEZING.‘ eer, veelmeer,

vooral enz. ; — van AANWIJZIN o: zoo, nam.

lijk enz.; -— van ONDERVRAGINGZ hoe, waar.

om enz.; — van ounr. : eerst, daarna enz.; — van

HER. HALINGZ eens, tweemaal, dikwerf enz.

5. 354. Eenige dezer bijwoorden zijn oorfpron

kelijk, als: hier, daar, ja, neen enz.; eenige zijn

van zelfílandige, of bĳvoegelijke naamwoorden afge

leid, met achtervoeging van den uitgang lij/l’, als;

eindelijk van einde , namelijk , van naam, gebrek.

kelijk van gebrek enz.; wijs/èlijlî van wijs, lig”.

[ijle van ligt, zeker/ijk van zeker , zotte/ijk van

zot enz.; fommige zijn van bijvoegelijlìe en zclfílan

dige naamwoorden zamen geileld , als: allezins, geens

zins , gelijkerwzjs enz. ; andere bellaan uit twee

zelfllandige naamwoorden , als: vraagswijze, trapg

wijze enz. ; terwijl fommige , eindelijk , met verklei

ningsuitgangen voorkomen , als: zoetjes , zachtjes

enz. , waarvoor , weleer, zoetkens, zachtkens enz.

g. 355. Ecnige bijwoorden zijn niets anders , dan de

tweede naamval van zelfllandige, of bijvoegelijke naam.

WDOÎ‘
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woorden, als: doorgaans, vergeefi , links , regie,

hedendaags enz. , van welke fommige, door het

aannemen van ch, bijvoegelijlîe naamwoorden wor‘

den, als: vergeefjòhe moeite , hedendaagfehe ge.

woonte enz. ’ '

S. 356. Eenige dezer woorden zijn ware bijwoor‘

den, en kunnen nooit anders, dan als zoodanig gebc‘

zigd worden, als: ja, neen, hier, daar, nu,

zoo , flraks , onder , voor , achter , namelijk , ligte

lijk, zekerlijk , en vele anderen , op lijk uitgaande.

Sommige bijwoorden zijn eigenlijk als bijwoorden ge‘

bezigde bijvoegelijke naamwoorden , en kunnen ook ,

zonder eenige verandering, als bijvoegelijke naam

woorden gebruikt worden , bij voorbeeld: tegenwoor‘

dig, verre, vroeg, jjìade ‚ eerlijk, trapswijze ,

fihielijk , langzaam, hoog, laag enz.; als: de te.

genwvìordige tijd, een verre afland enz. j

S. 357. Ook zijn de bijwoorden, of als bijwoorden

gebezigde bijvoegelijke naamwoorden , voor vergroo

tíng vatbaar , als: na, nader, naast, -—- hoog, hoo

ger,hoogst, - laag,lager, laagst, ‘- vroeg, prag

ger, vroegst, - laat , later , laatst , — lang, lan

ger , langst , —— kort , korter , kortst , —‘

jlecht ,’‚ flechter, flechtst, -—- ver, verder, verst,

eerlijk, eerlijker, eerlijkst (en eenige anderen met

lijk), -— langzaam, langzamer, langzaamst , -

wel, beter , best, —— weinig, weiniger, iveiîzigst,

ook minder, minst, —— veel, meer, meest.

‘ 5. 358. Ook lirekkeiì zij dikwerf, om zekereom‘

’ fian‘

r
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ftandìgheid der bìjvoegelijke naamwoordeîi , of, on!

de hoedanigheid, welke aan eene zaak tocgefchreven

wordt , aan te duiden, als: een jèhier afge/Ieten kleed

— een thans heer/èhend gebrek. Zoo ook: een he‘

dendaags gezocht werk — een regt vrolijk kind.

Hier behooren hedendaags en regt niet tot werk

en kind, maar tot gezocht en vrolijk; even als fchier

tot afge/leten, en thans tot heer/èhend, en de mee‘

nìng is: -—- een kleed, dat fchier afgefleten, —— een

gebrek, dat thans heerfchenrl, — een werk, dat he‘

dendaags gezocht -— een kind, dat regt vrolijk

IJ‘.

g. 359. Dikwerf worden twee en meer bijwoor

den bij elkander gevoegd, terwijl het eene door het

andere nader bepaald wordt, als: daar boven, hier

beneden; ook als bijwoorden gebezigde bijvoegelijke

naamwoorden, als: ongemeen ver, — jèhoon opge

fierd, -‘ half‘ dronken , ’—— fjìoedíg gereed, —- bij‘

na. geheel dood enz. i

S. 36e. De werkwoorden worden voornamelijk

door bijwoorden bepaald; of, met andere woorden:

de bijwoorden bepalen de wijs der werking van het

werkwoord , als: de wond bloed flerk , - hij flierf

plot/elĳk, ——‘ dc vogel vliegt hoog‘ enz. Zie ook

S 191. i

S. 361. De bijwoorden bellaan , als deelen der‘

rede, eigenlijk, llechts uit een woord. Er zijn och‘

ter verfclìeidene bewoordingen , welke uit meer woor

den beftaan, en als bijwoorden gebezigd worden , bij

‘ „ ‚ voor‘

I
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voorbeeld: ten eer/ie, ten laatfle, op nieuw, in al‘

Ier ijl, van dag tot dag , van jaar tot jaar, bij dag,

bij nacht, de: daags, des nachts , des morgens, te

weten, het zij zoo, op wat wijs, in geenen deele,

naar binnen, naar buiten, naar boven, naar on‘

der, regt toe, regt aan , van voren , van achter ,

van elders , van verre en van nabij’ , anders heinde

en veer, heen en weder , van alle zijden enz. .

3. ‘Over de voorzet/els‘

5. 362. De voorzet/els zijn eene foort van bij‘

woorden , van de gewone bijwoorden alleen daarin

onderfclìeìden, dat deze altijd tot werkwoorden he‘

hooren , en geenen invloed in het geheel op de

naamvallen dcr- zelfflandige naamwoorden hebben,

terwijl de voorzetfels zoo wel bij de naamwoorden,

als bij de werkwoorden gevoegd, en aan dezelve

gehechtvvorden, de eerfie met de laatilze verbinden,

of de omfiandigheden en betrekkingen aanduiden,

waarin ‘de ‚naamwoorden door de werkwoorden ge‘

plaatst worden.

S. 363. De voorzetfels laten zich gevoegelijk in

twee foorten verdeelen, in onfcheidbnre en jèheid‘

bare. Van beide deze foorten hebben wij boven,

bij de zomen ge/ielde werkwoorden , in zoo Verre als

zij met de werkwoorden verbonden worden, ‘reeds

‘gefproken. Hier ter plaatfe zullen wij omtrent de‘

zelve echter nog het een en ander in het midden bren‘

l _ ‘ gen,

o

ì _ _ . > 7 _____ _„__‘.‘.q-—‘
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‘gen , en wel voor eerst ,‚ omtrent dfigülí/Ìhfildbtlfé,

he‘, ge, her, ont, ver. g ‚_. ’_ —' 1 A .

j. 364. Het voorzetfel be is hetzelfde als het

‚oude bi (nu hij) , firekt, ‚in het ‚algemeen , orn- de!

zin te verfterken , gelijk bedenken meer is , dan den-j

ken, beteekenende zoo veel als‘ eene zaak van‘ alle

zijden overdenken; lntusfclien verliest dit voorzetfel

fomwijlen de e, als‘: blijven ’,'‚v0or het oude belijven g,

bang, en het werkwoord hangen, voor beang, be‘;

angen.’ ‘ 3 _ _ X ‚

5. 365. Het voorzetfel ge brengt weinig ‘toe tot;

verandering van den zin , alleen ‘vordtj die door liet-j

zelve eenigzins geílijfd , doch merkelijk minder ,‘‚

dan door ons be, _’ als: leiden, geleiden, naken,—.

genakeìî enz. Somwijlgn werpt het ook de e veeg,‘

als : glijden, voor gelijden ; gunnen , voor gezinnen. ‘

Zoo vindt men ook bĳde Dichters glulc, voorgeluld,

gefchreven. — j _

_ S. 366. Het voorzetfel her beteekent zoo veel as.

wederom: herinneren, ‚herkennen, hermaken enza,

Dit voorzetfel her moet wdï „onderfclieiden wordeir

van ons her, in hertog , herberg ,’‚ het welk eigenlijk

eene zamentrekking van heír , ’ ofheer is; alsmede vang’,

her, voor hier, ‚herwaarts, herkomst enz. Min’

‘gebruikelijk is ons er, ervaren enz. r ’ ‘,

g. 367. Ons ‘voorzetfel _.‚_„,‘,_«ò.«g= eene, ontrooving,

te kennen geeft, wordt meestal werkwoorden ,_ of‘

deelwoorden, zeldzamer bij naamwoorden, gevoegd, _

bij voorbeeld: ontleeren , onthQĳJepĲontìnannenf

_ N enz‘

__j_„_‚‚‚‚____‚‚ _ ‚ .‚ ‚‚ .__‚‚.‚—._—‚‚.————..‚———— “n ÌF
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enz., welke eene berooving aanduiden. Z00 is arm’

âûnden iets, het welk gebonden geweest, doch nu los

gemaakt is. Somwijlen echter llrekt ont alleen, om

den zin te {lijven , als; ontbranden, onìblooten , ent

flapen, enz.

5. 368. Het voorzetfel ver heeft menigvuldige en

verfclìilletîde heteekenisfen , en komt zoo ’wel bij

naam- als werkwoorden en deelwoorden. Het ílrekt,

‘voor eerst, tot verílerking van den zin, als: verán‘

deren, vereenigen, enz. Nog blijkbaarder is deze‘

verílerking in verdrukken, dat zoo veel is als te zwaar

drukken; —- in verheeren , vermeesteren, verwiìmenj

waarin het voor over gebezigd wordt. 2. Duidt

het eene verandering, of herdoeníng aan, als ‘: ver

daen, -—- een huis verbouwen, enz. 3. Bij fommige

werkwoorden lieeft het eene beteekenis ten goede ,

wanneer het de verwerving van eenige gunst, of de‘

geneigdheid ter mededeeling van dezelve te kennen

geeft , als: verbidden, vergeven , rer/zoareîî , enz.

4. Duidt het eene verhooging aan, als: ver/zefen ,’

vergoden, enz. En eindelijk beteekent het eene be

rooving , en doet de woorden, bij welke het gevoegd

wordt, eenen kwaden zin erlangeiì; welke beteekenís

van hetzelve de algemeenlle is, als: verac/zten, sier:

denken, verdoen (ombrengen), vergeven (met gift

ombrengen) , verwen/Men", enz. ‘ ‘

g. 369. Bij de genoemde voorzetfels kunnen nog

and, of am‘, mis, on, en w/m gevoegd worden.

Van ons oude arm’, of ‘me, dat zoo veel als tegen

is,

‚..~ ‘—‘ ——- “"‘
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is , hebben wij nog een overblijffel in antwoord, dat

is tegenwoord; en dus ook in antwoorden. Ons

voorzetfel mis (dat echter niet altoos onfcheidbaar is,

zie g 176 , 177) geeft aaíi‘ de woorden , bij welke het

gevoegd wordt , eene beteekenìs ten kwììdc , als : mis‘

bruiken, een kwaad gebruik van iets înakeiì, — mis‘

hagen , niet , ofkwalijk behagen , — îniskeìiîien , in een

‘verkeerd licht befchouweîì, enz. Het voorzetfel on

fiaat met het boven genoemdeont in een‘: naauwe bei

trekking, ìter verfeliillen derzelver beteelìenis en

werking , in zoo verre , dat ent, gelijk gezegd is,

eene ontrooving, en” on een gebrek, of eene ontbreĳ

king van iets te kennen geeft; zoo is , bij voorbeeld,

ontwijd zoo veel als ontheilìgd , van zijnevorige hei

ligheid beroofd, en ongewĳd iets, dat nog niet ge

wijd is. Voor het overige vereenigt zich dit on niet

met werkwoorden , maar wel met zelfílandìgc en bij

‘vocgelijke naamwoorden, of met verledene deelwoor

dcn, en doet dezelve, in‘ het algemeen, eene tegen

gelielde bcteekenìs erlangen, als: ondank , ontrouw,

ongelezen. ‘

S. 370. Ons voorzctfel wan , dat eigenlijk een oud

zelfihntdig naamwoord is , en zoo veel als gebrek,

behoefte, beteekent, is, in kracht niet ongelijk aan

ver in de laatst voorgedragene beteekenis, geefteene

berooving te kennen, en verandert den zin der woor‘

den ten kwade, als: wanhopen, wangunst, wan‘

trouw. 4

S‘ 371. De jèheidbare voorzetfels, welke thans

N 2 ‘m,

n (‘D
G ‘-‘-‘
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in aanmerking komen, zijn menigvuldig, en beliaan

in wortelwoortien , als: aan , bij‘, door , in , met, na ,

naar, om , tot, uit, van , voor, enz.; of in afge

leide, als: halve, wege, naast, enz‘ 5 of in zamen

gelielde, als: behalve, rondom, voorbij, enz‘dienen , om het gebrekkige der verbuiging te vervul

len, door de betrekkingen aan te duiden, welke door

de naamvallen der zelfilandige naamwoorden niet vol

doende kunnen uitgedrukt worden.

S. 372. De voorzetfcls ontleenen hunnen naam van

daar, dat zij gemeenlijk voor de woorden gevoegd

worden , het welk, ten aanzien van de onfcheidbare

voorzetfcls, zonderuitzondering plaats heeft , als: ont

vangen , ik ontving, heb ontvangen enz.; doch in

opzigt tot de fcheidbare voorzetfels kan men aanmer

ken, dat zij ook dikwerf achter de woorden geplaatst

worden, tot welke zij behooren, als: nazingen, ik

zong na C‘) enz. Ook liaan de fcheidbare voorzet‘

(‘els niet altoos voor de _naamw00rden, welker bo

trekkingen zij aanduiden, maar ook achter dezelve ,

bijvoorbeeld : ik klom lang: den muur , en: ik klom den

maar langs, — ik reed door deflad , en: ik reedde

flad door. Doch in het laatiie geval komt het voor

zetfel eigenlijk als een bijwoord voor; gelijk dit meerma‘

len plaats vindt, als in de fpreekwijzen: van kindsÄ

been aan, kom aan , wel aan, tot heden toe‘, enz.‘

S‘ 373‘

r

O) Zie boven S 319 en vcrv‘

7 I‘ lî l
ĲLÌÏ‚> i _r___ 4___ ___Á__‚ íli‘
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" g. 373. Gelijk de ouden gewoon waren, van den

tweeden naamval veel meer gebruik te maken, dan

wij, zoo plaatfien zij denzelven ook veelal bij \d0

voorzetfels; als blijkt uit: voor ’: hands , onder E‘

bands, binnen ’s boord: , tusfcben dekt, bij tijds,

van oude , tot flervens toe, in der daad, indertijd,‘

met der woon, ter goeder trouw enz. ; en met het

voorzetfel achter het zelfílandige naamwoord: ambr

wege, vríeno/èbapshalve enz. O‘)

S. 374. Schoon men dit gebruik der oudheid in

de boven gemelde en meer foortgelijke, algemeen in

zwang zijnde , zegswijzen behouden heeft en dient te

behouden ,— beheerfcherì echter , naar het tegenwoordi

ge gebruik, onze voorzetfels alleen den vierden naam

val; terwijl de tweede en derde naamval gevormd

wordt , of door verbuiging , of door voorzetfels,

welke den vierden naamval regeren. Zoo zegt men,

bij voorbeeld: het bevel de: koningr, of: het bevel

van den koning (niet van de: konings); en in het

meervoud : ik heb het den kinderen gegeven , of : ik

heb het aan de kinderen gegeven (niet aan den kin

deren). Z00 ook: dit ísjòrnmígen men/elzen nadeelig,

of: dit i: voor jbmmíge înenfiì/zen nadee/ig (niet voor

jòmrnìjgen men/èben)‘.

’ S- 37s

C‘) Zie Verhandel. over de Nederd. [peiling , door den

Hoogleeraanu. SIEGENBEEK, bl. 226, 227; Inleiding voor‘

mijn Naderd. taalkundig Woordenboek, bl. 185. _

Na

1
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g. 375. Het is derhalve voor onze taal, welker

zelfftandige naamwoorden niet in alle naamvallen ver‘

bogen worden, eene willekeurige onderfcheidíng ,

volgens welke de naamwoorden , door voorzetfels be

heerscht, in den derden of vierden naamvalmoeten

{laan , naar mate eene rust in , of beweging naar eene

plaats bedoeld wordt; en in de uitdrukkingen: de

hoed hangt aan den uwnd , — op den grond zitten, -—

ín het water liggen enz. , komt zoo wel de vierde

naamval voor, als in: iet: aan den wand lzangen,

op den grond gooĳeìz , in Ìzeî water fioríngen enz.

4. Over de voegwoorden.

S. 376. De voegwoorderì zijn , insgelĳks, eene foort

van bijwoorden, maar zulke, die de betrekking van

de eene rede op de andere, gelijk ook de betrekking ,

welke derzelver leden op elkander hebben , aanduiden.

Zij maken het voorgaande op het volgende , zoo wel als

het volgende op het voorgaande betrekkelijk, zij zijn

dedraden, welke de‘ eene rede aan de, andere knoo

pen , en geven dus dat verband aan de woorden ,

hetwelk in onze denkbeelden plaats heeft. Tot dezel

ve behooren en, ook, nog, noc/î, dat, omdat, op‘

dat, fc/zoon, ec/zter , maar, want, indien, dennjl,

naardíen, weslzalve, enz.

‘ g. 3‘77. Sommige voegwoorden zijn tvortelwoor‘

den , als: ook, zoo , nu , nog, Ìzoe , dan , doch, maar ,

‘enz.,’ fommige afgeleid, als: deels, anders, gevolge

"ik,

‚- Á ——__ IA‘ ‚_‚__ì._. ‚ ._._‚_ ..‚ ‚ — ò

l
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[ijk , enz.; andere zamen gelicld , als: insgelijks ‚

daarenboven , daarentegen , ‘oflèhoon , enz. ; weder

om andere maken meer dan een woord uit , als :

zoo wel, niet alleen , niet minder , als ook , gelijk

als, behalve dat, voor het overige, enz.

j g. 373. Ten aanzien van hunne beteelîeiìis, of hun.

nen invloed op het verband der rede, kunnen de

voegwoordeiì ‚in de volgende foorteiì onderfcheiden

worden, als: VERBINDENDEZ en, ook , niet al

leen, maar ook, enz.; VERHALENDEZ hoe , dat,

enz.; OOGMERK Anunuìnaxvnnwpdat ‚ten ein‘

de, enz.; REDEN GE VENDEZ omdat, want, de‘

wijl, enz. 5 REDEN voon TZETTENDEZ ten

eerfie , ten tweede , verder , insgelĳks, eindelijk

enz.; VERKLARENDEË dat is , name/ijk , als‘,

enz.; n12 SLUITENDEZ , daarom, zoo, derhalve,

enz.; TEGENSTELLING AANWIJZENDEI doch,

maar, echter ‚ nogtans , daarentegen , enz.,‘ u 11».

SLUITENDE : behalve , uitgezonderd , enz.

VOORWAARDEL 11x12: zoo, indien, ten zij, enz.;

VE R on LIj KE N o E : gelijk, gelijk als , zoo als, enz.

T o E GE va m) 12 : jèhoon , alhoewel, hoe zeer ‚toch ,

enz. ; TIJDSOPVOLGJ NG AANDUIDENDE! ÎËÏII.

wijl , inmiddels , nu en dan , zoo dra als , enz.

5. 379. Nog moet het een en ander omtrent de

fpelling en het gebruik der voegwoorden aangemerkt

worden 5 en wel voor eerst , omtrent het woord

daarenboven , hetwelk door fommigen daarteboven

gefchreven wordt, doch geheel ílrijdig_ met de regel

N 4 nîaat

u

“'
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maat der tale , welke deze ‘Tclîrĳfwìjs ‘ïniefi mìîìderafì

keurt, dan die van dnartetelgeîz’, voor zlaarentegën.

Ten andere fchrijfc mcn dikweríf, fchoon verkeerd,

qàagthezns, en ook nûgî/zanzls , als van neg en thands,

voor te hands, zinnen geíleld; terwijl tam ‚ of liever‘

tem , niets anders ‘dan een îîìtgaxìg is; waarom de bu

den ook altijd eîagtan fchreven. Hierbij is naderé

hand de s gekolnen , en daaruit ‘de fpelling van nog__

aan: ontílaan ,» welke met he: gezag onzer keuríglìe

fchrijveren geílaafd is’. O’) - ‘

S. 380. DÌkWcrf‘ wordt ‘ doe/z voor‘ zoek, dewĳl

voor. terwijl, en omgekeerd, gebezigd, daar het ver

fchìl van fchríjfwìjs tnsfchen deze ‘voorden noodza;

kelìjk moet ìnachfgenonìen worden.‘ Immers dan)’:
is ‘een ktegenílelling- aanwljzend, toe/z een toegevend

voegwoord gìbìj voorbeeld :‘ ik zoude welbĳ‘ u kamer’: ,‘

doek ik kan herlen-‘voljirekt niet van buis — gij? zufî

‘het înijîoch niet ten kwade duiden. Z00 is dewiji

een reden gevend, en terwijl een tìjdsopvolging aan

duidend voegwoord , gelijk uit de volgende’ voorbeelé

den blijkt: dewĳl (naardien) gijmij" niet geantwoord

lzebt, zal ik u niet meer fi/Ìrĳveìî; -‘- terwijl ik bij"

{rem ‚was , kwamen veì/èheidene yrienzíen hem ‘—lze-_

.’;0eken._ ’ Î: ’ ‘ ’ —

’ 0m‘.

G) Zie Ï/erhaudel. over de Nederd. jîìelling, door den Hoog‘

leem: n. er; ar: ĲBEEK, b], 2x7 en verv. ’‚

\
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5. Over de Íus/ËhenwerjJ/ë/s. ‚

S. 381. Schoon de tusfchenwerpfels , eigenlijk, niet

tot de taaldeelen behooren , willen wij dezelve echter

niet met flilzwvijgen voorbij gaan. Zij zijn geenc uit

drukkingen van ‘zekere denkbeelden, maar alleen van

zekere gewaarwordingen der ziel. Als zoodanig

kunnen zij‘ ook noch- buiging, noch afleiding heb

ben. ’ ‘ ’

g. 382. Gelijk men de menfchelijke gewaarworì

dingen in in- en uitwendige onderfcheìdt, zoo zijn

ook derzelvcr uitdrukkingen op gelijke wijze te on

derfcheiden. ‘ ‘

S. 383, Tot de‘ eer/ie behooren de uitdrukkingen

van blijdfchap, als: ha.’ berfizJ-van dr0efheid,als:

ach ! helaas .'-‘- die, welke eenen wensch aanduiden,

als: och.’ oclz of! —- die, welke men bij het fmeekeil

bezigt, als: ei .’ ez‘ lieve.’ — wijclers de uitdrukkingen

van verwondering, als: o .’ van verachting, als: fi.“

foei! van bedreiging, als: wee.’ o wee! van ge

roep, als: be! hol/a! bem! van bevel om Pril te hou

den, als: bei! bol! boa .' fus!

g. 384. Tot de laat/ie làehoorcn die tusfeben

werpfels, welke eenen van uiten ontvangenciî in

druk, door nabootfing van het geen in de natuur

gehoord wordt , aanduiden, als: bons, kletĳkrak,

plomp enz.; bij voorbeeld: bons.’ daar lag bij;

krak! daar brak het enz. En van deze komen

naamwoorden en werkwoorden , als: een bons , krak,

p/omp ËIJZ‘, — bonzen, kraken, plompen enz.

’ N 5 5. 385.

«v.
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g. 385. Dat de benaming van îus/è/zenwerp/èlî,

als te kennen gevende, dat zij tusfchen ‘de reden ge‚

voegd, of geworpen worden, niet zeer naauwkeurig

is , blijkt daaruit, dat zij fomtijds even zoo gevoege’

lijk aan het begin en einde, als in het midden, voor

komen;_‚ gelijk inde wooiìnvonctno nader zal‘ blij,

ken. ’

_ S. 386, Maar er is nog eene andere foort van

uitdrukkingen , om de inwendige gewaarwordingeil

der ziel uit te brengen, befiaande in geheele bewoorî

dingen, als: gave God.’ dat God ver/mede!‘ enz.

Doch deze drukken de gewaarwordingen niet ‘als en.

kele gewaarwordingen uit, maar Pcellen daarvan een

klaar begrip voor, en kumîen derhalve niet, dan in

eenen ruimen en oneigenlijken zin, onder de tus

fclîciìwerpfels gerangfchikt worden, ‚

‘i!
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TWEEDE DEEL.

ovER‘ DE

WOORDVOAEGING.

’ EERSTE HOÛFDSTUK’. i ‘

I ‘ “

OVER m: ONDERLINGE nErnEriKÎuo EI

BEHEERSCHING DER oivnnnscnzrunuz

WOORDEN, or TAALDEELEN‘.

‚‚ ' P

_~

‘INLEIDINGÜ

SI‘ ' ‘ V

Enkele , of ook zamen gefleldewoorden zouden

eene zeer onvolkomene taal uitmaken, wanneer’ zij

niet gefchikt waren, om tot eene zamen hangende

rede met elkander verbonden te worden, en daar

door de hoorbare en zigtbare uitdrukking van eene

rij van ‚denkbeelden en voorfiellingen te weeg te

brengen. Op welk eene wijs dit gefchiedt, leert de

woordvoegìîzg, eene van de voornaamlie en gewig

tigíie deelcn der taalkunde.

S 2. Wanneer woorden tot de uitdrukking van eene

ganfche rij van denkbeelden zarnen gevoegd ‘worden ,

kunnen zij niet altoos, zoo als zij zijn, onverfchillíg

. ‘hoe,

.: .

‚in;
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door buiging en vervoeging, zekere veranderingen

aannemen." iEir die woordeií-‚ÏW/velke‘ aan geene ver

andering onderhevig ‘zijnì zliïlggdn ook niet, onver

fchillig waar , geplaatst worden , maar moeten‘,

(ÏOCÊÊ3IËÌÊÖË Ìder’ woordvoegjng , lnmnen‘ regten

{land verkrijgen, om, langs dezen weg, onze denk‘

beelden, door’ verliaanbare uitdrukkingen, aan an

deren mede te deelen. _ '

S.‘ 3:“ Dífwoordvoeging is, derhalve, de aanwijzing

van ‘die onderlinge beuelliking en beheerfching der woor

den , en van’ die drde en fobikking vandezelve, om

eenen zin , of CQHÔPBÖGylÌÌÈ-Iíìmêlkêfl, welke , volgens

de natuurlijke orde en betrekking der denkbeelden in

des menfehen geest, enflvolgeìis de bijzondere eigen

fchappen en wetten eener: tale, gevorderd wordt.

5 4. Uit het eerlle oogpunt befchouwd , is de

‚Hgqurjdagoeging voor alle talen gemeen, uit ‘hetelaatile

iezĳ voor elke taal bijzonder. Het is hier de plaats

QÄQQQĲQIILOVGILÏÌC woordvoegíng te handelen, welke

aanîîîdchflêdeìîduitikheî taal , in‘ onderfcheidiag van

mdereîììalòa’‚=ìrleeniî« ‚w J ‘

‘#1 ïnfovna‘neìiowooannn, zwavel.

‚ \ . t‘; ’:‘ì‚;“' ,’ ‘15 ’. ‚ . J

- ’ 31451 ‘dviîti nËT dîìnkurk van DEZELVE

‘Î‚"""J"‘‚ “ii 1j"z Èiĳrs ‘ik M) nak in w o o R na x.

‚ j.) g._‚‚\?j”‚anne_er eene gaal; ‚in‘ den» onbepaaldllen zin

voorlggint’, wordt er geen lidwoord bij hetnaamwoord

als: ‚daar g}, brood —— ‚geefiîmĳ ‚kaar;

want , als wij/zet brood en de kaas zeggen, dan wij

zen ‘wij, als met den vinger , aan, wel} brood en

welke kaas wij bedoelen. ’

5. 6. Het

 

‘í’.
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5. ‘6. Het’ lidwoord de duidt‘, fomwijlen , het

ganfche geflaclìt als een eenig zelfliandig ding aan‘,

bijvoorbeeld: de nzensch is/ìerfilijk; alwaar wel een

eenìg enkel wezen genoemd ,’ maar echter het gan

fche gellacht gemeend wordt; waarom deze uitdruk

king zoo veel zegt als: alle men/èhen zijn flerfilijk.

5. 7. Bij de eigennamen van menfehen,’ landen en

lieden worden de lidwoorden, doorgaans, wegge‘

laten .. omdat zij op zich zelven reeds genoeg be

paald zijn, en, volgens hunne natuur , ‘een’ enkel

wezen,‘ als bijzonder voor zich zelf bellaande,‘voor‘

Rellen , bij voorbeeld: daar i: yen; — Ìakohi: de

zoon van Pieter; -— ik kwain en Hol/end en ging‘

naar Frankrijk enz. ’ j ’ "

5. 8. Somwìjlen nogtans’ worden die-lidwoorden

voor eigennamen gebezigd, wanneer, namelijk, de

perfonen of zaken , door toevoeging van eenìg ander

zelfliandig naamwoord, of eenig" bijvoegelijk naam‘

woord, nader bepaald , of‘omfchreven-mrden, als :

de God Îupiter —- de held kVo/femade —’het’volk-‘

rijke Frankrijk —- het vermaarde Ainjlerdain- een

Sokrnîes onzer eeuw enz. “—‘ ‘ ‘ ‘

"5. 9. In íommige’ andere gevallen wordt ‘lìët‘lid—‘

woord verzwegen; en wel ‘, wanneer: men” iemand‘

aanfpreekt’, als: Godí! Vader! er met ‘een bijvoe

gelijk naamwoord: goede God! lieve I/Ioder! ‘Dok’

voor de titels van algemeen bekende perfonen , wan

neer deze derzclver namen voorgaan , als: keizer

yozef, koning Fredrik; of, wanneer achter de aan‘

duiding van den perfiìon de_ befchrìjving- ‘van zijne

‘ ’ ’ waar.

Inîmïììì-ù
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‘waardigheid , of bediening , bij wijze van toezetfel,‘

volgt: ĳoan van Bourbon, prins van den bloede; —‚

Maria Stuurt, koningin van Schotland; - Lodewijk

de zestiende , koning van Frankrijk; -— Jldichiel ‚d;

Ruiter , admiraal van Holland en Westvrieslnnd;

Wanneer echter de ambtsnaam ter nadere bepaling,

of, ter aanduiding vanhden. perfoon dient, wordt het

lidwoord zie-gebezigd, als; ‚zijne ÍiÏajafieit , de ka‘

ningvan _Zweden , heeft een bevel uitgevaardigd, enz.‘

i‘ 5.. 1o.‚„(‘)cok wordt het lidwoord weggelaten , wan

neerietsjflechts ínghct algemeen, zonder eenige na‘

dere bepaling, zonder zich daarbij het zelfllandige

naamwoordìalvs eenenjbijzonderen perfoon , of als

eene‘ bijzondere zaak, voor te ílellen’, inzonderheid‘

wanneer alleen de foort ‚of. fiof, in het algemeen, maar‘

niet als een enkel wezen ‚ moet aangeduid worden,

als: dat noem ik geluk; op roof uitgaan; iets ‘uit

gewoonte doen ,’ geduld hebben; buit maken; metùbloedv

bejpat; een man van. verdiensten ; met vrouw en.

kinderen; met man en muis ‘vergaan; adem halen;

te veld grekken; te paard rijden; bij nachten dag_;i‚

met lĳfen ziel; in hemel en op aarde,‘ brood etenigî

drinkenggaren fpinnen; verzen maken; gras

maaijen ;_ Vaangzee ‘wonen’; langs flrand gaan; _vo_o‚r'‚‚

wind en jlroom; varen ; en in duizend andere ge-j‘

vallen meer. —

5.1i. Zoo ook in vele. deels fpreekwoordelijke ‚j

deels figuurlijke uitdrukkingen, als: nood breektwet;

luiheid teelt ‚armoede; armoede zoekt list 5‘ honger

maakt raauweboonen zoet; ‘iets voor oogen houden v;

’ men

.„_“="_î‚‚.‚; ’ L ‚n. ‘L ‘_

‘Î-Î?’
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‚enen kian ’geen ijzerìneî handen breken,‘ in flaap

‘vallen; op flal flaan; ‘om ‘hals brengen; naar huis

‘gaan; zonder ‘hoop; zonder aiîflel enzì’ ‚_ ‘

S. 12: Insgelijks’, ‘wanneer veifcheidene zaken ach

ter elkander opgeteld worden,’ zij mogen ‘al of niet

door een voegwoord verbonden zijn; bìjzonderlijlt

in den. hartstogtelijlten fpreek- of fcbrijfíiijl , welke

eene korte en krachtige uitdrukking vordert, ‘als:

goed ,‚eer, ‘leven, ja alles is’ verloren‘, geduld en

hoop‘, ‘tijden geluk îmaken alles mogelĳk.

‚S. 13. Buiten deze en dergelijke gevallen het he‘

palende lidwoord weg te laten , _W8I1I1C€1' iets bepaalde‘

lijk aangeduid moet worden, bij voorbeeld : einde

boon: werk, voor het einde kroon! het werk, ‚is

geheel ilzrijdig met den aard der Nederduitfche taal-g

fchoon die naamwoorden, Welke iets onzelfíiaiìdiga

en alleen in befchouwiiìg beliaande, maar als zelf‘

(iandig aangemerkt wordende, voorfiellen’, ‘het lid

woord dikwerf kunnen ontberen , dewijl het onverï‘

fchillig kan wezen, hoe zij gebruikt worden , bij

voorbeeld: waarheid liefhebben , ofde waarheid liefi

hebben; geleerd/rein’ laar zich rrieì voor’ geld koor‘

pen, of de gèleerdheid enz. _ . ‘ 3

g. 14. De bepalende en niet bepalende lidwoof‘.

den moeten‘, even als de bijvoegelijke naamwoorden,

in gellacht, getal, een naamval met hun zelfílandig

naamwoord ‘overeenkomen , als : in den tuin waas

delen; op de tafel leggen; de krntht de: gelbofìî,

der Waarheid enz.’ Vooizzanieirgefitelsîie zelfíiandige

’ 0 naam

\

\
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naamwoorden volgen zij het geflaeht van het laatiie,‘

bij voorbeeld: het hulpmiddel, de kerkgang enz.

5. 15. Beide lidwoorden {laan voor hun zelfíìan‘

dig naamwoord; ook voor de daarbij gebezigde

bijvoegelijke naamwoorden , alsz’ het huis; het groo.

te huis 5 het groote oude huis; de ‘twee gisteren

ontvangene brieven ‚j. een van hier afgevaardigde

bode , enz. Doch de hoogst mogelijke verllaan

baarheid en welluidendheid verbieden alle hardeeîl

lange tusfchenvoegfels tusfchen het lidwoord en

‘het zelflìandige naamwoord, bij voorbeeld : de God

en haren Echtgenoot getrouwe Elvira, voor: Elvi‘

re, die God en haren Echtgenoot getrouw is. In‘

zonderheid, wanneer daarbij voorzetfels gebezigd

worden, als: de ‘met witte paarden Iîefiìannen wa

gens reden vooraf, voor: de wagens , welke met

witte paarden hejjmnnen waren enz.

S. 16. Het bepalende lidwoord kan nimmer zon‘

der zelfllandig naamwoord gebezigd worden , uitge

zonderd het onzijdige het, het welk dikwerf voor het

aanwijzende voornaamwoord dat, of hetzelve , ge‘

bruikt wordt, als: hebt gij het diehĳluk van N.

gelezen? Ik ken het niet. Waar is mijn hoek?

Het is hier, of hier i: het.

g. 17. Dit het dient ook , om eene onbekende

oorzaak aan te duiden , als: het dondert, lzetregent,

enz. (zie ONPERSOONLIJKE weKKwooRĲEN); ook’ om

van een bepaald voorwerp’ onbepaald tefpreken, bij

voorbeeld: het i: een braaf man; ltuzijn maar kin

— ‘ de‘

l

O

\
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deren‘. Of om eene rede‘ onbepaald te beginnen,

‘als: he‘: gekeurde eens, enz. Door de gedurige

herhaling van dit het, kan eene wanluidendheid ver‘

borzaakt worden, welke men dient te vermijden’,

bij voorbeeld: veroorloof het mij‘, het u te zeggen ,

dat ik het niet gelooven kan; waar het de twee

eeríle malen overtollig is. _ —

5.’ IS. Het niet bepalende lidwoord een kan wel

zonder zelfliandig naamwoord liaan, doch alleenlĳk

dan, wanneer het op een kort voorgegaan zelflian‘

dig naamwoord betrekking heeft; in welk geval het,

in opzigt tOt deszelfs naamval, van het werkwoord

afhangt, bij voorbeeld : wie geeft mij een hoek?

Hier is er een. Geef mij uwe pen , indien gĳ er

eene hebt.

5. 19’. Daar een flechts in het enkelvoud liaan,

en niet van velen kan gezegd worden, zoo gebruikt

men de naamwoorden in het meervoud, zonder lid‘

woord , of men bezigt bij dezelve het algemeen’:

telwoord eenige, als: eene vrouw heefl‘ he: mij ge

zegd; meervoud: vrouwen, of eenige vrouwen heb‘

ben het mij gezegd. .

5. zo. Het bepalende lidwoord kan dìkwerf bij

verfcheidene op elkander volgende zelfllandige naam‘

woorden van hetzelfde getal gevoegd worden, als:

de gierigheid , hoogmoed en argwaan van dezen’

rnan.

5. 21. Zijn de naamwoorden van verfchillend ge‘

llacht, dan is de herhaling van het lidwoord vol

O 2 ' ílrekt

~Î_‚î___ _
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firekt noodzakelijk , bij voorbeeld : de dood en het’

leven — het geloof, de hoop en de liefde. Vooral

in de verbogene naamvallen: ter uitbreiding van de

eer en den naam des Allerhoog/íen, niet van de eer

en naam. Z00 ook: voor den tijd en deeeuwigheid,

of zonder lidwoord: voor tijd en eeuwigheid. ‘.

S. 22. Niet minder noodzakelijk is de herhaling

van het lidwoord _de, wanneer het eene zelfíiandige

naamwoord enlifilvoudig, en het andere meervoudig

is, bij voorbeeld: ik bezag de boekerij en de kunst

kamers van mijnen vriend. inzonderheid, wanneer

die woorden van verfclìilleîid geflacht zijn. Men

zegt derhalve verkeerdelijk: die zich aan den wel

lust en ijdelheden dezes levens overgeven, in plaats

van: aan den wellust en de ijdelheden enz

_ S. 23. Om den nadruk te verfierken, en eenìgc

zaken onderfcheidenlijk te noemen, «worden de lid

woorden dikwerf herhaald, fchoonï de naamwoorden

van eenerlei geílacht zijn , bij voorbeeld : zoude ik

het ambt, het goed , het leven in de waagfehaal

zetten C‘)? Inzonderheid, wanneer iweezelfliandigc

naamwoorden met en verbonden‘ zijn, als: de edel

man en de boer‘. Het niet bepalende lidwoord een

moet, in de ‘meefle gevallen, herhaald worden: eene

roos en eene tulo zijn twee fèhoone bloemen.

5. 24. Niets is gewoner, dan het bepalende lid‘

woord

’
‘

(‘) Zie verder A. uoonzn, Spraa/ìk. bl. 258.

ë
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woord te verkorten, en d’, voor de , of den, ’t,

voor het, Cn’s, voor de: , te fchrijven, alszzfander‘

gang, ’t geluk, ’s men/èlzen, enz. , voor de, of den

‘ondergang, het geluk, des menfèlzen, enz. Doch,

daar in onze taal de woorden met alle hunne lette‘

ren geheel uitgefproken worden , zoo is het best,

zich van deze verkorte fchrijfwijs altoos fpaarzaam

te bedienen , en dezelve bij de Dichters als eene

dichterlijke vrijheid te befchouwen. In fommige ge

vallen echter is de verkorting van ’s voor de: alge‘

meen aangenomen , als: buiten ’s Lands , binnen

‘s dĳks , onder is hands, enz,

B‘ OVER DE ZELFSTANDIGE NAAMWOORDEN.

I. Verbinding van twee, of meer zelfjlandíge

nqamwoorrlen.

g. 25. Twee of meer zelffiandige naamwoorden

worden voornamelijk op tweederlei wijs met elkander

verbonden, in zoo verre zij in eene gelijke, of in eene

angelijke betrekking tot elkander fiaan. In het eerfle

geval zijn zij, of verfcheidene benamingen van ver-.

fcheidene naast elkander geplaatfìe zaken , of ver

fcheidene benamingen van eene en dezelfde zaak;

of het eene firekt tot verklaring en nadere bepaling

van het andere. In alle deze opzìgten fiaan zijdenzelfden naamval. In het andere geval zijn de

betrekkingen menigvuldig, en worden, op onder‘

feheidene wijzen , aangeduid. ’

‘ Q 3 2. Ver‘

C



a. Pêrbinding van twee of nzeer zelf/landige

naarnwoordenrin ‚eene gelĳke betrekking.

g. a6. In eene gelĳke betrekking ‘ worden de bij

elkander geplaatlle naamwoorden , door. middel van

voegwoorden , ‘of bevestigender ‚ of ontkennende’;

wijze , met elkander verbonden; en in beide gevallen

kwam 11h of ílîchîs. mee’ of 001‘. meer in getal

‚Zijn.

S. 9.7. Somwĳlen worden ílechts twee zelfílandige

naamwoorden met elkander verbonden , en wel be-_

vestigender wijze, als: roem en onflerfelĳkheid wachî

ten u; ontkennender wijze; noch roem , noch on/ier
felijkheid wachten u. A

5. 28. Worden meer dan twee naamwoorden, of

door het bevestigende voegwoord en, of door het

ontkennende noch , met elkander verbonden , dan

worden beide alleenlijk voor het laatíle naamwoord

geplaatst: hĳ vreest God, menfchen, noch wetten,

Qjorlog , pest en hongersnood ontvolkten het land.

Wanneer iets met drift en aandoening voorgeileld

worden , dan laat men het bevestigende voeg.

vvoord en dikwerf weg: hoogmoea’ , wellust , ontrouw,

vergifirigen hier de lucht, welke wij inademen. Daar’

entegen worden fomwijlen, om den nadruk te ver

íftgrken , en en noch bij ieder der naamwoorden

gevoegd; en oorlog, en pest, en hongersnood ons.

ajolkten gelijktijdig het land; — hij vrees; noch

nogh rnenfehen, nocjhjwetten.

‚ ’ J 29. Er
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5. Q9. Er zijn nog meer voegwoorden , die in

eene gelijke betrekking ílaande naamwoorden, of be

westigender, of ontkennender wijze , of het eene be

vestigender, en het andere ontkennender wijze‘, met

elkander verbinden: zoo wel geluk, als eer en roem

gĳn uw loon — niet de menfcben , maar God vree‘

zen -”- niet alleen de men/elzen , maar ook God

vreezon.

5. 30. Twee of meer bij elkander gevoegde naam

woorden zijn ook verfcheidene benamingen van eene

en dezelfde zaak, en flaan , buiten de beheerfching,

in denzelfden naamval, als: mĳn vader de koning;

de fiad Rotterdam ; de Engel Gabriël; mijn broe‘

der yakob.

S. 31. Dikwerf is van twee naamwoorden het

laatílìe de verklaring van het eerfle; ‘in welk geval

zij wel in eenerlei naamval, maar niet noodzakelijk

in eenerlei getal liaan: ik ga naar Amfierdam, de

groot/la flad van het Batanffibe Gerneenebest. Zeg

aan uwen broeder, thans rnĳnen leermeester , dat

Ônz. De ge/ìrbíedenís, die graote leermeesteres der

menfcben. Onder Konflantĳn, den eer/Ier: cbrísten

keizer. Het kind, de blĳd/è/îap zijner moeder, de

koop zijn: vaders. Uwe dwaas/zeden , de eeníge

bron uw: ongeluks. ‚De boeken, onze uizjĳìannìng.

Ook me}; al: : het bevel van Karel, al: qpper/len

Veldheer. Ik befebonw de men/elzen al: rnenfcben,

niet al; engelen.

O4 3.14:

a

__ _
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3. Verbinding van twee‘ of meer zeljjìandig;

naamwoorden , m eene ongelijke betrekking. ‘
‚ ‚’ l ‚ . ‚ _‚ ‘‚ ’

S. 32. Belang‘ en talrijker zijn de gevallen, ‘waaré

in twee naamwoorden in eene‘ ongelijke betrekking

met elkander verbonden worden; en dit gefchiedt ofi’

driederlei wijs; 1.’ Door een voorzetfel, .als: liefde

tot de ‘deugd; menfchen uit de flad; zegen on”

den Hemel; hoop op betere tijden. 2. Door verbui

ging der woorden in den tweeden naamval, voor;

beeld: de kortheíd des tĳds; de waarde de: merÌï

fbhelijken levens, enz. 3. Of‘ door het aehterfle

naamwoord onveranderd te laten, behalve dat ‘het,’

fomwijlen , naar gelang der omllandiglìeden, in het

meervoud gclleld wordt , bij voorbeeld: een bos

druiven enz.’ Doch dewîjl over de betrekkingen,

door "oorzetfels uitgedrukt, in het eer/Ïe deel reeds

gehandeld is (‘o , zullen wij hier bij detwee ìîîaîné

bijzonderheden alleengílil liaan. ‘ I ’ ‘

5. ‘33.’ Wanneer twee zelfllandìge naamwoorden

derwijze met elkander verbronden worden , dat zij

Iléelìts een denkbeeld uitmaken‘, dan wordt de s,

‘als het teeken van den tweeden naamval, alleen ach

rer het laatlle gevoegd, en men zegt, bij voorbeeld:

koning Lodewijk: dood; keizer Napoleon: regering;

graafiHendrik: lotgevallen; oom Ìakobs winkel‘.

‘ Ì ‘ ' knecht;

\

g‘) bl. 197 en 119,8.
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knecht; het kind van den huizes voorregt, enz. C’)

5, 34. Niet altijd wordt de tweede naamval door

verbuiging van het zelfllandige naamwoord gevormd;

maar hiertoe moet men dikwcrf ‘het voorzetfel van

te-liulp roepen; zoo als blijkt uit de gezegden: eene

vrouw van ‘hooge afkomst; een Schiedammer,‘ van

geboorte ; een rok van zijde ; een jongeling van

groote verwachting, enz. (Zie verder in het eer/ie

deel, bij de NAAMVALLEN ,’ alwaar hieromtrent ‘ver

dere aanwijzing gegeven worde. (i) . -‘

S. 35. Dikwerf heeft men het niet onverfchillig

geacht, of mcn den tweeden naamval door verbui

ging , of door middel van het voorzetfel van vorzne‘;

en men oordeelde, dat het eerile geval dan plaatì

had, wanneer een zelfílandig naamwoord , of als

zelfllîìndig gebezigd werkwoord, in eenen bedrijven

den, en het laatllc, wanneer het in eenen lĳdenden

zin genomen werd. In gevolge hiervan zou men,

bĳ voorbeeld, moeten zeggen: de ondeîfieuning des

mans, wanneer bedoeld wordt, dat de man iemand

onderlicuîit; maar: de onderfleuniîîg van den man,

wanneer de manonderlleund wordt. Zoo ook: on
‘ i — der

(S) Het is opmerkelijk, dat in de hier aangetogene voorbeelden,

de woorden koning, keizer ‚graaf, oom en kind onveranderd

blijven. Menleze hierover L- TEN KATE, Aanleiding enz.

D. l. bl. 353; r. van LELIJVIÏ. LO in zijne aanteekcníng Op

n; 1-1 ui; n scoouns Proeve, D. III. , bl. 166 en verv. , alwaar

verfcheidene dergelijke Voorbeelden uit M. STOKE en anderen

lìijgebragt worden , als: die grave Aerrmut: jime ‘war. Zoo om;

bij VÓNDE 1.: van [Koning Adam: hof.

(f) Bladz. 76. S. 154. ’ »

O 5

/
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511

J

‚e.

l .

218 NEDERDUITSCHE

der het bouwen van deze kamer , niet : onder he:

bouwen dezer kamer, dewijl dit laatílîe eigenlijk zou

beteekenen, dat de kamer zelve bouwde enz. Doch

deze onderfcheidìng is meer willekeurig , dan ge‘

grond, en wordt althans door het eenparige gezag

‘van achtbare fchrijveren geenszins gewettigd. Ook

zal de zamenhang, doorgaans, alle dubbelzinnigheid

wegnemen.

S. 36. Ten aanzien van de laatfie bijzonderheid

merk ik aan , ‘dat men het achterfle onveranderd

blijvende zelfllandíge naamwoord als eenen tweeden

naamval kan befchbtìwen , waarbij , of het teekèfi

van den tweeden naamval, of het voorzetfel van

verzwegen wordt, Een fnoer peerlen; eene menigte

vogelen; eene rij joldateît g een aantal menjèhen;

een flapel boeken; eene bende ruiteren,‘ eene kudde

jèhapeìz; eene vloot fihepen; drie gulden winst, zes

flirivers verlies; honderd gulden voordeel , een gul’

den jehade, enz.

g. 37. In geval’ twee tweede naamvallen plaats

hebben , wordt de eene door den anderen beheerscht,

als: de verbindehjkheid der wetten der natuur.

Veroorzaken twee, of meer tweede naamvallen een

wangeluid , dan is de omfchrijving van eenen der‘

zelve door van noodzakelijk, bij voorbeeld: de in

vloed der wel/jorekendheid van den redenaar,‘ het

uitwerkfil van den ijver mijns vaders; een voed/El

van de afgoderij des heìdendoms; de fukkelingen

de:

-‚~



m____ ‚ ï —‚‚ „î-.«—‚—-ĳ-—‚w“- ‚‚ .—‚_ ‚a .——.‚—————=i-—‚—— ‘ ìun-í

SPRAAKKUNST‘ 219

Í

de: ouderdom: zijn jbìnwíjlen gevolgen van de los

bandígbeden der jeugd (*)‘_

C‘, ‚OVER DE’ BÎJVÜEGEI-Ĳïïlì NÔÄMWOORPEPÎ’

5. 38. De bijvoegelijke naamwoorden {laan voor

de zelfllandige naamwoorden , ‘waartoe zij behoo

ren , en volgen dezelve in naamval ,‘ geílaeht en ge‘

tal: de flerveîzde on/èhuld -—- het onzekere geluk.

5, 39. Maar wanneer zij bij eigennamen, ter on‘.

derfclìeidiîìg van anderen ,_ gevoegd worden, komen

zij achter aan, en krijgen als dan het bepalende lid

woord bij zich; Karel de twaalfde — Alexander

de grooîe, enz.; terwijl het bepalende lidwoord,

hier, aan twaalfde en graaîe de gedaante van een zelf

íiaiîdig naamwoord geeft; fchoon zij echter gecne

ware zelfíiaiìdige naamwoorden zijn , maar alleen

op de voorgaande eigennamen betrekking hebben,

welke daaronder verflaan worden. Karel de twaalf

‚de is dan zoo veel als Karel, de twaalfde Karel.

Derhalve ook in de verbogene naamvallen: Ìzet be

vel van Karel den twaa/fìlen (van Karel, den twaalf

den Karel), hij flreed tegen Alexander den groeten

(tegen Alexander, den groolen Alexander) , ‘in on

derfcheiding van andere Karel: en Alexaîlders. De

woorden alleen, vol, genoeg, enz., als: wijn ge

noeg,

O) Zie ook A, uoonizn, spraak/laan, bl. 287.

l

lî. ‘.‚t __î__‚
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weeg, enz. , maken hier geene uitzondering, dewljl

zij geene bìjvoegelijke naamwoorden zijn.

S. 40. De bìjvoegelijke naamwoorden en deelwoor

den worden bij ons zonder verbuiging , of als bij

woorden gebezigd ‚ wanneer zij zonder lidwoord

achter een zelfllandig naamwoord komen U‘). Zoo

zegt men: wij bewonderen in Washington eenen elap

peren en mensehlievenden held,‘ en hier zijn dapper en

rnense/llievend bijvoegelijke naamwoorden; maar zij

nemen de gedaante van bijwoorden aan , wanneer

wij dezelve‘ dus plaatfen : wij‘ beîvonderen in Was

hington eenen held, even menschlievend als dapper;

Een kind gezond en vrolijk. Ik ken eene vrouw,

jong , fchoon , kuisch en deugdzaam. Ook achter

"de werkwoorden zijn, worden , blijven. Wij zeg‘

gen, bij voorbeeld: een dikke lucht; goede, betere

wijn; floute jongens; maar: de lucht i: dik; de

afijn wordt beter ; de beide jongens blijven flout.

S. 41. Daar de bijvoegelijke naamwoorden de ci

genfchap , of hoedanigheid, van perfonen, of za

ken, voorftellen, kunnen zij niet zonder een zelf

ftandig naamwoord plaats hebben, dewĳl de zaak

dient genoemd te worden, aan welkegmen zekere ei

genfchap, of hoedanigheid , toekent. Er zijn ech

ter twee gevallen , waarin een bijvoegelijk naam

woord gebruikt kan worden , zonder zijn zelfllandig,

naamwoord omniddellijk bij zich te hebben; 1. wan

neer het in betrekking ‘llaat tot een kort te voren

ge‘

C’) L. ‘reu KATE, Aanleiding enz. D. I. bl. 348,

’

‘:~
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genoemd, of ook, bij omlieering der rede , tot een

volgend zelfílandig naamwoord , als: fìarjfdze koop

waren, en nietìdnit/èbe; de toekomende tĳd, zoo

wel als de verlerlene; allerlei. men/enen , voorname

en geringe 5 de roes , de filmen/Ie onder de bloe

men; een naarflig leerling werdt natuurlijk van

elk geprezen, maar de trage verdient de verachting

van alle weldenkenden; ik reisde van de eene [lad

naar de andere; of : ik reisde van de eene naar de

andere flaa’. Zoo ook : zij‘ draagt water in de

eene , en vuur in de andere hand; de eene flond

aaîrmijne flinker, en de andere aan mijne regter

zijde. Ook bij eigennamen: Fredrik de wijze , de

flandvastíge (Zie S. 39.). 2. Wanneer’ het zelf

flandige naamwoord ligtelijk te raden is , en daar

om verzwegen wordt , als: voor den tienden dezer

maand, dat is, voor den tienden dag‚.enz.

S. 42. Een bijvoegelijk naamwoord kan dikwerf

bij twee zelfllandige naamwoorden, gevoegd worden ,

als: welriekende kruiden en planten. Daar, echter,

bij twee zelfllandige naamwoorden van onderfcheiden

geflacht het lidwoord dient herhaald te worden, zoo

deelt het bijvoegelijke naamwoord, natuurlijlĳ in deze

herhaling , bij voorbeeld , niet: de deagdzaant/ìe

jongen en het meisje, maar wel : îde deugdzaarn/le

jangen en het deugdzaam/le meisje. Dikwerf nog‘

tans bezigt men in zulk een geval, als het zijn kan,

twee onderfcheidene bijvoegelijke naamwoorden’, wel

ke genoegzaam dezelfde beteekenis hebben , bij voor

beeld:

a

\

 



522 NËDËÌÌÌÎJÜÍTSÓËË

beeldt a? Èradflìe Ìangen en’ het deugdzaam/Íé

meíòj/‘e; Ëù dit gefchiedt ook, fomwijlen, bij twee

zelfllandige naamwoofdeú van hetzelfde gellacht ,‘

‘als: de roeke/oaze vader eii de ontaarde áoon.

S. 43. Daar bij zamen gefielde zelfílandíge naam

woorden, het achteríle altijd het geflaclìt bepaalt,’

zoo moet ook zoo wel het lidwoord als het bij‘

voegelijke naamwoord daarop zijne betrekking heb

ben , bij voorbeeld: eene naarflíge dienstmaagd; de‘

zorgvuldige huisvader; een krachtig huĳmirlrlel.

g‘, 44. Het is derhalve eigenlijk verkeerd, voor‘

een zamen geflîeld zelfflandig naamwoord zulk‘ een

bijvoegelijk naamwoord te plaatfen, het welk alleen’

op het eerfle lid van het zamen gellelde naamwoord

betrekking heeft, als : een zijden kûĲ/è/îwever;

een gouden uurwerkmaker; Ìzeì aar/e vrouwen

huís,’ een fìaĲfi/ze br00dbakÄ’erg een hoógduitfihe

Iìoekbandelaar , enzaj, dewijl dit , volgens den

aard onzer taal, niet anders kan beteekenen, daná

een koufenwever, die van zijde , — een uurwerk‘

maker, die van goud, — een vrouwenhuis , dat

oud , — een broodbakker, die een franschman, ——.

een boekhandelaar, die een duitfclìer is, enz. On

aangezien dit, heeft het fpreek- en fchrijFgebruik de

genoemde uitdrukkingen zoo algemeen aangenomen,

dat wij ons daaraan behooren te onderwerpen;

fchoon men ‚ om de dubbelzinnigheid eenigzins

weg te nemen, een dwarsílreepje tusfchen het bij‘

voegelijke en zamen gefielde zelfílandige naamwoord

kan

._‚._
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kan plaatfen , bij voorbeeld: zĳden-kau/enwever,

oude-vrouwenlzuis, enz‘

5. 45. Wanneer een zelfllandìg naamwoord bij

een ander gevoegd wordt, ter verklaring van het

zelve, dan volgt het bijvoegelijke naamwoord het

geílaeht van het ter verklaring dienende zelfliandige

naamwoord, als: de mensen, het edel/ie van alle

jëhep/èlen; de rede , het kostbaar/ie ge/ebenk der

natuur. Ook wanneer perfonen nader befchreven

worden, bij voorbeeld: Xanthĳpe, het boosaardig

de wĳjî

S. 46. Daar de bijvoegelijke naamwoorden eigen

fchappen te kennen geven, zoo kunnen zoo vele bij

voegelijke naamwoorden voor een zelfflandig naam

woord ílaan, als aan hetzelve eigenfchappen kun

nen toegefchreven worden, bij voorbeeld: de altoo:

tegenwoordige en fieeds dreigende dood; de ganfiîlze,

lange, treurige nacht.

‘g. 47. Wanneer het zelffiandige naamwoord met

de daartoe behoorende bijvoegelijke naamwoorden

niet eene en dezelfde bijzondere zaak, maar onder

Icheidene foorten, of deelen en betrekkingen van

eene zaak aanduidt , dan moeten de op elkander

volgende bijvoegelìjke naamwoorden door het voeg

woord en verbonden worden, als: de aard/Eke en

hemelfc/ze wijsheid, alwaar twee foorten van wijs

held genoemd worden; een wel doorbouwd en nieuw

aangewonnen land; de voorfle, middel/ie en achter

fle kamer, enz.

5. 48.

l

‘ _"" ““"’— - —— _‚_..._„;&—“a’-— Finn!‘
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g. 48. ‘Zijn twee met en verbondene bĳvoegelĳlgel

naamwoorden van eenen endenzelfden uitgang 2a’,

men ‘geíleld, dan laat deze uitgang zich, in den ver

trouwelijken fpreektrant, aan het eeríìe’ afkappenj,

terwijl deze. weglating door een. dwarsftreepje aan

geduid ‚wordt, bij voorbeeld : een goual-‚tn visch

rijke ‚rivier, eene uit- en ’-inwendige_ gewaarwording.

5. 49. Wanneer twee bijvoegelljke naamvwoorden

bij elkander geplaatst worden , enhet eene geene

regtllreekfche 1 betrekking‘ op het zelfllandige ‘naanr

woord heeft, maar eigenlijk de hoedanigheid van‘

het volgende bijvoegelĳlîe naamwoord aanduidt, dan

komt-het eerlle bijvoegelĳlìe naamwoord; als geen bij-'

woord voor, en blijft ‘onverbogen, bij voorbeeld:

helder îfohoone glazen; donker bruine oogen ;‘ eene

gansch-‚hzjzondere zaakyfllîz‘ (‘Ù ;

‘ g. 50. Het bijvoegelijlîe naamwoord laat zich ook‘

van zijn zelfliaiîdig n g woord fcheiden,» wanneerlretzelve nog’ een andäîlbijvoegelijk ‚naamwoord bij

zichĲheeEt, als : de geheele ‘met otts __verheagde‚

buurt; hij‘ vaas een lieve, tegen alle menfchen

vriendelijkejjïîîtgeling. ;Hierbĳ moet men rechter,

in betoog ‘houden, dat dikwerf eene omfchrijving

noodzakelijk is, wanneer, namelijk, de zin andere

te lang zijn, en eene onaangenaîîe ‚liootiiîg. zoude‘

veroorzaken. ‚ ‚ ‘e.

_ ’ ‘ .. ‚ ‚ S‘ 5!"

‘ “‘ « ’ — : “‚
O) L. TEN KATE, danle/‘tlíng enz. D. I. bl. 33:’. ‚’ ‘
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S. 5x. De bijvoĳelijke naamwoorden behcerfchen‘

‘ook naa ‘ en, en wel den tweeden; derden en

vierden mal. Den tweeden vorderen magtíg,

zat, gedaclztig, bestìast, felmldig, ivaardié , moe:

de, ‚bondig, enz;, ‘als: zijn: ‚ver/land; magtíg,‘

de} leven} zat; Ìler iìerbonds gedatbtigà zijner eiij

fibuld bewust 5, des dood; febúldiggeeîie der beanti

sroordïng allezins waardige. vraag‘ ;‚ des bewind}

moede; der zalce kúndig, enz., en’ derzelveljdïeè‘
. j.‘ . ‚

‚gengeílelden megon , als ‚í onbenìuìt , onnaahiig,

onkiindig ‚enz. ‚_‚,‚ . ‚ j

g. àz. ‘Eenige dezer bijvoegelĳke naaînwoorden

echter ‘ worden reeds gewoonlijk met voorzctfeled

gebezigd, of ‘hehben den vierden naamval bĳQzâchb

‚€1182, van zijne onjìlzjuld ben/ast; aan het terbozid

gedac/iìig; den, dood. fihllLdÍg; liet ‚eeuwige levert

waardig enz.‚ . " ‚.. ‚‚_—‚.‚_‚;_

S. 53. Den derdexr naamval Qvorderen gelĳk g

aangenaam, bekend, „duidelijk , dierifligz, géjiqjj.

‘zaam , gevdarlijk, beilzaarn, nuttig, jëbĳdelĳiì

enz.; nevens’ derzelver tegeîigeflelden met on, als Î:
r ‘ . ‚ - —

de krteebt is, „al: ‘mensen , ‚zĳnen heer gelijk; een

‚zijnen ouderen ‚gelzoorzaam kind; „eene. mij natti

ge, noodzakelijke, heilzame bezigheid ‘enz.; fchoon

ook met voorzctfeleiì, als: tweemaal een is. gelijk

aan twee enz. ‚ _‚, ‚_ j ‚u v m

S. 54. Den vierden naamval vorderen die_ bli

voegelijke naamwoorden, welke maat, gewigr, Qu

derdom en waarde beteckenen, in ‘zoo verre deze

P dim

’ o

\

.—_ ——



/

226 NEDÎERÀDUJTSCHE

dingen door een telwoord aangeduid worden, als:

iien pond zwaar; dertig jaren oud; zfillen lang;

dridfluivérs waardig enz. 1‘

“S. 55. _Zijn de bijvoegelijlte naamwoorden deel

woorden; dan regeren zij den naamval van het

‘werkwoord, ‘waarvan zij‘ ontleend zijn, als: de al

a’erbeelding te boven gaande goedheid van God‘.

Elfmet van.‘ een van verlangen fmaebtend gemoed;

baar van liefde kloppend hart, enz.’

' S’. 56. Wanneer de bezitting, of ontbering, door

een bijvoegelijk naamwoord uitgedrukt wordt, be

zigt men achter hetzelve de voorzetzels in en van,

als: rij/l’ in deugd; arm van geest, enz. Wanneer

de plaats eener eigenfchap aangewezen wordt; dan

gebruikt men insgelijks het voorzedel van, als: ligt

van hoofd; ziek‘ van lìge/zaam; gezond van Ìzart;

Îtlein van per/bon; groot van ziel; zwart van oogen;

een vogel, fclzoon vaîâvederen enz

5. 57. Een bijvoegelijlt naamwoord wordt , of

als in betrekking tot een eenig ding alleen gebe

zigd,’ als: eene fchoone bloem , of de bloem is

fiboon; de berg is groot enz.‘; of deszelfs beteeke

nìs wordt tusfcheiì twee dingen verdeeld, en wel

in eene gelijke of ongelijke maat. Het eerlle ge

fchiedt door middel van de woordjes zoo en als:

zoo fchoon als eene roos; hij is zoo groot als

gij; terwijl ‘men, om de gelijkheid nog duidelijker

aan te wijzen, het woordje even dikwerf daar bij

voegt,

\

___ V _ a- ” ‚U...‘ ”’—— ”1‚I«
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voegt, als: hij is even zoo oud als gĳ; dat is even

‘zoo zwaar als dit enz.

S. 58. In eene ongelijke maat wordt aan de eene

zaak zekere’ eigenfclìap , in eenen meerderen of ‘

minderen graad toegefchreven, dan aan de andere;

het welk door den vergrootenden trap met’ het

woordje dan, in plaats van als, gefchìedt, bij voor?

beeld: fier/Per dan een paard; zoeter dan ha‘

nig; uw huis is grooter dan het mijne; ik ben

meer gedachtig aan die zaak, dan gij; dat ver

haal is minder waar, dan men oppervlakkig wel

zou denken; de beek vliet hier met een aangenamer‘

geruiseh, dan daar enz. C“) ’ ‘

S. 59. De overtreffende trap heeft den tweeden

naamval der zelfflzandige naamwoorden, of een de;

voorzetzclerì van, ondefîm m‘: bij zich, als: ‘de

rĳk/le inwoner der jìad; de geleerdfle onder_ de

menfchen; de aanzienlijk/Ze uit de buurt. ,

5. 60. Moet de beteekenis van een bìjvoegelĳk

naamwoord nader bepaald worden, dan gefchiedr

dit door een bîjwoord, als: eene zacht ruifihende

beek; — een zeer groot huis. (f) Wanneer men‘

dit bìjwoord voor een bijvoegelĳk naamwoord ver

wisfelde, zou men dikwerf geheel iets anders zeg

gen, dan men bedoelde. Immers , de onbekend‘

reizende vorst verfchílt veel van de onbekende rei‘

’ . Zen‘

("Ì Zle ook S. 62. ‚ de aanreekening. ’

(‘l’) Zie 1.. ‘run KATE, Áanleìding enz. D. I, bl. 380.. ’
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zende vorst. En eene buitengewoon groote fom is

iets anders, dan eene buitengewone groote fom. _ ‚

S. 61. Gansch, geheel, half, genoeg, alleen,

vol, enkel, louter, niets, worden ook fomwijleîî als

bijwoorden gebezigd, en blijven dus onverbogen,

fchoon zij zelfíìaììillge naamwoorden bij zich heb;

ben. Men zegge derhalve niet , zij was enleele

vreugd, maar wel, zij was enkel vreugd; — wij’

waren geheel aandacht, enz.

D. oven DE VOORNAAMWOORDEN.

' 1. Bĳvoegelzjke voornaamwoorden.

’ 62. Alle bijvoegelijke voornaamwoorden volgen,

even als de eigenlijke bijvoegelijke naanïwvûrdelî ‚

het zelfílandige nazuuWOQId, het welk zij bij zich

hebben , in geflacht , getal en naamval, en {laan

voor hetzelve , als: rlie man; deze, vrouw; uwe

dochter; onze kinderen g zijn ongeluk; ik zeide

het mĳnen vriend; ínldeze en gene wereld C‘)

S. 63-. Dikwijls echter {laan zij allee-n in betrek

king tot een kort vooraf gaand zelfílandìg naam

woord; en dan volgen zĳ hetzelve wel in geílacht

en getal, maar hangen, in ‘opzìgf tot den naam‘

val, van het werkwoord af, waarmede zij verbon

l den

(*) Hieruit blijkt de ongepastheîd van vader onze ‚ voor on

ze vader, en diergelijkc ‘uitdrukkingen meer. Zie n. Ĳoomîu,

‘Spraakk. bl. 263. —
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den ‚zijn, bij voorbeeld: vliedt de ondeugd, want

die is flrijdig met uwe pligten.

v ‚

’ 2. Perfionlijke voornaamwoorden.

S. 64. De eer/ie en tweede perfoon, ik en gij ,

worden zonder onderfcheid van gellacht gebruikt , om

‘dat zij als fprekende en aangefproken , en derhalve als

tegenwoordig ‘voorkomen; waarom zij, ten aanzien

van jun geflacht, reeds voor de zinnen kenbaar

genoeg zijn. Maar de derde perfoon, welke alle perfo‘

nen en zaken in zich bevat, die , als afwezig gedacht,

een voorwerp der rede kunnen Wezen, komt, in

het enkelvoudige getal, als mannelijk, vrouwelijk,

of onzijdig voor. Over het gebruik van de per

fiìonhjke voornaamwoorden, bij de werkwoorden’;
zal in het vervolg gehandeld worden. i ‘ i ’

’ S. 65. Zij dulden, als eene foort van eîgennaí

men, geen lidwoord bij zich. Somwijlen wordt een

zelfllandìg naamwoord ter nadere verklaring bij hen

gevoegd: ik de Heer; gij“ dwaas; Ìlĳ arme man,‘

wij inwoners dezer flad enz. Dikwerf wordt het

perfoonlijke voornaamwoord achter het zelfllandige

naamwoord gevoegd, als: de brave Eduard, bij,

die niet de pracht, maar alleen de eenvoudiglzeid der

natuur bemint, flrekke u tot een voorbeeld. ’

‘S. 66. Het ‘zelfllandige naamwoord volgt het per

foonlijke voornaamwoord in getal en naaamval, als :_—

onderwerjù u aan kern , den Heer van leven en

’ P 3 dood5
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dood; gij‘ moogt mij, uwen opregten vriend, vrij‘

geïoûveìz. Ik wil ook u, den broeder van mijnen

vriend, vertrouwen. Schoon, in dit geval, dik

werf de zoo genoemde vijfde naamval, of de eerlle

met een uitroeptceken , gebezigd \\"0’rdt, bij voorbeeld:

dan u, waarde vriend.’ wil ik mijnen nood klagen.

Het voornaamwoord na het zelfllandige ‘naamwoord te

herhalen: gij, aarìsch fcbelm, gij! kan alleen’ bij

eene llerke gcmoedsaandoeîìiììg plaats hebben.

S 67. Het voornaamwoord des derden ‚perfoons

wordt eigenlijk als betrekkelijk gebezigd’, dewijl het

altoos zijne betrekking heeft op iets, het welk te v0‘

ren genoemd is , of als bekend onderílcld wordt. Wan

neer echter de naam eens perfoons , of eener zaak , ge

noemd worrït, fpreekt het van zelf, dat het voor‘

naamwoord wegvalt.

5 68. Ter bevordering van de duidelijkheid echter,

kan de naam by het voornaamwoord gevoegd wor

den . in geval het te vreezen ware, dat de toehoor

der den eerst genoemden naam uit het geheugen ver

loren had: hij‘, uw broeder; zij , de vrouw van uwen

vriend enz. /

S 69. Het voornaamwoord des derden perfoons

volgt, bij perfoonsnamen, gemcenlìjk, het natuurlijke

gellacht van den bedoelden perfoon, en niet het ge

flaclìt van het naamwoord, waarmede een perfoon

genoemd wordt: de min (Cupido) ver/èhool zich,

toen hij zijne pijlen gefchoten had; ik zag de zon,

daar

__ „I..- ‚ ..—...— >~
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daar hij zijnen vragen mende ;_‘ keerde mijn gezig:

van het onbefchaamde vronwsperjboîz af, en liet haar

,î„‚„. ; hij ver/liet a‘: jlechte ‚wìif, „en liet zich

van haar fcheiden. Ö‘) _

5 70. Wanneer twee werkwoorden eenerlei per‘

foonlìjk voornaamwoord beheerfchen, dan wordt het

zelve , in geval de werkwoorden denzelfden naamval

vorderen, eenmaal weggelaten, als: ik moet hem _/_ì>re

ken, of ten minfle zien. Het zal u niet alleen niet

gevallen, maar ook geene eer aandoen. Doch zijn

de naamvallen verfchillend, dan moet het perfoonlijke

voornaamwoord herhaald worden, bij voorbeeld: hij

beflhouwde ìnij, en zeide mij‘ niets.

S 71. Het wederkeerìge zich wordt gebruikt, wan

neer het werkwoord op_den handelenden perfoon zelven

terugwerkt, als: hĳ beroemt zich, niet hem; Zĳ

bedenken zich, niet hen; hij eigende zich he: niet

toe, noch matigde zich het regt daartoe aan.

g 72. Maar wanneer nog een andere werkende per

foon daarbij gevoegd wordt, dan bekleedt, in dat

a ‘ ge

(‘) Men moet zich hierbij wel wachten voor den mísflagvan

fommigen, die, in foorrgelíjke gevallen, het woord, het welk den

perfoon aanduidt, van geflaclìt doen veranderen, en, bij vom‘.

beeld, he: woord min, voor Cupido, ofzon, voor Phebus, man

nelijk nemen, moetende de woorden altijd hun eigen geflacht be‘

houden ‚ als: ik zag de Min , toen hij enz. niet ik zag den Min enz.

Zie verder HUIDECQPER Proeve, D. I.,b1. 205 en verv.‚ A. KLUIT

op HOOGSTRATEN, bij de woorden ‚elbĳdus, min en zon.

P4”’

J)

/

‘.«—n—



K .

n; n e D e’ rJn’ n1‘1”’s"’îìr:’ììfg “

geval , het perfoònlijlieï voornaamwoord’

van het wederkeerige zich, voorbeeld"? ei;

gende het“ zich níet“toe’,—rnaar wenrchte,‘ dat heb}

na gegeven wímîea ‘ ‘ “"

’ g’. '73. "Intuäfehenmoeten wij ‘ ‘hier ten ‘fierklle

waarfchoúwen tégen" het ‘thang in zwang ‘komende

verkeerde ‘gebruik van ‘het meervoudige ‘zich’ voor

elkanderybij voorbeeldpgĳ-‘hehben zich daar ge‘

jjìroken, in ‘plaats vaar‘ zij aeooeo elkander m’

gejjìro/lĳen. ‘Zie verder "ten aanzien vanghet weder‘

lgeerigê zijn, haar, (ion, bĳdGÍËEZÌÎTEIBIJEÏE

voonnaazuwoononiv. ""“ g’ ’ —‘-"— 5. 74, Dewijhde perfoonlìjke voornaamwoorden;

‘ijìïvele gevallen‘, betrekkelijk‘ zijn‘, en op dentè ïvol

{ren genocmden perfoon flaan, ‘zoo’ zxotrmenddikweìf».

‘onzeker kunnen wezen , inzonderheid wanneer twee

of meer perfonen-i-vooraf gaan ‚’ op‘ wCîfkÉvfifjflaîè

‚het, perfoonlĳlge‘ voornaamwoord‘betrekkelijk‚moei‘ worden, dikwijls, nofozìdztakélijkiins. ï

w‘ ‘vennijdiiîg ‘dubbelzinnigheid? itfplìiìatsívan

‚aan perfooiîlijk voornaamwoord des derden per

foong, cle aanwijzende voornaamwoorden die, de‘

zelve mi. ‘o gebruiken ‘," bijË-‘ÍIÖOÎÌÊCÊIÖ’. de veld/zeer

‘viel in den flag, entoen de heelìneesterdzenr wilde

‚Qèïblfldëlls, kreeg hij‘ ‘eenen ‘kogel door het hoofd;

alwaar hij op ‘den ‘veld/zeer zoude flaan; en daar;

hier. ‘eigenlijk de heelmeester bedoeld wordt ," dient

aren dus m: “zeggenrí- kreehg'fde;elve eenen’. kogel

enz. In andere gevallen neemt men dedubbelzín‘

_ ' nig
‘.‘I“
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nigîieidiweg door ' deäe“, ‘gene g‘ cfidòor fiËdérfleiĳïaì‘

la-àtflefìg ‘z; ‘m1 3"‘: me“. ” ì‘-“ “. 2m‘ ‘r -‘\‘.’ in

‘ S. 75. Men laat het geflacht en den ‘perfoon

geheel onbepììîíïerg‘ ‘cn wordt allèëtilijle-‘bìj dcn der?

den perfoon der werkwoorden gebruikt , als : men

jfiäelt‘; merrîîleest/ ‘Cfizim lVfeìr/îéefi lzét‘4‘ìîíj;’zgezegd

kan‘ zoo” wel meteekeneiì iemand ‘,’> ‘flechîs ‘eën

Toon, heeftdîee’ mij/gezegd‘, ‘als’ ook ‘eenigeiíîĳïve

leng-hebben ‘het ‘mij gezegdäîr-fllen’ ‘i; he‘; ‘oeìldogèn

‚mfljĳj-ì"; ‘n nu‘ 27'". grrbszu. 2:1 s “ s: in! ‘rìflùìd

g. 76. Hierbij moet nog aangemerkt wordenĳîht

dvverkortìng ‘Whnî m'en‘ tot m", welke zelfs wel bij

anders goede’ en "gdzîì-g‘ hebbende (ehrijvcrs“g"”<eri

vooral bij ‘dichters’; Vootkomfyigehtbl’ af tt-‘î-‘keuren

is"; —’ ‘dewíjlîi eene i’ verkorting ,’— ‘Jwanneer’ ‘ die gebezigd

mîïg’W01‘ä€°1‘fi;ï‘311(36f!“i9mt1‘€11t üiîgfllîgfifl‘, en‘ geenszins

‘omtrentween’ zakelijk “deelkan plaats hebben,‘ Men

fehtijvmderhuïvux; bijvoorbeeld, altoos‘: dewĳmìen

óirs“ vwzdkerdo 3- en: nimîneifl dewíjl’ m’ ent‘ enz’.

g. 77. Iemand en niemand lìnan tegcîrelkandeì‘

dien" Met het eerfie duiden wij eenen enkelen per‘

foon dan, v;_1’n wíen wij niets anders weten, dan dat

het een menseh is: daar is ièmanzl; mĳn broe

der, ofîíemandîanderî. Met niemand ‘fluiten ‘wij

‚ìederen‘ fierfoorfuit’: ‘èr kzvam niemand; nu zal nie

mand het gedaan lzebhen.. 5. 78. Hierbij valt nog aan te merken , daim’:

mand (gelijk ook niets, nergens , nooit) even als

de vergrootende trap der bijvoegeiìjke naamwoorden

P 5 en

. Ljt
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en bijwoorden , dan, en niet als, achter zich heeft:

ik heb het van niemand, dan van lzem ge/zaord. (*)

‘a.

. 3. Bezittelijke voornaamwoarden.

‚ ‚ S. 79. De beziztelijke voornaamwoorden {laan me

de, wanneer zij een ZCÏÍÏÏZIIIÓÌgJIËIIIIIIWOOFÓ bij zich

hebben, voor hetzelve , en nemen ‘deszelfs geflacht

en getal aan, bij voorbeeld: de deugd brengt lzare be

loaning met zich,‘ het misdrijf‘ Ìzeefi altoos zijne heil

looze gevolgen.

S. 80. Dat de bezittelìjke voornaamwoorden des

derden perfoons zoo wel het geílacht des bezitters, als

dat der bezitting beteekenen, door zijn voor het

mannelijke en onzijdige, en fmar voor het vrouwe

lijke te bezigen ‚l is boven reeds aänge“’elelî- (i)

‘En, om deze reden, zegt men ook van eenen ko‘

ning zĳne majesteit, van eene koningin lzare majes‘

îeìt, van eenen’ vorst zijne hoagheìd, en van eene

vorstin lzare Ìzoog/zeid enz. _

‚ _ i S. 81.

’ ("j De‘ misítelling van al: voor dan, achter den vergrootenden

trap der bìjvoegelíjke naamwoorden ‚ gelijk ook achter niet, nieîĳ

‘niemand’ geen, nergens, nooit, andere, te wel enz., is, on

{niddellìjk na de kómst van den Hertog van AL va (1568) in ge‘

bruik gekomen; en , voor dien tijd zal men bezwaarlijk eene en‘

kele plaats kunnen aantoonen ‚ waar als, voor dan gebezigd wordt.

Zie n. nuĳnncopna Proeve van taal — en diehtkunde.

D. 1., bl. 292. ‘ ‘

(1) D. I. , bl. m9 en vervolg.
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g. 81. De belllílíêlijkê voornaamwoorden worden „

even als de perfoonlijke, op het gellacht van den

perfoon zelven, en niet op het woord, waarmede de

perfoon aangeduid wordt, betrekkelijk gemaakt ,

bij voorbeeld: de min (Cupido) fchiet zijne (niet

hare) pijlen. Het meirje viel en brak haar (niet

zijn) been. Het wijf‘, ook het vrouwtje, geefi om

hare (niet zijne) kinderen niet. (*) Hìerom zegt, of

fchrijft men ook aan eenen vorst: uwe hoogheid heeft

de grenzen van zijn gebied ‚lìeeds verder uitgezet;

en aan eene vorílin: uwe hoogheid heeft de grenzen

van haar gebied enz. (i)

S. 82. Twee en meer, met en zamen gevoegde

zelfllzarìdige naamwoorden van eenerlei geílaeht en

getal kunnen met een enkel bezittelijk voornaam

woord volílzaan, als: onze [laat en rijkdom; hare

liefde en trouw; mijn» goed en leven. Doch in ge

val „het geflacht verfchillend, of het eene zelfílan

dige naamwoord enkelvoudig ‚ en het andere meer

voudig is, moet het bezittelijke voornaamwoord her.

haald worden , als: zijn rang, zijne eer en zijn le

ven; hij prees haren ijver en hare verdere goede

hoedanigheden.

S. 83. Het gebruik van een bezittelijk voornaam

woord , om daardoogde bezitting van het voorgaan

de

.

(‘) Zie ook S 69. ‚

(‘I’) Zie Idea linguz Öelgite! grammen‘. p. 99.

____ ‚ ‚_‚ \î’——w“
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de’ zïeffiándîge’ naamwoord‘; of den tweeden naamval

ÊÎZIÍI te ‘duiden , ‘mag gèrustelìjk onder de tûfilffiilêlî ge-o

irekend worden , voorbeeld; mijn vader zijn

broeder; mijne“ moeder Ìzàre zurter; mijne buur

vrouw Ìzore dochter; de dood zijne mag: is overal

‘zigtbanr; voor‘: mijn; vaders broeder; mijner moe:

der zuster; de’ doe/zier van înijne buurvrouwyde

îmngt de: dood: enz.,‘ dewĳl de tweede naamval al‘

leen een ‘dnidelìjk teeken der bezitting is.

S 84. Wanneer naar den bezitter van eenig ding

gevraagd wordt ‚ me; den tweeden naamval wiens of

van wien‚bìj voorbeeld: wiens, of vnn n/ien i; deze

‚ze, of wiens rok is die’? dan antwoordt men, insge

lĳks met den tweedennaamval: mĳn: broeder: rok;

of enkel’ van’ mijnen‘ broeder. Öf moet met een

voornaamwoord’ geantwoord wûĳdfin ‚ dîlll Zegt men:

na: i‘: mijn rokgfof bÎjÎVCĲkOTÌÎIIgI het i: de mijne;

lif-“hogr‘kort_erìv““de mijne. Doch op de vraag: wien

te/‘oorî deze rok? antwoordt men metden derden

îíäàìnvàl ’Vàn‘eefi’ipe1"foon1ijk voornaamwoord , of van

een zelùffiandíg naamwoordî mij‘, hem, of nììjneìz:

‚hpederî ‚’‚'..‘; — ._. " f .‚

5. 85. Hetgeen van de perfoonl-ìjke voornaam,

Woorden des derden perfoòns‘, g. 67 gezegd is,

geldt ook hier ten aangien van de bezittelfiijke voor‘

haamwoorden des derden perfoons zijn, haar, hun.

Deze zijn ook betrekkelijk , namelijk op den handelen—_

den perfoon, op wien zĳ terug werken; waarom zij

ook tot de wederkeerende voornqamwoordeìì behooren.

‘» g. sa.‘
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g. 86. , daar twee of‘ meer

naamwoorden in eene rede kunnen voorkonren,_gog‚

zou_ het twijfelaehtig kunnen wezen , og welk gig,

die het bezittelijke voomaamwoordbetrekkelìjk geen

gemaakt worden‘; en daarom i‚s‚ ligt ĳîikwerf ‚noopt,

zakelijk, in de plaatsyan het bezittelljke ‚voornaam‘,

woord, den tweeden naamval van aanwijzende

voomaamwoord, derzelfi, of deîzelver, ‚te ‚gebruiïî

ken. _ ’ ’ ‘ ‘ä

5. 87. En hierbij ‘merke meîĳvoor €gtjâf„‚,_flî_1_l1, dat

de handelende perfoon altooà _ een bezittelijlc-jvooîn

naamwoord bij zich heeft, bijl_voorbe_e_ldì‚ vIiÁti-j

ge landman bebauwt zijnen “akker; lu‘j__‚i‚g_ zijn

eigen Ìzeer; Tïtius meldt zijnen vrienûï,‚‚idaj_t bij

zijn huis verkocht heeft, namelĳk[l1_ei.‚.‘.l;nis‚_yanv7‘_i;

zius. Richard flierf, en niet Àhem verlaat elâyarfiiìì

eenen man, die haar zijne menigwldige dien/leg’

Iqewezen had; waar zijne op den laatst handelaar.‘

denden perfoozì die ílaat. ‘ _ ‚Q‘ _.

S. 88. 2, Ook wordt het beìjittelĳke ‚vogmaam,

‚Woord gebezigd‘, fehoon het ‚niet, gnjignqelen,

den maar op cenenanderenperfoen betrekking. heeft‘

van ‚wien ‚gefproken wordt, in ‚geval, namelijk‘,

eenig verfchil van geflaeht of getal plaatgheefg,wanneer in den eeríien of tweeden perfoon‚ge@&o:

ken wordt, waartoe jzíjn,‚1z_nn‚_ of naar ‚niet kan

wederkeeren; om welke reden ook geene migvatting

te vreezen is. Zoo zegt men, ‚bij voorbeeldaiÊ

zag den aeldneer zijne-ĳkrĳksknec/zten aanvoeren;

t.....‚,.._‚‚ Wil‘

0
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wij‘ hoorden Damon op zijne fluit fpelen. Hier zijn

ik en wij‘ de handelende perfonen ; doch niemand

kan het bezittelijlîe voornaamwoord des derden per‘

fvons zijne op dezelve toepasfeiì.

S. 89. 3. Zou het bezittelijke voornaamwoord

eene misvatting kunnen veroorzaken, ‘dan wordt ,

in de plaats daarvan , deszeĳi, of derzelver gebe

zigd, bij voorbeeld: hij‘, die God liefheeft, houdt

deszelfi‘ geboden; waar zijne tot hij‘ zou kunnen ge

bragt worden. Titiu: meldt zijnen vriend ,’ dat hij

derze/fs huis verkocht heef‘: , namelijk des vriends

huis. Hij‘ zag den veldheer deszeĳs krijgsknechten

aanvoeren; hij hoorde Damon op deszelfi fluit

fiîelen (niet zijne). De krijgsover/íen gaven den fòl

daten vrijheid , derzelver vrouwen mede te voeren ,

(niet kunne), ‚Zlfijn gggn i: ondergefihikt fldfl Zĳflôfl

flleester , raam‘ lîefliert de ganfche fihool, in d“.

zelf} afìvezendheid. ’

S. 90. 4. Levenlooze dingen hebben ook dik‘

Werf, vooral in den verhevenen llijl, het aanwij

zende voornaamwoord deszelfi , of derzelver , bij

zich, bij voorbeeld: dat is een fihaan huis; wie

is desze/fi‘ bezitter , of de bezitter van hetzelve?

De onttrekken van eenig ding flellen on: deszeĳî‘

gedaante voor oogen.

S. 91. De mijne, het mijne, de uwe, het uwe

worden ook, zonder betrekking op eenig naamwoord,

als zelfllandig gebezigd, bij voorbeeld: ik heb het

mijne gedaan, doe gij het uwe. Wij gaven 31m

het

I‘

M 7 ‘<31;
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he: onze, zij van het hunne. Zoo ook de mijnen,

de uwen, de onzen, de haren enz., in het meer

voud, voor mijne , uwe, onze, hare, aanhoorigen.

5. 92. Eindelijk worden de bezittelijke voomaam- ’

woorden ook als bijwoorden ‘gebruikt, en blijven ‚

onverbogen , bij voorbeeld: nu is hij‘ mijn (de mijne);

eindelijk is de bezitting uw’. ‘Ook vooraan: zĳnis g

de erfenis; uw is het rĳk, enz. a

‚ l ,

' 4. Vragende voornaamwoorden. ’ ‘l ‘

5. 93. Aangaande het gebruik van deze voor“

naamwoorden is het noodige reeds in het eer/te deel

’ gezegd. Te dezer plaatfe merken wij omtrent dezelve

alleen dit nog aan, dat men in denzelfden naamval

moet antwoorden, ‘vaat-in gevraagd wordt, bij voor

beeld: wie heeft het u gezegd? hij. Van wien is

dit boek? van mij. M611 behoort dit huis? mijnen

vriend. Wien zoekt gij ‘ë uwen broeder. .

S. 94. Wijders dient ook opgemerkt, te worden ,

dat in de plaats van de vragende voornaamwoorden,

in de gebogene naamvallen, dikwerf waar gebezigd

wordt; doch alleenlijk, Wanneer men van zaken eri

niet van perfonen fpreekt, bij voorbeeld: waarvan

(van welke zaalQ/jìreekt gij? Waarover (over welke

zaak) zal men handelen‘? Maar niet: waarvoor houdt

gij mij‘? in plaats van: voor wien, voor welk eenen

perfoon houdt gij mij? De dichters echter genieten

ook hieromtrent meer vrijheid.

5. flan

l
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0""‘VJ2_“ Ĳ.’ ‚ja. ‘ nat?‘ ‚.‚ ‚m‘. ‘ <5‘. ,\1Ü“‘‚1 i“

._"‚S;‘ù‘95. ‘ Deze lvooëìîaamwoorden ‘wijzexr’ „ae

fcheideneaaken ‚aan, en worden zoo wel ‚met een ‘

aelfíiandig naamwoord na‘ Zich‘, ns‚„a11ee„‚.„„p„.

zich îzeivenì ÜílaÜ-de; ‚of in betrekking tot‘, eenmelf’,

fiandig naìanwootd ‚gebezigd.„ ‚— ‚i .‘, „_„‚,e‚‚

S. 96. Deze en gene worden dîkweìf ‚zomenvoegd, om verfcheîdene onbepaalde dingen van eene

foort aan‚.te duiden, als; hijjfprak yan deze en

gene zaken; hij bedient zich van deze en gene

JÁÏÎPÌÍJgÍEHÂ u,“ ‚m .-‘‚ ‚nî- n21 ífllûì/‘ì ‚ui‘!‘m5. 97.’ Die wordt ‘insgelijlìs ‘met’ eemaelfiiandiî

naamwoord gebezigd’, als: die orouwi: mijne zoenen; ‘ ‘

enín betrekking tot een zelfilandig naamwoord: wie

heef; het ggdagf; ‚9‘ die, [laat daar. ‚Dat Ìladjk

niepgedaebr. Hier! is mijn brief‘, maar dien uuii

brogdeìrivind ik. ‚niet. Ook wanneer wie vooraf

gaat: wie rijk wil word‚e1i,\eli’e‚vre12;inmerzoe/eing;

in’. ‚welk‘ ‘geval die ook kan‘ verzwegen worden:

fliêjîlîik-‚JWÏÄ wardm val‘, in verzoeking.‘ ;‚„ ‘ „j;

‚‘‚ 5. 98a ‘Wanneer drie dingen aîmgetíuÎdĲmoeten

worden, Welke‘ van elkander afliggen , dan betee‘

kent deze het naaste, die het núddeiiie, en gene

het ‚vefát‘ afgelegene’ bij voorbeeld: ik meen deze

jìraat, nieî„„äie—5‚ van gene ‚heb ik zelf} niet ‚ge/pro;

kan, Zijn ’e1: aineer dan drie, dan worden door

de eer/ie, de tweede, enz. aangeduid. ‘ g’,

S. 99. Dit en dat ,‚__ zijnde’ de onzijdige geilqghg

ten

‚ ‘‚__ ‚ ‚ Ĳ-e‘ _ M
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ten- ‘ van deze en die, worden ‚bij alle geílachten

Ën getallen gebezigd, als: dit is de vrouw, van

welke ik u geĳìroken heb. Zijn dat de mannen,

die on: wijsheid moeten leeren? Ook achteraan ge‘

plaatst z‘ i: nnjn vriend niet juist dat, wat uw bros‘

der is P ‘

g. 100. Dikwerf wordt het voornaamwoord die,

dat , verkeerd , of overtollig gebruikt, bij voorbeeld:

zijne îrouw die zal niet wankelen. Uw hui: dat

zal verkachî worden. Somwijlen echter kan zulks,

om zekeren nadruk te geven , gevorderd worden,‘‚

als: de onwaardige , welken ik zoo vele weldaden

bewezen heh , die is mijn verrader geworden! ‘.‘‚

S. 101. Even zoo verkeerd is het, een aanwij-‘—

zend voornaamwoord, als een bijwoord, door het

werkwoord van zijn zelffiandig naamwoord te fchei‘

dcn , als: de zaak ír deze; he: verhaal is dit,’

enz., in plaats van: dit i: de zaak; het verhaal!

komt hierop neder , enz‘

5. m2. In plaatsvan de aanwijzende voornaamÁ

woorden deze en die , gebruikt men ook’ hier en

daar, in de gebogene naamvallen, doch alleenlijk‘

van zaken,‘ en niet van PBTÎOIICll, fprekende, als:

hiervan (van deze zaak) gewaagt hij 5 daaraan

(aan die zaak) ge/oefi hij’, enz. j

S. 103. Degene en diegene worden op zich ‘

zelven íiaande, of in betrekking tot een zelfíiandig“

naamwoord gebezigd‘ en moeten ‘altoos een betrek‘

kelijk voornaamwoord achter zich hebben , bij voorn

‘ Q beeld;

w» ...:ì—_.g_’—-——.____;.
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beeld: degene, die mij zijne vrienafchap bewijst,‘

en niet: die, degenemĳ zijne vriend/èhap bewijst;

in welk geval degene betrekkelijk zoude zijn, dat

het nimmer kan wezen. Diegenen mogen het ver,

antwoorden, welke daarvan de oorzaak zijn. Zoo

ook: hetgene dat, ‘enz. C“) Hetgene, of hetgeen,

voor hetgene dat, is reeds door het gebruik ge

wettigd: hetgene ik zeg is waarheid (i). i ‘

S. m4. Deze/re wordt alleen in betrekking tot

een zelfílandig naamwoord gebezigd, deze/file ook

bij een zelfllandig naamwoord gevoegd. Het eerfle

ziet op iets, waarvan gefprolten is , bij voorbeeldz‘

ik vroeg naar den held, men wees mij denzelren.

Het laatile heeft meer nadruk en duidt aan , dat

niets anders bedoeld wordt, bij voorbeeld: ik heb

heden denzelfden vreemdeling‘ gezien , welkengisteren zagen. Het voorwerp wordt hier , door

het woord denzeĳden, zoo naauwketlrig bepaald en

aangewezen , dat men zich’ daarbij terllond eenen

zekeren, wel bekenden vreemdeling voorllelt, die

maar alleen kan gemeend wezen. Wilde men bij

den eerllen’ volzin: ik heb denzeĳdeîî vreemdeling

gezien, afbreken, dan zou deze uitdrukking volllrekt

onverfiaanbaar zijn?“ ‘De opmerkzaamheid is door het

woord denzeĳden zdo gelpannen , dat men nog eene

an

C‘) Zie Deel I. , S. 239.

(j) Zie Inleiding vannniju Nederdnîtsok taalkundig Woor

denboek, bl. 124.

1
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andere uitdrukking moet verwachten , welke hetzelf

de voorwerp behouden , en van dien vreemdeling de

eene of andere bijzonderheid opgeven zal, waar

door de bedoelde vreemdeling van alle andere ge

noegzaam onderfclîeiden wordt (*).

S. 105. Dezelfde wordt ook zonder zelfflarìdig

naamwoord bij zich gebruikt, als : hij is nog de

zelfde, die hij altoos was. OF met verzwijgiiîg

van het laatfte: hij‘ is nog dezelfde. Om de kracht

van het eigene nog meer uit te drukken , wordt er ,

fomwijlen , even, of een, voorgevoegd, als: hij is

nog even dezelfde; ik bedoel juist eene en dezelfde

zaak.

6. Betrekkelijke voornaamwoorden.

S. 106. De betrekkelijke voornaamwoorden, die

eene uitdrukking naar een te voren genoemd voor‘

werp te rug voeren, komen met hetzelve in geilacht

en getal overeen, maar hangen, in opzìgt tot hun‘

nen naamval, van de beheerfching af , bij voorbeeld:

gij zijt de eeìfle, die mij dit zegt; de vorst, wiens

dood betreurd wordt; dat is de man, wíen wij

zoo veel te danken hebben; hij was de held, welken

wij in het leger zagen, enz.

S. 107. Gaan twee of meer zelfllandige naam

woorden , op welke het voornaamwoord betrekking

heeft,

(') Zie ook Deell. , S. 241. __

Q 2
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heeft, vooraf , dan {laat het in het meervoudige

getal, als : uvjsheld en deugd zijn het, welke ons

gelukkig maken. Het is daarom verkeerd, in zulk

een geval, het betrekkelijke voornaamwoord alleen

op het laatíie te laten {laan ,- bij voorbeeld: de flad

en het dorp , het welk hij verwoest heefi , voor

welke.

S. 108. Wanneer eene uitdrukking naar eene ge’

heele rede te rug gevoerd wordt , dan wordt het be

trekkelijke voornaamwoord in het onzijdige geilacht

gebezigd: zij jjìraken overdeugd en godsvrucht,

dat mij zeer aangenaam was. Die zaak heeft eenen

jlechten keer genomen , het welk ik wel gevreesd had.

S. 109. l/Velke, of dewelke, wordt, als het eigen

lijklte betrekkelijke ‚voornaamwoord , meest in den

deftigen ilijl, het kortere die, dat ook voor een

ander voornaamwoord gebezigd wordt, in den ge

meenzanìen flijl gebruikt, als: de gelukzaligheid

de: tegenwoordigen en toekomenden levens , welke

lang: ver/èhillende wegen gezocht wordt. Hij woont

in het huis, dat zijn vader gebouwd heef}.

5. rio. Wanneer het_ betrekkelijke voornaam

woord te ver van zijn zelfílandig naamwoord ver‘

wijderd is , dan wordt, ‚om alle duisterheid te ver

mijden, het zelfilandige naamwoord herhaald, bij

voorbeeld: ik bepaalde hem eene jbm, waarvoor hij

het huis en den tuin van zijnen broeder nzogt ‚koo‘

pen, welke fiìm hij eehter nog met honderd gulden

kon verhoogen, in geval enz. ’

' g. 111. De

4

\
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S. 111, De gebiedende wijs der werkwoorden

duldt, ‚in de Nederduitfche taal, geen betrekkelijk

voornaamwoord voor zich, maar vordert een aan

wijzend voornaamwoord achter zich, bij voorbeeld:

het [laat in het vierde hoofd/luk, welk zie, voor

zie hetze/we. Hier is eene pen, welke neem, voor

neem dezelve. ‘

S. 112. Het betrekkelijke voornaamwoord die

wordt, doorgaans , achter de perfoonlijke voor

naamwoorden gevoegd, wanneer het in den eerílen

naamval moet ítaan, als: hij‘, die mijn vriend wil

zijn enz. Geef het ons, die daarvan een goed ge

bruik zullen maken. In de overige naamvallen

wordt weder liefst welke, of wie, gebezigd, bij

voorbeeld: zij, welken het gelukt i: enz. Hij‘, wíen

ik dit gezegd heh. Ook met een voorzetzel: hij‘,

door wien gij dit weet enz. Zij’, van welke ik dit

gehoord heb enz. ‘

S. 113. Wanneer het betrekkelijke voornaamwoord

die op wie flaat, dan kan het dikwerf wegblijven,

bij voorbeeld: wie van mijne lesfen vrucht wil

trekken, moet zich naar/iiglĳk oefenen. Somwijlen

echter is die meer een aanwijzend, dan betrekke

lijk voornaamwoord; en in dat geval mag het niet

weggelaten worden, als: wie met zijn lot tevreden

is, die i: de rijk/ie. De uitlating van die vindt

alleen in dcn eerílen naamval plaats , niet in de

overige naamvallen, bij voorbeeld: wie naar mij

vraagt, dien moet gij îníjne woning wijzen, niet:

Q 3 wie

\
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wie naar mij vraagt moet gij mijne woning wijzen.

5. 114. Het betrekkelijke voornaamwoord îrie

wordt gemeenlijk in den tweeden en derden naamval

van het enkelvoudige getal, en in het mannelijke ge

ílacht, in de plaats van welke gebezigd, bij voor—

beeld: hij‘ was de man, wiens vriend ik wilde we

zen, wien ik zoo veel verfchaldigd was, van wien

ik zoo veel goeds ontvangen had.

S. 115. ls echter het voorwerp, waarop het be

trekkelijke voornaamwoord (laat, een zelfílandig

naamwoord, dan wordt ook, wanneer het van het

onzijdige gellaclìt is, welk, of het welk, in plaats

van wat gebezigd, als: het goede, wat gij mij be

wezen hebt, beter dat, of het uelk enz. Het huis

dat, of het welk gij gekocht hebt, nooit wat.

116. In de Verbogcne naamvallen wordt voor

welke, even als bij de vragende voornaamwoorden,

ook dikwerf waar gebezigd; doch mede alleenlijk,

wanneer men van zaken , en niet van perfoneîi

fpreekt, als: het geld, waarmede ik u betaald heb;

de grond, waarop wij flaan; de gelegenheid,

waarbij dit gebeurde enz. Men zegt, of fchrĳft,

derhalve kwalijk: de bode, vraardoer ik tijding ont

ving; de ‘vrouw, waaraan ik nzij verbond enz. ,

in plaats van: de bode, door wien,’ de vrouw, aan

welke, enz. Den dichteren echter wordt hier we

derom eenige vrijheid verleend.

0
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E. OVER DE WÏZRKWOORDEN.

1- Over de per/beten.

S. 117. Bij de vervoeging der Nedcrduitfclîe werk

woorden, worden de drie perfonen niet alleen van

achteren , aan het einde des werkwoords , aangeduid ,

maar ook van voren, door de voornaamwoorden,
‚welke daarom, in den eerllenl en tweeden perfoon,

niet weggelaten kunnen worden, maar wel in den

derden perfoon, zoo dra de zaak, of de perfoon

zelf, genoemd is, als: ik fchrijf, gij‘ leest; maar:

gaat. luistert; de klok flaat. Het perfoonlijke

voornaamwoord in den eerllen en tweeden perfoon

te verzwijgen, ook dan, wanneer die door een zelf

flîandig naamwoord aangeduid wordt, is íìrijdig met

den aard der Nederduìtfche taal, bij voorbeeld:

ondamkbare man , zijt oorzaak , dat mijn vader

land moet verlaten, voor: gij‘ zijt oorzaak, dat ik

mijn vaderland moet verlaten. Zoo ook het in

den fclìriìfilijl zoo gewone hebbe de eer , enz.;

verklare bij‘ dezen enz.; bekenne deugdelijk fchul

dig te zijn enz.; in plaats van: ik heb de eer enz. ;

ik verklaar bij‘ dezen enz.; ik beken deugdelijk

fihuldig te zijn enz. ‘ ‚

S. 118. Men houde het echter niet voor eene

weglating van het voornaamwoord, wanneer ‚het,

door een ter nadere verklaring tusfchen gevoegd

zelfilandig naamwoord , van zijn werkwoord ge

. Q 4 (‘chel
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fcheiden wordt, als: ik, ellendig mensch , hoop

vergeefs op uitkomst. Gij, hlijde hoop, hebt mij

verlaten. Is de tusfchen geflelde rede te lang, dan

kan de herhaling van het perfooiìlijke voornaam

woord noodzakelijk zijn ‚’ als: gij, die u zoo zeer

vergrepen , die alle wetten overtreden, en de mensch ‘

heídjîeleedigd hebt, gij zult flraf lijden.

. 5. 119. Wanneer twee en meer werkwoorden,

in eene en dezelfde rede, tot eenen en denzelfden

perfoon behooren , kan en moet het voornaam

woord, wanneer het eens gebezigd is, de volgende

keereîì verzwegen worden, bij voorbeeld: ik kwam

en vond hem niet. Dewijl gij niet: verrigt, al‘

toos ledig zìjt,‘en imnzerlangzaaîn gaat, zoo zĳt

voor deze zaak niet gefchikî. ‚De vreemdeling

kwam , bezag de jlad, en reisde weder fpoedig weg.

‘Ik henijzl u uwt bekwaamheid niet, ‘maar bewan

der u, en poog u na te flreven.

“ S. 120. Wanneer twee volzinnen door een voeg‘

‘woord aan elkander verbonden worden , en het

‚werkwoord‘ onìniddellijk daarop VOIgT; of ‘wanneer

de eeríle volzin eenige lengte heeft, en het werk,

woord van het voegwoord gefcheiden is, dan wordt

de herhaling van het perfoonlìjke voornaamwoord

weder noodzakelijk, bij voorbeeld: doet gij het te‘,

gen den raad uwer vrienden aan, en wilt gij, dat

ik _u daarin lzelpe, enz. Hĳ onderneemt het, en

‘yermoedelijk zal hij gelukkig jlagen.

5.’ 12.1. Dewìjl de perfoon, in de gebiedende wijs

der

\
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der werkwoorden, alleen de aangeljarolîene perfoon

is, die juist door de onmiddellijke aanfpraak reeds

genoeg bepaald wordt, zoo behoeft deze perfoon

‘geen voornaamwoord, als: ga heen, en doe (lesge

lijks; zoekt, ent gij zult vinden. Intusfchen kan

en moet het voornaamwoord gebezigd worden,

wanneer men den perfoon met nadruk wil aandui‘

den, of wanneer men den tweeden perlbon van

eenen anderen onderfcheiden moet, bij voorbeeld:

jpreek gij in mijne zaak; help gij mij dezen

last dragen. Indien hij het niet wil hebben, neem

gif het dan, enz. ‘

S. m2. Wanneer een zelfliandig naamwoord en

een werkwoord, in het begin eener rede, eene zaak

in haar geheel voorllellen , dan behoeft, in cierzelver

bijzondere volgende deelen, noch het naamwoord,

noch het werkwoord herhaald’ re worden, bij voor‘

beeld: ik verwacht vier vrienden , twee uit A/lîfleï‘

dam, en twee uit Gouda. Koridon en Thirfi: had

den hun vee bijeen gedreven, Thirfis zijne jèhnpen,

Koridon zijne geitjes.

S. 123. Dikwerf wordt een werkwoord, het welk

op twee gedeelten eener rede betrekking heeft, in

een van beide verzwegen, bij voorbeeld: deze ver

kiest den zeedienît , gene den landzlieììrt. ya

koh [prak over zijne paarden , Pieter over zijne

koeijen. Den eenen behaagt dit, den anderen dat.

Ach , dat hij‘ meer deugd, zij‘ minder geveinsdheid

hadde! ‚ .

Q 5’ 1- Over

‚_._g‘nn.._ __ "AS. \



‚. —I—’ — e ‚
—— P v‘ -‘

250 NEDERDUIÏÎSCHE

2. Over de getallen, of het enkelvoud en meer

roml der werkwoorden.

5. 124. Een werkwoord Praat altoos in het zelf

de getal, waarin de perfoon Haat, op welken het

betrekking heeft: liet kind leert; de vogelĳzìn

gen. Wanneer een werkwoord op twee, of meer

voorwerpen des derden perfoons betrekking heeft,

dan {laat het in het meervoud: de roos, de tulp en

de lziacint zijn de fclzoon/le bloemen.

g. 125. Dikwijls wordt insgelijks een werkwoord

in het enkelvoud gebezigd, fchoon hetzelve op twee

naamwoorden betrekking heeft, bij voorbeeld: daar
‘JVIYS een man en eene vrouw. Zelfs- met. een kmeer

votrdig naamwoord; doch in dit geval moet het

enkelvoudige werkwoord voor het enkelvoudige naam

woord gaan , als : daar uw: een man en twee vrouwen.

‘S. 126. In geval echter de eigenfclìap, welke aan

meer dan een voorwerp toegekend wordt, onder

fchciden is, dan {laat het werkwoord in het enkel

voud , terwijl het eenmaal verzwegen wordt: twee

benden foldaten, waarvan de eene in de flad, en

de anzlere in de voor/had ligt, niet liggen.

S. 127. Ook maakt de rekenkunst eene uitzon

dering, daar zij, in dit geval ‚a dikwerf het enkel

voud bezigt: een en twee’ i: drie; ze: en drie i:

negen; drie maal vier is twaalf}

‚g. 128. Ook is het nîcewoud des werkwoords

noocììîakcliìk, wanneer de meerderheid van het voor

werp bedektelĳk aangeduid wordt , bij voorbeeld:

er

l
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er is meer dan een avíjsgcír geweest, ‚r/ìe dit 11e‘

wcera’ hebben; alwaar nîccr dan eene meerderheid

beteckent. Ook wanneer het in het enkelvoud

ílaande voorwerp der rede verfelnllcnde foorten en

betrekkingen aanduidt, als: de ware en de ralfche

ze/fliefiíe komen daarin overeen enz.; alwaar het

xweederlci bìjvoegellìlîe naamwoord ware en va/fche

toont, dat de naam van het voorwerp eenmaal ver

zwegen is geworden. Of wanneer het voorwerp

de1‘ rede, fchooîi in het enkelvoud uitgedrukt, ech

ter eene meerderheid van perfonen aandùiûlt, als:

het mee/ie deel der Grieken plegen Ìîumîe kinderen

in rle fi/ìilderkunst te doen ondernuijzen. Doch dit

laatllc is thans weinig in gebruik, înaaì‘ kan lom

wìjlen , in eenen verlìevenen, of dichterlijken fiijl

voegelìjk gebezigd worden.

5. 129. Nog is er eene oude, dikwerf te onregt

gewraakte , en door kiefelìe fehrìjveris menigmaal

als ‚eene fraaiheid gebezigde fiìreelìwlìs, welke hier

in aanmerking komt, namclĳlì: daar i: er, voor:

(Jaar zijn er; daar is er, rlie zeggen, die mee

îzen, enz. (Q.

5. 130. Wanneer onderfelîeidene perfoncn bij een

wcrkvìoord gevoegd worden , dan geldt de eerllc

perfooxì boven den tweeden, en de tweede boven den

der

(') Zie dit in het brcede hîhîndeld door n. nvĳnncnpga

Proeve, D. II.‚ bl. 325. en verv.; I‘). HL, bl. 4. en verv. A.

KLĲĲ‘ op HOOGSTRATENS grflarhrlĳsì, bl. 343.

0
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derden; dat is,kornt de cerfle perfoon met den twee‘

den, of derden, of met beide voor, dan {laat het

werkwoord in den eerllen perfoon van het meervoud,

als: gij en ik, of ik en gij, — hij en ik, of ik

en hij‘, weten dat niet; ik, gij en hij’ weten dat

niet. Maar is de eene perfoon de tweede, en de

andere de derde, dan {laat het werkwoord in den

tweeden perfoon van het meervoud: gij en hij,

of hij en gij, zult dat niet gewaar worden.

S. 131. Somwijlen is het gevoegelijkst, het meer

voudige voornaamwoord vooraan te plaatfen, bij

voorbeeld: ik en gij‘, wij’ weten dat niet; wij,

uw broeder en ik, hebben u lang gezocht. Wan

neer het werkwoord vooraan ilaat, pleegt men het,

in het gemeene leven , ook wel naar het naast bij

zijnde voornaamwoord te vervoegen: dat moet hij’

en zijn broeder weten, beter: dat moeten zij, hij

en zijn broeder, weten.

l

3. Over de tijden der werkwoorden.

S. 13a. Hoe naauwkeurig de tijden onzer werk‚

woorden bepaald zijn, wordt cchtcr de eene dik

werf voor. den anderen genomen. Zoo gebruikt

men den tegenwoordìgen tijd, in plaats van den

volmaakt verledenen: gij‘ hoort dan, dat ik mij

daartoe niet laat dwingen , voor: gij heb: dan

gehoord enz, Zoo ook, in plaats "an den toeko

mcnden tijd: ik kom, na eenige dagen, te rug. Wa;

doet

_ 3.5111
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doet gij morgen? voor: ik zal na eenige dagen

te rag komen. Wat znlt gij morgen doen? SOm-ĳ

wijlen wordt ook de toekomende tijd voor den te

genwoordigen gebezigd: ik hoop , hij zal reed:

daar zijn. \‘

133. Bljzonderlijk pleegt men, inlevendige verha

len , om eene gebeurde zaak den toehoorder als

tegenwoordig voor te llellen , den tegenwoordigen

tijd, in plaats van den onvolmaakt verledenen tijd,

te gebruiken , als: gisteren rijd ik van hui: , en zie,

daar jlaat iemand , dien ik voor eenen bedelaar

aanzie, op den weg; ik reik hem eene aalmae: toe,

enz. lntusfchen behoort deze manier van_zich uit

te drukken , deels tot de vertrouwelijke fpreekteal

‚des gemeenen levens, deels tot den dichterlijken

ílijl.

S. 134. Het is een algemeene , en in alle talen

geldende regel, dat eene rede in denzelfden tijd ‘moet;

voortgezet worden , waarin zij begonnen is , bij

voorbeeld: ik deed alles, wat in mijn vermogen

was, niet geweest ir. Maar wel: ik heb alle: ge.

daan, wat in mijn vermogen geweest ie. Om die

zelfde reden moet ook het antwoord op eene vraag

in denzelfden‘ tijd van de vraag liaan: zijt gij‘ reed;

in Parijs geweest? ja , ik hen daar geweest.

4. Over de wijzen der werkwoorden.

S. 135. Wordt eenezaak als (lellíg, of zeker

voor‘

\
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voorgefleld, dan (laat het’ werkwoord in de aan

tounenlle wijs, als: ik ‚fcîirijf, fclzreef‘; wĳ hebben

gelezen, zullen lezen; zal hij lezen? enz. Wordt

eene zaak. echter niet als íìellig, of volkomen zeker

voorgelield ‚ dan wordt de aanvoegeìirle wijs ge’

bruikt , welke derhalve na alle werkwoorden en

voegwoprden moet gelield worden , die een nog

‘onzeker of twijfelachtig gevolg aanduiden C’).

‘ S.’ 136. Dat de aanvoegemle wijs der werkwoor

den niet van de daar ‘voor geplaatile voegwoorden,

maar wel van den twijfclaclìtigeîr inhoud der gan

fche rede afhangt (f) , blijkt daaruit , dat zij,

ten minfie eenige , zoo dra eene zaak als zeker

voorgelield wordt , ‘voeler de aantoonende wijs

vereìiklìen. Met de aanvoegenele wijs: wanneer hij ,

voor zlien tij/l, flechts een gel/WW! Wiel/e 1 2/11 ik

van iaijne verdere vorderingen afzien. Al lrwa‘

me hij nu , zon het reeils te laat zijn. Ik

vrees, dat zijne vrouw reeds overleden zij. Hij

fionrl, als of‘ hij door den blik/èm getrofen ware.

Met de aanîoonenele wijs: wanneer gij te rag ge‘

komenzijt, verwacht ‘ik eenen brief van u. Al

lijd ik gel/rek, wil ik echter niet orn onder/leuning

‘vragen. Ik zie, do: hij komt. ‚De fjìiegel herin

nert mij , dat het tijd i: , ern/lig te worden.

Schoon

C‘) Zi: over de woorden, welke hiertoe behooren, D.’I. S.

297 en vcrv.

(‘I’) D. 1., S. 300.

a
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Schoon ik he: niet zeker weer, geloof ik echter,

dat het zoo is, enz.

5. 137. De onvolmaakte tijd der aanvoegende wïp

duidt niet iets aan, dat verleden, maar dat onze

ker, deels tegenwoordig , deels toekomllig is: hij

wenschte , dat zij zijne zuster niet ware. Dat

hij het maar dede! Intusfchen wachte men zich

van den verledenen tijd der ‘aanvoegende wijs, in.

plaats van den tegenwoordigen tijd der aantoo

nende wijs , te gebruiken , bij voorbeeld: als zij

een: îrixte, dat wĳ van haar jpraken, beter [pre

ken.

S. 138. De volmaakt vcrledcne tijd der aanvoe

gende wijs beteekent eene gebeurde zaak , als on

zeker , bij voorbeeld: ik twijfel, of hij daaraan

niet te weinig moeite be/ìeed hebbe. De meer dan

volmaekt verledene tijd der aanvoegcnde wijs daar-en.

tegen duidt aan, dat iets gefehìed zou zijn, wanneer

eene andere mogelijke voorwaarde ware vervuld ge

worden: hij ware een beroemd man gezrerrlen ,

hadde hij langer geleefd. ‘

S. 139. _De gebiedende wijs dient niet alleen , om

te gebieden en te verbieden, als; geef mij mijnen

hoed; flijt uwen tijd niet met beuzelingen; ìnaar

ook, om op te wekken, te vermanen, aan te fpre

ken, en zelfs om te bidden, bij voorbeeld: volg

mijnen raad, en gij zult u daarbij wel bevinden;

zorg, dat uwe liefde nimmer verflaauwe; geef om‘

heden on: ilagelijksch brood, enz. Men bedient

zich

>—IiIIn‘.—— ‚C.‘ ‘
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zich ook dikwerf van de gebiedende wijs, om een

mogelijk geval verkort uit te drukken: wees zonder

vriend, hoe veel verliest uw leven .' dat is, wanneer
gij zonder vriend zijt. ‚_ i

S. ‚140. De onbepaalde’ wijs der werkwoorden

{telt eene handeling, zonder bepaling van Ëeneil per.

foon, voor, en grenst onmiddellijk‘ aan dÎ: zelfllan

dige naamwoorden. ‚Men gebruikt dezelve, niet al

leen om de onzcllllantlige cigenfchap van zulke werk

woordcn , welke fleehts eene algenaeene ‘beteekenis

hebben, in haar geheel voor te llellen, bij voor

beeld: ik wil gaan; ik zal jbhrijven; ik moet lag

chen (doch hiervan firaks nader); ‘maar ook als een

zelfílandig naamwoord, en wel met, en zonder lid

woord. Zonder lidwoord, in welk geval zij alleen als

het onderwerp der rede, en gevûlgclijlí ílechts in

den eerlleiî naamval, kan gebruikt worden, als: zich

vlijtig oefenen is ter verkrijging van‘ weten/‘ehap

noodzakelijk. Met een lidwoord , of ook met

een bijwoord, of zelfllandig‘ naamwoord, in” welk

geval zij echter alleen in het enkelvoud kan gebezigd

worden, als: het [lopen is noodzakelijk voor de ge

zondheid; lang jlajoen is nadeelig; veel wijn drin‘.
ken is voor de gezondheid fehadelĳk. i

S. 141. Wij hebben over de deelwoorden’, als

tot de onbepaalde wijs der werkwoorden ‚behooreiì

de, in het eer/Ie deel (*) reeds in het brecde ge

_ han

(‘) S. 289. cn verv.
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lmndeld; ter dezer plaatfe , zullen wlj nog ‚deze

en gene aanmerking mededeelen, zoo welten aan‘

zien van de bedrijvende, als lijdende, of verledene

deelwoorden. ’

‚J S. 142‘. De bedrijvende deelwoorden van werk

woorden afgeleid, welke eenen naamval beheerfehen,

kunnen dien naamval bij‘zieh hebben, als: de al.

les verkwíkkendmzon; de vrucht’ dragende aarde;

de ons troostgnde vrienden; de’ zirh zelven heha

gende dwaas enz. ‘De verledene deelwoorden , wel.‘

ke zoo wel eene bedrijvende als lijdendebeteekenis

hebben, worden fomwijlen ook in eenen bedrijven

den zin gebezigd, als: de ingebeelde zieke, of die

zich inbeeldt ziek te zijn; uitgerliende foldaten,

die uitgediend hebben; ‘een Godvergetgn, eervergeten

mensen, die Godyergeten heeft, enz. —‚; _ ‘— ,

‘v5. 143. Nog moeten ‘wij hier gewag maken van

het gebruik der deelwoorden in zekere , bij ons ‚thans,

ook gewone‘—fpreekwijs, bellaande uit een zefllandig

naamwoord , of voornaamwoord , _en een deelwoord -,

welke als buiten verband met de overige rede , en op

zich zelven ílaan, bij voorbeeld: dit afgedaan zijn

de, ging nzen tot andere zaken over; de’ koning

ge/lorven zijnde, verkoos men eenen anderen, enz.;’

«terwijl fommigen beweren, dat hier eigenlijk niet de

eerfie maar de’ zesde, of, gelijk wij het thansnoe

men , de derde naamval moet plaats hebben ,‘ en

men derhalve behoort te zeggen : ‘den. koning ge.

[Ìorven zijnde enz. ; waarvan‘ echter het tegendeel

. R hier
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uit blijkt, dat men niet; zegt: kern ge/jìroken heb.

bende, maar wel: hij ge/jìroken hebbende, zal ik

beginnen, enz. Doch, daar deze ganfche fpreek‘

‘wijs uit eene verkeerde navolging van het gebruik

der Latìjnen Îclìĳnt gefproten te zijn, zoo behoort

men dezelve, in onze taal, zoo veel mogelijk te ver-’

mijden , ‘en bij omfchrìjving zich dus uit’ te drukken:

toen dit afgedaan was, ging men m’ andere zaken

over; nazlat hij, nadat de koning ge/íorven was ,

verkoos men eenen anderen; als hij geproken Izeefl,

zal ik beginnen enz. (*) l

- 5. Over de hukûïvoorzíen.

S. 144. Wanneer verfcheîdene, bij elkander” ge;

voegde werkwoorden , die in eenerleí betrekking

ílaan, een en hetzelfde hulpwoord vereìfchen, dan

bekleedt een de plaàts van allen , welke‘, om de

lastige herhaling van een en hetzelfde ‘woord’ te ver-á

nìĳden , verzwegen worden: dingen, welke‘ ik nock

e _ ge,’

(*) Hierover _ls onder de Taalkennets altoos zeer verfchillend’

gedacht. Hij, die hetgeen over den zoo genbemden dblatiyus

(ofnominativuî) ab/Éìluiu: gefchreveîì is, wil lezen, zie L. ‘ren

nu‘: Aanleid. ‘D. 1.,‘ bl. 331, en op rioorrs waarnemingen,

bl. 99 en 110.; HUXJDECOP. ‘Proeve. D. m. , bl. 317 en vervolg. ;

Nieuwe Bijdragen , D. IL, bl. 34:17:, en de Brieven van n.

HUÏJDECOP. en de beide Broeders nmrnreus en JUSTUS vm LEEK)‘

NAARDEN, voor en tegen den. ablarìvu: dÜ/ÖÏĲHII, in de werken

m de Mantfclnppii der Neder!» Letterkunde D‚ I.
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gezien, noch gehoord, noch gelezen heb. Jh heb

gezien, dat eenigen daardoor getrìfeîî, anderen ge“

Ieerd zijn geworden. De gevallen, waarin vele bij

elkander komende hulpwoorden eenen wanklank,

en eene onaangename verlenging der rede veroor

zaken, laten zich bij een weinig fmaak en oefening

lîgtelĳk vennìjdeìì: een bewijs, hoe zeer hij er zich

moet hebben aan gelegen laten zijn, hare liefde te

verdienen, beter: een bewijs, hoe zeer hij er zich

aan gelegen liet zijn, enz. .

‘ S. 145. Men vermĳde het zoo dikwerf voorko

mende , doch verkeerde gebruik van het verdubbel

de hulpwoord hebben, bij voorbeeld: ik heb het

hem gezegd gehad; zij hebben met haar ge/‚bra‘

hen gehad , voor: ik heb het hem gezegd; zij‘

hebben met haar ‚ge/peuken. Hiertoe echter moeten

niet betrekkelijk gemaakt worden de fpreelovijzen,‘

ontleend van het werkwoord hebben, in den ‚zin

van bezitten, als: ik heb geld ledig liggen gehad;

voor verpligt zijn: ik heb heden veel te flhrijven

gehad; zoo ook in te doen hebben, voor vertier lreb;

ben, werk hebben: ik heb gisteren veel te doen ge.

had; het welk zekerlìjk ook kan bereekenèn: ik heb‘.

gisteren veel moeren doen; doch de zin nxoet ‚bi:

den zamenhang opgemaakt worden. Z

6. Over de verbinding van het‘ eene îrerkrroord

met het andere.

S. 146. De verbinding van lieteene werkwoord’

R 2 met
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met het andere gefchìedt, of door middel van voeg

woorden,als: hij‘ verhaalde het mij, en vertrok we

der; of door twee werkwoorden , waarvan het eene

het andere 11ade1‘ bepaalt, onmiddellijk bij elkander te

plaatfen; welk laatllte hier alleenlijk in aanmerking

komt. En daartoe bedient men zich, in onze taal,

of van het deelwoord, of van de onbepaalde wijs

met en zonder het voorvoegfel te. _

g. 147. De deelwoorden kunnen , even als alle

bijwoorden , met een werkwoord verbonden worden ,

bij voorbeeld: ik vond hem werkende; de genoe‘

gen: des levens zijn onder de fiervelingen [paar

zaain uitgedeeld. Ook wordt , na het werkwoord

koìnen‘, de aard van het komen, door middel van

een verleden of lijdend deelwoord, uitgedrukt; als z.

hij‘ kwam gereden , geloojoen ; daar komt hij aan

getreden, enz.

g, 148.‘ Het verledene deelwoord wordt ook met

gmdere werkwoorden verbonden, als met gaan, in

verloren gaan; met wil/en hebben , bij voorbeeld:

ik wil hem niet be/jìot hebben, hij‘ wil‘ henbetaald

hebben, dat is, ik wil niet, dat men hem be/jìot‘

a, hij wil, dat na hem betaald worde. ’

S. 149. Sommige werkwoorden hebben de onbe

bepaalde wijs achter zich zonder , andere met het

woordje te. Met de onbepaalde wijs zonder te

worden verbonden , 1. die werkwoorden, welke

ílechts eene algemecne omflaiìdigheid van iedere han

deling aanduiden, terwijl de handeling zelve in de

‚ on
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onbepaalde wijs uitgedrukt wordt. Deze zijn durven,

kunnen , laten , înogen , moeten , zul/en , willen ,

als: ik durf niet jjbreken; hij kan niet loopen; iet:

laten vallen; wat mag dat bedaiden? ik moet ver

trekken; het zal gefchíedeîz; dat wil zeggen; nÊee

nige andere , waarbij de volgende onbepaalde wijk-de

plaats van een zelffiandig naamwoord bekleedt. Deze

zijn voelen, hehìen, hooren, leeren, zien , noemen

en heeten, als: ik voel mijn hart kloppen; iemand

helpen arbeiden; ik hoor hem roepen; hij leert Ie‘

zen; ook voor onderwijzen: nood leert bidden; ik

zie hem komen; dat noem ik flapeîz; dat‘ heet ik

fchrijven (maar voor bevelen genomen, heeft het

de onbepaalde wijs met te achter zich) enz.

S. 150. Z00 ook blijven , met de onbepaalde wijs

van zulke werkwoorden , welke eenen toefland be

teekenen, als: hij hlzjfi zitten , enz.; gaan , om

het oogmerk daarvan aan te duiden : gaan zien,

enz.; en in de gemeenzame verkeeriug : gaan eten ,

gaan melken, gaan zitten, gaan fèhrijven, enz.;

komen, in de beteekenis van eene ‘nadering, of een

wezenlijk komen van de eene plaats naar de andere:

ik kom morgen hij n eten , enz.; vinden, om daar

mede de wijs aan te duiden, waarop men iets vindt:

ik vond hem bij zijnen broeder zitten, enz.; waar‘

voor echter ook het bedrijvende deelwoord gebruikt

wordt, ‘

5. 151. Diegenedezer werkwoorden , welke be

drijvend zijn , en den vierden naamval bij zich heb

R 3 ‘ben,
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ben, veroorzaken hier dikwerf dubbelzinnigheid,

dewijl de onbepaaldewijs zoo wel bedrijvend als lij

dend kan verfiaaîì worden, bij voorbeeld: ik hoor

hem roepen, het welk zoo wel kan beteekenen: ik

hoor, dat hij roept , als; ik hoor, dat hij geroepen

wordt; ik zag hem flaan, dat is, ik zag, dat hij

‘floeg, of ik zag, dat hij geflagexl werd; ik heb

hun zienjèhi/deren, ik heb gezien , dat hijfchilderde ,

of ik heb gezien , dat hij gefchilderd werd, enz.

Wanneer m; zulk eene dubbelzinnígneid te vreezen

is, dan moet men dezelve, door eene omfchrîjving,

trachten te vermìjdem

_ S. 152. Achter andere werkwoorden volgt de on

bepaalde wijs met te ‚ wanneer dezelve een voor—

werp der haiìdelirìg aanduidt , als: hij begeenflu te

fpreken; het belief? mij‘ niet ‚ dat te doen; het

behage u, înij re hoeren; ik hoop, wensch, verlang,

in te zien; ik denk (ben voornemens), u morgen

te. betalen ‘, het begin; {e regenen; ik heet, beveel,

‘gelast u, ze komen; hij tracht, beijverî zich, we‘

‚tenfihap te‘ verkrijgen ,‘ ik gewen mij, vroeg op te

flaan, gewoon, bereid, gereed, verp/igr, fchuldig

jzljiz , iets te doen; hij weet te leven; ik ben voorne‘

mem’, verbind mij, dat uit te werken; zie (tracht)

te hebben; gij bidt mij , het u te geven; zij

dreigen, zich te wreken; vermaan hem , te gehoor

zamen; hij fchaamt zich te komen; ik flond hen;

joe , te vertrekken; hij verîrouwt zich niet toe, het

ie zeggen; hij geloofl, te moeten volharden; hij

75?“

l
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‘verhindert on: „ te jjìreken; hij verbood , het tízeg

gen; ik beloof u te volgen; ik vergat te drinken;

zĳ zit te fììlflflfifl; hij ligt teflapen , te fterven‘, Ìlĳ

kwam te. overlijden; hij‘ plagt flor/r te jpelen; ik

[land te wachten , ook: ik jiond (was gereed) te

vertrekken, enz. ‚’

5. 153. Insgelijlîs met het verledene deelwoord,

zoo wel in den lijdenden als bedrijvendeu vorm; bij

voorbeeld: hij fcheen door‘ den jlaap overmeeîterd

te zijn; het fmertte hem , zich overtrmfen te zien g.

hij‘ meent , beweert , het gezien te heblwgfi; hij

bekende , het gedaan te hebben enz.; welke bewoor

‚dingcn nìc: dat kunnen opgelost worden, als :— het

jèheeît, dat hij door den jlaap overmeexterd was; het‘

finertte hem, dat hij zich overtroflen zag; hij he‘

weerde, dat hij het gedaan had, enz.

S. 154. Iliertoe behooreîì ook ons zijn en hebben,

‚om daarmede eene mogelijkheid, of noodzakelijkheid

uit te drukken. Eene nîogelijkheìd: hier i: iet:

‘nieuw: te zien; daaraan i: niet te denken; bij‘ hem

i: niet: te verdienen; hij i: daar altoos te vinden,

kan daar altoos gevonden worden, enz. Eene nood.

zakelijkheid: er i: nog veel te betalen; ik heb nog

wat te doen, ik moet nog wat doen.

S. 155. Om het oogmerk , of de beweegreden

der handeling nader te doen blijken , word: het

woordje om daarbij geplaatst 3 bij voorbeeld; ik

kom, om u te fjùreketl, om bij ze te blijven; mij

leven niet, om te eten ,‚ maar îvĳ eten, om te leven;

R 4 ik
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ik breek ‘hier of,’ orn niet wijdloopigte worden. Inzonä

derheid, wzìnneer het doel der handeling de aanvang

der rede is , als: alleen- om u te zien, hen ik hier

gekomen.‘ ‘ ‘ —

5. î56.‘ Ook volgt de onbepaalde wijs met te op

het woord zonder, en op verfcheîdene‘ bĳvoegelljlìe

naamwoorden , als: hij i: îìefîro/ehen, zonder affcheid

te nemen’; ilîben hegeerig te hoeren, water van de

Mak zĳ; hij is ’niet waardig metïhaar te àìerkeeren.

ë 5. 157.‘ Insglelìjks wordt de onbepaalde wijs met‘

te’ gebezigd , ‘wanneer dezelveïhet onderwerp der’

{ede is; bij voorbeeld: aan het roer van fìaat te

zitten t’: ieder: zaak niet; God ‘te dienen is de

‘eer/ie plìgt. Zoo ook’, wanneer men de rede om‘

keeri: heft‘: ‘ieders zaak niet aan het roer van fìaat

te zitten; de eer/ie pligt z‘: God te‘ dienen‘. . —

5. ‘158. Men‘ wachte zich ínmsfchen, van de on

bepaalde wijs der werkwoorden overtollig te gebrui

ken; bij voorbeeld: men had het korter te zĳn ge.

wenscht,’vo01‘: men had het korter geîvenscht; hij

is in flaat, iets daartoe te kunnen bijdragen‘; hĳ i:

verplìgî, dit te moeten doen, enz. , voor: hij‘ i: in

flaat, íets=daartoe hĳ te dragen; hĳ is verpligt,

dit te doen, dewĳl in flaat zijn en kunnen, ver

pligt zijn en moeten hetzelfde zeggen.

5. 159. Die werkwoorden, welke de onbepaalde

wijs zonder te abhter zich hebben, behouden. in

den volmaakt- en meer dan volmaakt verlcdenen tijd,

de gedaante der onbepaalde wijs, als: ik‘ heb hem

t‘

_ „l _‘_ ‚ ‚_‚ ‘ut-
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‚hgáĳgy; dragen; wij hebben hem doen Iagchen; gij

hadt toch kunnen antwoorden; ik heb het hem 1a

îen fchrijven; hij heeft het niet mogen zeggen;

ik heb het op den grond vinden liggen; hij is blij.

‘ven fìeken; ik had willen komen; wij hebben moe

ten betalen; hij heeft leeren lezen; ik heb voelen

loopen; ik heb hooren zingen; ik heb zien vallen

enz. ‚ ‘

S, 160. Die werkwoorden daarentegen, welke de

onbepaalde wijs met te achter zich hebben , worden

in den volmaakt- en meer dan volmaakt verledenen

tijd, op de gewone wijze vervoegd„als: hĳ’ heeft

begeerd mij‘ te [preken , niet: hij heeft mij begeeren

te jpreken; ik heb getracht,‘ wetenfchap te ver

krijgen, niet: ik heb wetenfèhap trachten te ver

krijgen. Z00 ook; ik had gehoopt , gewenscht ,

yerlangd, u te zien; hij heeft zich beijverd, rijk

‘te wordeîz; hij heeft gezocht, zich te veront/èhalî

‘digen; ik hadgemeend , u eenen dienst te doen ‘, enz.

Hiervan , echter , zijn uitgezonderd flaan, liggen ,

zitten , van welken het gebruik wil, dat zij, op de

zelfde wijs, als den werkwoorden, welke de onbe

paalde wìjs zonder te achter zich hebben, vervoegd

worden ; bij voorbeeld: ik heb [laan Wachten;

hij‘ heeft liggen jlapen; ‘zij hadden zitten fchrĳ

ven. En hiervan ‘is komen, voor gebeuren, onder.

fchelden ,’ door te achter zich te nemen, als: hij i;

komen te overlijden.

R s 7. Ver
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7. Verbinding van een werkwoord met een

‘ zelfltandig naamwoord. ‚

’ S. 16x. Een zelfílîandíg naamwoord kan, op twee

derlei wijs , met een werkwoord verbonden worden,

of als het voorwerp der nede , gevolgelijl; als het be

lìeerfchende deel, of als het onderwerp der rede,

gevolgelljk als het beheerscht wordende deel.

‘g. 162. Wanneer een zelffiandìg naamwoord het

voorwerp der rede is ‚ dan beheerscht hetzelve het‘

‘werkwoord, dat is , dan moet het werkwoord zich ,

«in getal en perfoon, naar het ‘zelfílarìdíge naamwoord

fclìilìkcn .‚ C‘) als: jan leest; de klokken/laan; gij’ ,

mannen , hebt het gezegd. Gefclúedt de belìeerfclìing

in de onbepaalde wijs, dan bekomt dezelve de woord

‘jes te, om te, of in fonìmìge gevallen van, voor

zich; het zelffiandíge naamwoord moog als voor

werp , of als onderwerp der’ rede voorlîomen ; bij

voorbeeld: ik had het genoegen, u te ontmoeten;

heb ik het geluk, u wel te zien? hij had de eer,

de eeîfle te zijn; gij hebt vrijheid ,. te vertrekken,

of om te ‘vertrekken; het was zijn oogmerk, te ka’

men, of om te komen. Gok met van: hij‘ jjorak

met eene wonderbare kracht van zeggen ;’ dat’ r‘:

trant van fi/zrĳven , enz.— Somwijlen wordt deze

onbepaalde wĳs voor ‘het naamwoord geplaatst, en’

dan dus verhogen: zeggenskrac/zt, fi/mjvenslnst,

ìarenmood, enz. ‘ _

S. 163.

C) Zie 5. 124.

.
\
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“S. 163. Van meer belang is het, wanneer hetzelf

fiandige naamwoord , door het werkwoord behecrseht ,

deze belìeerfclìing door verbuiging van het zelfílan

Pcandìgc naamwoord, en ‘waar die niet toereikende is ,

door behulp van voorzetfelen, uitgedrukt wordt.

S. 164. Alleen die naamwoorden , welke door een

bedrijvend werkwoord in den vierden naamval ge

plaatst worden, kunnen bij een lijdend werkwoord in

den eerllen naamval flaan. Wanneermen , bijvoor‘

beeld , zegt: uw vader zoekt u, dan is ĲÏEÎVOOFVĲÏÎI‘?

der berwerking van het bedrijvendc werkwoord zoe-.

ken, of de vierde naamval; en bij gevolg‘ kan hetzel.

ve ook, bij een lijdend werkwoord, in den eerllen

naamval liaan’, dewijl het altoos het lijdende , of be

werkt wordende voorwerp blijft, als: gĳ wordt ge‘

zocht van uwen vader. Wijders: men roept u’, men

noemt „zij; en daarom ook: gij wordt geroepen; ik

word genoemd. " .

’— 5. 165. Uit het boven aangevoerde blĳkt, dat het

eene misllelling is , wanneer men die voorwerpen,

op Welke het bcdrijvende werkwoord niet onmiddel.

lijk, maar als door eenen omweg’, werkt, in den lij

denden vorm den eerflen naamval doet aannemen,

dcwijl de perfoon, welke door een bedrijvend werk’

woord, bij voorbeeld , in den derden naamval ge‘

plaatst wordt, in den lijdenden vorm nimmer de eer

lle naamval kan worden. Wij zeggen , bij voorb eld:

iemand bood/Mappen, ze kennen geren, dat, enz.;

alwaar ‘iemand niet de vierde, maar de derde naam

‘ ’ "al
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val is; waarom wij niet kunnen zeggen: ik‘ word.ge.

‚hoodfchapt , tekennen gegeven , enz. 5 maar alleen:

mij wordt gehood/Ehapt, te kennen gegeven, enz.;

terwijl mij ‘wederom de derde naamval is, even als

iemand. \

‘ ‚ g. 166. Ten aanzien van het werkwoord leeren,

voor onderwijzen , hebben fommlgeîì’, doch zonder

grond, beweerd, dat hetzelve, even als bij de La’

tijnen, twee vierde naamvallen beheerscht, en dat,

wanneer men zegt: iemand de aardrijkskunde lee’

ren, iemand zoo wel als aardrijkskunde in denvier

den naamval ilaat. Doch het tegendeel hiervan is

blijkbaar genoeg, dewijl men, in den lijdenden vorm ,

niet kan zeggen: ik word de aardrijkskunde geleerd ,

maar wel , en alleen: mij’ wordt de aardrijkskunde ge

Ieerd. En derhalve ílaan mij en iemand beide in

den derden naamval; het ‘velk , boven dien , nog daar‘

uit blijkt, dat men, in plaats van den derden naam‘

val, ook het voorzetfel aan kan bezigen: aan ie.

mand iets leeren. Doch die werkwoorden, welke

in den bedrijvenden vorm twee vierde naamvallen bij

zich hebben, vorderen, in den lìjdenden vorm , ook

twee eerfte naamvallen, als: men noemt ‚hem vader,

bij gevolg ook: hij wordt vader genoemd, enz.

5. 167. Behalve deze hebben nog eenige andere

werkwoorden twee eerlle naamvallen bij zich. Deze

zijn, voornamelijk , zijn , worden, blijven, heeten

enfchijnen , bij voorbeeld: Salomo was een koning;

hij‘ blijf} altoos een kind; Fredrik heet de regr

vaardige; hij firhijnt een eerlijk man.

g. 168.

l
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S. 168. Wanneer een zelfílandig naamwoord, in

den eerllen naamval ilaande, door middel van het

woordje als , met een ander naamwoord vergeleken,

of daardoor nader verklaard wordt, dan liaan beiden

in den eerílen naamval, bij voorbeeld: hij bloeit

als eene roos; zij‘ leven als broeders ; wij‘ willen

als vrienden handelen; hij’ fneuvelde als een held,

enz.; alwaar dit als niet mag weggelaten worden,

naardien zij‘ leven broeders, hij‘ fneuvelde held, enz.

gebrekkig en onverílaanbaar zoude wezen.

S. 169. Bij de wederkeerige werkwoorden is het

dikwerf twijfelachtig, of het naamwoord, dat als

voor zich heeft, in den eerílen , of in den vierden

naamval, moet liaan. Men zegt, bijvoorbeeld: hij‘

gedraagt zich als een held, en ook: hij’ ge

draagt zich als eenen held, fchoon de eerlìe naamval

hier den voorrang fchijnt te verdienen , dewijlhetzoo

veel is als hij gedraagt zich zoo als een held zich

gedraagt. En dit blijkt nader bij de onperfoonlijke

‘wederkeerige werkwoorden , alwaar her zelfllandige

naamwoord insgelijks het voornaamwoord volgt, bij

voorbeeld: het behaagde u , als eenen vader , die

zijne kinderen liefheeft‘ , enz.; alwaar als een vader,

in den eerílen naamval,‘ op het onbepaalde het zoude

liaan, ‘waarmede het intusfchen niets te doen heeft.

S.’ 170. Sommige. werkwoorden hebben , in’ het

Nederduitsch, ook eenen tweeden naamval bij zich.

Oudtijds was het gebruik van dezen naamval bij de

Werkwoorden zeer gemeen; en de gevallen, waarin

‘dit nog plaats heeft, zijn overblijflèls van dit ge

bruik,
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bruik’, het welk misfclìien , voor het grootíle gedeelte,

eene navolging‘ van het latijn is; waarom men hier‘

omtrent ook geene bepaalde regels kan opgeven; ter

wijl de meelle der hiertoe behoorende gevallen uit

het gebruik moeten gekend worden. -

5. 171. Somwìjlen worden nog eenige werkwoorden

met den tweeden naamval gebezigd, bij voorbeeld,

gedenken : gedenk onzer , enz. Zoo ook cenige

wederkeerìge werkwoorden , terwijl het voornaam

woord zich in den vierden naamval Praat; bij voor‘

beeld, zich ontfèrmen: ontferm u onzer; erbarmen:

ik zal mij ‚uwer erbarmen; jbhamen: ik fchaarn

mij mĳner bekentenis niet. Insgelijks met het werk‘

woord zijn, als: voornemens zijn , enz. Doch

tegenwoordig worden deze werkwoorden , meest‘

al, met voorzetfelen gebruikt, als: aan iemand ge

denken; zich over iemand onĳermen , erbarmen;

zich over iets fèhamen, enz.

g. 172. De tweede naamvallen: des avonds‘, de:

morgens , donderdag: , aI/erwegen , mijn: bedan

kens , groot/tendeels, b/oodshoofdr, goedsmoeds, eens‘

klap: , onverrigter zake enz. , met werkwoorden

voorkomende, als: de: nacht: flapen; de: morgens

op/iaan; dat voldoet eenigzins; donderdag‘: op rei:

gaan; allerwegen vervolgd worden, enz., fclìijneîì

meer op zich zelven fiaande bìjwoorden, dan wel

van de werkwoorden afhangende tweede naamvallen

te zijn.

’5. 173. Vele werkwoorden hebben den derden

naam

\ .

‘ J

Îaĳù. ‚ ‚a. ‘___ _ hu‘...- _ h ....—‘ ‘- »—‚ ‘-’—— .‚‚
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naamval bij zich; en deze kan zoo wel bij bedrij

vende , als bij‘ onzijdîge werkwoorden liaan.‘ Zie hier

eenige voorbeelden van bedrìjvende werkwoorden met

eenenderden naamval, welke dan gemeenlijk eenen.

vierden bij zich hebben, waartoe de werking van het

werkwoord zich onmiddellijk uitllrekt, als: iemand

‚iet: onthouden , ontzeggen , ontnemen , onttrekken „

weigeren, afvorderen, afnemen, afkoopen, afhan

dig maken, afraden, nfllaan, aanbevelen, aanbie‘

den, ten kwade, ten goede duiden, aankondigen,

brengen, berigten, betalen , borgen, verhalen, ge

ven , beloven , vertrouwen , toe/Íaan , klagen , leve- „.

ren; iemand het brood uit den mond flelen, en

honderd anderen meer.

S. 174. Dat vele onzijdige werkwoorden eenen

derden naamval bij zich hebben, blijkt uit de vol

gende voorbeelden, als t de haren vallen hem uit;

ovien behoort dit? het bekwarn hern kll/tllĳk; het

flaat mij voor; dat i: mij in de gedachten gekomen;

‚hij‘ bleef mij een vriend; dat geviel hem; ‘iemand

gelijken , nuttig, getrouw, gevaarlijk zijn; he’;

ge/èhiedt onregt; mij zijn reeds twee paarden afge‘

florven; dat is mij te hoog; het wordt mij tot eenen

last; het hoofd draait , en het hart klopt’ mij; en

vele anderen meer. Ook wanneer zij eenen vierden

naamval der zaak bij zich hebben, als: dat zal hem

het Ieren korten enz. En bij vele dezer voorbeelden

kan ook aan voor den derden naamval gebezigd wor

den, als: aan aaien behoort dit? enz.

’ S; 175‘

J

— ‘‚‚—r ‚‚ ‚__ —,——î‘.—
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_ 5.. 175.‘ Bij fommige werkwoorden, welke het per‘.

foonlijke voorwerp in den derden , en het lijdende in

den vìerden naamval vorderen, laaf zich ‘het perfoon‘

lljke voorwerp ook’ in den vierden naamval plaarfen‘;

doch als dan moet het lijdende voorwerp een voor

zetfel bij zich ‚hebben, als: hoe zeer‘ heníjd ik u uw‘:

bedoardheíd van geeu.’ waar u de derdcĳbedaarel

heid de vierde naamvËl is; maar: hoe zeer hemjdíke‘,

wegerzs uwe bedaard/leid van geest! waar 1u in den

‘Vierdeìrnaamval llaar. Zoovzegt men ook: ik ver‘

zeker het u, en: íkverzeker u daarvan. ’ ‚

‚î‘ S. 176, Om te weten, ofeen naamwoord als‘ het

peìfoonlĳke ‚Sof als ‘ het lijdende voorwerpgrroet- _be‘

fchouwd worden, gevolgelijk,’of het inîdenìderden

of_. vierden naamvalmroet liaan, behoeft mende gan

fche rede flechts in dcnvlĳdenden vorm te verplaetfen.

îVordt daar de derde naamval vereischt, (ÏÈÌIIIIIOCË

dezelve ookrin den bedrijvenden ‘vorm plaats hebben.

Men zegt, bijvoorbeeld; mzliwordîberigt, dareng, 5

dit werd mi] geantwoord; hem wordt het hoofd afï

geflezgeîz; derhalve ook: iemand iets berigten , ant

woorden’; iemjond‘ he; hoofd afflaan, ‚enz.; waar ie‘

mand îde derde, en’ ferm, of‘ het hoofd ‘,_‚ de vierde

naamval ‚ g‘ _ ‚-’ ‚ ‚ ’ ‚z,‘ g,» ’ m ‚_

5,177, Alle bedtijvende werkwoorden vorderen

eigenlijk eenen vierden’ n_aamval‘,;‘als het lijdende voor.

werp 5 of datgeen, hetaijperfoon of zaak, waar

toe het werkwoord zich onmiddellijk uitllrekr , enwel‘

ke vierde naamval, in den lìjdenden vorm, alroos de

‚eerfie wordt: ik zocht u; ik zag hem; zij ronden

eenen.

\

„_ _______ ‚‚ m.__‚‚‚‚ —‘„‚‚e_i_.‚‚-.‘-—‘
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tenen fihat‘; de florm vernielde mijne woning; en

in den lìjdenden vorm: gij werd: gezocht; bij‘ werd

gezîen enz. Hiertoe behoort ook ‘ het werkwoord

laten; met de onbepaalde Wìjsvan een ander werk

woord bij zìch: laat fvhreijen; laat hem

Ioopen; laat bm’ gaan enz. , niet laat ik , laat

hij‘ , laten ‘wij m" Zij lieten hem gaan; ook

met den ‘vierden naamval’ der zaak: laat hem uw:

ware meeníng niet begrijpen; waar echter de twee

de‘ ‘rierde naamval van de onbepaalde wijs des

werkwoords afhangt.

5. 178. Daar de meefle wederkeerige werkwoorden

Ware bedrljvende werkwoorden zijn, welker

tot den werkenden perfoon te mg gevoerdwordtï,

zoo moet het wederkeerige “voornaamwoord hier

ook in den vierden naamval fiaan: il’ lìezin nu)‘;

ik fèhaam mij; ik Ïeìheug mij ;l M‘ verveel mij’.

Maar, daarentegen , ik herinner het mĳ; ik ver.

trouw het rnii toe; waar mij de derde naamval is,

omdat zich iets herinneren , en iemand iet’: wever’

trouwen den vierden naamval der zaak en den der».

’ “‘‚‘-‚ =’ den

(') L. ‘ren KATE heeft geflcld. dat Ina’: ik graan, Ìgfgy ü‘

gaan, enz. zoo veel is als dat ik ga, dnî wij gaan; maar dm.‘

laat mij gaan, laar on: gaan enz. beteekcnt laat roe ‚ dat Ik

ga, dat avij gaan ; doch de kundige IA NIÌINGÁ heef: bewe

zen, dat men , het zij verzoekende, he: zij aanfpûìrende, af

toelatende, altoos moe: zeggen: laat mij, laar an: ‘enz. Zic

de Werken ‘van de IIIaaz/‘ehappíj der Nederland/olm letterkunde

‘D. I. , bl. 57 en verv. — —

S

.‚. ‚—-b
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den des perfoons-‚vorderen. Zoo ook bij vele om

îperfoorìlijke ‚Werkwoorden, in —z_oo ver zij eene be‘

drijvende beteekenishebben: het bevreemdt mij; het

betreft u; het berouwt mij ; het verwondert mij;

het verdriet mij; het walgt mij enz. .-‚,

2“ S. 179. lnsgelijks vele onzijdige werkwoorden,

Wanneer zij een bedrijf aanduiden, het welk onmid»

dellijk op een ander’ voorwerp overgaat , als: zich

eenen bogchel lage/zen; bloed weeten;__íet:-niet leung

nen gewennen; eenen weg gaan, dat is, op ‘eenen

weg; de trappen op en af Ioopen. Z00,- ook eeniò

ge onperfoonlljke , als: het ‘fneeutvt groots vlokken;

het hagelt heele fleenen. Men vermijde echter, zoo

‚bij onzijdige als bedrijvende werkwoorden , ‘zulke

vierde naamvallen, die de oorfpronkelijlte beteekenis

van het werkwoord herhalen, als: ‘eengoed loven

leven; den doodflerven; eenen flrĳd__flrijden, enz‘.

Behalve , ‘ wamîeer’ l het zelfílrandige ‘naamwoord eene

bijzondere wijs te ‘kennen geeft; zoo ‘zegt men,

bij voorbeeld, zeer wel: eenen natuurlijken, eenen

geweldigen dood flerven; eenenbitteren drank ‘drin;

ken; eenen goeden ftrijd flrijdem, Ook worden

de uitdrukkingen: zijnen gang gaan , zijnen flag‘

flaem, een jèhrifl‘ jêjzrĳven door het gebruik ge‘

wettigd.

S. 180. Eenige bedrijvende werkwoorden hebben‘

twee naamwoorden in den vierden naamval bij zich,

als twee verfchillende namen van eene en dezelfde

zaak, of, waarvan het eene naamwoord ter nadere

" ver

l

x
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verklaring en bepaling van ‘het andere ílrekt: ik

noem hem mijnen vader; hĳ heet (noemt) mij‘ zij‘

nen vriend; ik heb hem pieter gedoopt (bij den doop

pieter genoemd); welke werkwoorden dan, in den

lijdenden vorm , twee eerlle naamvallen vorderen‘

S. 181. De bepaling van tijd wordt door den

vierden naamval uitgedrukt, en wel, 1. op de vraag

wanneer? Hij‘ keerde den zesden dag na het over

lijden zijner zuster te rag; 2. op de vraag hoe

lang ? Ik heb reed: den ganfèhen dag naar u ge‘

wacht; het kind leefde maar ze: maanden; 3. op

de vraag hoe dikwerf? Ik zie hem alle dagen;

‘alle uren enz‘. Zoo ook de grootte ‚ breedte,

zwaarte, waarde en prijs van eenig ding, als: hĳ

i: eenen duim gegroeid; het kost eenen gulden;

he: weeg: een pond enz. Ook in verfcheidene

andere gevallen wordt de vierde naamval gevorderd;

doch dan hangt dezelve van de voorzetfelen af:

Zie Deel L, bij de voonzmsnnnu‘. ‘

’ ‘r. ovna in: Tnnwoonnnn.

182. Schoon de telwborden, even alé de bij

voegelijlîe naamwoorden , gemeenlijk voor hunne’

ìelfllandige “naamwoorden geplaatst worden, alsî‘

honderd guldens; drie ‚dagen, enZ. , zijn er echtef

Èeníge gevallen‘ , waarin de telwoorden achteraan

komen, als: in het jaar een duizend acht honderd

‚_ S 9. "i

‚
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en vier. Zoo ook’ bij dvgewone‘ wijs van plaat‘

fen in een boek aan te halen, als: hoek 1 , hoofdfluk

3 , ver: 2- enz.; in welk geval de getallen liefst

met cijfferletteren, en niet met woorden uitgedrukt

worden. l „Ĳîï

g. 183. De urengetallen hebben dit bijzonders,

dat het woord uur’, of bij dczelve gevoegd , of daar

onder veriiaan wordt; terwijl, in het eerfìe geval,

het meervoudige uren een werkwoord in het en

kelvoud bij zich “heeft; en in het laatlie het tel

‘Jvoord, fomwijlen ,— een voorzetfel ontvangt, ‘en ver

buiging ondergaat. Met het woord uur : het i:

twee , drie, vier‘ uren, enz.;‘het welk bij uitlating

gezegd wordt, Íeri zoo veel beteekent als: i-het is

zoo laat ,- dat‘ de klok twee, drie uren llaat, of

geflagen heeft.’ Zoo ook: hij kwam M dfie’ vvûî‘

viel‘ uren, eîrvertrok weder om vijf uren , ook u‘

‘iÌijf ‘uren , datis , hij kwam , nadat de klok drie uren

geílagen had‘, ‘enz. Zonder het woord uur: het jlaat

drie ; de klok floeg half zes, enz. Zoo ook: hij

‘kwam voor ‘vijven, en bleef tot na zes/en.

‚S. 1842‘ Ook worden de telwoorden ,‘ het zij be

paalde‘ ofonbepaalde, met de daarbij gevoegde zelf

fiandige naamwoorden, op tweederlei wijs, verbon

den , 1. door middel van de voorzetfels van, uit,‘

of onder , als: ‘een wm de zeven; twee van om‘;

velen uit dit gezcl/èhap; eenigert‘ onder u; eenï

van heiden enz.; 2 door middel van den tweeden

naamval, als: een der dieren; vier der Íztl/Vone

ren ;

l

l ‚
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ren; eenigea uwer vrienden; de eer/ie der hamam‘

den; velen nnzer bekenden. ’ —’

g. 185. In het algemeen dulden de telwoorden

geen lidwoord bij zich; echter zijn er gevallen,

waarin dit kan en moet plaats hebben, bij voor’

beeld: geef‘ gnĳ de tien Guldens, dat is, die voor

u liggen, of van welke wij gefproken hebben; om

‚dezelve, daardoor ,’ van alle overige tien guldens

te onderfcheiden.‚ Zoo ook: de eene was ÍIRĲIIW‘!

lĳks hĳ mij , of de twee anderen kwamen ook.

‘-— 5. 186. Het is natuurlijk, dat het zelfilandi‘

ge naamwoord, waarbij een meervoudig telwoord

fiaat, mede in het meervoudige getal gefield wor‘

de, bij voorbeeld: dertien Jrooden; handerd en

drie kazen , enz. Het gcbrulk echter heeft hier

eene iúrzondering gemaakt, en wil, wanneer het

getal een boven honderd of‘ duizend is , ‚dat het

zelfllandige naamwoord in het enkelvoud {la , als:

honderd en een perfiìon; drie honderd en eene

pen; duizend en een dag; vier duizend en een

jaar, enz.; welke gezegden bij uitlating gelleld wor

den , voor vier duizend jaren en een jaar enz.

S. 187. Maten, fommen en gewigten kunnen, of

als verdeeld, of als vereenigd befchouwd worden.

In het eerlle geval, {laan zij natuurlijk in het meer‘

voud , wanneer het daarbij gevoegde relwoord meer

dan een is. In het andere geval {laan zij in het

enkelvoud , fchoon het daarbij gevoegde telwoord

meervoudig is. Z00 zeggen wij, bij voorbeeld: vier

S 3 la:

í
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lasten îarw, wanneer namelijk iedere last“ op ‘zich

zelf is ‚ en afzonderlijk aangewezen wordt. Maan.

maakt deze zelfde hoeveelheid tarw» eenen-enkelen

vergaderden hoop uit, dan wordt zij’ in het enkel»

voudige getal uitgedrukt , en men zegt: vier last

mrw’; daar is (niet daar zijn) vier last tarw. (‘j

5. 188. Zoo zegt men ook: daar zijn honderd

guldens, wanneer men honderd‘ enkele guldens be

doelt; maar wanneer men ílechts op de hoeveelheid

van geld ziet, en de waarde van honderd ‘gulden;

in andere geldílukken toetelt; ja.’ zelfs , wanneer

het toegetelde geld in enkele guldens beflaat , en

men alleen de verzameling van het geld, de fom ,

en niet de bijzondere munt bedoelt , dan zegt men :

daar i: honderd gulden. Hetzelfde heeft plaats ten

aanzien van gewígten , ‘bij voorbeeld : ììeîz ponden kaf‘

’ wannegr ieder pand afflâlldeflljk gewogen €11 ge’

paktis; maar‘: een baalîje kalîĳ van honderdpond. (t)

5-. 189. Omtrent het woord beide moet aangemerkt

worden, dat‘, wanneer twee tezamen genomene dinî

gen als een geheel befchouwd worden , men hetzelve

in’ het enkelvoudige getal gebruikt, als: ik zeide mij’

nen geneesheer, dat ik flerk gezweeî en wel. geflapeìz

had; beide is gaed‘, antwaordrle bij. Dit echter heefl:

alleen dan plaats, wanneer van zaken, en niet van

‘perfonen gefprokeîì wordt; en wel van zulke zaken,

welke als een geheel‘ befchoìrwd kunnen worden‘.

Men

(‘j Zie 1.. ‘nu KATE, Aanleiding enz, D- 1’ blq S95‘ ‘

(í) Zie als_ boven. ‚, Een edel onderfclreid zegt nu KAT); „_

„_ het welk in geene andere taal voorhanden is."

l

__ _Ĳ—--—— __.__. ‚ m.“ ‚. — ‚g... ‚ 1 .‚ ‘ ‚nm‘ —--‘— --‘“ ‚



‚ ‚———‚‚„.‚‚—— —‚, —’- ” —’——‘ ’-=‘ ’——’— î_‚ —v‚ z’ zzä“

SPRAAKKUNST. 279

Men zegt, bij ‚voorbeeld , van twee boeken , niet:

beide bevalt mij; maar: beide bevallen ìnij.

5. 190. Over het gebruik van het algemeene tel’

woord al,‘ alle, is, in het eer/ie Deel, S. 337, en

verv., reeds het een en ander’ gezegd. Hier moet nog

aangemerkt worden, dat het dikwerf dient, om den

zin van het woord , waarbij het gevoegd is , ‘te

verllerken , bij voorbeeld; ik heb daar toe alle

reden; ik zeg het u met allen ernst; ik heb

alle achting voor hem; wij hebben met alle vlijt

daaraan gearbeid. En moet‘ het tegendeel van

alle, in dezen zin, uitgedrukt worden, dan plaatst

men het voorzetzel buiten voor hetzelve , als: bui

ten allen zwijfel; hij is buiten alle verdenking,’

enz. '

S. 191, Wij hebben boven (5. 127) reeds m

kennen gegeven, dat» de telwoorden, in fommige

gevallen , als ware bijwoorden befchonwd worden,

onverbogen blijven, en een enkelvoudig werkwoord

bij zich hebben , als: drie maal drie is negen,

‚enz. Alles, daarentegen, heeft een WCIÌkWQQyd in

het meervoud bij zich, wanneer het volgende zelf

Ilandige naamwoord meervoudig is, bij voorbeeld:

dat alles zijn onfchuldige vermaken, enz.

S. 19a. Aller, zijnde de tweede naamval van het

meervoud, bij den overtreffenden trap der bĳvoe.

gelijke naamwoorden geplaatst, is zoo veel als van

allen. De allerbeste , de allergrootjìe is derhalve de

beste , de grootlle van allen. Doch hierbij dien;

S 4. zag‘



_ ~—-——— —... ._,.... _‚ - „i!

\

\

2.80 NEDERDUITSCHE

‘

aangemerkt te worden, dat wel van twee perfonen’,

of ‘zaken ,‚ een de beste, de graatfle enz., maar

niet de. allerbeste, allergroot/ìe, enz. ,_ kan wezen.

Wanneer wij aller bij den overtreífenden trap ‚ge.

bruiken, dan moeten vele perfonen of zaken (ten

miníìe‘ drie) voorhandenzijn, van welke allen een

de ‚beste , graat/ie , enz. , en dus de allerbeste,

allergrootfle is. C‘) —

5. 193. De telwoorden, met het‘ woord half,

halve, „zaaien gellzeld, hebben , fchoon zij altoos

meer dan een, aanduiden, een zelfiizandig naamwoord.

in _het enkelvoudige getal bij ‚zich, als: anderhalf‘,

derdhalf.‘ jaar ; in vierdhalven dag, enz.

‚ ‚ Gq OVER DE BIJWOORDEN.

u: ‘r.Î‘‚- ‘ ’

‘ S. 194. Daar de bijwoorden‚_‚ eigenlijk , tot de

‚werkwoorden ‚ en niet onmiddellijk tot de zelflian

griigeïnaamwoorden behooren, zoo is het verkeerd,

‘daar een bijwoord ‚te gebruiken, waar de zin de:

jrledejeenvlì/ĳvoegelijlt naamwoord bij, het zelfáiandige

Inaanrwyjoprd vordert.‘ Men kan, bij voorbeeldfwel

‘Iîîgggerjàfíhijllîveefiblden mond vol —- den zak , de

‘rol; _‘Son_1daj het bijwoord rol eigenlijk op het

ühebben {laat ; maar niet: hij heeft de

‚wílggfl1mf0qd‚ , in plaats van hij‘ heef? roode wan

ggnh jroirdjhier eigenlijk tot wangen, en niet

het werkwoord hebben behoort.

’ “s, ‘rîgg, 1001: kan, in fommige gevallen, het bij‘

_ ’ woord

’ C) Zie numzcor. Proeve, D. I, bl. 202-904.

‚. ’ ‚ ‚ -’-»—„--o-î_—.—.‚..._L_ ‚ ‚ __‚‚.ì_‚‚‚ ....‚-_..._ _ _.1 ‘e-û‘ —-“
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woord zoo wel tot het ‘lijdende voorwerp, als tot

het werkwoord betrekkelijk gemaakt ‘worden; zoo

zegt ‚men ook, bij voorbeeld: hij befc/mjfi hem

eenvoudig, waarbij het denkbeeld eener eenVQudÎge

befchrijving. natuurlijk verwekt wordt; doch daar

het bijwoord hier ook ‘op het lijdende voorwerp

betrekkelijk gemaakt kan worden, en hierdoor der

halve dubbelzinnigheid zou kunnen ontflaan, zoo

neemt men , wanneer het bijwoord eenvoudig niet

Op heûhrijven, maar op hem moet toegepast worĳ

den, deze dubbelzinnigheid , door eene nadere be‘

paling, weg, en men zegt: hij lzejìhrijfi hem als

eenvoudig, of als eenen eenvoudige’: man.

S. 196. De bijwoorden liaan‘ altoos daar, waar

hunne werking vereischt ‚wordt, en wel gemeenlijk

voor het woord, waarop zij betrekking hebben,

11151 71€! ÌS e!" 4lives werkzaam man, niet: het i;

altoos een werkzaam man. He: is ons niet geoor‘

loofd, dit te doen, beteekent iets anders, dan: he;

is ons geoorloofd, dit niet te‘ doen. '

S. 197. Een bijwoord wordt, even als ten aanzien

van de bijvoeggelìjke naamwoorden plaats heeft C‘),

of als in betrekking tot zekere werking alleen gebe‚

zigd , bij voorbeeld: [Zĳ [preekt bevallig; zij zing;

verrukkelijk ; of de wijs van werken wordt tusfchen

twee dingen verdeeld, en wel in eene gelijke, of

ongelijke maat. Het eerile gefchiedt door de woord

jes zoo en als, bij voorbeeld: gij fèhrĳfl zoo fraai

als hij. Het andere heeft plaats, wanneer aan de

(‘D Zie S‘ 57’ 58- eene

S s

/



—- ‚‚‚.‚ __‚
__ - "ÈI'\-“ " ‘T " ' ‘—

282 NEDERDUITSCHE

eene zaak zekere werking, in eene grootere of min‘

dere maat, toegekend wordt, dan aan de andere;

het welk door den vergrootenden trap des bijwoords

met dan gefchiedt, als: Zĳ zingt liefelìjker dan hij;

5. 198.‚Wordt de eene zaak, ten aanzien de

zer werking , boven alle overige zaken van de

zelfde foort verheven, dan gefchiedt dit door mid—‘

del van den overtrefienden trap, met ten en op het,

als: ik heb het hem ten ern/lig/ie, ten nadrukke

lijkfle aanbevolen, ten flerk/le gezegd; ook op he:

ern/lÌg/ie, op het nadrukkelijk/ie; of zonder voor—

zetfel: Zĳ zingt het beste.

5. 199. Dikwerf moet de beteekenis van een bij‘

woord, of als bijwoord gebezigd bijvoegelijk naamĳ

woord , door een werkwoord volledig gemaakt en

verklaard worden; en dit gefchiedt door de onbe

paalde wijs met te ‚ of om ze; en wel bij zulke

bijwoorden, die eene mogelijkheid, ligtheid, moei

jelijkheid , noodzakelijkheid, pligtmatigheid, begeer‘

te enz. aanduiden, als: mogelijk te doen; ligt te

raden; zwaar, moeijelijk, te zeggen; hard te bij.

ten; verpligt te geven; bereid ze volgen; begeerig

te zien enz., ook begeerig om te zien enz. Goed,

ligt, kwaad, flechî, moeijelĳk, gemakkelijk enz.

vergenoegeìì zich, in zekere gevallen, met de onbe

paalde wijs, zonder n, als: gĳ hebt goed, ligt

zeggen; het i.‘ hier goed wonen , ’ jlech: zitten ,

nmeijelíjk gaan, gemakkelijk liggen, enz.

5. zoo. Het woord zonder, .als bijwoord gebe.

zigd, heeft, om de kortheid, dikwerf de onbepaal

de

‘I- __L u _ _ ‚ _ _ _ „4u~
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de wijs " der werkwoorden met te bij zich, als: zij

kon daarvan niet jjoreken, zonder te jèhraijen, dat

is , zonder dat zij fchreide. Kon’ hij zich zoo

hooren befchuldigen , zonder te antwoorden? Ik

[prak met hem , zonder te weten , wie hij was , dat

is, zonder dat ik ‘wist, enz.

’ S. aor. Wanneer eene ontkenning plaats heeft,

welke in het werkwoord reeds opgelloten ligt, mag

dezelve niet herhaald worden, bij voorbeeld: hij ont

kende , het niet gedaan te hebben, of dat hij‘ het

niet gedaan had, voor: hij ontkende het gedaan te

hebben , of dat hij het gedaan had. Zelfs, wanneer

de ontkenning niet zoo duidelijk is, als: wacht u,

het niet te zeggen, voor: wacht u, het te zeggen.

S. 202. Wanneer een werkwoord eene ontkenning

behelst , of wanneer eene ontkemìing in hetzelve

opgcfloten ligt, en de volgende daartoe behooren

de uitdrukking insgelijks ontkennend is , dan heeft

eene dubbele ontkenning, als eene foort van toe.

ílemming en bevestiging , plaats , bij voorbeeld: dat

belet niet, dat hij het echter niet zofi gezegd heb

ben; daar was niemand, die niet hartelijk lach,

te, enz. Somwijlen {trekt niet, om de bevestigende

uitdrukking te verllerken, als: hoe gelukkig zouden

zij niet geleefd hebben .’ wat heb ik van hem niet al

gehoord.’ enz. Maar dikwerf wordt het overtollig

en geheel verkeerd gebezigd, als: ach, hoe koud

Ììtn ik niet! en?‘ (‘Q n‘. oven

(‘) Voorheen plagt men ook in onze , even als in de Griek,

fche en Franfche taal, overal, behalve bij de onbepaalde wij;

de:

Z ‘

’ "n »--— “ ’ ’ ‚ìnmi-na.
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i = HĲÛVER DE VQÔRZETÊELEJW‘

3:16? 1-7" „n,

"S. 203. Daar bij de , in het eerfle Deel, gfigêvfine

befchrijving van den aard‚en de beheerfching der

voorzetfelen het meefie en noodzakelijkfle gezegd is ‚

zoo maken wij hier nog flechts de volgende aan’.

merkingenuer.‘ Wanneer twee of meer zelfftnndige

naamwoorden, welke of in het geheel niet, of

alleen door en en of verbonden zijn, een en het.

zelfde voorzetfel bij zich hebben, dan kan hetzel

ve bij ieder zelflìandig naamwoord herhaald ‚ of

flechts eenmaal gebezigd worden ‚ bij voorbeeld;

door list, bedrog en verraad, of: door list, door be‘

dìag, en door verraad.

5. m4. Wanneer iets met zekeren nadruk ge

z‘ "“‘ - ."' ‘ zegd,

‘i... . .‘.
d‚‚'‚’.‚„kwp„‚ùË„ de deelwùùinen , twee ontkennende woor‘

ĳgfiïîe bezîgcn, om daannede te {Ïerker te ontkennen. Zoo zeide

me,“ bij voorbüeld, met ons ontkennend en, vùùi‘ 11e; oude

M’ „m ‚i; nltîîJÎlíj en kan, of hij ne kan, voor: hij kan niet;

en dit is nog QÄWCZÎQ in ons ten zij, ten wan’, eigenlijk ’, m

zij, ’x en ware, voor het en zij, het en ‘ware, dat is: indien

het niet zij: Indien 71e: niet ‘ware. Maar men zeide ook hij en

liíih‘ „m; ilean‘ weer niet; of : kijne kan niet; ik ne ‘weet niet.

Van- welk ’en‚,‘‚voor na, in den zin van niet, noorr, vennen, en

anderen zich dîkwerf bediend hebben. Zoo lezen wij ook, in op

zigtyîot de dnbbele ontkenning, bij vonnu, (Virgil. ‚ bl. 423):

3, __ „ dewíjl hij nergens niet

Schutter 7m! den fchicht, noch zxjnen fchuilhoek ziet.

Doch dit word: door het tegenwonrdige gebruik niet voorge‘

man.

/
/

I

\
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‘zege, en verfeheiclene dingen als opgeteld en aan‘

gewezen worden , dan kan de herhaling ‘e van het

voorzetzelnoodîakelijk worden, bijvoorbeeld: over

uwe, over bare, en over mijne eigene zaak heb

ik gefproken‘; op u en op uwen broeder zal het

gewroken worden. Zijn de >zelfílandige naamwoor

den door deels, het zij ‚ïi niiéh, niet alleen‘, of an‘

dere voegwootden, verbonden, dan wordt de her—

lialirîg volllrekt ‚gevorderd: als: he: ‘is hetzelfde,

of het ‘door u , of door hem gejèhiede; hij is

noch met goedheid, noch met hardheid te regeren;

niet-alleen voor u , maar ook voor haar, heb ik

gefjhroken , enz.

‘ S. 9.05. Wanneer twee voorzetfels onmiddellijk op

elkander volgen, dan wordt- daardoor eene ondui

delijkheid en onaangename hardheid veroorzaakt ,

als: met van inkt doortrokkene pennen kan “men

‚niet goed fihrijven, beter: met pennen, welke ‘inzit

inkt doortrokken zijn, enz. Zij werd door metbloed

bevlekte handen aangegrepen ,‘ beter: zij mrd door

nog met bloed bevlekte, of: door zijne"; ook; door

die, met bloed bevlekre handen adngegrejoen. _‘ ‘

5. 206. Sommige voorzetfelen worden ‘altpgsr

achteraan zelfllandige naamwoorden , ‘perfoonlijke

voornaamwoorden ., bijwoorden , en andere voorïetfew‘

len gevoegd, als halve: gewetensheìlve, vriendfihapr.’

halve; wege : ambtswege, plìgtswege. Zoo ook,

waart , of waarts, dat eene beweging naar eene

plaats beteekent, als: flfldWflflÏÎS, dat is naar de

‘J fiad;

í“

’\a'“_
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flad; Iandúmart: , nederwaarî: i, oostwaarts ‚ ‘Q4

waart: ,’ mĳaìîatart: , enz. ’ _

’ 5u 267. Ten aanzien van het voorzetfei te moe‘

ten wij nog aanmerken , dat hetzelve bij fommige

zelflìaîìdige naamwoorden gevoegd wordt, welke;

op zich zeiven,‘ of meteen bijvoegelijk naamwoord,

daardoor eene foort vanîbĳyvoorden worden ; bij

voorbeeld ‚ te ‚mede: ‚lzotîwa: In)‘ te moede ‚P- Blijd,‘

droefÎ te moeäe zijn-enz.; Het- eertijds gebruikelijke’

îe wedeheeft reeds geheel de natuur vaneen bij‘

voegelijk amarnwoord aangenomen, waarom het voor—‘

zetfel’. met. het zeiffìandige naamwoord vereenigd , en

hef woord tevrede, of liever tevreden, dient gefehre‘

ven te worden; derhalve een tevredeìi menrc/z’, nietz‘

een te vrede meìísch, dewijl dit‘ te vrede zelfsr de

gedaante van een‘ bijvoegelijk naamwoord niet‘ heeft g

zoo ook ontevreden, niet‘ 011 ze vrede, noch te on‘

vredea‘ Zie ook D. I, bi. 41 , in de aanteekenîngr

nu‘ ‚ ’

’ ‘ I‘ OVER DE VOEGWOORDEN‘ ‘

’ \q.‘_ ‘ ._4 .

S. 208. Óver den aard der voegwaorden, en over’

de wijs, waarop , door middel van dezelve, de eene

rede aan de andere , en derzelver leden- aan el

kander’ verbonden worden ,‘ ’iS in het eerfie Deel

reeds ‘gefproken. In opzigt tot het verdere gebruik

En de plaatfing van dezelve , komt het volgende

nog in aanmerking. v v ‘

g.’ 209. Wanneer de verbindende en IIÍÌÜLIÍÈCĲCÏG

‘ voeg
i!

a‘uv ‘i

r
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voegwoorden en , ook, noch, of, maar enz. tusfclîen

twee naamwoorden gebezigd worden, dan moeten de

ze altijd in naamval, doch niet in getal en geflacht,

overeen komen , als: ik vond daar mijnen broeder en

zijnen oud/Zen zoon; dat i: hun en ons gebeurd; de

dood verfihoont zoo min den koning al: den be

delaar; ik heb noch hem , noch haar gezien; ik

gaf het den vader en zijnen kinderen; ik zag het

‚kind en zijne moeder fchreíjen ; ik hoorde eenen

vernufligen , doch tevens nederigen redenaar jjîre‘

ken. ‚

_ 5. 2m. Worden twee of meer werkwoorden,

door middel van de voegwoorden ‚ met elkander

‘verbonden, dan worden de hulpwoorden hebben,

zijn, zullen en worden doorgaans ílechts eens ge

bezigd, als: ik heb verzocht, gebeden en gefmeekt;

hij zal fchelden , razen en tieren; gij zult ge

haat , gevloekt , gelasterd en vervolgd worden.

Somwijlen echter , en wel, Wanneer de zin zeke

ren nadruk vereíscht , wordt het hulpwoord her

haald, bij Voorbeeld: gij hebt mij beloofd , gij

zoudt mij jèhnjven , gij zoudt mij boeken zenden,

en gij‘ zoudt zeĳ} bij mij komen.

S. 9.11. Sommigelvoegwoordcn {laan altoos voor

den zln ‚ ofvoor de woorden , tot welke zij behooren ,

als: dat, en, of, want, opdat , wanneer , deîvĳl,

enz. ‚ bij voorbeeld: ik zeg, dat hij zal komen;

ik [prak van u en van hem; hij zal het wel

40€", wan: hij heeft het beloofd, enz. Andere kun

ĲCH

"_‘_'*""“ ‘ ‘ "u ’. ‘mi J\—Ù‘. __‚g‘_’_-ï _ F‘!
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nen ook in’ het midden en achteraan geplaatst

worden, als: ook , toclz , echter, derhalve, insge‘

lijkt, dan, voor derhalve, enz. , bij ‚voorbeeld‘: bij

komt, en zĳ koînt ook,’ zij zal het toch doen’,

en: ei, ‘doe het toch; het zou echter gefllzied zijn,

en: lzet ge/Ë/‘ziedde echter; wij zullen ímgelĳk: ka‘

men, en: zij kwamen insgelzjl‘; enz. ‘

Si’ ara. Men zegt doorgaans , dat deze of ‚gene‘

voegwoorden de aantoonende of aanvoegende wijs

der ‘werkwoorden beheerfczhen; doch dat deze Rel‘

linggeenen grond in het geheel heeft, is bl. 254‘

S ‘136 , en in het eer/Ze Deel, bl. 148 , S. 300 reeds aan‘

gemerkt, alwaar wij tevens gezien hebben, dat de

wijs waarin een werkwoord geplaatst moet worden,

alleen van de zekerheid ofjwìjielachtigheid des voor

flels afhangt. ‘

S. ‘erg, Onaangezien de ‘vìjs dêl‘ Werkwoorden

nïĳt äùqr de voegwoorden beheerscht wordt, zijn

veleÎvoegwoorden echter van dien aard, dat zij de

aanvoegende wijn nimmer achter zich ontvangen , ter‘

wijl andere dezewijs altoos vorderen. Tot deeerfle

foort behooren want , omdat, dewijl, vermits, naar.’

dien, weshalve, waarom , alzoo, zoo dat, zoo rlrd

als, en meer anderen, welke voor gecne onzekere

vooritellen pasfen, als: want wij‘ kwamen te laat;

omdat de dag voorbij‘ was‘; dewijl de avond viel;

‘vermits ik het geld reeds ontvangen heb; naardien

deze ‘man mijn» vriend isgneslìalve ik daarop flaat

maak,‘ waarom hij zie/z op die zaak ijverig toelegt ;

al‘

_ù‚’.—_‚—. ‚ ‚ ..~- ‚' ‚_‘«—" ’—‘r—’ "J"“‘ ' ‘ï’ ""‘”"’.“
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alzoo de tijd reed: verloopeîz was; zoo dat ik maar

wil zeggen; zoo dm al: mijn broeder gekomen i:

enz. Tot de laatlle tbort behooren opdat, teneinde,

min‘ , en ten zij; waarvan de twee eerllen een oog

merk aanduìdeìì , welks bercikìììg altìjdl eenìgzixìs

onzeker is; en de twce laatllen , voorwaardelijk

zijnde, het voorflel, waarbij zij gevoegd worden ,

eenìgzíns twijfelachtig maken, bij voorbeeld: ik zal

hem lzeĳben, opdat hij zijn lìi/lijk oogmerk moge be

reiken; de Ianrlmzm wensch: naar regen , ten einde

zijn akker ‚bevoc/‘îjtigd en vruchtbaar worde; ik wil

hem gaarne-afwachten , mits hij niet voor nzorgen

kome; indien gijniet tevreden zijt, ten ik uwe

laar/Ie vraag beantwoorde , zoo wee: dan enz. C‘)

K. OVER DE TUSSCHENWERPSELS.

S. 214. De tuîfi-henwerjì/èl: drukken flechts en

kele gewaarwonlingeìì uit, en behooren derhalve niet,

dan in eenen zeer ruinìenzin , ‘tot de eigenlijke woor

den. En daar alleen klare voorllcllingen onder elkan

der kunncn verbondenwvorîlen , en enkele gewaar

wordingm voer zulk eene verbinding niet vatbaar

zijn, zoo kunnen ook de îusfc/zenwerpfi/î, eìgenĳ

lijk, noch iets behcerfcheîì, noch van eenig ander

woord bèheerscht worden. Zij komen echter wer‘

kelijk met naamvallen voor; doch deze worden niet

‘ door

G) Zie verder S. 136. ’

T

‘
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door de tusfchcnwerpfels, maar alleen door de beì

trekking bepaald , ‘waarin men zich de zaken of

perfoncn voorllelt, bij welke zij geplaatst worden,

als: ach, ik ellendige! o.’ welk een geluk ! wel

hem, die het pad der deugd ‘betreedt! wee u,

indien gij tegen uw geweten handelt.’

5. 215. De tusfchenwerpfels moeten , in eene rede,’

daar liaan , waar de gewaarwordingen der ziele aan

geduid moeten worden. Meestal echter worden zij

aan het begin eener ilitdmkkingwgeplaatst, om de

gewaarwording , welke , bij hetgeen men zeggen

wil, gevoeld wordt , vooraf te kennen te geven ,

als: ach.’ hoe klopt mij‘ het hart! ha! vind ik u

hier? wee u, zoo gij dit doet .' Maar ook in het

midden, en aan het einde , bij voorbeeld: ik heb

‘veel geleden, ach, zeer veel! hen ik dan, helaas,

voor het ongeluk ge/èhapen? Alle: i: nu voorverloren , ac/z! ‘wat zal ik zeggen, helaas‘!

< r

‘\ ‘ I

_ TWEE.

l

l

\ É‘ ‘J Í‘ ‚_ ‚ "l-Ĳ



.———r—
<’ÚÎ"‘I“—’ ._.—‚.‚ —‚—‚’« —— .——-—‚‚‚‘ - —— ar‘ «w» ‚ ‚ ‚. — „í

\

SPRAA-KKIINS T." ùpi

TWEEDE HOOFDSTUK

oven m‘: onnr: , WAARIN DE WOORDEN

IN zeur: mama or’ ELKANDER‘

VOLGEN.

r. Over de jèhìkking der woorden in het A

gemeen‘

J

5. 116. Wanneer wij fpreken, dan drukken wij

Cnze gewaarwordingen en voorftelliìigen door ‘woor

den hoorbaar uit , en ons oogmerk daarmede is,

diezelfde gcwnarwordingen en voorllìelliiîgen bij an‘

deren te verwekken. Intusfchen kan het niet on

verfchillig zijn , hoe en waar wij onze woorden

plaatfen , maar zij moeten , in eene behoorlijke orde;

op elkander volgen, en tot zinfneden en volzinnen

bij elkander gevoegd worden, zoo als het einde,

waartoe wij fpreken , vordert.

S. 217. De fchikking der woorden in eene ‘rede

hangt van de fchikking der voorflellingen en be

grippen af. De Nederdtìltlbhe taal heeft tot eene

grondlìelling aangenomen , dat men , in de rang

fchikking zijner voorfìellingen, van het minder be‘

paalde tot het bepaaldere moet overgaan , zoo dat

de rede eene ware opkllmming is, overeenkomíîig

met den aard en de werking van het menfcheliìlîe

verfiand, het welk zich de denkbeelden niet terfioìid

" T2 j in
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in hunne volle helderheid en uitgebreidheid voor‘

fielt , maar dezelve dangzamerhand en trapswìjze

ontwikkelt. Î

S. 218. De natuurlijke fchikking der woorden is

dìeĳwaarbij men het onderwerp der rede met des

zelfs verfclìillende wijzigingen en bepalingen voor‘

aan ‚plaatst, en daarop de werking en eigenfchap

des onderwerps , beltaande in het werkwoord met

deszelfs bepalingen ‚ laat volgen, als: dat leven is

Zang, het welk Ìzet groote doel des leven: bereikt.

De waarlijk wĳze man ivolgt de vûarfc/îriflen der

deugd.

S. 219. Alle woorden , welke ter ‘nadere bepa‘

ling en omfchrijving van een zelfílandig naamwoord

dienen, worden voor hetzelve geplaatst, en wel in

deze orde: drie fi/zoane paarden; onze drie jè/zao

rîe paarden; deze onze‘ drie fc/zoone paarden; al

(Êmeìxeïízânonge drie fc/zoone paarden.

22o. Wordt er een voorzetfel bij gebruikt,

dan’ gaat dit voor al de overige woorden: in alle

deze uwe omflandígheden 5 met de beste en edeĳìe

obgrner/een. Ook worden de bìjvoegelijke naam

woorden en deelwoordcn , eenen naamval beheer‘

íîchende , voor de zelfïlatidige naamwoorden geplaatst:

die“ lang verwachte , haar heilzame geneesmidde

len; deze arme, uwe hulp lîehoevende man. De ge

vallen, waarin het bijvoegelìjke naamwoord ‚achter

zelfílandige ‘Praat , zijn reeds ‘g. 40 opgege‘

Vèll. ‚
‘v: ‘‚ l ‘i ‘

‘ . ’ 5. 221.
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5. m1. Moet een zelfflandig ‘naamwoord ter na’

dere bepaling en verklaring van een ander zelf‘

{landig naamwoord dienen ‚ dan Ftaat het eerlle

doorgaans achter; terwijl het dan daarop aankomt,

welk van beide voor het nader bepaalde of‘ oml‘

fchreveiìe moet aangezien worden z mijn vader Je

koning. ' Hier llrekt het woord koning ter otn

fchrijving , of nadere bepaling , van het woord va‘.

der. Maarwanneer men zegt de koning mijn v'a

der, dan ‘is het geval omgekeerd. Z00 ook: ik

bezocht mijnen vriend, den ‘leeraar N’. , en: ik

bezocht den leeraar N. , mijnen vriend. ’

S. 2.22. Wanneer het zelfftandige naamwoord

eenen tweeden naamval beheerscht, dan kan dezel

ve insgelìjks vooraan liaan. Heeft het bcheerfchen

de woord een voorzetfel bij zich, dan treedt dit

voor het beheerschte woord’: met de: Lands, of

”:’Lands , hewilligìng. Beheerscht het voorzetfìl

eenen naamval, of‘ heeft het een bijwoord bij zich’,

dan komen‘ deze achteraan: de koning van Frank

rijk; liefde tot de deugd; een flag van achte

ren enz. ‚

S; ‘m3. A1 wat onzelfflandígds , het vervoegde

werkwoord uitgezonderd , neemt datgeen , waardoor

hetzelve nader bepaald wordt , gewoonlijk voor

zich: zeer jìhoon; ongelooflijk groot; zijner 01)

merkzaamheid‘ waardig; eenhîjàonder fchoon huis;

een naar waarheid hegeerig gemoed; een fraai zin

gende vogel. Hierom ook Praat bij ‘de zamen ge.

- T 3_ ‘ ílel‘
‘

I
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fielde ‘werkwoorden het voorzetfel ‚ in de onbepaal’

de wijs, vooraan , als: uitgaan , orììfchrijven , in

treden enz. ‘ l

S. 224. /Dat het vervoegde werkwoord hiervan

uitgezonderd is, blijkt uit het volgende: die vogel

zingt fraai enz.‘, en niet: die vogel fraai. zingî.

Wordt echter in plaats van het zelfílandige naam

“woord, een voornaamwoordîgebezlgd, dat op een

voorafgaand zelfílîandig naamwoord betrekking heeft ‚
‚ 9

dan neemt het onzclfllandíge dat geen, waardoor

het nader bepaald wordt , weder voor zich, . als:

een vogel, die fiaai zingt. _ “

— S. m5. Een‘ bĳwoord kan alleendoor een bij’

woord nader bepaald’ worden , het ‚welk insgelijks

vooraan Raat‘: Ì-zeer fobie/ijk; wel ‚vroeg, îenz.

Eerst en nog kunnen ook van achteren Raam Ize

den nog zal hij‘ ‚komen; gisteren eerst zag ik hem,

‚Komt er nog een voorzetfel bij, dan ftaat het nal

der bepaalde/bìjwoord in‘ het midden: van boven

‘af; naar beneden me: vûn anderen op‚.

’ 5. eíó. Wanneer de derde naamval als het per:

foonlĳke, en “ de vierde als het zakelijke voorwerp

nuchter een werkwoord komt , dan {laat de derde

‚naamval. gewoonlijk voor den vierden: die zoon

‘doet’ zĳnen vader eer aan. .

_‘‚_ S. m7. Heeft echter de vierde naamval een be

‚zìtteliìk voornaamwoord bij zich, het "welk naar

het OHÒCÚVÈÏP der rede te rug leidt’, ‘dan treedt hij

"voor den derden naamval; Ìzĳ heef‘: zijn bui: eenen

‚ ‘ vreem’

/‚

‚

t ‘
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vreemdeling verkocht. En dit heeft ook plaats,

wanneer de inhoud ‘van den vierden naamval meer

bedoeld wordt, dan die van den derden: openbaar

uwe geheimen aan niemand. Geef dezen raad aan

alle menfchen. Doch daarentegen: geef uwen broe’

der dezen raad, dewijl de Ĳïldtllk hier meer op

uwen broeder, dan op raad valt.

S. 228. ls een van beide de naamvallen een voor

naamwoord, dan volgt hetzelve onmiddellijk op het

werkwoord: geef hem goeden raad; geef hetzelve

uwen broeder.

5. 9.29. Zijn beide de naamvallen voornaamwoor

den , dan gaat de vierde gemeenlijk voor den der‘

den: zeg dat mij; geef hem haar. Dikwerf kan

ook de derde naamval voor den vierden liaan;

want men zegt ook: zeg mij dat; en zoo welz‘ ik

wil u haar toevertrouwen ‚ als: ik wil haar ‚u toe

vertrouwen. ‘ . ‘

S. 230. Wanneer de perfoon in den vierden, en

de zaak in den tweeden naamval fiaat, danwordt

de perfoon eerst genoemd: hij fòhaamde zich zij

ner nederige geboorte niet; ontferm u mijner.

S. 231. Heeft het werkwoord twee vierde naam

vallenbij zich, dan wordt die, welke het perfoon

lijke voorwerp uitdrukt, altijd vooraan geplaatst:

hij heeft hem eenen verrader de: vaderland: ge

noemd.

S. 232. Heeft een werkwoord, behalve het on

núddellĳk beheerschte woord , nog een zelfllaiìdìg

T 4 naam

v
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naamwoord met zijn voorzetfel bij zich, ‚dan ko’

men deze ‘laatílen gewoonlijk achteraan: dat maak‘

‘te eenen diepen indruk op onze gemoederen. C‘).

.,‘- Worden daarbij tijd enplaats bepaald, dan leunî

nen dezen fomwijlen vooraan liaan: ‚dat. maakte,

in die oogenblikkeu, eenen diepen indruk enz. -‘.

Bijzondcr, wanneer de door het werkwoord he»

heerschte naamval geen voornaamwoord bij zich

llîeft: de vrind rukte, voor drie dagen , eenen

boom uitdejn grond; înaarzd/e wind rukte dezen

boa/n , voor drie dagen , uit den grond. Ik vond,

in Amflerdam‘, eenen ‘ouden vriend ‚j, nìaar: ik

‘vond onzen vriend, in‘ Am/Ìerdam. ‘.‘Worden tijd

en plaats te gelijk genoemd, dan {laat de tijd voor

aan: ik rond, voor drie dagen , in Amflerdaîn ,

eenen ‚ ouden uriend‘. .‘‚ ’ — ‘ =

„5-ù233. ’H.<îeft_ een Werkwoord ‚werfcheidene‘ zelf»

ÍÌQIÌÀÂQB"HÊÊÙÌWOOI'(ÌEII met hunne voorzetfelen bij

zifllĳĳ fdan, Raat ‘ dat zelflìantiige naamwoord het

laatlìe, het ‚welk ‚op; het werkwoord de naafle bc—

trekking llefiftmTĳd en. plaats gaan voor de ove

rige lĳefqlìrijyingen, en-‘ondet’ dezen de tijd voor de

plaats; fit)‘ âfadĳîuit, hoofde zijner onfchuld, met

eenayrolĳk.‘ geld!!! ’‚‘ voor het geriìgt. De ongevoe

{m} ' u J‘ "‘_;'‚“\_‚l .’ ‘ËÎ . 4_ Í_

1 m‘ ò ‘ -‘

Q’ ‚ Wanneer men dit en dergelijke voorbeelden met ‘zekere voeg

woorden, of bijwoorden , begint, dan treedt het Werkwoord aehtcrÎ

aan,‘ als: naardien dat eenen diepen indruk ojronze geînoederen

ngafiMî‘ ‚Doch dit wordtin in: vervolg 5. 253 en verv. behandeld.

‘ ĲZÎJSÍI _ L
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Iige bleef, op dien dag , in den ‘verrukkend/Ien

oord, bij al de bekoorlijkhedvn der lngchende na

tuur, geheel zonder aandoening. Plaatst men, in

zulk een geval, het naamwoord, waarop hei werk’

woord “’de naafle betrekking heeft , vooraan , dan

verliest de’ ganfclìe rede veel van bare kraoht , bij

voorbeeld: hij‘ trad voor het gerigt, met een vrolijk

gelaat, uit hoofde zijner on/ìhuld. Het kan ech‘

ter ook vooraan , of bij ‘het werkwoord gevoegd

worden , wanneer het anders, door. te groote oín

fclìrijvingcn, te ver van het‘ iverkwoord zou ver

wijderd zijn , bij voorbeeld :‘ hij trad‘ voor het ge

rigt, met een vrolijk gelaat‘, waarop de bewustheid

zijner onjìhuld duidelijk te lezen was. =1

S. 234. Op dezelfde. wijs fiaan alle bijwoorden

achter het vervoegde werkwoord, terwijlde bijwoor

den van tijd en plaats weder voorop gaan ‚ en die

van hoedanigheid enz. volgen: de îuind waait hard;

de wind waait verjèhrikkelijk hard; de wind waait

heden ver/èhrikkeiijk hard; de wind woei, gisteren

morgen , verflhrikkvlijk hard; de uòind‘ woei , giste

ren morgen , bij ons , ver/èhrikkelijk hard. Zoo

ook, wanneer het werkwoord ‘bedrijvcnd is , en eenen

vierden naamval bij zich heeft : ik zag. hem , nog

dezen morgen, hier, geheel opgeruimd. Eh met

de onbepaalde wijs eens werkwoords: ik zag, gisq

teren tegen den avond, de zwarte ontveerswolken

lìĳhielijk over. hetbotch heendrijvea. ‚’

S. 235. Bijeen, door middel vaneen lmlpwoord,‘

T 5 ver‘

———--._...__ _'_ -— - “--_..-- . ‘‚ ‘_‘



‘I K‘

„s meneren n: ‘rs cue

vervoegd-werkwoord, {laan alle nadere bepalingen

en omfchrijvingen tusfchen hetzelve en _het deel.

woord, of de onbepaalde wijs; wij zijn gìrîere’;

«ongemeen vriendelijk door hem ontvangen gewor

den. Ik zal, waar/èhijnlĳk, heden nog in de flad

komen.

g. 236. Ook, wanneer twee onbepaalde wijzen bij

een werkwoord komen :. ik heb hem laten gaan ;‚

ik heb hem, ter/fond na die gewigtige ontdekking,

laten gaan. Ik wil het u, zonder eenige beden

king , helpen uitvoeren.

5. 9.37. lnsgelìjks, wanneer drie onbepaalde wijzen

in eene rede voorkomen, het welk men echter zoo

veel mogelijk moet vermijden ‚ uit hoofde van de

duìllerheid, Welke daarmededikwerf vergezeld gaat:

ik heb hem die zaak willen helpen uitvoeren; ik

heb hem die zaak met al rnĳfl vermogen willen

helpen uitvoeren. ."

S. 238. De onbepaalde wijs met te volgt onrnid.

dellijk op het werkwoord en deszelfs nadere bepa

lingen: ik beval hem te gaan; ik beval hem, de.

zen morgen, in allen ernst , te gaan; terwijl de

onbepaalde wijs hare nadere bepalingen en omfchrij‘

vingen voor zich neemt: ik beval hem, dezen mor.

gen , in allen ernst, ter/land uit ‚mijne oogen te

gaan.

5. 239. Somwijlen komt nog eene onbepaalde wijs

bij het werkwoord; in welk geval de onbepaalde

wijs met te voorgaat: ik wenschte hem te leeren

ken‘

Ì

.
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kennen; men ‚heef? hom wijn te drinken gege

ven.

S. 240. Hetgeen i. sverre over de fchìkkiiîg der

‘woorden gezegd is betreft den gewoneu en natuur

‚lijken gang onzer voorllellingen en begrippen. Doch

de Nederlander is zoo zeerdaaraan niet gebonden,

dat hij niet, deels uit hoofde van den aard der re.

de zelve, deels om den nadruk, in vele gevallen,

daarvan zou mogen , en zelfs moeten afwijken.

2. Over de verhalende , vragende en, verbin

dende ivoordflhikking. _

5. 141. Wanneer wij fprekcn , dragen wlj onze

voorliellingen of zoo voor , als wij die hebben’,

Zûnder allekunfiige zamenvoeging der volzinnen‘,

of wij verbinden daarbij de volzinnen, door middel

van de voegwoorden; of onze gemoedsgelleldlîcid

heeft invloed op onze rede en de fclìilîking onzer‘

denkbeelden. In het eerlle geval ondergaat de n31.

tuurlijke orde der woorden geene verandering, maag

wel in de beide laatlle gevallen; en in gevolge

hiervan is de woordfchíkking eigenlijk driederlei ,

namelijk‘ de verhalende , vragende en ver-bij‘.

dende. ‚ .‚‚ g ‚ ‚

.‘ S. 142. I. De verhalende woordfclìlkking is die,

ìvaarbij men dËÎgCÊIr, ‚het welk men ondervonden

heeft, of weet, zoo als men het ondervonden heeft,

pf Weet_‚‘aau anderen mededeelt; waarbĳwinep zij.

S16
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‘ne gewaarwordingen en voorílellingen, zondereeeni.

ge gemoedsbeweging, of kundige verbinding van de

zinsleden, op de eenvoudigíle wijze voordraagt, of

yvaarbij men het onderwerp ‘der rede met‘ deszelPs

verfchillende wijzigingen en bepalingen vooraan

plaatst , en daarop ‘de werking en eìgcnfchap des

onderwerps, bellaande in het werkwoord ‘met des

zelfs bepalingen, laat volgen , bijvoorbeeld: de waar‘

lijk wijze man volgt de voorjèhrifìen der deugd‘;

znen [preekt daarvan; het fiieeuwt enz. En nimmer

wordt het ondemerp der rode achter het werkwoord

gevoegd; waarom het eene verkeerde woordfchikkiìîg

is, wanneer men zegt: geheiligd warde uw naam;

leve de koning! voor; uw naam worde geheiligd;

‘de koning leve! ’

S. 243, Wanneer men zijne , of eens anderen woor

den, in den períbon, waarin zij geíproken worden,

herhaalt, dan: kan de perfoon , die dezelve aanvoert ,

of vooraan", of na eenig‘: der aangevoerdëwoor

denĳítaan; doch‘ indien het laatfle plaats heeft,

moet de eerlie naamval achter het werkwoord komen:

‘ikfzeide rot hem , ï dwnas , gij bedriegt u zelven ;

gij dwaas , zeide ik tot hem , gij bedriegt u zelven.

Leefgdur fjìrak hij, leef voor Gade en kinderen.

5. n44. _D_e meeíle voegwoordeìì veranderen wel

defverhalende orde der woorden, bijvoorbeeld: ik

‘ginggnaar zijn ‘huis’, dewijl ik hem in langen

niet gezien/zuil, enz.; echter zijn er‘ eenige,

welke dezelve onveranderd laten. Deze zijn: want;

" a meer,

i

/

\
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Maar,‘ doch; zoo ook echter, daarom , evenwel,

gevolgelijk, anders , veel meer, rnogtans, toch en

daarentegen, wanneer zij niet aan het begin van

eenen volzin ílaan: zijne broeders moeten eerst hun

ne toe/temmìng geven, want zij‘ zijn zĳne mede

ërfgeîzamen , niet: want zĳ zijne medeërfgeîîamen

zijn. De deugd veredelt , maar de ondeugdfehand

riekt. Ik heb het niet verzuimd, ik heb veel meer

alle: gedaan , wat in mĳn vermogen was. ‚Men

verwachtte, dat Ìïĳ zich daarover zou wreken, en

hij heeft daarentegen enz.

S. 24 5. 2. De andere foortvan woordfclìilìking is

(lùvragende, dus genoemd, omdat zij bijzonder in

vragen gebezigd wordt , fchoon zij ook in andere

gevallen voorkomt, gelijk ílraks zal blijken. Zij be

{laat daarin, ‚dat het werkwoord hier de plaats van

het onderwerp der rede iiu1eemî,.we1k’1aaîfle het.’

zelve onmiddellijk volgt, daar het anders voor het

werkwoord komt, gelijk in ‚de boven genoemde ver—

halende woordfchikkìng plaats heeft. Deze verplaat.

fing gefcbiedt, omdat het werkwoord hier als het

onbepaaldílze en tevens gewigtigíle _deel ‘der rede

aangemerkt, en gevolgelijk te regt aan het hoofd

derzelve gelleld wordt, ten einde daardoor de aan.

dacht ganfchelijk tot zich te trekken. ‚

‚ S. 246. Zij wordt gebezigd, 1. in onmiddellijke

vragen; zoo wel zonder vraagwoorden: vind; „m,

wel rozen zonrler doornen? Hein‘ gij hem ooit ge‘

jproken? I: hij het? Zal uw vriend komen? Spreek;

‚ _ men
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men daarvan? Sneenwî het? enz.; als ook met

vraagwoorden, het zij dan bijwoorden , het zij

voornaamwoorden, welke met alle hunne bepalingen

voor het werkwoord komen: waar zullen wĳ hem

vinden? Wat gaat gij doen ? ama eenen langen

brief hebt gĳ ge/èhreven? H/at voor eene misdaad

heb: gĳ begaan? Alwaar wat vaar liefst vereenigd

blijft; derhalve niet: wat hebt gij voor eene misdaad

begaan?

S. 247. Is ‘hoe ‘het vraagwoorl , dan volgt daar

op onmiddellijk het bijwoord: hae dikwerf zijt gĳ

van daag reeds hier geweest? Hoe veel geefrgĳ

daarvoor? Herhaalt men de woorden van een’ an‘

der , dan gefehiedt dit met de verhalende woord‘

fchikking, en de toon der fiem alleen moet de vraag

aanduiden: hoe.’ hij heefl’ het gedaan? Ik zon het

u gezegd hebben?

5’. 248. Wanneer men iemand iets beveelt, ver‘

zoekt, en tot iets aanzet, of opwekt, en dit in de

gebiedende wijs der werkwoorden gefchiedt, terwijl

het onderwerp der ‘rede een voornaamwoord is :

zeg gij het; laat on: gaan. Is’ het onderwerp

der rede, of de naam van het aangefprokene voor‘

werp, een zelfflìandig naamwoord, dan kan hetzel“’

ve van voren , in het midden, of aan het einde

fiaan: 0 God, wees mij armen zandaar genadig!

of: wees, o God, mij armen enz., of : wee: mij"

armen zondaar genadig, o God .' Doch wordt het

aangefprokene voorwerp omfchreven, dan flaat het

best

„Ĳrjflh. -‘_‚.
v
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best vooraan: o Gij‘ , die algenaegzaam in u zel‘

ven zijt, en den dienst uwer fihepjelen geenszins’

behoeft, verfìnaad anze hulde eziet!

g. 249. Wordt een uitroep , of eene vcrwon‘

dering , vraagswijze voorgeíield, dan heeft hier het

zelfde plaats , dat bij eigenlijke vragen gefchiedt.‘

Hier namelijk ílnan de vraagwoorden even eens “oor

het werkwoord, terwijl het onderwerp der rede op

hetzelve volgt: hoe ‘veel zalige uren heb ik. in‘

haar gezelfe/zap gefletefl .’ hoe gelukkig zijn zijn,

die weinig behoeven.’

S. 250. Ook, wanneer men iets wenscht , doch

alleen dan, wanneer de wensch in den verledenen‘

tijd gefchiedt, en geen voegvvoord daarbij gebezigd

‘wordt , het welk eene andere woordfchikking vor-’

dèrt: hadde ik het maar gedaan! magie hij’ zij‘

nen wenseh toch ‘vervuld zien! gave God, dat het -=

l niet gefihiedzle! Wordt de wensch in den tegen

woordigen tijd uitgedrukt, dan heeft weder de ‘

verhalende woordfclìiicicing plaats: God geve, dat

het alzoa ge/èhiede.‘ de hemel beware u! l

S. 251. Wanneer in eene rede de voegwoorden‘

indien, wanneer, jèhoon en andere weggelaten wor

den: kamt hij , dan is het goed, dat is, wanneer,’ '

of indien hij koìnt. Zie ik hem, dan zal ik het ‚

hem zeggen, dat is , wanneer ik hem zie. Mag

het u gebeuren, dat is, indien het u gebeuren mag.

Hadden mijne zinnen mij niet bedrogen, dat is,

wanneer mijne zinnen mij niet bedragen hadden.

‚ll/‘a

r

n.
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re ik ook arm , zoo zoude ik echter niet jïelen‘,

dat is, fchoon ik arm ware.

‘S. 252. Achter het vergelijkende zulk , zulk

een; ook achter er, daar, dan, hier, hierheen,

derwaarts, wanneer zij eene rede, of eenen vol‘

zin, beginnen; en, in dit geval, achter alle andere

bìjwoorden z‘ zulk eenen dag had ik nooit beleefd;

er liep een gerucht; daar wil ik wezen; dan

zal hij‘ komen; hier moet ik hem fpreken; daarna

gebeurde het; overal lagen appelen onder de boe‘

men,‘ eerst zal ik met u over deze zaak jpreken,‘

jbmwij/en kan men hem niet ver/baan; nimmer weet

de mensch vooraf, ‘welk lot hein in dit leven he‘

fchoren zij; misfchien komt hij heden nog enz.

S. 253. 3. De derde foor’: van woordfchikking

wordt niet ongepast de verbindende genoemd. De‘

ze heeft plaats in die ZÏUSÏECÏCĲ, welke, door tus

fchenkomst van een voegwoord , _0f betrekkelijk’

voornaamwoord , met andere vereenigd zijn , en

wijkt in zoo verre van de gewone woordfchìkkíììg.

af, dat het werkwoord , het welk anders terfiond op

het onderwerp der rede volgt,‘ hier de laatfie ‚plaats

inneemt. Ik heb onzen vriend, in langen tijd, niet‘

gezien; dit is de verhalende woordfcbiklìiìîg; hebt

gij onzen vriend, in langen tijd, niet gezien? dit

is de vragende, of eerflîe afwijkende woordfchìkî

kìng; dewijl ik onzen vriend, in langen tijd „niet

gezien heb; dit is de verbindende, of tweede af

wijkende woordfchikkiììg.

_ _ 5. 254.
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S. 2541. Bijzofiderlijk heeft deze woordfclìlklîiiîg

‘plaats bij de voegwoorden alî, wanneer, tot dat,

evenwel, daar, dewĳl, naarelien, fchoon, oflehoon,

‘hoewel, indien , zoo (voor indien) , zoo‘ dra, nograní’

enz. , bij voorbeeld: wanneer ‘die rijd ‘zal gekomen

zijn; evenwel wil hĳ gelĳk hebben ’; nogîans zou

‘het ‘hem niet baten; dewijl het uw voornemen is‘,

enz. Zoo ook bij de betrekkelijke voornaamwoorl

den olie, welke, ‘bij voorbeeld: de ‘nîen/èhen , die ge‘

woonlijk alleen op hun eigen voordeel zien. — Waarà

om zonden wij, die met eenen ‘redelijken geen

ver/lord zĳn ,’ ons hart aan de aarde vast ‘kluiîê

feren? ‚ ’

‘ Het volgende voorbeeld bevat beide, ‘en ‘eed

voegwoord eîwbetrckkelijk voornaamwoord»: de R04

meinen‘, ‘die ander: de regtvaardigheíd ín ‘grebte

‘eer hielden , fireefJWrvĲLzoo veil drìĳì, aan

de opperheerfbhapjìi)" der wereld, dat zij’, on: deze

te verkrijgen , zich de fihandelijk/le ‘onrëgrvaaïl

‘dighezlen veraarloofelen. J‘ ‘ ‚ò‘

VS‘. ‘255. ‘Dezelfde’ woordfcihikking wordt gebezigd

bij de betrekkelijke bĳwoorden waar’, ‘waarbij,

van waar , enz.; wanneer zij’ geene vrageiì aan‘

duiden , bijvoorbeeld : hij jèlzreef waürhiä

hem konde fprekenenz. Ook bij de vraagwoordefi

waarom , wat, hoe enz., wanneer daarmede ins

‘gelljks niet gewaagd wordt: ik wee: niet,‘ waarin‘;

‚hij dat gezegd heefì’; ik zie nu,‘hoe ik äaarnnt‘

de handelen moet, enz. ’ u‘ ‚’ Ĳhrìï’

. . V. ' 3. Orer
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’ 3. Qver de omzettíngen, of’ afwijkingen

van de gewone woordfdzikking.‘ __

- S. 256. De Nederduitfche taal is aan de drie

voorgedragene foorten van woordfchikking niet zoo’

gebonden, dat zij niet, zoo tot afwisfelirìg van ‚de‘

rede , als-ter bevordering van den nadruk, daar

van zoude kunnen afwijken. Wij zijn niet ge‘

dwongen, om, bij het mededcelen van onze voor

fiellingen en begrippen , in alle gevallen, den gang

der ‘koude gewaarwording te volgen; maar wij kun‘

nen ‘ook «daar , ewaar wij het voor ons oogmerk

dienftig’ achten , de taal des gevoels en der ver

beelding bezigen, dat is, wij kunnen een denk

beeld, hetwelk wij boven anderen willen doen uit

fieken , uit zijne gewone plaats ‚ligten ‚ €11 hf-‘IZËÌVË’

daal‘ zetten ‚ waar het de npnmîkzûamheid het meest‘

naar zich trekt. En dit gefchiedt bijzonderlijk‘,

wanneer wij ‚dit denkbeeld de plaats van hct on‘

derwerp der rede doen innemen. lk beminde haar

‘een: teederlĳk is de gewone wOüfdfChikkillg ‚î; en

hier is ik het natuurlijke onderwerp , dat als het

hoofddenkbeeld befchotìwd ‚ en daarom ook door

den nadruk der uitfpraalî onderfcheiden wordt. Maar

vordert het oogmerk van den fpreker, om een au‘

der deel der rede als‘ het hûQfddêîlkböêld voor te

Rellen , dan kan hij zeggen: haar beminde ik een:

Jeederlìjk 5 of: een: beminde ik haar teederlijk;

of: teederhjk beminde ik haar eens. „ _ j

î S 257.
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_ S. 257. Men merke hierbij op, dat, zoo dik

werf eenig deel der rede in de plaats van het on

derwerp treedt, de eerfle naamval, of het eigenlijke

onderwerp , even als bij de vragende woordfchìk

king, terftond op het werkwoord volgt , waartoe

het behoort. Op zulk eene wijs kunnen in de plaats

van het onderwerp gelleld worden:

I. Een bijwoord, het zij een eigenlijk bìjwoord,‘

het zij een bìjvoegelijk naamwoord, of deelwoord ,

als bijwoord ‘gebezigd, bij voorbeeld: nog altoos

[preekt gij van eene zaak, welke reeds‘ lang ver

geten moest zijn. Gevaarlijk zijn zij, die alle;
opmerken ‘en zelden fpreken. i Dreigend was zijne

houding , vtoen hij dit zeide. Uw is het rijk ;

ons is de bezitting.

‚ a. De onbepaalde wijs van een werkwoord , wel

ke anders achter eenman- werkwoord komt ‚ waar‘.

mede zij verbonden is, als: graËîÎÍ kan ik niet;

fielen mag ik niet; bedelen wil ik niet. Bij twee

onbepaalde wijzen zou deze omzetting te hard zijn.

Men zegt, bij voorbeeld, niet: zeggen hadt gij het

moeten; ook niet: moeten zeggen, of zeggen moe

ien hadt gij het; maar: gij hadt het moeten zeg

gen. Bij drie onbepaalde wijzen kan dezelve vol

filêlit niet plaats grijpen. Men zegge derhalve: gij

hadt het moeten laten weten.

j 3. De naamval, welke door het werkwoord be.’

heerscht wordt, als: zijn gan/Ëhe rijkdom is eene

jïèhaînele hut,‘ zulk eene rust „geniet de flervende

V á en;
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onfìhu/d; die treurige gebeurtenis moest ik eersò’

nog beleven .’ hem moet gij‘ gehoorzaaìn zijn; den

booswícht, door zijn geweten gefolterd , is geene

rust meer be/Ìhoren.

_ 4. Een voorzetfel met ‘zijnen naamval: in zijne

aderen weelde een regt vaderlandse/z vuur. Op

deze vrij: moest de zaak wel goed afloopen.

‘5, Ook bij de vraagswijze voordragt is het geÀ

oorloofd, den nadruk door verplaatfing te bevor

deren. Z00 duldt, bijvoorbeeld, het zeggen: zou

de ik hem gehoorzaam wezen? tweederlei verande

ring, nazn‘ gelang men de aandacht, of op den han‘

dclcndeiì perfoon , of op hem , die het voorwerp

der handeling is , wil gevestigd hebben. In het

eerlte geval kan men zeggen: ik zoude hem ge;

hoorzaam zijn? in het laatlìe: hem zoude ik ge

hoorzaam zijn? __ ‚q‘;- ’

6. Ook kan bij eene vraag, of bij eenen vraags’

wijze voorgelielden uitroep, het zelfílandige naam‘

woord vooraan komen, in welk geval hetzelve ,

aan het einde , door middel van’ een’ voornaam

woord, herhaald wordt, als: dit_vergenoegen, zal

het mij ten deel vallen Î? De bloem der gezond

heid , hoe fchielijk verwelkt zij niet? Dit‘ echter

mag llechts zeldzaam en alleen dan, wanneer het

eenen bijzonderen nadruk geeft, plaats hebben.

S. 258. De boven opgegevcne voorbeelden be

vatten alleen die loort van omzettingen , waarbij

de plaats van het hoofddenkbeeld door eenig an

der

4 1\—'(~A_Á Àna-ËÁ
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der deel der rede wordt ingenomen. Doch behal‘

vc deze worden er nog andere verplaatfingeiì gebe

zigd. Zoo plaatst men, bij voorbeeld , t. het

‘voornaamwoord achter het bijwoord: wil mij nu

deze ook ontrouw worden? 2. den vierden naamval

voor den derden: ontneem dezen eenigen troost dien

ongelukkiger: man niet.

S. 259. De omzetting van geheele zìnsleden heeft

niet enkel uit hoofde van den nadruk plaast, maar

‘gefehiedt ook overeenkomliig het gewone gebruik

des gemeenen levens. Deze omzetting befiaat voor‘

namelijk daarin, dat het laatlie lid de plaats van het

eerfte inneemt, bij voorbeeld: waarom hij’ het ge

daan heeft ., hegrĳp ik niet. Dat hij heden komen

zal, wee: ik. i _

g. zoo. Dat intusfclìeiì de omzetting ook hare

grfinlfifl moei hGbbP-Tl ’ en dat zijLzonder veriiand

gebruikt, eene rede gebrekkig en onverllaaiìbaar

kan maken ,’ is uit het boven aangevoerde reeds af

te leiden , en kan uit het volgende nader blijken.

261. Somwijlen bezigt men zoodanige omzettin

gen, waarbĳ de vierde naamval onkenbaar , en de zin

derhalve twijfelachtig wordt; het welk in het enkel

voud bij vrouwelijke en onzijdige, en in liet meer

voud bij alle zelfllandige naamwoorden het geval is;

en hiervoor behoort men zich zorgvuldiglijk te wach‘

ten , bij voorbeeld: een: heweent uw grafde liefde.

Hier wordt het onzeker, welke de vierde , en welke

de eerfle naamval is, en gevolgelĳk, of hier eene

V 3 om.
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omzetting plaats heeft, of niet. Zoo ook: nîijne va.

mening‘ ‘neme uwe jeugd ter harte; ligtzinnige jónÄ

gelingen overrompelen de bekoorlijk/zeden der on

deugd, De natuurlijke ‘woordfclîiklting întusfchen’

zou den vierden naamval van den eeríien genoeg

zaam onderfclìeiden, en hierdoor alle twijfelachtigl

heid wegnemen, bij voorbeeld: een: beweent de lief:

de uw graf; uwe jeugd neme mĳne vermaning ter

harte, enz. i i ‘ ’

4. Over de verkeerde woordflkikkingen.

S. 262. Men moet ten aanzien der woordfclìilt

’ I u o u o ‘

krng groote omzigttghetd gebruiken, 111 eene taal,

welke, gelijk ‘de onze, weinig verbuigingsteekeneti;

bezittende, de onderlinge betrekking der ‘voerden;

voornamelijk door het plaatfen van ‘ÌGZGÌVG ‚müflll 1111114‘

duiden. En daar de bìjwoorden , en in het gemeen

die woorden en uitdrukkingen, welke eene bijkomen‘;

‘de omfiandigheid, ”of zekere bepaling aanduiden;

niet enkel op het werkwoord,”’maar_ ook op ‚het

zelfftairdige naamwoord betrekking hebben , zoo kan

eene verkeerde plaatfing van dezelve, in ‘vele geval

len , den waren zin eener rede twijfelachtig , onzeker

maken , of zelfs eenen geheel anderen zin veroorza4

ken, dan de bedoeling van den fpreker of fchrijvexî.’

vordert.‘ ‘ Hiertoe behooren inzonderheid de woorÄ

den aÏIeen‘, veornamelĳkgen min/k, niet, dit/mus ’,

‘ikznzu. Zoo kan men, bij voorbeeld, zeggen: ik al-ì

„a. . ‚ ‚ l ‚ _ ‚ ‚_ Ieefi.
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leen heb hem gezien, en: ik heb hem alleen gezien,

In het cerlle geval {laat alleen op ik, en in het laat‘.

{ie op hem , terwijl de nadruk der uitfpraak ook op

zk en hem valt. En wanneer men bij de woorden‘

«k heb hem alleen gezien, den klemtoon, onder het

(preken, op gezien plaatst, dan is de beteekenis weî

der blijkbaar verfclìillerìd van de vorige, dewijl men

daarmede dan wil aanduiden: ik heb hem alleen ge’

zien met gefproken. Zoo zegt men ookzik ten min‘

{ie ben daarover niet bekommerd, en: ik ben ten’

mmfie daarover‚,0f: ik ben daarover ten ruin/h’ niet

bekommerd. Het beteekent ook iets anders het [laat

u ‘Vflj met te zweren,en het flaat u niet vrij te zwe‘

ren — hij is altijd niet te huis, en hij‘ is niet

altijd te huis. Zoo heeft de uitdrukking de Ro

meinen althans kenden de vrijheid zoo goed al:

‘Wij , dnederlûi beteekenis, naar gelang het woord ’

lthans of achter Romeinen, Offlèhiêl‘ vrijheid, of

achter zoo goed geplaatst wordt.

g. 263. Het is wìjders een grondregel voor de

Nederduitfche woordfchiklìing, dat men die woorî

den, welke tot elkander betrekking hebben, zoo na

mogelijk bijeen moet liellen. Men wachte zich der‘

hafve van die woorden, welke natuurlijk, of door ,

een koppelwoord, aan elkander verbonden zijn,

door tusfchenfchuiving van eenig ander woord , te

fcheiden, bij voorbeeld: teeder ziet hij haar en

zuchtend aan , in plaats van: teeder en zuchtend

ziet hij haar aan. Wêg is zij‘ gegaan, voor zij

V 4 ‚is
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is weggegaan. En , fchoon den dichteren , ten

aanzien van de omzetting en verplaatfiiìg der ivoor;

den, hnnne vrijheden niet mogen betwist worden,

is echter de volgende woordfchikkiiìg af te keuren:

fl/ìe zwijgt nu, daar al ’t land aan zijne deugd

verp/igt , l

zeeërvarenheid het lijk volgt wijd of‘ dicht?

in plaats van: daar al "t land, aan zijne deugd en

zeeërvarenheid verpligt enz. , terwijl anders de zeeër‚-._

varenheid het lijk fclìijnt te volgen.

5. 264. lnzonderheid mogen de bijvoegelijkc

naamwoorden of deelwoorden niet, door tusfchenî

voeging van een ander zelfítandig naamwoord, ge’

fcheìden worden van de zelfllaiìdige naamwoor

den, waartoe zij behooren , bij voûrbefildî ren

neder geflugen en ììì- droefheid verzonken , hebt

gij, 0 vrede! het mentchdom weder vertroost en op.’

gebeurd; alwaar de beide deelwoorden ‘ter neder ge

flagen en in droefheid verzonken , overeenkomllig

den aard der Nederdttitfche woordfcbikkitîg , tot

vrede zouden behooren, terwijl de bedoelde zin de

zelve alleen tot menschdom betrekkelijk maakt. Men

zegge derhalve: gij hebt, o vrede.’ het ter neder ge

flagcn en in droefheid verzonken. menschdorn Wtdé’?!

vertroost en opgebeurd.

g. 265. Dikwerf wordt , door eene verkeerde

plaatíìng van de betrekkelijke voornaamwoorden ,

‘i?!’

I

/

. ‚ ‚n.‘-‚—“__‚ z. n». ‚\=‚ -— 1- — A ““"



_ ‚—Î__‚‚‚‚‚‚ — ’-— ’-—’ —v” —' ‚——-w’*—’—-— — — —’ ‘—— — —

SPRAAKKUNST‘. 313

veroorzaakt , Ĳdat dezelve tot een zelfíiandig

naamwoord kunnen te rug gebragt worden, waar

toe zij niet behooren, bij voorbeeld: het is dwaas

heid, zich tegen de ‘ongevallen des levens te wil/en

wapenen, door de opeen/lapeling ‘van jèhatten, te

gen welke ons niets kan beveiligen, dan de goede

voorzienigheid van onzen hemelfchen Pïarler. Het

betrekkelijke voornaamwoord welke behoort, vol

gens de meening, tot ongevallen, doch naar de hier

gebezigde woordfchiltking ílaat het op de opeen/lap;

ling van fchatten; weshalve men eigenlijk dus

moet lezen: het is dwaasheid , zich’ door de opeen‘

fiapeling van jèhatten te veil/en wapenen tegen de

ongevallen des levens , tegen welke ons enz.

g. 266. Ook moet men zich wachten van het

Werkwoord, door veel en lange tusfchcnvoegfelen ,

af tû Ïfiheiîïöfl van het zelillaìidíge naamwoord,waar

toe het behoort, bij voorbeeld: het eenige , het

welk men van men/Elzen, die alleen in het verzame

len van jèhatten hunnen wellust flellen, en de reine

re geneugte der weldadigheid niìnmer ge/‘maakt heb

ben, verwachten mag, is dit enz.; in plaats van:

dit is het eenìge, het welk men v verwachten mag

van menfehen, die enz. Hetzelfde geldt ook ten

aanzien van de affeheitlíîîg der verledene deelwoor

den van hunne hulpwoorden, als: eindelijk heeft

hij het boek, waarvan hij‘ zoo veel gehoord, en

waarnaar hij‘ zoo zeer verlangd had, gelezen,

voor: eindelijk heeft hij‘ het hoek gelezen, waar

van hij‘ enz.

V s 5. 0m
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5. Over de volzinnen. ’

g. 267. Onze voorflzellingen, en bij gevolg ook

derzelver uitdrukkingen, bePtaan daarin , dat wij

van eenc zaak iets beweren, of ontkennen. De zaak,

van welke zulks gefchiedt, heet het onderwerp der

rede; en hetgeen van dezelve beweerd, of ontkend

wordt, is de daaraan toegefchrevene werking, of

eigenfchap; terwijl beide te zamen genomen eenen
volzin uitmaken. V j ‘

v S. 268. Het onderwerp der rede ltan een zelfíìan‘

dig naamwoord’, een voornaamwoord, de onbepaal

de wijs eens werkwoords , en ook een bijvoegelijk

naamwoord , of bijwoord zijn, dewijl wij ons dat

geen, het welk wij daardoor aanduiden, als zelfíian

dig kunnen vooríiellen , fchoon het niet werkelijk

zelffiandig is. Zoo zeggen wii. bij V00ïb€€ld= re

geren is eene moeĳetifke kunst; groot en klein zijn

‘Ììetrekke/zjke denkbeelden enz.

269. De aan het onderwerp der rede toegefchreve

ne werking, of eigenfchap, beíiaat, of’ in een en

kel woord : de moeder zingt; het kind flaapt

enz., of in meer woorden: Sempronius is wijs; de

zomer is nabij , enz.

S. 270. Een volzin is, in opzigt tot de flof, en’

kelvoudig, of zamen gelicld. Enkelvoudig, Wanneer

dezelve alleen een onderwerp en deszelfs eigenfchap

of werking bevat: Seìnpronius is dood; zamen ge‘

Held, wanneer twee of meer volzinnen tot eenen

€6111‘
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l

ggnigcn verbonden worden: Sempronius is‘ dood, en

’__Cajus leefi‘. g

5. 271. in beide foorten van volzinnen kunnen

het onderwerp der rede en het daaraan toegefchreveï

ne , in hunne eigenfclìappen, betrekkingen enomilan

digheden nader aangeduid worden,bij voorbeeld: de_

goede Sempronius is gisteren ge/ìorven ‚maar de brave

Cajus leeft nog. En zulk een volzin is nog voor

verdere uitbreiding vatbaar, wanneer namelijk oor

zaken, voorwaarden, of nadere befchrijvingen tusĳ

fchen gevoegd, of ingefchoven worden. Dergelijke

infchuivingen heeten tusfchenzinnen. Zeggen wij

derhalve: de goede Sempronius, de eenige zoon van

‘Cajus, is ge/iorven, dan is de eenige zoon van Ca
jus een tusfchenzin. ’ l

“ 5. 27a. Iedere volzin kan meer dan een onder

WÜTP bevatten’ terwijl aan een onderwerp verfchei

dene werkingen , of eigenfchappen kunnen ÍOCgfifChffi‘.

‘ven worden , als : gefladige ver/lrooijingen , onrustige

begeerten en het dagelijkfche genot van zinnelijk

genoegen plegen den [maak voor de bekoorlijk/ieder:

der natuur te verdooven. ffezus leefde, leed en

fiierf voor waarheid en deugd.

273. Ten aanzien van den vorm zijn de‘ volzin

nen , of verhalend, of biddend en bevelend , of vra

gend, of wen/èhend, of ook uitroepend; en dik

werf kunnen , in eenen en denzelfden volzin, meer dan

een dezer vormen voorkomen: wanneer hij‘ zich

beleedigd acht , wat verhindert hem, mij te‘ onter

ven“?

“e
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‘ven? Hier heeft de verhalende en vragende vonn te

gelijk plaats.

5. 274. De zamen geflelde volzinnen zijn zoo

veelvuldig, als er betrekkingen tusfchen twee en meen

volzinnen zijn , welke door voegwoorden kunnen

aangeduid worden , derhalve even zoo veelvuldig,

als‘ er foorten van voegwoorden in eene taal zijn.

De volgende voorbeelden {hekken ter opheldering.

1. Met een verbindend ' voegwoord : de donke‘

re wolken verdwenen , en de heldere henzelflortte ons

nieuwen moed in. Stelen mag ik niet, ook fihaam

ik nu)‘ te bedelen. Hij‘ is niet alleen roekeloos, maar

hij is ook’ in der daad jlecht.

‘z. Met een verhalend voegwoord: de vorst wilde,

dat in ieder gewest van zĳn rijk opzieners over de

fcholen benoemd, de noodige leerboeken "ÜIWMP

digd , en bekwame fehoolìneestew «enge/leid ZÜMdm

worden. Somwĳlen ook met eene omzetting: dm:

hij een goed fchilder is , wist ik reeds voorlang.

3. Met een oogmerk aanduidend voegwoord: ik

gaf hem de noodige brieven van aanbeveling me

de, ten einde hij’ des te gemakkelijker in zijne

onderneming zoude flagen. Hij‘ ontweek alle zin‘

nelijk vernîaak , om zich aan hoogere geneugten

geheel te kunnen toeîvijden.

_ 4. Met een reden gerend voegwoord: de Land

man ontwaakt doorgaans gezond en opgeruimd,

omdat hij‘, ‚na zĳnm arbeid, eenen verkwíkkem

den flaap geniet.

’ _ 5. Met

I

‘

i
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5. Met een rede voortzettend voegwoord: voor

eerst was het weder niet gun/lig om te reizen:

ten andere ontbrak het mij nog aan eeníge nood

wendigheden , vervolgens kwamen nog eenige an

dere verhinderíngen tus/èhen beide , en eindelijk

hield ook de oorzaak der reize op.

6. Met een verklarend voegwoord: de onder‘

vinding leert ons, dat de zinnelijke vermaken zel

den geheel onvervalscht genoten worden, dat is,

dat zij díkwerf walging, of‘ verdriet, ten gevolge

hebben.

7. Met een be/luitend voegwoord: hij verdient

bij niemand geloof; verontrust u derhalve niet

over hetgeen hij van u mogt. gezegd hebben. Ik

had pen, papier, noch inkt; gevolgelijk‘ konde ik

u niet fihrijven.

3- Meï een ‘vgenflelling aanwijzend voegwoord:

het is waar, dit gevoelen is reeds oud; doch

men moet niets verwerpen , omdat het oud , en

niets voor/laan, omdat het nieuw is, ‚ ‘

9. Met een uitfluitend voegwoord: alles ging

goed met hem, behalve dat hij‘ nu en dan , door

ongefleldheid, verhinderd werd , zijne zaken zelf‘

waar te nemen. Ook met zonder, in de onbepaalde

wijs met het woordje te : ik zal haar helpen, zon

derite weten, of zij‘ het verdient. ‘

10. Met een voorwaardelijk voegwoord: gijzoyd;

u moeten jèhamen , wanneer de wereld wist , dat

gij zulk een ellendige jlaaf uwer drifien zijt.

II‘
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11. Met een vergelijkend voegwoorcì : het ‘om’;

kn kan even zoo min van onze natuur gefdîeidere

worden , als het’ aantrekken “van den zeilfleen, of‘

het branden van het vaar. o ’

m. Met een toegevend vocgwoord: ik heb ge

jlapen, hoe zeer ik voornain niet te jlapen.’

13. Meteen tijdsopvolging aandùidend voeg

woord: wij‘ flerven reeds, terwijl wij wanen nog

eene lange loopbaan voor ons te zien. Nu fi-heen

zij‘ geheel gevoel, dan. hield zij zich onaandoen

lijk, en eindelijk brak zij in deze woorden uit.‘

Eer ik nog gelegenheid had , om hem te waar

fchouwen , was hij‘ reeds in geiiaar , om voor de

‘verzoeking te bezwijken. Naauwelijks was hij inf

ge/luimerd ‚ toen‘ een helsch geràas hem weder

wekte. A ‚

S. 275. Het fpreelìt van zelf‘ s "Îaf bÌÏ het bfi-Ë‘.
zìgen vanwzaînerrgieïìélkde volzinnen, ook dikwerf‘

fcìleîî ‘begaaîr werden. De voornaamfle zijn, 1,

wanneer de leden der volzinnen niet op hunne

plaats Haan , en daardoor duiíìerheìd en verwar

ring veroorzaakt worden, als: ik zend n hier‘ ne

vens eenige jonge groenten, om aan uw verlangeîe

te voldoen ‚ als een blijk der vruchtbaarheid van

mijnen tuin, met de eerst varende fihziit; voor:

om aan uw verlangen te voldoen, zend ik u hier

nevens eenige jonge groenten , als‘ een blij/c der

vruchtbaarheid van mijnen tuin, ‘met de eerst 1212-‘

‘rende fchuit. Geen mensch kan zich beroemen,‘

niní‘

.‚.,. w-‚Ĳ
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nimmer iets uit overijling gedaan te hebben, het

welk hij‘ te voren in anderen berispte, hij zij wie

hij zij; voor: geen mensch, hij‘ zij wie hijzij,

kan zich beroemen, enz. 2. Wanneer geene gepas

te voegwoorden gebruikt, en dezelve verkeerd ge

plaatst worden, als: de geneesheer wordt door de he

fihouwing niet alleen , doorde ondervinding ook , tot

eenen voornamen art: gevormd, voor: de geneesheer

wordt niet alleen door de Iìefèhouwing‘, maar ook door

de ondervinding enz. 3.’ Wanneer in omfchrijvende

volzinnen , het woordje dat op eene zeer onaangena

me wijze herhaald wordt, als: zou mijn broeder

niet weten, dat he: om‘ fmert, dat hij niet wil

dulden, dat zijn zoon mei on: gaat? Somwìjlen

echter is deze herhaling niet alleen geoorloofd,

maar zelfs noodzakelijk,‘ wanneer naînelijk al de

daarin VGIVRÎYG uitdrukkingen van de eerfie zin

fnede afhangen, bij voorbeeld: ik weet , dat gij

het gedaan hebt, dat gij het echter ontkend hebt,

dat gij er nog geen berouw over gevoelt.

6. Óver de zamemrekking der volzinnen door

- Ìijvoegelijke naamwoorden , of bijwoor

den, en deelwoorden.

5. 276. Somwijlen worden twee volzinnen, door

middel van bijvoegelljlìe naamwoorden en deelwoor‘

den’, tot eenen volzin zamen getrokken. En deze

zamentrekkìngen zijn, wegens de korîlìeid en nieuw

’. ' heid,
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held , ‚welke zij aan eene’ rede geven, inzonderheid

voor den‘ ‘deftigen en verhevenen fiĳl, zeer bmik.‘

bîlîll‘. „ x‘ ‘\

j. 277. De bìjvoegelijlìe naamwoorden, waardoor

twee volzinnen worden zamen getrokken, komen,

in deze betrekking, eigenlijk als bĳwoorden voor;

en de deelwoordcng, door welke dit zelfde gefehiedt‘,

zijn ‚zoo wel ‘verledene als tegenwoordige.

_‚ g. 2.78. Door middel van een bijwoord , of’

als bĳwoord gebruikt bijvocgelijk naamwoord ‚

worden twee of meer volzinnen zamen getrokken ,

1. , wanneer zij een gemeenfehappelijk werkwoord

hebben, en lîetzelve in de volgende volzinnen ver‘

zwegen wordtaaltoos is de deugd ‘ eene bron van

gelukzaligheid, rijk in troost , vol van flreelende

verwachtingen; dat is: zij is rijk in troost ml‘

Hoe fhelvlieden niet de (lagen e/‘zfl leven!‘ he‘

„en , ‘u fnaîlrgvoar nergeen wij‘ hier te verrígten

‚hebben, di/cwerf te fizel voor onze uitzigten ‘en

betrekkingen. 2. Wanneer twee of meer volzinnen,

welke eenerlei onderwerp in denzelfden naamval,‘

maar verfchillende; werkwoorden hebben , meDen

verbonden moeiten worden, dan kan het werkwoord

zijn worden weggelaten: moede van de reis viel

hij‘ in flaap; dat is: hij was moede van de reis

‘en viel in jlaap. ‘g. Wanneer de eene volzinĳals

eene befelrrijvìiîg van den anderen‘, door‘ middel

;van herbetrekkelijke voornaamwoord die , of welke ,

‚tot denzelven te rug gevoerd wordt, dan wordt

‘J’ ’ het
f

/
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het betrekkelijke voornaamwoord zoo wel als het

werkwoord dikwcrf uitgelaten: eene verordening,

den nîenfiben heilzaam, der Godbeid waardig,

dat is: welke den menfchen heilzaam en der God

heid waardig is. 4. Ook worden in eenìge reden

gcvcnde volzinnen’, bclìalvc het werkwoord zijn ,

ook de voegwodrdeîî daar, deal/ijl, omdat wegge‘

laten: ze arm om ìeî: groots ze kunnen onderna

men , zag hij‘ van zijn oiîtwerp af‘, v\00r dewijl,

of daar hij te arm was , om iet: groots te kun

nen oîzdernemen, zoo zag hij‘ van zijn ontwerp af.

Z 5. 279. Ook worden twee of meer volzinnen

zamen getrokken door het lijdende deelwoord van

een bedrijvcnd werkwoord,‘ en wel ‘op de volgende

wijzen: ‘

1. Wanneer zulke volzinnen eenerleí onderwerp

hêbbêfl, dan kunnen die, waarin een lijdend deel‘

woord met het werkwoord zijn voorkomt , dit

werkwoord nevens het voegwoord en en de be‘

trekkclìjke voornaamwoorden die en welke wegla

ten: bewogen door bare tranen gaf‘ ik gehoor aan

bare bede, dat is , ik was bewogen doop/rare tra‘

nen en gaf geboor aan bare bede. Ten anker

gekomen zijnde liet ik rnĳ aan land zetten, dat

is, ik was ten anker gekomen en lier mij‘ aan

land zetten. Men/Elzen, verblind door de uiterlijke

pracht der aardfc/ze grootheid , dat is, menfclìen,

welke verblind zijn door de uiterlijke pmcbt enz.

2. Dit zelfde heeft plaats in deelwoorden ,’ welke

met het‘ ontkennende on zamcn gefield zijn: bier

. X n‘.
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nevens ontvangt gij de boeken , ondoorgefizeden, en dus

‚ook ongelezen; dat is, tvelke ondoorgefiteden, en dzfs

ook ongelezen zijn. Inzonderheíd, wanneer anders

het woordje zonder en de onbepaalde wijs eens

Werkwoords met te moellcn gebezigd worden: mijn

vriend kwam, maar hij kwam ongenoodigd, dat

is , zonder dat hij genoodigd was, of ’ zonder ge‘

‘noodigd te zijn. “ ' ‘

7 3. In eenige voorwaardelijke volzinnen, laat zich

‘die, welke de voorwaarde bevat, door het voeg

woord wanneer oplosfen: ge/ìeld , ik vraag hem ,

Îen hij antwoordt mij’ niet, dat is , wanneer ik fieî’,

‘dat ik hemvîgaag, en hij niet antwoordt‘.

Genomen (aangenomen), men fjoreekt daarvan, dat

is , wanneer men Zanneemt , dat men daarvan

fiìreekt. Dit op het tegenwoordige geval toegepast

zijnde, zal men bevinden enz. ‚ dat '15, wanneer

men dit op het tegenwoordige geval toepast , enz.

Onderfleld, ik ontmoet hem daar, dat is, ‚wanneer

ik onÎlerflel,‘ dat ik hem daar ontmoet. En zoo

in meer andere gevallen. - " i

‘ S. 280. Eindelijk worden twee of meer volzin‘

nen zamen getrokken, door middel van een bedrij

vend deelwoord ; bij voorbeeld: lagchende kzvam hij

in de kamer, dat is, hij‘ kwam in de kamer en

lachte. Hij’ deed het‘ zittende, dat is ," hij zat en

deed het. Biddende legt zij zich neder, bidden

de flaat zij op, dat is , zij legt zich neder en

bidt, zij [laat op en bidt. ‚ _

S. 281. Dewijl bij deze zamentreklîiiîg door een

’ be

O
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bedrijvend deelwoogd, geen hulpwoord uit te la

ten is , zoo kan dit deelwoord ook alleen op IWCC‘!

derlei wijs ter ZíllìlClltrêkiílllg gebruikt worden.1. Wanneer een verhalende volzin met het he‘

trekkelljke voornaamwoord die, of welke, een werk

woord in den tegenwoordigen tijd ‚heeft, zoo kan

hetzelve voor het ‚als bijvoegelijk naamwoord ge

bezigde deelwoord verwisíiìld worden„l1ct welk dan ’,

met weglating van hot betrekkelijke voornaamwoord,

den naamval van zijn werkwoord abeheersclìt: de

ieder gelukkig makende deugd; de Gode behagen‘

de aandoeningen van het hart; dat is , de deugd,

welke ieder gelukkig maakt; de aandoeningen van

het ‚hart, îvelke Code behagen. Ü ‘H,

‘ 2. Wanneer twee met en verbondqne volzinnen

een gemeenfclìappelijk onderwerp hebben , en in

denzelfden naamval liaan, dan kan het werkwoord

des eenen volzins, met weglating van ‘het voeg’

woord en , in het deelwoord overgaan: de Bara;

vieren , firma/l’ in den voor/lag krijgende , zonden

ter/land eenigen af, om de gelegenheid van het on

bekende gewest op te fjìoren; dat is, de Batavieren

kregen finaak in den voorflag, en, zonden enz. De

vleijer, laag voor u biàkende , houdt inrusfihen

den dolk op u gerigî. ‘ ‚t‘ “ ‚ú

g. 282. Deze zamentrekkìng der volzinnen, door

bĳvoegelijke naamwoorden, of bijwoorden‘, en deell

woorden , wordt dikwerf verkeerd gebezÈd ,voorbeeld, 1. wanneer meer dan een onderwerp‘ in
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de volzinnen voorkomt: mijn vader lîet lìegeeren‘

de, zal ik mij op de beoefening der geneeskunde

toeleggen, voor: wanneer mijn vader het begeert,

zal ik enz. ‚De Maas reeds zonder ĳs zĳnde,

yerti__r‚a1l:ĳ‚‚ik-met‚ een [chip , voor: daar de Jlíaas

leed: ùzendeîĳîjs was, zoo vertrok ik enz. (*)‘‚!‚.

‚gun. Wanneer het onzeker wordt, waarop het bij

voegelìjke naamwoord , of deelwoord, zijne betrekking

heeft, als: in diepen rouw gedoînpeld zag ik haar’

hij het lijk van haren Echtgenoot nederknielen ,.

voor: ik zog haar, in diepen rauw gedompeld, bij

het lijk enz.; dewiìl anders in rouw gedompeld , het

welk , volgens ‚de bedoeling op kaar moet llazuì , volgens

den aard de: gele ook op het onderwerp der rede

ik’ betrekkelijk ‘gemaakt zou kunnen worden. Zoo

ook: vlìed de. ondeugd , zwart als je‘ duisternis.

der naclît en in de’ bel geboren. ‚Îvoat 2 vliedrde’

ondeugd, ivelke ‚gwarA-‚alî odeduzfiernis der nacht

en in de bel ‚gebaren is. Ik verliet kaar van wee’

dom fcnreijeîule,‘ voor: ik verliet \baar, terwijl

yen weedem fckreide. - . . ‘

.}_“‘„ ‘ _‚ 7. ‘Ûver de ‚perioden.

-- ‘ 1
i‘ ‘:‘." ‘ ‘ : — ‘ ..u"

‘ g‘. 5183. Iedere zin bevat eene volledige voorflel‘

ling, of uitdrukking van eene gedachte, welkeean

het einde met een punt , of flip gefloten kan woi“

den. ’ Wordt dezelve, enkelvoudig, ofzamen gefield

‚'15 ‚ ‚ n"; ‚-'û’ (‘Q Zie ook S. 117

I

1
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zijnde, aanmerkelijk‘ verlengd’; of “Hever {worden

verfcheìdene volzinnen tonnen geheel jzamen gevoegd ‘,

dan ontíiaar eene ‘vesfode-ù‘ ‘ ‘I - ‘ ’ i „

5‘ 284. ‘Zoo ÈWËIÄQCQII. enkelvoudige ‚ĳgab; zamen

goftelde volzin ‘kanîtût eQBÊî periode ‘Ierlengd wor

den; en ‚tennanziemgìîìnîeenen "enkelvoudigen v0}.

zin gefchiedt dit, door‘. uitbreiding en omfehrijving,

zoo’ ‘van het ondenvorììîdermede, als ‚van deszelfs

nadere bepalingen; of daardoor, dag-hanen ‘een en

het zelfde hoofddenkbeeld op verfcheidene wijzen

voorfielt. En dikwerf worden beide deze midde

len in eene en dezelfde periode te gelijklgebezigd.

Zoo laat zich , bijvoorbeeld , ‘de ‚eenvoudige voi

zin, het gezigt iĲleìuoottrĳe/ĳkfle.onzen-zinnen,

op de volgende WĳZGiÎOÎ’8CĲ€-_‘pC1ÊÌQlÏèHĲÌtbICÌd6Il2

het gezigt verfò/zafr i aan de ziel de rijk/ie ver

flbeìdeflbèid wmaienkbeelden; ‘het koude‘ zich be

zig «met zijne voorwerpen op dm venflemaffland,

en. blijft den lang/íen tijd werkzaam, zonder van

zijn eigen genot vermoeid of verzadigd te worden;

‘en daarom i: het gezigt het volmaaktfleg en aan‘

genoom/ie van alle onze zintuigen. 1‘

S. 285. De zamen geilzelde periodenzijxi zoo veel

vuldig, als het de, zamen gefielde volzinnen zijn,

waaruit eene periode beíìaat. “Eenige —_v_weinige_ voor‘

beelden zullen ter ophelderìnge voldoendezijn. L

1. Zamenbindende ‚periode: wijzeoìiergflken zien

‘en be/èkouwen ieden ‘voor ben geivigrig ‚voorwerp

gekeolon aan alle zijden; zij bemerken ‘nier alleen

‚ù X 3 de

s
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de plaats hebbende gebreken‘, maar ook de wezen.

lijke voortrĳfirlijkheden ‘eener zaak; zij’ gevoejen de

onvolkomenheid van al "hun weten , erkennen rdc

mogelijkheid. van’ te dwalen’, en zijn des te bereid

williger,“’bm" zich ‘te laten onoìerrigten. ‘ ‘- ‘v?’‘-" 9.. Vrhalende’ periode‘ z‘ hij voorzeker ‚îdíe on

vìiiendêlifk,‘ hard , lìefdeloos en ontrouw omtrent

anderen“is ; "die zich trotsch en onbarmhartig je‘

gen: geringe» en behoeftigen gedraagt; die de

fineekende’ ellende, zonder» aandoening, voor zich

gekromd kan zien liggen; die de fchamele ‚woning

der armoedeongevoelig kan voorbij‘ treden; die den

flervettden nooddruftigen met verachting‘ van zich

kan fiooten‘; denkt weinig aan de wisfelvallig

heid des ‘aardfihen levens,“ en-‘fchuîft de mogelijk

_ ‘uitüzzjnè gedachte ‚jvdat ook zijn lot ‘zichmp

21e’ vloor“h‘em"’treur‘ig/t‘e‘wĳze kan ìerûnderen , dat

‚o; hij‘eenmaal kan dalen, waarin

Ïlĳ‘ net-non en den troost van landerenebehoefl. l

“"3. Vîìoìwìardelijke periode!’ wanneer’ wij‘ ons,

‘bij hetteäiúgzien naar de vervlogene uren onze;

levens, de menigvùldige weldaden van God dank’

haar herinneren, en ons, voor het toekomende, zij‘

ner goedertieren befcherminge al biddende aanbe

velen , o ydan mogen wij gerust en blijde tot on
zen’ ‘hèmeĳhenv’ vader opzien , en van zijne mild:

vader/land "nieuwe zegeningen verwachten. ‚ ‚z

‘4’. Reden gevende periode : zoo ‘gaf Alexander

na‘, v’ dwaasheid .’ aan de ‘wan/îopigflmklagten,

“t ‚ Ì’Î aan

i
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aan de diep/ie niĳrneringen over, dewijl hij‘ zag‘,

dat hij alle: overwonnen had, en er geene werel‘

den meer overig waren , oni aan zijne magt te

onderwerpen. —

5. Vergelijkende periode: even als eene fehaduw

voorbij’ fnclt, en niets, dan eene ledige plaats ach‘.

terlaat, even zoo ĳ/en de oogenblikken onze: le

ven: heen, en voeren, in hurmevlugt, het goede

en kwade dezer wereld met zich. _ _

S. 286. Het fpreekt van zelf, dat de perioden

lìgtelijk te lang zijn, en uit te veel leden bellaan

kunnen , dewijl daardoor het oor van den’ lezer

of hoorder overladen, en zijne aandacht vermoeid.

wordt. Door de opeenftapeling van tusfehenzinnen

geraakt men buiten ílaat, om het verband der en‘

kele deelen wel te begrijpen, en het ’gel1eel in eens

over te zien, bijvoorbeeld: het is niet ver/iandig ge‘

handeld, de meeningen van die genen, die, in

vervolg van tijd, zoo dikwerf hunne eigene flelliiî;

gen en gedachten veranderden ‚ hunne vorige b‘.

wijzen vdrwierpen , en dus door hunne onbe/lendig.

heid, door hunne flrijdigheid met zich zelven,

duidelijk genoeg toonden, dat zij‘ niet altijd met

genoegzame overtuiging‘ ijverden , niet altijd de

waarheid voor/tanden, ma/ar zelf} ‚ volgen: hunne

eigene belijdenis , fomwijlen de dwaling ipenlĳk

verdedigden, als volkomen zeker blindelings‘ aan te

nemen. Om gemakkelijk nitgefproken, en beter ver‘

flaan te kunnen worden ‚ moest deze periode dug

ge
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gclleld geweest zijn: het is niet’ verflandíg zgelzan‘

zleld , de meeningen van‘ die genen als‘ volkomen

zeker blindelings aan te nemen, die‘, in vervolg van

tijd, zoo dikwerfÎ kunne’ eigene fiellingen en ge

dachten veranderden en hnnne vorige bewijzen

verwierpen : zij toonden , door hnnne onlîe/ìendig

Ìzeid, door kunne flrijdÍg/zeid met zich zelven, dui

delijk genoeg, dat zij niet altijd uit overtuiging

ijverden , niet altijd de waarheid voor/Zonden ,

maar dat zij zelf}, volgens hnnne eigene belijdenis‘,

jiunwijlen de dwaling openlijk verdedigden. ’

5. 287. Doorgaans tracht men de al îelange perio’

den door zoo genaamde parenthiì/èn , of tusfelìen ()

gevoegde zinnen ,’ of ook door een zegge ik , te

verhelpen; dotËh de parentlze/èn zijn eigenlijk niets

anders, dan hulpmiddelen, ‘om ode eene ‚of ‚andere

gedachte te plaatfen, voor welke nîm geene bekwa

me plaats. wcertewinécn; en het ingelasclìte zegge

ik moet overal, waar hetzelve voorkomt, als een

zeker teeken eener ongefchikte zatnenitelling van

den zin befchotiwd worden. Doch deze en meer

andere bedenkingen ,’ betrefiende de perioden, behoo

ren eigenlijk tot den goeden ífijl en de welfpreltend

heìd.’ Voor het overige moeten de rondheid en

vloeibaarheid der perioden door den {maak en een

fijn gevoel geleerd worden.
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